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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en
Gelijke Kansen besprak de haar toegewezen arti-
kelen en het gedeelte van de begrotingstabel1 van
de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het jaar 2003 op 21, 26 en 28
november 2002.

De amendementen op de algemene uitgavenbegro-
ting voor wat de bevoegdheden van deze commis-
sie betreft, zijn opgenomen in Parl. St. Vl. Parl.
2002-2003, nr. 15/5 (amendementen van de Vlaam-
se regering nrs. 31, 32, 33 en 39) en in Parl. St. Vl.
Parl. 2002-2003, nr. 15/7 (amendementen van de
oppositie nrs. 42 tot en met 48).

De Beleidsbrief Welzijn, Gezondheid en Gelijke
Kansen – Beleidsprioriteiten 2002-2003 (Parl. St.
Vl. Parl. 2002-2003, nr. 1407/1) werd samen met de
algemene uitgavenbegroting besproken.

I. Toelichting door mevrouw Mieke Vogels,
Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid, Ge-
lijke Kansen en Ontwikkelingssamenwerking 

De minister stelt dat het budget voor Welzijn en
Gezondheid voor 2003 allerminst afneemt in ver-
gelijking met vorige jaren, zegt de minister : het
neemt toe met 5,66 percent. De begrotingsopmaak
is niet gemakkelijk verlopen, want er was niet veel
extra budgettaire ruimte. Sommige groeicurves zijn
afgezwakt, maar de engagementen van de vorige
jaren worden zeker uitgevoerd. De groei is in be-
paalde sectoren wel wat afgezwakt.

Verminderingen

De minister overloopt de overzichtstabel “evolutie
van de begroting 2002-2003” (zie bijlage).

De kredieten op Programma 40.2 VIPA nemen af
met 2,89 percent in vergelijking met de aangepaste
begroting 2002. In 2002 werden extra middelen in-
geschreven voor de ziekenhuissector (opvang van
geplaatste jongeren met psychiatrische problemen
door het OPZ Geel). Dit wordt niet herhaald voor
2003 ; vandaar de vermindering. De minister wijst
er verder op dat rekening moet gehouden met de
middelen voorzien op het FFEU, die aan ouderen-

voorzieningen worden toegekend. Het budget voor
VIPA in 2003 neemt bijgevolg opnieuw toe.

De middelen op Programma 40.3 Vlaams Intersec-
toraal Akkoord Social Profit nemen af met 29,99
percent ten aanzien van de aangepaste begroting
2002. Analoog met de werkwijze van vorig jaar
worden de VIA-kredieten 2002 in 2003 recht-
streeks ingeschreven op de functionele basisalloca-
tie (zie “Sociaal akkoord”, tabel als bijlage). Zoals
in het akkoord overeengekomen wordt de jaarlijk-
se enveloppe bij de opmaak van de begroting op
een provisioneel krediet geplaatst en bij uitvoering
naar de functionele basisallocaties overgeheveld.
De minister verwijst naar de verdelingsstabel : het
totale overgehevelde krediet betreft 42,341 miljoen
euro van Programma 40.3 naar het betreffende
programma in de begroting. Die middelen werden
aangewend voor loonharmonisatie, arbeidsduur-
vermindering en aanvullend verlof, regularisatie en
harmonisatie DAC, jobcreatie (DAC en omkade-
ring) en management, en vorming. Het verschil met
de op de tabel “evolutie van de begroting” vermel-
de 44,675 miljoen euro is te verklaren doordat de
cijfers van de verdelingstabel dateren van begin
november ; ongeveer 2 miljoen euro moet nog wor-
den verdeeld.

Zoals afgesproken werd in de initiële begroting
2003 een bedrag van 31,275 miljoen euro inge-
schreven voor de nieuwe enveloppe die in 2003 op-
nieuw zal verdeeld worden over de verschillende
programma’s. De daling is in uitvoering van het
professioneel akkoord dat in 2002 een grotere en-
veloppe voorzag.

Een andere daling betreft programma 42.3 Psy-
chiatrische verpleging. Vanaf 2002 was een nieuw
programma ingeschreven voor de openbare psy-
chiatrische ziekenhuizen. In 2002 was echter zowel
voor 2001 als voor 2002 de eindejaarstoelage opge-
nomen. Het teveel wordt nu terug afgetrokken. In
feite gaat het dus om constant beleid.

Algemene evolutie

In vergelijking met vorig jaar zijn er niet veel wijzi-
gingen (zie bijlage “schematisch per sector”). Pro-
gramma 41.5 gehandicaptenzorg blijft het grootste
aandeel in de welzijnsbegroting vertegenwoordi-
gen, vóór Programma 41.4 Gezinsaangelegenhe-
den.

In de stijging van het constant beleid zitten de in-
dexaanpassingen, de uitvoering van het sociaal ak-
koord (verdeling van de kredieten 2002) en het

Stuk 15 (2002-2003) – Nr. 8-J 4

1 Zie opsplitsing als bijlage bij het verslag van de Commis-
sie voor Algemeen Beleid, Financiën en Begroting (Parl.
St. Vl. Parl. 2002-2003, nr. 15/9).



herstel van de saldi (die bij de aanpassing van het
vorige jaar waren afgeroomd).

De nieuwe middelen en heroverwegingen bestaan
uit (zie bijlage) : de nieuwe middelen van het
FFEU (37,184 miljoen euro) voor bijkomende in-
vesteringen in ouderenvoorzieningen (bij de begro-
tingsaanpassing), nieuwe middelen in de begroting
(13,773 miljoen euro, waarvan het grootste deel uit-
gaat naar het wegwerken van de wachtlijsten in de
gehandicaptensector) en heroverwegingen ten be-
lope van 2,222 miljoen. Dat brengt de middelen
voor totaal nieuw beleid op 53,179 miljoen euro.

Verder overzicht van de evolutie per sector

De minister overloopt hierbij ook de beleidsbrief.

– Programma 11.4 Gelijke kansen

Wat Programma 11.4 Gelijke kansen aangaat, ont-
haalbeleid, verwijst de minister vooreerst naar het
ontwerpdecreet inburgering dat weldra in de com-
missie wordt besproken. Inzake inburgering zijn er
de afgelopen jaren reeds belangrijke inspanningen
geleverd. De trajecten worden gesubsidieerd van
oktober tot oktober (experimenteel). Onlangs zijn
de trajecten die op de begroting 2002 ingeschreven
waren, toegekend. Zij lopen tot oktober 2003. Op
de begroting 2003 zijn geen extra middelen inge-
schreven ; na goedkeuring van het decreet inburge-
ring zullen bij de aanpassing van de begroting bij-
komende middelen ingeschreven worden op de
verschillende begrotingen onderwijs, tewerkstelling
en welzijn.

Het hele integratiebeleid staat momenteel nogal
zwaar onder druk. De regering heeft besloten het
strategisch plan minderhedenbeleid te actualiseren.
Daartoe zal de Interdepartementale Commissie
Etnisch-culturele Minderheden (ICEM) gereacti-
veerd worden. Er wordt ook een planningscommis-
sie in het leven geroepen waarin naast de admini-
stratie ook de integratiesector en de zelforganisa-
ties vertegenwoordigd zijn. Prof Albert Martens
(KULeuven ) begeleidt het geheel. Tegen de zomer
van 2003 moet het oude strategisch plan geëvalu-
eerd zijn en een nieuw strategisch plan voorliggen.
Een aantal nieuwe maatregelen zijn noodzakelijk
om een meer acuraat minderhedenbeleid te voe-
ren. Dit heeft niet zozeer te maken met het feit dat
het beleid niet deugde, maar met de evolutie die de
samenleving ondertussen heeft gekend. De popula-
tie van minderheden is totaal gewijzigd tussen 1996
en 2002. De interculturele bemiddelaars bv. zijn
een instrument van vroeger beleid toen men met

homogene groepen kon werken. De instrumenten
moeten dus ook geëvalueerd worden.

Er werd een programmatie uitgewerkt voor de in-
tegratiediensten. Tot nog toe waren er twee subsi-
diestromen : enerzijds aan de lokale integratiedien-
sten via de lokale besturen en anderzijds aan de lo-
kale integratiecentra (particuliere, gesubsidieerde
sector). Voor beide werd een programmatie ge-
maakt rekening houdend met het aantal nieuwko-
mers. Het is de bedoeling de lokale integratiedien-
sten te versterken : de opdracht van de gemeenten
wordt alsmaar groter ten gevolge van het sprei-
dingsbeleid en een verscheiden nieuwkomerspopu-
latie. De lokale integratiediensten moeten de inter-
culturalisering in de verschillende gemeenten mee
ondersteunen en voorbereiden. De integratiedien-
sten zouden permanent de andere diensten moeten
informeren, bijvoorbeeld aan de dienst burgerlijke
stand informatie geven over het land van herkomst
van de nieuwkomer. Ook het decreet inburgering
kent de gemeenten een belangrijke rol toe ; de lo-
kale integratiediensten zullen daardoor ook in be-
lang toenemen.

Een deel van de nieuwe middelen voor 2003 wordt
hieraan besteed. Om de programmatie voor de uit-
bouw van de lokale integratiediensten enerzijds en
voor de samenwerking van de particuliere integra-
tiecentra met maatschappelijk opbouwwerk ander-
zijds te kunnen waarmaken tegen 2006, wordt een
bedrag van 566 duizend euro ingeschreven in de
begroting 2003.

Wat het gelijkekansenbeleid mannen-vrouwen aan-
gaat, verwijst de minister naar de bespreking van
het Pekingrapport die met opzet vóór de begroting
in deze commissie plaatsvond. De belangrijkste
elementen voor deze begroting zijn de verdere uit-
voering van het strategisch plan vrouwen en be-
sluitvorming, de Pluspunt databank en vrouwen in
de politiek, waarvoor in oktober de “Evenwicht. Jij
kiest !”-campagne werd opgestart en die zal ver-
sterkt worden naar de federale verkiezingen toe. In
het kader van de combinatie arbeid en gezin zal
opnieuw het meest mensvriendelijk bedrijf be-
kroond worden. Het luik van de actie dat op de
burgers gericht is zal in 2003 toegespitst worden op
mannen.

Het Steunpunt Beleidsrelevant Onderzoek Gelij-
kekansenbeleid is ondertussen op snelheid geko-
men. 40 percent van het onderzoek heeft betrek-
king op gelijke kansen mannen-vrouwen, de rest
op de andere doelgroepen. De eerste onderzoeks-
resultaten zullen worden voorgesteld op studieda-
gen : een eerste over leeftijdsdiscriminatie gefocust
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op het gratis openbaar vervoer. Op tweede studie-
dag in februari wordt het ambtenarenstatuut in de
Vlaamse Gemeenschap getoetst op leeftijdsdiscri-
minatie.

De Stuurgroep ‘Holebi en welzijn’ die in 2000 werd
opgericht om de welzijnssector te sensibiliseren
rond homoseksualiteit, is eveneens volop actief. Er
is een plan opgezet tot inclusie binnen de centra
voor algemeen welzijnswerk. Een nieuw project
‘Bouwstenen’ is opgezet met de Federatie van
Werkgroepen Homoseksualiteit (FWH). Dit pro-
ject bestaat uit twee delen : enerzijds zal een docu-
ment worden ontwikkeld dat als basis kan dienen
voor een strategisch plan holebi ; anderzijds wordt
getracht de implementatie van het ontwikkelde
vormingspakket te stimuleren.

Met de provinciebesturen werd in september 2001
een convenant aangegaan omtrent de oprichting
van vijf provinciale steunpunten toegankelijkheid.
Die steunpunten draaien op kruissnelheid. In de
loop van 2002 werd rond de provinciale steunpun-
ten en het Vlaams Steunpunt een netwerk geïnstal-
leerd.

Nieuw beleid in dit programma is de organisatie
van aangepast vervoer voor personen met een han-
dicap. In samenspraak met minister Stevaert van
Mobiliteit, staat Gelijke Kansen in voor het ver-
voer van personen met een zwaar fysieke handicap.
Voor dit gebiedsdekkend aangepast vervoerssys-
teem werd 150 duizend euro euro ingeschreven.

– Programma 40.1 Algemene departementale be-
staansmiddelen

Deze middelen zijn met 21 percent toegenomen,
maar het gaat om relatief kleine bedragen. De stij-
ging heeft te maken met de overheveling van de
kredieten voor communicatie die tot nog toe inge-
schreven waren op de begroting van de minister-
president. Vanaf nu worden die kredieten in elke
functionele begroting ingeschreven. Het betreft
dus eigenlijk constant beleid.

– Programma 40.2 VIPA

De voorzieningen bijzondere jeugdzorg werden
pas in 2002 voor het eerst ingeschreven in de
VIPA-reglementering. De kredieten voor 2002
voor de gesubsidieerde sector zullen niet helemaal
opgebruikt zijn. Pas in oktober is er immers een
overeenkomst bereikt over de criteria die opgeno-
men worden in de zorgstrategische plannen. De
niet opgebruikte kredieten worden overgeheveld
naar andere sectoren die op het VIPA een beroep

kunnen doen en naar de aankoop van de gemeen-
schapsinstelling bijzondere jeugdzorg in Antwer-
pen. Inspelend op de verwachtingen op het veld
wordt het VIPA-budget voor bijzondere jeugdzorg
opgetrokken tot 3, 719 miljoen euro.

De kredieten voor de ouderenvoorzieningen zijn in
deze initiële begroting op hetzelfde niveau geble-
ven als in 2002. Bij de begrotingscontrole zullen
FFEU-middelen overgeschreven worden naar het
VIPA voor de ouderenvoorzieningen, zodat het
aangekondigde nieuw beleid ten belopen van
37,184 miljoen euro kan worden uitgevoerd.

In 2002 werden criteria uitgewerkt voor ecologisch
bouwen. Die zullen toegevoegd worden bij de vra-
gen voor het opmaken van een financieel-technisch
plan. Er wordt een praktische gids gemaakt. In alle
provincies werden studiedagen georganiseerd voor
de initiatiefnemers om die criteria toe te lichten.
De reacties waren algemeen positief, mede omdat
het niet de bedoeling is het bouwen duurder te
maken door technologische hoogstandjes, maar om
praktische tips te geven om de kleine bijkomende
investeringen op korte termijn terug te winnen.

– Programma 41.1 Algemeen welzijnsbeleid

Dit programma bestaat enerzijds uit kredieten ter
ondersteuning van het beleid en anderzijds uit het
Zorgfonds. Wat het eerste betreft, meldt de minis-
ter dat een nieuwe VZW werd opgericht, nl. de
VZW Kleis, die tot doel heeft de voorzieningen op
de hoogte te brengen van alle Europese subsidië-
ringsmogelijkheden. Hiervoor wordt 39.000 euro
uitgetrokken, die – gezien de doelstelling van de
vzw – op termijn meer zouden moeten opbrengen
voor deze begroting.

De minister heeft de commissie regelmatig op de
hoogte gebracht van de evoluties in het dossier
zorgverzekering. Deze begroting houdt rekening
met de stijging van de inkomsten, door de verho-
ging van de jaarlijkse bijdragen van 10 naar 25 euro
(behalve voor personen met recht op een verhoog-
de tegemoetkoming in het kader van RIZIV). De
inkomsten uit de bijdragen zullen stijgen van 39,00
miljoen euro in 2002 naar 92,50 miljoen euro in
2003.

Ook de uitgaven zullen toenemen door de stijging
van de tenlastenemingen. De dotatie aan het Zorg-
fonds blijft behouden op 99,157 miljoen euro.

De komende tijd zullen twee belangrijke items het
dossier van de zorgverzekering domineren : Brus-
sel en de Europese regelgeving. De Raad van State
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vindt geen rechtsgrond in het decreet houdende or-
ganisatie van de zorgverzekering om in Brussel
ook de bicommunautaire voorzieningen te erken-
nen. De Vlaamse regering overweegt om een
amendement op het programmadecreet in te die-
nen om korte termijn die rechtsgrond te creëren.
Verder is het zaak te bekijken hoe de Vlaamse
zorgverzekering aangepast kan worden aan de Eu-
ropese regelgeving. Tegen 1 december wordt daar-
toe een werkgroep geïnstalleerd.

– Programma 41.2 Bijzondere jeugdbijstand

In 2003 worden het procesimplementatieplan (PIP)
en het personeelsplan (PEP) die in juni 2001 wer-
den goedgekeurd, verder uitgevoerd. De meest
zichtbare verwezenlijking daarvan, in een eerste
fase, is de aanstelling van vijf regioverantwoordelij-
ken. Zij moeten per provincie de comités bijzonde-
re jeugdzorg en de sociale diensten bij de jeugd-
rechtbanken ondersteunen in al hun opdrachten.
Begin 2003 gaan ook vijf regionale preventieteams
aan de slag. Het is de bedoeling dat zij de slag-
kracht van de preventieve opdracht van de bijzon-
dere jeugdzorg versterken ; de middelen en men-
sen worden geconcentreerd rond bepaalde
thema’s : onderwijs, opvoeding en vrijetijdsbeste-
ding.

In 2003 zal hopelijk ook met het elektronisch dos-
sier gestart worden. De kredieten daarvoor zijn in-
geschreven op het programma 99.1 Interdeparte-
mentale bestaansmiddelen. De opmaak van het
elektronisch dossier is een absolute prioriteit. Het
is een instrument dat de overheid een zicht moet
geven op de bewegingen van de jongeren tussen de
verschillende voorzieningen en op de bezetting van
de plaatsen. Het moet de sector ook toelaten de
klantvriendelijkheid te verhogen. Op de weeksta-
ten waarmee nu gewerkt wordt, zit soms een be-
hoorlijke vertraging.

Het aanbod in de bijzondere jeugzorg is de laatste
jaren enorm uitgebreid. Het is noodzakelijk een
meerjarenplanning op te maken. Het elektronisch
dossier zal daarvoor nuttig zijn. De minister wil
verder nogmaals onderlijnen dat 85 percent van de
jongeren in de BJZ in een problematische opvoe-
dingssituatie (POS) zitten, en 15 percent een als
misdrijf omschreven feit (MOF) hebben gepleegd.

In de gesloten instelling in Everberg beschikt de
Vlaamse Gemeenschap nu over 24 plaatsen. De
minister belooft de commissie een overzicht te be-
zorgen van het aantal jongeren in Everberg, met de
verblijfsduur, alsook van de bezetting van de ge-
meenschapsinstellingen. In 2003 wordt een nieuwe

gemeenschapsinstelling in Antwerpen opgericht.
Er wordt in 2003 gestart met 20 plaatsen, met de
bedoeling die uit te breiden tot 50. Met de verwij-
zende instanties moet nog bekeken worden of de
plaatsen voor jongens of meisjes zijn. Op hun vraag
is het een halfopen instelling. Deze instelling maakt
deel uit van het nieuw beleid voor 2003. 3 miljoen
euro wordt hiervoor ingeschreven bij het VIPA
voor de aankoop en de opbouw. 1,089 miljoen euro
wordt ingeschreven bij het Fonds Bijzondere
Jeugdbijstand voor de werkingskosten.

In 2002 werd niet alleen beslist om het aantal
plaatsen in de gemeenschapsinstellingen te verho-
gen, maar ook om de uitstroom te bevorderen. In
een samenwerking tussen de gemeenschapsinstel-
ling De Kempen (Mol) en het OPZ Geel wordt
meer aangepaste begeleiding en behandeling van
minderjarige delinquenten met ernstige psychiatri-
sche stoornissen ontwikkeld. Op de begroting
wordt daarvoor 291 duizend euro ingeschreven.

Daarnaast worden nog 20 plaatsen toegewezen
voor forensische jeugdpsychiatrie (K-bedden)
waarvan 8 aan het OPZ Geel, 8 aan het OCMW
ziekenhuis te Antwerpen en 4 voor de regio Brus-
sel. De werkingskosten worden betaald met federa-
le middelen ; de infrastructuurkosten in Geel wor-
den vanuit het VIPA gesubsidieerd.

In 2002 zullen ongeveer 2200 minderjarigen be-
reikt worden met een herstelgericht aanbod, met
name een gemeenschapsdienst, een herstelbemid-
deling en/of een leerproject. De kostprijs hiervoor
bedraagt 2 miljoen euro, of een stijging met 100
percent ten opzicht van 1999. Het is de bedoeling
in 2003 het herstelgericht aanbod homogener te
maken en wetenschappelijk te begeleiden.

Ook ter verbetering van de uitstroom uit de ge-
meenschapsinstellingen werd de capaciteit van De
Sleutel uitgebreid met 10 plaatsen in Mechelen,
voor de opvang van jongeren met een drugproble-
matiek uit de gemeenschapsinstelling De Kempen
in Mol. Deze plaatsen zijn onlangs operationeel ge-
worden. Verder worden 20 bijkomende plaatsen
voor niet-begeleide minderjarigen begin volgend
jaar operationeel, in Aalst, Ieper en Brussel.

– Programma 41.3 en 41.4 Ouderen- en thuiszorg-
beleid

Het is de bedoeling om ouderenzorg en thuiszorg
die nu op twee afzonderlijke programma’s in de
begroting zijn opgenomen, in de toekomst te her-
schikken in opvolging van een nieuw ontwerpde-
creet.
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Het ouderenbeleid verloopt volgens twee sporen.
Vooreerst is er het spoor van de emancipatie en de
herwaardering van de positie van ouderen in de sa-
menleving. De minister hoopt dat het ontwerpde-
creet over participatie van ouderen ook nog deze
zittingsperiode kan worden goedgekeurd in het
Vlaams Parlement.

De Vlaamse overheid blijft het Ouderenoverlegko-
mité (OOK) als een bevoorrechte partner be-
schouwen. Voor de ontwikkeling, uitvoering en
evaluatie van het ouderenbeleidsplan wordt veel
van het OOK verwacht. Vandaar ook dat de subsi-
die opgetrokken wordt met 97 duizend euro.

Het tweede spoor is dat van de kwalitatieve zorg.
Het is de bedoeling van de bestaande rustoord- en
thuiszorgdecreten geïntegreerd worden in één ont-
werpdecreet betreffende de organisatie van de
woonzorg en thuiszorg. Het is tevens de bedoeling
de positie van mantelzorgers en gebruikers te ver-
sterken. Aan het eerste voorontwerp van decreet
wordt momenteel de laatste hand gelegd. Twee
jaren aan voorbereiding door werkgroepen gingen
eraan vooraf. Er wordt een eerste advies gevraagd
aan die werkgroepen, waarna het voorontwerp ho-
pelijk in januari aan de Vlaamse regering wordt
voorgelegd. De minister hoopt voor de zomer 2003
met een ontwerp naar het parlement te komen.

In de thuiszorgsector zijn een drietal belangrijke
wijzigingen te melden. Ten eerste wordt het aantal
uren opgevoerd met 1 percent (nieuw beleid). In
een begroting met weinig groeiruimte is dit niet te
verwaarlozen. Ten tweede worden kraamzorg, zorg
voor zieke kinderen en meerlingen in de toekomst
in de thuiszorg ondergebracht. Inzake de kraam-
zorg is er een akkoord om enerzijds de DAC’ers
onder te brengen bij de diensten voor gezinszorg,
en anderzijds vijf expertisecentra kraamzorg onder
Kind en Gezin op te richten. De kredieten hiervoor
zijn dus opgenomen in de begroting van Kind en
Gezin.

Ten derde zullen de lokale dienstencentra verder
worden uitgebouwd. De voorganger van de minis-
ter had reeds de programmatie vastgelegd op 569
centra verspreid over heel Vlaanderen. De lokale
dienstencentra zullen ook een belangrijke rol spe-
len in de uitvoering van het toekomstige zorgde-
creet. Het budget wordt in 2003 verhoogd met
1,238 miljoen euro.

– Programma 41.4 Gezinsaangelegenheden (Kind
en Gezin)

Het budget voor Kind en Gezin is wel toegeno-
men, maar er is weinig ruimte voor nieuw initiatief.
De toename is nodig voor indexaanpassing en het
nakomen van VIA-engagementen die zwaar wegen
(loonharmonisatie kinderverzorgers). Dat er wei-
nig, of zo goed als geen ruimte is voor nieuw be-
leid, is volgens de minister een moeilijk verhaal,
vooral gezien het beleidsplan kinderopvang dat
uitgevoerd moet worden. Wel worden de expertise-
centra kraamzorg geïnstalleerd en zal Kind en
Gezin een belangrijke rol spelen in het adoptiedos-
sier. Kind en Gezin moet enerzijds als centrale au-
toriteit de continuïteit garanderen in de behande-
ling van de lopende dossiers, anderzijds zal het par-
ticiperen aan het voorbereiden van een nieuw de-
creet interlandelijke adoptie. De minister hoopt dat
de federale overheid het Verdrag van Den Haag
zal ratificeren voor het einde van haar zittingspe-
riode.

Voor kinderopvang zijn geen nieuwe middelen
voorzien. De laatste jaren werd wel serieus geïn-
vesteerd in de sector. Vraag is hoe men op middel-
lange termijn moet verdergaan. Ondertussen werd
een eerste evaluatie gemaakt van de effecten van
de vroegere maatregelen. Tussen 1 januari 2002 en
1 september 2002 zijn in de particuliere sector
bijna 1900 nieuwe plaatsen gecreëerd, wat impli-
ceert dat de doelstelling om elk jaar 1500 nieuwe
particuliere plaatsen te creëren, gehaald wordt. Te-
gelijkertijd stelt men vast dat in dezelfde periode
veel plaatsen zijn weggevallen, wat het nettoresul-
taat momenteel brengt op slechts een 450-tal bijko-
mende plaatsen. Een gelijksoortige situatie doet
zich voor bij de opvanggezinnen die zijn aangeslo-
ten bij een dienst. De instroom valt mee, maar de
uitstroom hypothekeert de verdere groei van de
sector. Daarom wil de minister werk maken van
een debat ten gronde over de kinderopvang. Daar-
toe installeerde zij een Toekomstgroep Kinderop-
vang, van deskundigen vanuit een hele brede maat-
schappelijke context. Begin 2003 zou die groep een
rapport moeten neerleggen dat als basis kan die-
nen voor het debat met het parlement en om een
decretale basis te initiëren voor de kinderopvang.

De regeling voor het sociaal statuut voor de ont-
haalouders is opgenomen in de federale program-
mawet 2003. De beloften ten aanzien van de ont-
haalouders zullen dus waargemaakt kunnen wor-
den.
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– Programma 41.5 Gehandicaptenzorg

In 2002 werd een extra krediet van bijna 20 miloen
euro aangewend om aan 770 personen met een
handicap én een zeer dringende hulpvraag, een
passend ondersteuningsaanbod te geven (408 in
dagopvang of residentieel ; 361 ondersteuning in de
thuisomgeving). De Vlaamse regering bevestigt
haar engagement om tegen het einde van deze le-
gislatuur de ondersteuningstekorten weg te wer-
ken. Het grootste deel van de nieuwe middelen in
deze begroting gaan dan ook hiernaar uit. In de be-
groting 2003 van het VFSIPH wordt een krediet
van 7,5 miljoen euro extra voor nieuwe initiatieven
ingeschreven. Van dit krediet wordt 7,25 miljoen
euro in een eerste beslissingsronde, en op korte
termijn, aangewend voor de geregistreerde hulp-
vragen met de hoogste urgentie. Tegen de begro-
tingscontrole moet er meer duidelijkheid zijn om
opnieuw een stand van zaken op te maken.

Vorig jaar werd te experimentele titel samenge-
werkt met het regionaal overleg om te trachten de
meest dringende hulpvraag aan een aanbod te kop-
pelen. Ook in 2003 zullen de regionale overlegor-
ganen verder betrokken worden. Het is de bedoe-
ling naar een permanent overleg- en adviesorgaan
te evolueren en te komen tot een regionale zorg-
strategische planning. Vanuit het VFSIPH wordt
hiervoor op korte termijn een vrijgestelde aange-
wezen om met de regio’s de middelen te herverde-
len.

250.000 euro wordt ingeschreven voor het toeken-
nen van een werkingstoelage om de vertegenwoor-
diging van de gebruikers in de regionale overleg-
structuren te professionaliseren. Per provincie zou
een gebruikersplatform worden opgericht.

– Programma 41.6 Maatschappelijk opbouwwerk

Het beleid wordt enerzijds gecontineerd. Ander-
zijds wordt van de sector verwacht dat zij in 2003
meewerkt aan de uitvoering van de programmatie
van enerzijds de lokale integratiediensten, en an-
derzijds de fusie van de gesubsidieerde integratie-
centra en maatschappelijk opbouwwerk.

– Programma 41.7 Maatschappelijk welzijn

Een deel van de extra middelen ingeschreven op
de begroting 2002, nl. 741.949,44 euro, werd aange-
wend voor het wegwerken van het onevenwicht
tussen de ingebouwde centra in de ziekenfondsen,
op basis van objectieve parameters. Dit komt neer
op een personeelsuitbreiding van 17,2 VTE voor
deze subsector. Het is de bedoeling om de inge-

bouwde centra te herpositioneren binnen de eer-
stelijnsgezondheidszorg (nieuw ontwerpdecreet).
De sociale dienstverlening ten aanzien van zieken
en gehandicapten kan beter worden uitgevoerd
binnen dat kader.

De eerste resultaten van de projecten begeleid
wonen in de autonome centra algemeen welzijns-
werk om de overbezette thuislozencentra te ontlas-
ten, zijn positief. 40 percent van diegenen die in be-
geleid wonen worden opgevangen, komen uit de
thuislozencentra.

Wat het forensisch welzijnswerk aangaat worden
de aanbevelingen in de resoluties van het Vlaams
Parlement verder uitgevoerd. In 2002 werd de be-
leidsondersteunende cel Samenleving en Crimina-
liteit opgericht die ondertussen op kruissnelheid
draait. Inzake slachtofferhulp worden voor 2003 de
nodige middelen voorzien om de projecten Bur-
gers voor burgers over te nemen waarvoor de fi-
nanciering unilateraal door federaal minister Ver-
wilghen werd stopgezet. Voor de andere projecten
zijn geen middelen voorzien ; er wordt bij de fede-
raal minister wel op aangedrongen om geen projec-
ten meer unilateraal op te zeggen.

Inzake kinderwerking (verkeers)slachtoffers zijn
voor 2003 middelen voorzien voor de ondersteu-
ning van ouders van verkeersslachtoffers en van
schoolgenoten.

Het strategisch plan hulp- en dienstverlening aan
gedetineerden wordt verder uitgevoerd. In 2003
worden extra middelen vrijgemaakt om de wel-
zijnswerking conform het strategisch plan in de ge-
vangenis van Brugge uit te bouwen.

– Programma 41.8 Integratie kansarmen

De minister vraagt het ontwerp van armoedede-
creet zo vlug mogelijk goed te keuren. De decreta-
le basis is immers noodzakelijk om de verenigingen
waar armen het woord nemen te subsidiëren. De
subsidie wordt in 2003 opgetrokken met 27,9 per-
cent.

– Programma 41.9 Integrale jeugdhulpverlening
(IJH)

De kredieten voor IJH zijn constant gebleven voor
2003. De pilootregio’s beginnen per 1 januari met
de uitvoering van hun pilootprojecten. Dit bete-
kent dat de toeleiding via één intersectorale toe-
gangspoort zal verlopen. Voor 1 januari 2004 zal de
minister een voortgangsrapport aan het Vlaams
Parlement voorleggen en voor het einde van de zit-
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tingsperiode zal een ontwerpkaderdecreet worden
ingediend.

– Programma 42.1 Volksgezondheid en 42.2 Me-
disch-sociaal beleid

Eind 2002 wordt de eerste gezondheidssconferen-
tie georganiseerd over preventie van depressie en
zelfmoord. De middelen daarvoor worden geconti-
nueerd voor de eerste opvolgingsprojecten van de
tien strategieën die weerhouden werden voor im-
plementatie. De minister verwijst hiervoor naar de
beleidsbrief. Die strategieën zijn gericht op de
ruime bevolking, specifieke doelgroepen en zorg-
verleners.

De zorgvernieuwing in de geestelijke gezondheids-
zorg wordt voortgezet in samenwerking met en in
uitvoering van de Interministeriële Conferentie
(IMC) Volksgezondheid om mee te werken in de
taskforce die de zorgcircuits GGZ operationeel
moeten maken. Momenteel wordt werk gemaakt
van zorgcircuits voor de doelgroep kinderen en
jongeren.

Wat de eerstelijnsgezondheidszorg betreft is 2003
het eerste uitvoeringsjaar van het samenwerking-
sprotocol tussen alle betrokken overheden om de
eerste lijn te versterken. De federale overheid er-
kent geïntegreerde diensten voor thuisverzorging
(GDT), waarbinnen de zorgverstrekking door
RIZIV wordt terugbetaald. De Vlaamse overheid
laat de GDT’s samenvallen met de samenwerking-
sinitiatieven thuiszorg (SIT’s), die na de goedkeu-
ring van het ontwerpdecreet eerstelijnsgezond-
heidszorg samenwerkingsinitiatieven eerstelijnsge-
zondheidszorg (SEL’s) worden. Gezondheidszorg
en welzijnswerk zullen er samenwerken rond de
eerstelijnszorg. De SEL’s zullen zowel door de fe-
derale als door de Vlaamse overheid gefinancierd
worden. De middelen die nu naar de SIT’s gaan,
zullen in de toekomst naar de SEL’s gaan. De fede-
rale financiering zal 40 euro per zorgplan dat wordt
opgemaakt, uitbetalen aan 4 zorgverstrekkers (to-
taal 160 euro), plus 12,5 euro per plan aan de admi-
nistratie. Dit betekent dat de Vlaamse financiering
voortaan niet meer op basis van zorgplannen zal
verlopen, maar geheroriënteerd zal worden tot een
structurele financiering van de SEL’s.

De ingebouwde centra algemeen welzijnswerk in
de ziekenfondsen zullen in de toekomst onder de
toepassing vallen van het ontwerpdecreet eerste-
lijnsgezondheidszorg. Ze zullen mee oprichtings-
partner in de SEL’s worden.

In de ziekenhuissector werd in 2002 gestart met
een nieuw inspectiemodel, nl. het visitatiemodel.
Dit wordt als positief ervaren door de cliënten.

De zorgplanning wordt verder uitgebouwd. Met de
goedkeuring van het ontwerpdecreet zorgregio’s
zal de implementatie ervan kunnen starten.

De minister kondigt tevens een ontwerpdecreet
aan inzake het gezondheidsinformatiesysteem. Het
ligt momenteel voor bij de Commissie ter bescher-
ming van de privacy. Dit systeem moet het beleid
de mogelijkheid bieden om in de toekomst ‘meten
is weten’ uit te bouwen in functie van o.m. de pre-
ventieve gezondheidszorg. Zo zullen minimale kli-
nische gegevens gehanteerd kunnen worden voor
het opzetten van borstkankerscreening.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Marijke Dillen is tevreden dat de be-
leidsbrief dit jaar tijdig werd ingediend, op hetzelf-
de ogenblik als de begroting voor 2003. Dit verge-
makkelijkt het lezen van de begroting. De spreker
feliciteert de minister omdat ze erin geslaagd is de
middelen voor haar begroting met 5,66 percent te
doen toenemen. Dit is een aanzienlijk bedrag. Ook
de middelen voor bepaalde onderdelen van de be-
groting stegen aanzienlijk. De spreker bedankt de
minister ook voor het duidelijk overzicht van wat
in 2003 nieuw beleid is.

De spreker vindt het vaak onduidelijk hoe de be-
leidsintenties die in de beleidsbrief worden gefor-
muleerd, financieel in de begroting worden ver-
taald. De minister kondigt een aantal ambitieuze
doelstellingen aan, maar het is onduidelijk welke
prioriteit krijgen. Er zullen immers keuzes moeten
worden gemaakt, want er zijn niet voldoende mid-
delen om alle intenties te realiseren. Tal van de in-
tenties voor 2002 werden niet gerealiseerd. Ook nu
mist de spreker een duidelijk engagement. De
spreker stelt een aantal van de doelstellingen te
kunnen steunen. Andere doelstellingen zijn vaag
en vrijblijvend.

De minister antwoordt dat er duidelijk prioriteiten
zijn. Deze staan duidelijk vermeld in het overzicht
van nieuw beleid. Het is geen sinecure om in tijden
van beperkte begrotingsmiddelen toch een aantal
duidelijke keuzes te maken. Deze keuzes bouwen
grotendeels voort op het beleid van de vorige
jaren.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel feliciteert de minis-
ter omdat zij er, ondanks de moeilijke begrotings-
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besprekingen, toch in geslaagd is om haar begro-
ting in drie jaar tijd met 30 percent te doen stijgen.
Zo worden niet alleen meer mensen geholpen,
maar ook meer mensen tewerkgesteld.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat deze
stijging met 30 percent toch ook moet worden ge-
relativeerd. Niet alle middelen zijn nieuw. Vaak
gaat het om verschuivingen tussen de budgetten
van verschillende ministers. Zo kreeg minister Vo-
gels middelen voor het VIA-akkoord vanuit Werk-
gelegenheid, maar in andere domeinen, bijvoor-
beeld voor het gelijkekansenbeleid, moest de mi-
nister middelen afgeven. Vorig jaar gingen ook
middelen van Welzijn over naar Ambtenarenzaken.

De minister antwoordt dat om bijvoorbeeld perso-
neel aan te werven voor de gezondheidsinspectie
en voor de cel Milieu en gezondheid, wat nieuw be-
leid is, middelen door Welzijn moeten worden
voorzien, maar zodra deze mensen zijn aangewor-
ven, worden de middelen naar de bestaansmidde-
len van minister Van Grembergen overgeheveld
om de lonen uit te betalen.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel vermoedt dat de
middelen voor de begroting Welzijn in de toekomst
wel niet zullen kunnen blijven stijgen, terwijl de
maatschappelijke uitdagingen groot zullen blijven.
Misschien moeten in de toekomst niet alle maat-
schappelijke uitdagingen die nu onder Welzijn val-
len, in deze begroting blijven thuishoren. De spre-
ker denkt aan uitdagingen zoals de vergrijzende sa-
menleving, de combinatie gezin/arbeid, het inter-
cultureel samenleven, die eigenlijk de hele regering
aanbelangen.

De minister antwoordt dat zij het terzake volledig
eens is met mevrouw Van Den Heuvel. Eind 2003
vindt het zorgcongres plaats. Hopelijk kan de
Vlaamse samenleving dan een debat voeren over
nieuwe pistes voor de organisatie en financiering
van de zorg.

Mevrouw Sonja Becq is overtuigd van de goede in-
tenties van de minister voor het welzijns- en ge-
zondheidslandschap. Er komen echter geen extra
middelen. De minister verklaarde destijds in de
media dat ze 125 miljoen euro extra wilde voor de
wachtlijsten. Het is 7,5 miljoen euro geworden,
maar de spreker denkt dat het hier wel eens om
een interne compensatie zou kunnen gaan, aange-
zien er eerst middelen werden afgetrokken, en niet
om extra middelen zoals eerst in de pers werd aan-
gekondigd. Er worden ook geen perspectieven ge-
boden voor een uitbreiding van de reguliere en
buitenschoolse kinderopvang. Op welke wijze

wordt de hulpverlening door de geestelijke ge-
zondheidszorg, waarvan de minister toegaf dat er
zich een groot probleem stelde, uitgebreid ? Het-
zelfde voor de ouderenzorg. De spreker heeft de
indruk dat er geen afdoend antwoord wordt gege-
ven om tegemoet te komen aan de hulpvragen van
de cliënten.

De minister antwoordt dat de vraag altijd groter
zal zijn dan het aanbod. Dit was tien jaar geleden
trouwens ook al het geval. Wel kan men nadenken
over wie in geval van schaarste, het meest recht
heeft op hulp.

Een afdoend antwoord kunnen geven op de hulp-
vragen is niet alleen belangrijk voor de cliënten,
maar ook voor het personeel in de voorzieningen,
dat met een enorme werkdruk te kampen heeft, zo
stelt mevrouw Sonja Becq. De spreker heeft de in-
druk dat er onvoldoende middelen zijn om het
VIA-akkoord (Vlaams Intersectoraal Akkoord So-
cial Profit) uit te voeren. Het gaat om meer dan
een microprobleem binnen de instellingen om het
personeel in functie van zijn anciënniteit te vergoe-
den. Er zijn namelijk onvoldoende middelen om
tegelijk de regularisatie van de DAC-statuten, de
loonharmonisering, de jobcreatie gekoppeld aan de
uitstapregelingen te realiseren.

De minister antwoordt dat het VIA-akkoord is af-
gesloten tussen werkgevers, werknemers en de
overheid. De enveloppes voor de verschillende en-
gagementen zoals loonharmonisering, jobcreatie,
regularisatie van de DAC-statuten, tijdskredieten
en einde-loopbaan-maatregelen zijn apart bere-
kend. Alle enveloppes bevatten voldoende midde-
len. Wat de einde-loopbaan-maatregelen betreft en
de bijkomende verlofdagen vanaf 45 jaar zijn er
wel onvoldoende middelen om bijkomend perso-
neel aan te wenden. Reden is dat hiervoor gedeel-
telijk ook werd gerekend op middelen van de so-
ciale maribel. Dit zijn middelen waarover werkge-
vers en werknemers akkoorden sluiten, zonder dat
de overheid kan tussenkomen. In bepaalde secto-
ren kunnen er bij de instellingen zelf wel proble-
men zijn, bijvoorbeeld in de sector van de kinder-
opvang als gevolg van de enveloppefinanciering.
Deze problemen moeten dan voor die concrete ge-
vallen worden rechtgetrokken.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat voorzieningen vaak
ook te weinig middelen hebben voor hun reguliere
werking, dit omwille van stijgende werkingskosten.

De minister antwoordt dat er hierover over enkele
weken overleg plaats vindt met het Vlaams Wel-
zijnsverbond. Er werd een onderzoek uitgevoerd
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over de werkingskosten en de tekorten in de ge-
handicaptensector en de bijzondere jeugdzorg. De
minister vindt de conclusies tegengesteld aan het
rapport zelf. Volgens het rapport is de financiële si-
tuatie van de voorzieningen nooit beter geweest
dan de laatste jaren. De conclusie luidt echter dat
er zich problemen stellen met betrekking tot de
werkingskosten. Bij de conclusies wordt er ook al
rekening mee gehouden dat de middelen van de
Nationale Loterij in de toekomst wegvallen, wat
nog niet zeker is.

Mevrouw Sonja Becq vraagt verduidelijking bij de
tabel over de evolutie van de begroting 2002-2003,
die de minister bezorgde. De spreker stelt vast dat
men voor deze evolutie niet uitgaat van de cijfers
van de derde begrotingsaanpassing, waardoor ver-
gelijkingen heel moeilijk worden. Bovendien stelt
de spreker vast dat men verschillen vaststelt wan-
neer men de tabel naast de begrotingscijfers legt.
Enkel voor de departementale bestaansmiddelen,
het VIA-akkoord, de bijzondere jeugdbijstand, het
maatschappelijk opbouwwerk, de integrale jeugd-
hulp, volksgezondheid en de psychiatrische verple-
ging komen de bedragen overeen. Wat is de verkla-
ring hiervoor ?

Mevrouw Inge Blauwhof, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat een mogelijke
verklaring is dat het gaat om beleidskredieten. Bij
de beleidskredieten worden de verschillende soor-
ten kredieten samengeteld, met name de niet ge-
splitste kredieten, de gesplitste vastleggingskredie-
ten, de variabele kredieten en de machtigingen.
Daar moeten wel het vereffeningskrediet en de re-
serveringen van worden afgetrokken. Er is maar
één reservering, met name voor het Zorgfonds. De
vereffeningskredieten zijn de niet gesplitste kredie-
ten, ook wel investeringskredieten genoemd. Daar-
van zijn er drie : de VIPA-machtiging voor Kind en
Gezin, de VIPA-machtiging voor het Vlaams Fonds
en de machtiging voor het VIPA-zelf. Het vereffe-
ningskrediet zit in het niet gesplitst krediet en
wordt tweemaal geteld.

De minister voegt hieraan toe dat de initiële begro-
ting steeds wordt opgemaakt op basis van de be-
grotingsaanpassing. Wanneer bij de begrotingsaan-
passing nieuwe initiatieven worden ingeschreven,
dan moet daar rekening mee worden gehouden,
zeker als ze recurrent zijn. Voor de begroting Wel-
zijn, Gezondheid en Gelijke Kansen werden bij de
derde begrotingsaanpassing evenwel geen recur-
rente nieuwe initiatieven ingeschreven.

Ook de middelen voor advisering en participatie
dalen. Mevrouw Sonja Becq pleit ervoor dat alle

betrokkenen kunnen participeren rond de verschil-
lende thema’s die voorliggen. Zowel op Vlaams ni-
veau, als op lokaal niveau en binnen de voorzienin-
gen moet er aandacht zijn voor participatie.

Het welzijnslandschap is erg versnipperd. Er is een
gebrek aan coördinatie tussen de verschillende pro-
gramma’s, projecten en doelstellingen. Verschillen-
de fracties vragen al jaren meer coördinatie. Indien
in de begroting, net zoals in de beleidsbrief, zou
worden gewerkt met doelgroepen en thema’s, zou
dat de duidelijkheid vergroten, zo stelt mevrouw
Marijke Dilen. Dit zou ook kunnen leiden tot een
efficiënter aanwenden van de middelen.

Mevrouw Sonja Becq pleit voor meer continuïteit in
het beleid. Er wordt vaak met projecten gewerkt,
bijvoorbeeld in de integrale jeugdhulpverlening.
Deze projecten moeten ook in de toekomst kun-
nen worden voortgezet. Continuïteit is ook niet zo
duidelijk met betrekking tot communicatiebeleid
en eenmalige campagnes. Ook in de thuiszorg is
continuïteit nodig. De uitbreidingen zijn daar te-
ruggebracht van 1,8 naar 1,4 naar 1 percent. De mi-
nister belooft wel dat de programmatie er in 2010
is, maar dat is nog heel lang.

De heer Jan Roegiers betreurt dat er geen aparte
beleidsbrieven zijn voor Welzijn, Gezondheid, en
Gelijke Kansen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen pleit ervoor –
zoals ze vroeger reeds deed – dat de minister apar-
te begrotingen zou opstellen van de horizontale be-
voegdheden. Voorts pleit de spreker ervoor dat ver-
schillende ministers voor een specifieke doelgroep
zoals armen, kinderen, enzovoort zouden moeten
instaan. Er zou dan spontaan veel meer sympathie
voor het doelgroepenbeleid ontstaan. Nu moet mi-
nister Vogels voor al deze groepen instaan.

Mevrouw Marijke Dillen stelt dat deze begroting
geen antwoord biedt op een aantal fundamentele
uitdagingen die zich stellen. Een eerste uitdaging is
een goed uitgebouwd gezinsbeleid. Nu is het ge-
zinsbeleid grotendeels beperkt tot de thuiszorg.
Stellen dat de thuiszorg betaalbaar en kwaliteitsvol
moet zijn, is zeer belangrijk, maar zeker niet vol-
doende. Er is immers nood aan een krachtig, dyna-
misch en inclusief gezinsbeleid. Gezinnen krijgen
het financieel, materieel, maar ook emotioneel
steeds moeilijker, bewijs hiervan zijn de talrijke
echtscheidingen en eenoudergezinnen. De spreker
begrijpt dan ook niet dat gehuwden nog steeds be-
paalde discriminaties ondervinden. Onthaasting is
een sleutelwoord van de minister, maar de begro-
ting bevat weinig concrete maatregelen om een
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harmonieuze combinatie van gezin en arbeid mo-
gelijk te maken. Ook is er nog altijd geen sprake
van een keuzevrijheid voor ouders om uit te gaan
werken, dan wel thuis te blijven. De spreker vraagt
dat de regering werk maakt van een statuut voor
ouders die thuis blijven om hun kinderen op te
voeden. Uit rechtspraak van het Arbitragehof en
de Raad van State blijkt dat dit duidelijk een
Vlaamse bevoegdheid is.

De minister antwoordt dat het gezinsbeleid een ho-
rizontaal beleid is, waarvoor zij coördinerend mi-
nister is. De erkenning van informele arbeid zoals
zorgarbeid raakt evenwel aan federale bevoegdhe-
den zoals sociale zekerheid. Het is bijgevolg niet
eenvoudig om duidelijke maatregelen voor een ge-
zinsbeleid te nemen.

Mevrouw Marijke Dillen stelt een kleine stijging
van de middelen vast voor het drugbeleid, maar
vindt het beleid niet doordacht. Bovendien gaat de
minister uit van een verkeerd uitgangspunt dat
middelengebruik eigen is aan de samenleving. De
drugnota 2002-2010 zal dit najaar in het parlement
worden voorgesteld. De spreker betwijfelt evenwel
of deze nota veel goeds zal brengen. Bovendien ge-
tuigt het toch wel van zeer veel pretentie van de
minister om te denken dat ze tot 2010 beleid zal
kunnen voeren. Eerst moet de kiezer hier nog over
beslissen.

De minister antwoordt dat de drugnota een kleine
vertraging heeft opgelopen bij de administratie,
maar tegen het eind van dit jaar toch door de rege-
ring zal worden goedgekeurd. Het is wel niet zo is
dat als men een beleidsnota voor een periode van
tien jaar opstelt, dat men die dan ook volledig zelf
wil uitvoeren tot het einde.

Mevrouw Marijke Dillen merkt op dat er in de be-
groting zo goed als geen maatregelen terug te vin-
den zijn in verband met zwaarlijvigheid, een steeds
groter wordend probleem, dat op termijn ook ne-
gatieve gevolgen zal hebben op financieel vlak, met
name met betrekking tot de sociale zekerheid.
Deze commissie heeft nochtans hoorzittingen geor-
ganiseerd over zwaarlijvigheid en terzake heel wat
werk verricht. De spreker verwachtte dan ook dat
dit een prioriteit zou zijn voor 2003. Er moet een
preventief beleid worden uitgewerkt, met aandacht
voor beweging en sport.

De minister antwoordt dat er drie acties zijn voort-
gevloeid uit de campagne rond het slankheidside-
aal. Ten eerste werden de media gevraagd om niet
al te zeer op de ideale maten te focussen. Er vond

een rondetafelconferentie plaats met een aantal
mensen uit de media. De toezeggingen die naar
aanleiding daarvan werden gedaan, worden geëva-
lueerd. Een tweede actie was het uitwerken van
een betere detectie en opvolging van magerzucht.
Dit is lopende. Daarnaast werd ook een onder-
zoeksopdracht toegekend om pakketten voor huis-
artsen en centra voor leerlingenbegeleiding rond
magerzucht uit te werken. Ten derde zal in het
voorjaar 2003 de campagne Vinnig Vlaanderen
worden gelanceerd, om de mensen aan te sporen
tot meer beweging.

Mevrouw Marijke Dillen vraagt meer duidelijkheid
over het overleg tussen minister Vogels en de andere
Vlaamse en federale ministers. Hoewel de minister
regelmatig verklaart dat er overleg is, vond men
hier de voorbije jaren weinig van terug in de be-
leidsbrief. Voor het overleg met minister Vander-
poorten is er dit jaar wel beterschap, want de be-
leidsbrief verwijst regelmatig naar dit overleg. Is dit
structureel overleg ? Vorig jaar zei de minister dat
er zich problemen stellen voor het overleg met de
sector Jeugd, omdat het jeugdwerk niet wil geïden-
tificeerd worden met welzijnswerk. De minister
stelde ook dat ze met andere ministers overleg zou
opstarten. Wat is er terzake gebeurd ? 

De minister antwoordt dat het overleg met Onder-
wijs in verband met de integrale jeugdhulpverle-
ning vlot verloopt. Het overleg met Jeugd in het
kader van de algemene preventie kan wel beter.
Reden is dat met de voormalige minister voor
Jeugd afspraken zijn gemaakt, maar dat er nu een
nieuwe minister is. Rond het specifieke thema
drugs loopt het overleg met Jeugd wel goed.

De heer Jan Roegiers vraagt in welke mate de zes
actiepunten en zeven processen uit de vorige be-
leidsbrief werden gerealiseerd. Een van de actie-
punten was het wegwerken van de wachtlijsten
voor personen met een handicap. Terzake is een
stap in de goede richting gezet. Een tweede actie-
punt was de situatie van jongeren in probleemsitu-
aties. Intussen is Everberg er gekomen. Tijdens de
hoorzittingen over het samenwerkingsakkoord
bleek wel dat er een betere uitstroom moet komen.
Worden hiertoe maatregelen genomen in de begro-
ting 2003 ? Vorig jaar werd ook de beleidsnota bui-
tenschoolse kinderopvang aangekondigd. Intussen
is die uitvoerig besproken. Vierde actiepunt was in-
burgering, waar men momenteel mee bezig is. Vijf-
de actiepunt was de preventieve gezondheidszorg.
In de beleidsbrief wordt uitvoerig verwezen naar
de interpellatie van de heer Van Duppen over het
vaccinatiebeleid. Zesde actiepunt is de zorgverze-
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kering. Dit is eerder een proces dan een actie. Het
blijft een heikele onderneming. Tal van problemen
stellen zich, bijvoorbeeld in Brussel en met betrek-
king tot de dagprijs van rusthuizen.

De minister antwoordt dat er in 2002 hard werd ge-
werkt aan het wegwerken van de wachtlijsten voor
personen met een handicap. Voorrang ging naar de
langstwachtenden. Er werd een systeem voor toe-
wijzingen uitgewerkt dat veel meer vraaggestuurd
is. In 2003 zal het regionaal overleg hierbij worden
betrokken. Ook in de problematiek van probleem-
jongeren werd hard geïnvesteerd. Er is al heel wat
beslist om de uitstroom te bevorderen. Er verstrijkt
wel altijd tijd tussen het ogenblik waarop een be-
slissing wordt genomen, en er effectief een plaats
vrijkomt. Voor de psychiatrie komen er bijkomen-
de K-bedden. De minister hoopt dat de bijkomen-
de K-bedden er in januari kunnen komen. De be-
slissing is in juni genomen, maar het duurt automa-
tisch enkele maanden vooraleer infrastructuur en
personeel voorhanden zijn. Voor de niet-begeleide
minderjarigen zijn de vergunningen toegekend aan
een aantal voorzieningen, die nu volop personeel
aanwerven. De Sleutel, die opvang biedt voor drug-
verslaafde jongeren uit de instelling in Mol, heeft
op 1 november een instelling in Mechelen geo-
pend. In de gemeenschapsinstelling zijn er midde-
len voorzien zodat volgend jaar twintig plaatsen
operationeel kunnen worden. De beleidsbrief bui-
tenschoolse kinderopvang is goedgekeurd. Er zijn
evenwel geen bijkomende middelen voor 2003. Er
zullen bijgevolg middelen moeten worden gehe-
roriënteerd. Het ontwerp van decreet inburgering
ligt ter bespreking voor. Het ontwerp van decreet
preventieve gezondheidszorg is voor de tweede
maal goedgekeurd door de Vlaamse regering en is
nu voor advies aan de Raad van State bezorgd. Het
zal binnenkort bij het Vlaams Parlement worden
ingediend. De minister antwoordt dat de advies-
procedures zeer veel tijd in beslag nemen, waar-
door er veel tijd verstrijkt tussen het uitwerken van
een ontwerp van decreet en de indiening ervan bij
het parlement. De minister hoopt dat de ontwer-
pen inzake inburgering, zorgregio’s en armoede zo
snel mogelijk kunnen worden goedgekeurd. Ver-
volgens zal het ontwerp preventieve gezondheids-
zorg kunnen worden behandeld. Het ontwerp van
kwaliteitsdecreet is ook al door de regering goed-
gekeurd en is nu voor advies naar de Raad van
State. Ook dat kan waarschijnlijk in het voorjaar
worden behandeld. Het ontwerp van decreet lokaal
sociaal beleid is een eerste maal door de regering
goedgekeurd. Nu worden de adviezen aange-
vraagd, en wordt het door een interkabinetten-
werkgroep bekeken om verfijningen voor Brussel
aan te brengen. Wellicht zal het ook binnen afzien-

bare termijn in het parlement kunnen worden be-
sproken.

De heer Jan Roegiers stelt dat vorig jaar ook zeven
processen werden aangekondigd. Een aantal daar-
van zijn intussen afgerond, maar een aantal werden
niet gehaald. Het decreet integrale jeugdhulpverle-
ning is intussen goedgekeurd. Het decreet oude-
renzorg werd vorig jaar aangekondigd, met de be-
doeling dat het op 1 januari 2003 in werking zou
treden. Dit proces is evenwel nog helemaal niet af-
gerond. Het preventiedecreet zal binnenkort kun-
nen worden besproken. Vorig jaar werd ook een
eengemaakt kwaliteitsdecreet voor de welzijns- en
gezondheidsvoorzieningen aangekondigd, maar
hier is in 2002 niet veel meer van gehoord. Met de
realisatie van het lokaal sociaal huis wilde de mi-
nister op 1 januari 2003 van start gaan. Het afgelo-
pen jaar zijn hiertoe heel wat belangrijke stappen
gezet, maar de hervorming van het Gemeentefonds
bemoeilijkt dit wel. Er is heel wat vertraging opge-
lopen. Wat is de nieuwe streefdatum ? Zesde pro-
ces was het armoedebeleid. Het ontwerp ligt ter
bespreking voor. De spreker betreurt dat er hoor-
zittingen zijn aangevraagd. Men verwart in dit dos-
sier het doel met de middelen. De afgelopen jaren
is er voldoende met de armen overlegd. De spreker
hoopte dat het decreet voor nieuwjaar zou zijn
goedgekeurd. Een zevende stap was het forensisch
welzijnswerk. Op dit vlak is een hele stap gezet. De
heer Jan Roegiers vraagt of de minister een stand
van zaken over de realisatie van de vorige beleids-
brief kan geven.

De minister antwoordt dat de zorgverzekering in-
derdaad een zaak van lange adem is geworden. De
integrale jeugdhulpverlening loopt vlot. Voor het
nieuwe zorgdecreet werd de streefdatum van 1 ja-
nuari 2003 niet gehaald. Waarschijnlijk zal het niet
voor pasen worden ingediend. Streefdatum voor de
inwerkingtreding is 1 januari 2004. Het ontwerp
van decreet armoedebestrijding ligt ter bespreking
voor. Het forensisch welzijnswerk is een proces van
tien jaar. Dit kan onmogelijk in enkele jaren tijd
worden verwezenlijkt. Totnogtoe werkt men ge-
staag voort.

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat de minister
tal van ontwerpen van decreet aankondigt, maar
dat er in deze commissie weinig ontwerpen worden
behandeld. Ook in de vorige beleidsbrief werden
tal van ontwerpen aangekondigd, maar deze zijn
nog steeds niet behandeld, bijvoorbeeld het kader-
decreet preventieve gezondheidszorg, een eenge-
maakt kwaliteitsdecreet voor de gezondheids- en
welzijnsvoorzieningen, een bijsturing van het
VIPA-decreet, enzovoort. Een aantal niet gereali-
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seerde voorstellen voor 2002 zijn uit de voorstellen
voor 2003 verdwenen, een aantal andere worden
opnieuw opgenomen, bijvoorbeeld het kaderde-
creet op het lokaal sociaal beleid, een decreet be-
treffende de bedrijfsgezondheid en een decreet
over de eerstelijnsgezondheid. In totaal kondigt de
minister een elftal ontwerpen aan. Zullen deze wel
allemaal kunnen worden behandeld en afgerond ? 

Mevrouw Sonja Becq heeft de indruk dat de mid-
delen ontbreken om de hele lijst van door de mi-
nister aangekondigde ontwerpen van decreet ook
te kunnen uitvoeren.

De heer Koen Helsen heeft vernomen dat het de-
creet lokaal sociaal beleid op drie pijlers zou steu-
nen : 1) coördinatie in functie van een coherent be-
leid ; 2) het sociaal huis ; 3) samenwerking in func-
tie van de toegankelijkheid van sociale diensten en
hulpverlening. Het is belangrijk dat er in elke ge-
meente een sociaal beleid wordt gevoerd. Er moet
veel aandacht gaan naar de samenwerking tussen
de lokale besturen en de lokale actoren en de acto-
ren onderling. Het voorliggende ontwerp roept
heel wat opmerkingen op bij de basis. Er wordt ge-
vreesd dat de OCMW’s het hele welzijnslandschap
zullen bepalen. Kan er hier geen belangenconflict
ontstaan, aangezien de OCMW’s ook bepaalde
diensten verstrekken ? 

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat heel wat op-
drachten in het kader van het lokaal sociaal beleid
naar het gemeentelijke niveau worden doorgescho-
ven. Hoe wil de minister het lokale vlak (zowel
mandatarissen als personeel) versterken, zodat het
al deze taken op zich kan nemen ? 

De minister antwoordt dat het bepalen van de ver-
antwoordelijkheden van de lokale besturen deel
uitmaakt van het kerntakendebat. Wat het verster-
ken van de lokale besturen betreft, is het zo dat de
regering hard werk maakt van de oprichting van
het Gemeentefonds. Hierdoor krijgen alle gemeen-
ten meer middelen dan in het verleden. Er komt
ook een volledige indexering van de middelen.
Binnen Welzijn komt er bijvoorbeeld een herschik-
king voor het integratiebeleid om de lokale inte-
gratiediensten te versterken. Voorts antwoordt de
minister dat het decreet lokaal sociaal beleid ertoe
strekt de OCMW’s en de sociale diensten van de
gemeenten te laten samenwerken. Bovendien moe-
ten zij afspraken met de gesubsidieerde sector. De
gesubsidieerde sector werpt nogal eens op dat het
niet eerlijk is dat zij pas in tweede instantie worden
betrokken en dat de OCMW’s vaak hun concur-
renten zijn omdat zij dezelfde diensten aanbieden.
De minister stelt op het terrein evenwel vast dat de

OCMW’s steeds meer rusthuizen en ziekenhuizen
aan de gesubsidieerde sector willen afstoten.

Mevrouw Marijke Dillen en mevrouw Sonja Becq
vinden in de begroting niets terug van de vereen-
voudiging van de regelgeving. Elk jaar opnieuw
wordt dit beloofd, maar wanneer wordt hier werk
van gemaakt ? 

Mevrouw Marijke Dillen stelt dat de beleidsbrief
blijk geeft van de frustratie van een aantal meer-
derheidspartijen in verband met de politieke ver-
schuivingen die zich momenteel in Vlaanderen en
Europa voordoen. Een regering moet respect op-
brengen voor de standpunten van alle Vlamingen.
Standpunten die deze regering niet liggen, worden
in de beleidsbrief evenwel bestempeld als ‘onver-
draagzaam’. In Vlaanderen zijn er fundamentele
problemen die deze regering niet kan, niet wil of
niet durft oplossen. De regering stelt dan maar op
pag. 63 dat er geen gepast antwoord voorhanden is.
De kiezer zal de regering hierop afrekenen.

De heer Jan Roegiers repliceert dat de meerder-
heid is verkozen met een bepaald programma.
Daarvan afwijken is kiezersbedrog. Indien er poli-
tieke verschuivingen zijn, zal dat bij de volgende
verkiezingen blijken.

De heer Koen Helsen vindt het positief dat het VF-
SIPH de opdracht heeft gekregen om te werken
rond het wegwerken van de wachtlijsten voor per-
sonen met een handicap. Tegen eind 2002 moet een
behoeftenstudie worden voorgelegd door het
fonds. Waarom is dit de afgelopen jaren niet al ge-
beurd ? In 2003 moet worden gewerkt aan de fi-
nancieringsstructuur van de voorzieningen en aan
zorggradatie om de uitvoeringsbesluiten van het
persoonsgebonden budget mogelijk te maken.
Voor de voorzieningen wordt een nieuw financie-
ringsmechanisme opgezet. Dit zal waarschijnlijk
leiden tot extra kosten. Tijdens de gedachtewisse-
ling gaf de heer Foubert, leidend ambtenaar van
het Vlaams Fonds, immers te verstaan dat de perso-
neelsnorm niet altijd in overeenstemming is met de
zorggraad. Betekent dit dat er te weinig personeel
is ? Bijkomend personeel zal een bijkomend bud-
get vereisen.

Voorts stelt de heer Koen Helsen dat instellingen
voor personen met een handicap niet altijd bereid
zijn om bepaalde categorieën van gehandicapten
op te nemen. Wordt hier vooruitgang geboekt ?
Wordt er aan een opnameplicht gedacht ? De kre-
dieten voor het wegwerken van de wachtlijsten zul-
len per provincie worden verdeeld in functie van
de bevolkingscijfers. Op basis daarvan zal een re-
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gionaal plan worden opgesteld dat ten laatste eind
januari 2003 aan het Vlaams Fonds moet worden
bezorgd en waarin wordt aangetoond hoe de regio
het begrip ‘urgentie’ toepast, wat de prioritaire
zorgnoden zijn en wat het engagement is van de
voorzieningen om vergunningen voor uitbreidin-
gen aan te vragen. De spreker vindt dat er nog eens
moet worden overwogen of dit wel een goede
werkwijze is. Uitgangspunt moet immers zijn om
de hoogste noden te lenigen. Zou men dan ook
niet beter uitgaan van deze noden, dan van de pro-
vincies ? 

De minister antwoordt dat er in de nabije toe-
komst in deze commissie nog voldoende aanleiding
zal zijn om het over deze zorggradatie te hebben.

De heer Koen Helsen vernam dat de minister in
een centrale registratie van de noden van geïnter-
neerden voorziet. Zijn er intussen voldoende plaat-
sen in de psychiatrische instellingen ? Hoe zat het
in 2002 met de uitstroom uit gevangenissen naar
instellingen ? 

De spreker vernam dat de minister de gebruikers-
organisaties wil blijven ondersteunen. De minister
verwees ook naar de verdeeldheid tussen de ver-
schillende organisaties. Is het realistisch te denken
aan een provinciaal steunpunt ? 

De tewerkstelling van personen met een handicap
wordt overgeheveld van het beleidsdomein Welzijn
naar het beleidsdomein Werkgelegenheid. Wordt
de knowhow mee overgeheveld ? Komt er hiervoor
een specifieke cel binnen Werkgelegenheid, zo
vraagt de heer Koen Helsen ?

De heer Koen Helsen denkt dat het forensisch wel-
zijnswerk met de uitvoering van het strategisch
plan de goede richting uitgaat. Het is heel positief
voor de integratie van de gevangenen dat er wordt
samengewerkt met de departementen Onderwijs
en Werkgelegenheid. In 2002 werd ook weten-
schappelijk onderzoek gestart naar de indicatoren
die het effect van de dienstverlening meten. Mis-
schien is het zinvol om het toekomstig beleid in
functie van dit onderzoek bij te sturen. De spreker
vindt het ook belangrijk dat gevangenen kunnen
doorstromen naar de psychiatrische instellingen of
instellingen van het Vlaams Fonds.

Met betrekking tot het ouderenbeleid stelt de heer
Koen Helsen dat de effecten van de zorgverzeke-
ring op de dagprijs nog even moeten worden afge-
wacht. Het is positief dat er interkabinettenoverleg
komt met de federale ministers van Sociale Zaken
en Economische Zaken en met de betrokken ge-

meenschaps- en gewestministers om tot een trans-
parante prijssetting te komen.

Het decreet betreffende de thuiszorg is heel be-
langrijk voor het ouderenbeleid. Binnen de samen-
werkingsinitiatieven eerstelijnsgezondheidszorg
zullen de woon- en zorgcentra, de diensten voor
gezinszorg en de lokale dienstencentra hun aanbod
op elkaar afstemmen, crisisopvang organiseren en
de zorg prioritair aanbieden aan wie er het meest
nood aan heeft. Het is positief dat de ouderenvoor-
zieningen moeten evolueren naar woon- en zorg-
centra die dag- en nachtopvang, verzorging en cris-
isopvang aanbieden. Ook positief is dat de functie
van animator zal worden gesubsidieerd. Ook de in-
haalbeweging voor de bouw van ouderenvoorzie-
ningen verheugt de spreker.

De heer Koen Helsen is blij met 125.000 extra uren
voor gezinszorg. Hij pleit er wel voor dat de gezins-
zorg ook betaalbaar is voor jonge gezinnen.

De minister antwoordt dat het proces om de ge-
zinszorg goedkoper te maken voor jonge gezinnen,
wordt afgerond.

Mevrouw Riet van Cleuvenbergen stelt dat er de
laatste jaren in allerlei decreetgevende initiatieven,
zowel van parlement als regering, verplichtingen tot
samenwerking zijn opgelegd aan de welzijnssecto-
ren. Deze samenwerkingsverbanden brengen heel
wat administratief werk met zich mee, waardoor de
druk bij het personeel nog toeneemt, en er minder
aandacht kan gaan naar de hulpvragen van de
cliënten.

De minister vindt dit een terechte opmerking.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vindt het posi-
tief dat Europese middelen nu allicht gemakkelijker
door de welzijnssector kunnen worden aangewend
door het steunen van de vzw Kleis. Er komt wel
heel veel papierwerk bij kijken. Als welzijnsvoor-
zieningen dan een negatief antwoord krijgen op
hun aanvraag, komt dat hard aan. De spreker is er
voorstander van dat dit bureau de welzijnsvoorzie-
ningen terzake zou kunnen ondersteunen.

De minister antwoordt dat het aanvragen van Eu-
ropese middelen inderdaad zeer omslachtig is. Ho-
pelijk kan Kleis terzake de geschikte ondersteu-
ning bieden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen verneemt regel-
matig van de minister dat het Vlaamse niveau wei-
nig heeft in te brengen ten aanzien van het federale
niveau, terwijl het vaak wel degelijk gaat om dos-
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siers waarvoor Vlaanderen bevoegd is. Het federa-
le niveau neemt vaak eenzijdig beslissingen. Dit
geldt bijvoorbeeld voor de minister van Justitie,
maar ook voor de premier en de minister van Fi-
nanciën inzake armoede ; de minister van Sociale
Zaken voor het FCUD ; de minister voor Gezond-
heidszorg voor de integrale jeugdhulp en de gees-
telijke gezondheidszorg, enzovoort. Er blijven zo
heel wat conflicten bestaan tussen Welzijn en
Volksgezondheid op Vlaams-federaal niveau. Er
zijn interministeriële conferenties maar blijkbaar
houdt men toch nog onvoldoende rekening met el-
kaar.

III. Bespreking per programma

Programma 11.4 Gelijke Kansen

– Aanwezigheid leden van de meerderheid

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat er slechts twee
personen van de meerderheid aanwezig zijn, met
name de voorzitter en een persoon van Agalev. De
oppositie is daarentegen zo goed als voltallig. De
spreker vraagt dat de vergadering wordt geschorst
tot er meer leden van de meerderheid aanwezig
zijn. Hierop wordt de vergadering voor vijf minu-
ten geschorst.

– Middelen voor het gelijkekansenbeleid

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat de kredieten
voor dit programma met 100.000 euro stijgen, maar
het is niet duidelijk hoe deze middelen concreet
zullen worden ingevuld. Er wordt immers zeer wei-
nig toelichting bij dit programma gegeven.

Ook mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vindt dat
er zeer weinig uitleg bij dit programma wordt gege-
ven. Ze stelt een aantal verschuivingen vast waar-
van de minister stelt dat ze om boekhoudkundige
redenen gebeuren. Ze had graag meer uitleg hier-
over gekregen van de minister. Waarom gebeurde
dit vroeger niet ? 

De minister stelt dat het haar verbaast dat men
vindt dat er weinig uitleg is bij de begroting gelijke
kansen. Voor meer uitleg verwijst ze naar pag. 67-
72 van de beleidsbrief.

Daar vindt men een aantal zaken terug die ook in
de mondelinge toelichting werden aangehaald.
Voorts bevat ook het verslag aan het Vlaams Parle-
ment 2001-2002 over de opvolging van de resolu-
ties van de Wereldvrouwenconferentie van 1995 in
Peking, dat recent in deze commissie besproken is,
heel wat informatie hierover. De minister verwijst

naar het verslag van deze bespreking (Parl. St. Vl.
Parl. 2002-2003, nr. 1442/1).

Mevrouw Marijke Dillen is het met de minister
eens dat de beleidsbrief wel zeer ambitieus is opge-
vat, maar ze vraagt zich af hoe dit financieel zal
worden vertaald. In het verleden werd wel in de
begrotingen aangegeven hoe de voorstellen uit de
beleidsbrief financieel worden vertaald.

– Een horizontaal beleid

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat het gelijke-
kansenbeleid zeer versnipperd is. Wordt er met de
andere ministers samengewerkt ? Zo speelt het on-
derwijs een heel belangrijke rol inzake sensibilise-
ring van kinderen voor gelijke kansen, personen
met een handicap, enzovoort. Totnogtoe vervult het
onderwijs deze rol onvoldoende.

De minister antwoordt dat er met Onderwijs wordt
samengewerkt rond de ‘Week van de diversiteit’.
Er wordt samen aan een website gewerkt. Aan
scholen wordt gevraagd om originele voorstellen te
formuleren rond gelijke kansen en diversiteit.
Daarnaast is er ook de werking ‘Ouders voor inclu-
sie’, die vanuit de gelijkekansenwerking en de wer-
king voor personen met een handicap wordt ge-
steund. Bedoeling is praktijkvoorbeelden uit te
werken rond kinderen met een handicap die ge-
woon onderwijs volgen. Hierbij wordt ook voortge-
bouwd op het gelijkekansendecreet. Over dit de-
creet werd in interkabinettenwerkgroepen sterk sa-
mengewerkt met Onderwijs.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dringt erop aan
dat er horizontale begrotingen komen voor het ge-
lijkekansenbeleid dat door de verschillende minis-
ters ten aanzien van de verschillende doelgroepen
wordt gevoerd. In het kader van Beter bestuurlijk
beleid moet het mogelijk zijn om deze hervorming
door te voeren. De verschillende ministers zullen
op deze wijze ook meer aandacht krijgen voor de
verschillende doelgroepen van het gelijkekansen-
beleid.

– Gelijke kansen voor mannen en vrouwen

Mevrouw Marijke Dillen vindt niets terug in de be-
groting over het beleid inzake gelijke kansen voor
mannen en vrouwen. Hoe wordt dit voor 2003 in-
gevuld ? De spreker zou ook graag een stand van
zaken krijgen van de evenwichtige vertegenwoor-
diging van mannen en vrouwen in de adviesraden.
Is er een positieve evolutie ? In de beleidsbrief is
er sprake van een sensibiliseringscampagne naar
aanleiding van de verkiezingen in juni 2003. Wat is
de inhoud van deze campagne ? Welke middelen
worden hiervoor voorzien ? 
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De minister stelt dat dit thema onlangs uitvoerig
aan bod kwam naar aanleiding van de bespreking
van het ‘Peking-rapport’. Ze zal hier niet verder op
ingaan en verwijst naar het verslag (Parl. St. Vl.
Parl. 2002-2003, nr. 1442/1).

– Holebi’s

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of de
extra middelen voor het strategisch plan voor hole-
bi’s aansluit bij initiatieven die in het Vlaams Parle-
ment ter bespreking voorliggen. Voorts stelt de
spreker dat er rond holebi’s een studie is gemaakt
over de problemen in verband met de toegang tot
de welzijns- en gezondheidssector. Wat zal de mi-
nister met de resultaten van deze studie doen ? 

De minister antwoordt dat het plan wordt opge-
maakt door de Federatie werkgroepen homoseksu-
aliteit, die gedeeltelijk de beleidsvoorbereiding- en
uitvoering op zich neemt. Bedoeling is strategische
plannen te maken die kunnen worden geïmple-
menteerd binnen de andere departementen en be-
voegdheidsdomeinen. In het verleden is al veel
aandacht gegaan naar het onderwijs, en naar de
toegankelijkheid van de welzijnsvoorzieningen
voor homoseksuelen.

– Harmonieuze combinatie van gezin en arbeid

Mevrouw Marijke Dillen vindt in de begroting
niets terug omtrent de harmonieuze combinatie
van gezin en arbeid. Welke initiatieven komen er ?
De spreker stelt dat de campagne ‘Kwaliteit van
leven, kwaliteit van werk’ de vorige jaren een groot
succes was. Zowel bedrijven als werknemers wer-
den gesensibiliseerd rond de combinatie van gezin
en arbeid. Er werd vooropgesteld dat deze cam-
pagne elk jaar zou terugkeren. De spreker vindt de
campagne evenwel niet terug in de begroting of be-
leidsbrief. Was dit een loze belofte ?

De minister antwoordt dat er in 2003 opnieuw een
wedstrijd ‘Mensvriedelijk bedrijf’ komt. Er zal wor-
den gewerkt rond de doelgroep vaders. Momenteel
wordt een vaderboekje ontwikkeld. Ook de studie
Family Business Audit wordt geoperationaliseerd.

– Wetenschappelijk onderzoek

Vorig jaar vond men op ba. 33.01 ‘Subsidies met
betrekking tot het emancipatie- en gelijkekansen-
beleid’ een aantal grote projecten die over meerde-
re jaren zouden worden gefinancierd, zo stelt me-
vrouw Marijke Dillen. Over welke concrete projec-
ten gaat het ? Wat zijn de intenties voor 2003 ? 

De minister antwoordt dat het hier gaat om het
steunpunt Gelijke Kansen. Het is een van de twaalf
wetenschappelijke steunpunten die door de Vlaam-
se regering werd geselecteerd. Vroeger werden elk
jaar middelen aan bepaalde onderzoeksprojecten
toegewezen, nu gebeurt dit in meerjarenprogram-
ma’s voor vijf jaar. Het steunpunt Gelijke Kansen
werkt voor 40 percent rond gelijke kansen voor
mannen en vrouwen, en voor 60 percent rond gelij-
ke kansen voor de overige doelgroepen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt vast dat er
in de initiële begroting 2003 een wijziging is met
betrekking tot het wetenschappelijk onderzoek.
Waarom dalen de middelen zo sterk ? Voorts wil
de spreker weten welke studies bijna afgerond zijn.
Wie surft op de website van Gelijke Kansen, kan
vaststellen dat er deze legislatuur nog maar zeer
weinig onderzoeken zijn afgerond.

De minister antwoordt dat de studie Family Busi-
ness Audit is afgerond. Ook de studie rond leef-
tijdsgrenzen is afgerond. Er is intussen een eerste
verslag opgesteld rond leeftijdsdiscriminatie in het
algemeen, dit naar aanleiding van een studiedag
waar onder meer werd gefocust op leeftijdsgrenzen
in de Vlaamse regelgeving en inzake mobiliteit. In
februari zal dit een tweede weerslag krijgen naar
aanleiding van een studiedag die alle leeftijdsdis-
criminaties in de ambtenarenregelgeving van de
Vlaamse Gemeenschap zal onderzoeken. Daar-
naast is er ook de studie naar nieuwe randvoor-
waarden voor het emancipatiebeleid. Ook de tus-
sentijdse publicatie ‘Vrouwen in het parlement’,
een studie rond personen met een handicap, en een
reader rond vrouwen en besluitvorming zijn afge-
rond. Het is dus helemaal niet zo dat er deze legis-
latuur nog maar weinig studies zijn afgerond.

– Vervoer voor personen met een handicap

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vindt dat de
mobiliteit voor personen met een handicap in het
kader van Beter bestuurlijk beleid beter opnieuw
zou worden overgeheveld naar de reguliere begro-
ting van de minister bevoegd voor Mobiliteit, zoals
dat ook voor 1999 het geval was. Nu zorgt het be-
leid immers voor verwarring. Voor bepaalde doel-
groepen staat minister Vogels in voor de mobiliteit,
voor andere doelgroepen minister Stevaert. Als De
Lijn zou instaan voor het vervoer van personen
met een handicap, heeft dat als voordeel dat er rui-
mer kan worden gewerkt dan enkel met betrekking
tot de toegankelijkheid van de bussen. Zo zouden
ook de opstapplaatsen toegankelijker kunnen wor-
den gemaakt. De spreker merkt ook op dat perso-
nen met een handicap ouder dan 65 jaar hun ver-
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voer zelf moeten betalen, terwijl andere vijfen-
zestigplussers gratis met de bus kunnen. Voorts zijn
er ook heel wat initiatieven van gemeenten. Al
deze initiatieven zouden beter in kaart moeten
worden gebracht. Hetzelfde geldt voor het zieken-
vervoer. Voorts zijn er nog steeds een aantal doel-
groepen die geen vervoersmogelijkheden hebben.
Minister Vogels voorziet nu in bijkomende midde-
len voor uitbreidingen in bepaalde regio’s, maar
bepaalde doelgroepen blijven in de kou staan, bij-
voorbeeld de ouderen die naar een dagzorgcen-
trum gaan. Zij moeten de kosten voor dit vervoer
zelf dragen.

De minister antwoordt dat het basisprincipe is dat
de minister bevoegd voor Mobiliteit verantwoorde-
lijk is voor de mobiliteit van iedereen. Probleem is
evenwel dat De Lijn met een meerjarenplanning
werkt, dit tot 2008-2010. Pas dan zal het decreet
Basismobiliteit volledig zijn uitgevoerd, en heel het
openbaar vervoer toegankelijk zijn. Voor wie intus-
sen nog geen gebruik kan maken van het vervoer
van De Lijn, werd enkele jaren geleden een deel
van het krediet van minister Stevaert opnieuw naar
minister Vogels overgeheveld. Er zal wel perma-
nent worden overlegd. Dit jaar wordt het krediet
licht opgetrokken. In afwachting van de volledige
toegankelijkheid van het aanbod van De Lijn, wil
minister Vogels in Vlaanderen gebiedsdekkend
werken rond bepaalde categorieën mensen die
geen gebruik kunnen maken van het aanbod van
De Lijn. Hiertoe worden een aantal VZW’s gesub-
sidieerd. Dit is geen decretaal verankerd beleid.
Naarmate De Lijn meer toegankelijk vervoer aan-
biedt, zullen de middelen van minister Vogels
dalen.

Mevrouw Rita Brauwers, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat het de bedoe-
ling is dat er op termijn slechts één telefoonnum-
mer is voor alle Vlamingen met een mobiliteits-
vraag. Intussen is men met een aantal pilootprojec-
ten gestart. Geleidelijk zal dit worden uitgebreid.

De minister vervolgt dat de mindermobielencen-
trale op gemeentelijk vlak al jaren bestaat. Er
wordt ook samengewerkt met diensten als Zieken-
zorg. Bedoeling is dit in de toekomst te integreren
in een globaal vervoersplan. Dit gaat wel niet van
het ene ogenblik op het andere. Momenteel is dit
organisch aan het groeien. Gelijke Kansen Vlaan-
deren en De Lijn werken al samen. Op termijn zal
ook de mindermobielencentrale moeten worden
betrokken.

De minister antwoordt dat vertegenwoordigers van
de ouderen naar aanleiding van het debat over

leeftijdsdiscriminatie opmerkten dat ze nooit vra-
gende partij zijn geweest voor gratis openbaar ver-
voer, maar wel voor een maximale mobiliteit.
Naarmate De Lijn meer van het vervoer over-
neemt dat nu nog door Gelijke Kansen wordt gefi-
nancierd, zal ook dat vervoer gratis worden voor
vijfenzestigplussers.

Programma 40.1 Algemene departementale be-
staansmiddelen

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat op ba. 12.20
‘Allerhande uitgaven in verband met communicatie
welzijn, gezondheid en gelijke kansen’ 649.000
euro is ingeschreven. Dit is een niet onaanzienlijke
stijging. Is deze stijging enkel het gevolg van de
overheveling vanuit ba. 12.23 'Provisioneel krediet
i.v.m. sectorale communicatiecampagnes en -initia-
tieven van de Vlaamse ministers (pro memorie)’
van Programma 11.2 Communicatie en ontvangst ?
Hoe zal de coördinatie gebeuren ? Wat zijn de pri-
oriteiten voor 2003 ? 

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey sluit zich bij de
vraag van mevrouw Marijke Dillen aan. Voorts wil
de spreker weten of er al campagnes gepland zijn,
en wie de doelgroepen zijn.

Mevrouw Sonja Becq vraagt of er continuïteit in de
campagnes zit. Als er bijvoorbeeld een campagne
rond overgewicht wordt gevoerd, worden er dan
ook maatregelen binnen het reguliere beleid uitge-
trokken om rond dat thema preventieve maatrege-
len te nemen ? 

De minister antwoordt dat in het verleden de com-
municatiemiddelen van alle ministers werden on-
dergebracht op één basisallocatie die was toegewe-
zen aan de minister-president. Nadien werden af-
spraken gemaakt, en werden de middelen bij een
begrotingsaanpassing naar de verschillende minis-
ters overgeheveld. Nu worden de middelen onmid-
dellijk op de juiste basisallocatie van de verschil-
lende ministers ingeschreven. Er blijven ook ge-
meenschappelijke middelen bestaan, bijvoorbeeld
voor communicatie rond het project Kleurrijk
Vlaanderen. Voor de besteding van de middelen
die aan minister Vogels werden toegewezen, werd
nog geen plan opgemaakt. Meestal speelt commu-
nicatie in op de actualiteit. Vorig jaar werd bijvoor-
beeld een campagne opgezet rond meningitis. Wat
wel al gepland is, is de campagne ‘Vinnig Vlaande-
ren’, om de Vlaming tot meer beweging aan te zet-
ten. Deze campagne wordt volledig gedragen door
het VIG (Vlaams Instituut voor Gezondheidspro-
motie). Het VIG zal een aantal pakketten aan de
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Logo’s bezorgen om rond overgewicht en bewe-
ging te werken.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey zou graag meer
uitleg krijgen over ba. 12.03 ‘Allerhande uitgaven
in verband met kwaliteitszorg in de welzijns- en ge-
zondheidszorg’. Hoe zal het instituut voor kwali-
teitszorg in de welzijns- en gezondheidszorg wor-
den beheerd ? Op welke wijze kan het middenveld
participeren ? 

De minister antwoordt dat er nog steeds geen de-
finitieve beslissing is over hoe het instituut zal wor-
den georganiseerd. Het ontwerp van eengemaakt
kwaliteitsdecreet voor de gezondheids- en welzijns-
voorzieningen is door de Vlaamse regering goedge-
keurd, maar bevat geen concreet voorstel voor een
koepel die de kwaliteitszorg zowel voor de wel-
zijns- als voor de gezondheidsvoorzieningen orga-
niseert. Wel vonden een aantal verkennende ge-
sprekken plaats met de huidige koepels. Op korte
termijn zal worden getracht deze gesprekken te fi-
naliseren, zodat wanneer het ontwerp in het parle-
ment wordt behandeld, er duidelijkheid is over de
besteding van deze middelen.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt ook
meer verduidelijking bij ba. 12.02 ‘Allerhande uit-
gaven in het kader van de internationale samen-
werking met inbegrip van lidgelden van internatio-
nale organisaties’. Over welke organisaties gaat
het ? Wat houdt deze financiering in ? 

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vernam dat er
een ontwerp van decreet Studie en onderzoek zal
worden ingediend. Welke middelen worden hier-
voor voorzien ? 

Mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van
Goey en mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dienen
een amendement in (Stuk 15/7 am. nr. 42) om het
totaal van de niet-gesplitste kredieten voor pro-
gramma 40.1 1.047 duizend euro te brengen op 647
duizend euro. (Verlaging met 400 duizend euro). In
basisallocatie 12.20 wordt het niet-gesplitste kre-
diet 649 duizend euro gebracht op 249 duizend
euro.

Mevrouw Sonja Becq ligt toe dat de middelen hier
worden verlaagd ten gunste van de uitbreiding van
de kinderopvangsector. Door de minister was een
uitbreiding met 10.000 plaatsen in het vooruitzicht
gesteld, maar in deze begroting worden geen bijko-
mende middelen voor de kinderopvangsector voor-
zien. Hoewel deze 400.000 euro zeker ontoerei-
kend is, is dit toch een symbolisch signaal ten aan-
zien van de sector.

Programma 40.2 Infrastructuur inzake persoonsge-
bonden aangelegenheden

– Algemeen

De heer Felix Strackx stelt vast dat de VIPA-mid-
delen elk jaar sterk dalen. Dit staat in schril con-
trast met de grote noden in diverse sectoren.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of er bij
de opmaak van de begroting van het VIPA reke-
ning wordt gehouden met het aantal aanvragen
voor bouwdossiers. Ze vraagt een recent overzicht
van het totaal aantal aanvragen. Zo krijgt men ook
een zicht op de knelpunten voor de toekomst.

De spreker stelt vast dat de minister regelmatig
verklaart dat er zal worden bekeken wat de noden
in de verschillende regio’s zijn. Wordt er hierbij al
rekening gehouden met het ontwerp van decreet
op de zorgregio’s. Dit ontwerp van decreet is nog
niet goedgekeurd. Voor de voorzieningen zijn de
parameters uit dit ontwerp nog niet bekend.

Mevrouw Karine Moykens, leidend ambtenaar
VIPA, antwoordt namens de minister dat er nog
geen rekening wordt gehouden met het ontwerp
van decreet op de zorgregio’s. Er kan daar maar re-
kening mee worden gehouden wanneer het is
goedgekeurd, en wanneer er uitvoeringsbesluiten
komen die voor het VIPA van toepassing zijn. Het
VIPA hanteert het begrip ‘regio’ zoals het in de
verschillende sectoren wordt gebruikt. Meestal
gaat het dan om de gemeente waar de voorziening
is gesitueerd, en de omliggende gemeenten.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt een
overzicht van de regionale spreiding van de dos-
siers voor de centra algemeen welzijnswerk, tele-
onthaal en bijzondere jeugdzorg.

De spreker leest in de toelichting bij de werkings-
middelen van het VIPA dat er via het FFEU mid-
delen ter beschikking van het VIPA worden gesteld
voor haar boekhoudpakket, voor communicatieda-
gen en voor het drukken van het jaarverslag. Dit
verbaast de spreker. Ze dacht dat het FFEU dien-
de voor eenmalige infrastructuurwerken.

De minister verduidelijkt dat de spreker dit fout
leest. Het boekhoudpakket wordt niet met FFEU-
middelen gefinancierd. Wel wordt het boekhoud-
pakket ontdubbeld voor de registratie van de gege-
vens die ter beschikking werden gesteld door het
FFEU. De middelen van het FFEU worden binnen
de sectoren van de minister enkel aangewend voor
investeringen binnen de ouderenzorg.
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– De VIPA-procedure

Mevrouw Patricia Ceysens vindt de VIPA-procedu-
re heel ondoorzichtig. Voor de parlementsleden is
het heel moeilijk om hier controle op uit te oefe-
nen. Hoe worden de middelen toegekend ? Is het
zo dat wie eerst komt, eerst maalt ? Of worden er
prioriteiten bepaald ? Zo ja, worden die prioritei-
ten duidelijk gecommuniceerd aan de sectoren ?
Parlementsleden kunnen dit alles niet uit het jaar-
verslag afleiden, want daarin wordt enkel vermeld
wie een erkenning krijgt, maar niet volgens welke
criteria. De spreker vindt de VIPA-procedure ook
heel traag. Er gaan vaak verschillende jaren over-
heen vooraleer voorzieningen effectief VIPA-mid-
delen krijgen.

De minister antwoordt dat er naar aanleiding van
de begroting 2002 enkel voor de ouderensector
met prioriteitencodes werd gewerkt. De prioritei-
ten werden door de administratie bepaald op basis
van een aantal criteria, zoals de invulling van de
programmatie in de betrokken regio, en de aard
van de werken. De prioriteitencodes werden in een
omzendbrief aan de voorzieningen bekendge-
maakt. Er werd ook aan alle voorzieningen meege-
deeld welke code zij kregen. De werkwijze was dus
volledig transparant. De minister antwoordt voorts
dat de voorzieningen het volledig zelf in de hand
hebben wanneer zij middelen krijgen toegekend.
Sommige voorzieningen beweren dat zij verschil-
lende jaren op een financiering moeten wachten,
maar in die gevallen gaat het vaak om voorzienin-
gen met een goedgekeurd zorgstrategisch plan die
jaren wachten met de indiening van een financieel-
technisch plan. De bal ligt in die gevallen volledig
in het kamp van de voorzieningen. Men mag dan
ook niet beweren dat de VIPA-procedure traag is.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat
een voorziening die wil bouwen of verbouwen niet
enkel met de VIPA-procedure moet rekening hou-
den, maar ook met de regelgeving inzake ruimtelij-
ke ordening. Zo moeten sommige voorzieningen
een BPA-wijziging aanvragen om uit te breiden.

De minister belooft een overzicht te bezorgen dat
voor de ouderenvoorzieningen de data vermeldt
waarop de aanvraag werd ingediend, het zorgstra-
tegisch plan en het financieel-technisch plan werd
goedgekeurd en de subsidiebelofte werd uitge-
keerd. De commissieleden zullen zo de looptijd
van een dossier kunnen nagaan. Indien er veel tijd
verstrijkt tussen de goedkeuring van het zorgstra-
tegisch en het financieel-technisch plan, dan heeft
dat inderdaad ook te maken met bouwvergunnin-
gen die niet in orde geraken, BPA’s die moeten

worden gewijzigd, contracten met de bank waar
zich problemen stellen. De VIPA-administratie
heeft hier evenwel niets mee te maken.

Mevrouw Karine Moykens bevestigt namens de
minister dat de tijd die verloopt tussen de goed-
keuring van een zorgstrategisch plan en de indie-
ning van een technisch-financieel plan volledig
wordt bepaald door de voorzieningen. Sommige
voorzieningen wachten ruime tijd alvorens de vol-
gende stap in de procedure te zetten. Het VIPA
heeft dit niet in de hand. In deze periode worden
de voorzieningen wel door het VIPA begeleid. Mo-
menteel zijn er zeventig goedgekeurde zorgstrate-
gische plannen waarvoor nog een technisch-finan-
cieel plan moet worden ingediend. De spreker ver-
volgt dat het inderdaad zo is dat wie eerst komt,
eerst maalt. Enkel voor de ouderensector worden
prioriteiten gehanteerd. Voor de andere sectoren
beginnen de termijnen die in de procedure bepaald
zijn, te lopen vanaf het ogenblik dat het dossier
wordt ingediend. Zo moeten er adviezen worden
gevraagd aan de functionele afdelingen. Daarna
moeten de adviezen door de coördinatiecommissie
worden behandeld. Wanneer er voldoende midde-
len voorhanden zijn, worden de dossiers vervolgens
vastgelegd. Voor de ouderenvoorzieningen zijn er
pas vanaf dit jaar problemen, omdat het vastleg-
gingskrediet is opgebruikt. Hierdoor zijn de wacht-
lijsten toegenomen.

– Toegankelijkheid van de welzijnsvoorzieningen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen zou graag meer
uitleg krijgen over de wijzigingen met betrekking
tot het beleid inzake toegankelijkheid. De spreker
wil ook weten wat de minister zal doen met de stu-
die rond de toegankelijkheid van de verschillende
woonvormen van het algemeen welzijnswerk. Een
groot deel van de residentiële sector zou niet toe-
gankelijk zijn voor rolstoelgebruikers. Dit zou niet
mogen, te meer daar er wordt gebouwd met VIPA-
middelen. De toegankelijkheid wordt met de huidi-
ge normen blijkbaar niet gegarandeerd. Wanneer
er al aandacht is voor toegankelijkheid, dan wordt
er bijna uitsluitend gedacht aan rolstoelgebruikers,
en niet aan bijvoorbeeld slechthorenden en slecht-
zienden.

De spreker vernam dat tegen het najaar de regel-
geving voor ecologisch bouwen zal worden gewij-
zigd. Is er hiervoor een decreetswijziging nodig ?
Indien er hiervoor een decreetswijziging nodig is,
zou de spreker graag hebben dat haar voorstel in
verband met de toegankelijkheid van de VIPA-ge-
subsidieerde gebouwen terzake wordt meegeno-
men in de bespreking.
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Mevrouw Karine Moykens antwoordt namens de
minister dat er geen decreetswijziging nodig is om
het ecologisch bouwen in te schrijven. Wel moeten
de uitvoeringsbesluiten worden gewijzigd. Voorts
antwoordt de spreker dat de toegankelijkheid nog
niet is ingeschreven in de uitvoeringsbesluiten. Bij
de beoordeling van de technisch-financiële plannen
zijn de ingenieurs van de afdeling Gesubsidieerde
infrastructuur wel verplicht om hier rekening mee
te houden. Het gaat dan inderdaad vooral om de
toegankelijkheid voor rolstoelgebruikers.

– Ouderenvoorzieningen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen weet dat er met
federaal minister van Sociale Zaken, de heer Van-
denbroeke, onderhandelingen worden gevoerd
over een bijkomende omzetting van ROB-bedden
naar RVT-bedden. De minister sprak ook nog van
andere mogelijkheden. Welke mogelijkheden zijn
dat ? Kunnen er rechtstreeks RVT-bedden worden
toegekend ? De spreker wijst erop dat er soms
moet worden gebouwd of verbouwd om tot bijko-
mende RVT-bedden te kunnen komen. Dit vergt
veel tijd. Ook allerhande aspecten inzake ruimtelij-
ke ordening komen hierbij kijken, vermits er
bouwvergunningen moeten worden aangevraagd.
Soms zijn er zelfs BPA-wijzigingen nodig. In welke
mate wordt reeds ingespeeld op toekomstgerichte
vragen van de rusthuizen ? Als bepaalde noden in
een regio gekend zijn, moet daar zo snel mogelijk
op kunnen worden ingespeeld. Het duurt immers
heel lang vooraleer men effectief tot bouwen kan
overgaan. Het duurt een tweetal jaren alvorens het
bouwdossier is afgerond. Vervolgens moeten de
bouwprocedures nog worden doorlopen.

De minister merkt op dat er geen band mag wor-
den gelegd tussen de omzetting van ROB-bedden
naar RVT-bedden enerzijds, en anderzijds infrast-
ructuurwerken. De nieuwe middelen van federaal
minister Vandenbroeke voor de omzetting naar
RVT-bedden hebben meestal betrekking op de
omzetting van bestaande bedden. Pas in een vol-
gende fase zal er een uitbreiding van de program-
matie komen. Deze omzetting heeft vooral een ge-
volg voor de financiering van de omkadering, maar
niet voor de infrastructuur. Het enige mogelijke ge-
volg voor de infrastructuur is dat er meer kleedka-
mers nodig zijn voor een hoger aantal personeels-
leden. Bij de uitbreiding van de programmatie zul-
len er wel gevolgen voor de infrastructuur zijn,
maar dat is een volgende fase.

– Ziekenhuizen

De heer Felix Strackx betreurt dat de middelen
voor de ziekenhuizen dalen van 136 miljoen euro
in 2000 naar 74 miljoen euro in 2003.

De minister verduidelijkt dat in 2000 vanuit de al-
gemene middelen voor nieuw beleid een eenmalige
injectie gebeurde voor een versnelde behandeling
van een aantal dossiers in de ziekenhuissector. In
2001 werd deze injectie niet herhaald. In 2002 wer-
den de middelen zelfs nog wat verlaagd in afwach-
ting van een onderzoek ten gronde over de zieken-
huizen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoe ver
het staat met de studie die vorig jaar werd aange-
kondigd. Toen bleek dat bouwprojecten van zie-
kenhuizen soms dermate groot zijn, dat de vastleg-
ging van één project kan betekenen dat zo goed als
alle VIPA-middelen voor de ziekenhuizen worden
opgebruikt. Dit was het geval voor het ziekenhuis
in Kortrijk.

Mevrouw Patricia Ceysens herinnert zich dat vorig
jaar een artikel met betrekking tot het VIPA uit
het programmadecreet werd gehaald via een
amendement van het parlement. Hierdoor kon het
dossier van het ziekenhuis van Kortrijk niet wor-
den vastgelegd. Dit dossier zou immers bijna de
volledige VIPA-middelen opgebruiken. Er werd
voor geopteerd om met het budget voor 2002 klei-
nere werken uit te voeren, bijvoorbeeld inzake
brandveiligheid. Welke dossiers zijn uiteindelijk
vastgelegd met de middelen voor 2002 ? Hoe werd
het ziekenhuis van Kortrijk op de hoogte gebracht
van deze beslissing ? Hoe ziet de toekomst voor
het ziekenhuis eruit ? Voorts vraagt de spreker hoe
het zit met de expertencommissie. Heeft de oprich-
ting van deze commissie al tot resultaten geleid
voor de begroting 2003 ?

De minister antwoordt dat vorig jaar inderdaad de
vrees bestond dat de vastlegging van het dossier
van het ziekenhuis Kortrijk zou betekenen dat de
volledige VIPA-middelen voor de ziekenhuizen
zouden worden opgebruikt. Om deze reden werd
een onderzoek aangekondigd over hoe dergelijke
grote ziekenhuizen in de toekomst kunnen worden
gefinancierd. Hiertoe werd de expertencommissie
opgericht. Deze commissie moet eind april 2003
met een rapport naar buiten komen. Vermits deze
commissie pas op 16 oktober 2002 voor de eerste
maal kon samenkomen, is de timing naar april 2003
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verschoven. Voor de ziekenhuizen moet men mo-
menteel roeien met de riemen die men heeft.
Grote ziekenhuizen zoals dat van Kortrijk worden
aangemaand om deelprojecten in te dienen.

– Voorzieningen in de bijzondere jeugdzorg

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of er
dossiers zullen worden vastgelegd voor de bijzon-
dere jeugdzorg. In welke mate spelen deze dossiers
in op algemene behoeften in de sector ? 

De heer Guy Swennen stelt dat deze sector net als
de andere sectoren wordt geconfronteerd met stij-
gende kosten voor communicatie, vorming en ICT.
Vroeger hielden de voorzieningen pensenkermis-
sen om aan extra middelen te geraken, maar dit is
nu voorbijgestreefd. In 2001 toonde een Ehsal-stu-
die de financiële problemen aan van een aantal
voorzieningen. In 2002 werd dan eindelijk de
VIPA-subsidiëring ook voor de bijzondere jeugd-
zorg opengesteld. De sector heeft evenwel nog veel
vragen bij de VIPA-subsidiëring. Dit zou ook niet
alle problemen oplossen. Ten eerste is 3.719.000
euro onvoldoende. Wat zijn de reële noden ? Ten
tweede neemt het VIPA slechts 60 percent van de
infrastructuurkosten voor zijn rekening. Wat met
de overige 40 percent ? Ten derde zou de bijzonde-
re jeugdzorg de zwaarste trekkingsrechten hebben.
Waarom ? 

De minister antwoordt dat ze ervan overtuigd is
dat de VIPA-procedure voor deze sector een hef-
boom kan zijn om aan netwerkvorming te doen
met de andere actoren in de regio. De ouderen-
zorg, de gehandicaptensector, de psychiatrie doen
reeds allemaal aan netwerkvorming, maar de bij-
zondere jeugdzorg werkt nog steeds op zichzelf. Er
werd met de sector heel lang over de VIPA-proce-
dure overlegd, zelfs zo lang dat de uitvoeringsbe-
sluiten voor de zorgstrategische plannen pas in ok-
tober rond waren. Doel van dit overleg was een
voor alle partners haalbare procedure uit te wer-
ken. Men is nu tot een procedure gekomen. De
eerste dossiers zullen worden ingediend. De mid-
delen voor de begroting 2003 zullen zeker volstaan
om alle dossiers vast te leggen. In de bijzondere
jeugdzorg was een deel van de dagprijs voor infra-
structuur bestemd. In tegenstelling tot wat voor de
andere sectoren werd beslist, mag de bijzondere
jeugdzorg dit deel voor werkingskosten uit de dag-
prijs behouden. De sector krijgt dus een voorkeurs-

behandeling. Hierdoor wordt de financiering van
de overige 40 percent minder zwaar voor de sector.

– Gemeenschapsinstellingen voor bijzondere
jeugdzorg

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey stelt vast dat de
middelen zowel in 2002 als in 2003 4.908.000 euro
bedragen. Volgens de toelichting zijn de werken in
Mol gestart om de instelling uit te breiden met een
nieuwe leefgroep. Wanneer kunnen deze plaatsen
in gebruik worden genomen ? De crisisopvang zou
naar deze nieuwe gebouwen worden geherlokali-
seerd. Er is een grote nood aan crisisopvang. De
spreker dringt erop aan dat deze werken snel wor-
den uitgevoerd. Het personeel dat in de crisisop-
vang met leefgroepen werkt, kampt met een heel
grote werkdruk, en vraagt dat de leefgroepen klei-
ner worden en dat er een betere omkadering komt.
De grootte van de leefgroepen zal ook gevolgen
hebben voor de indeling van het gebouw. Wordt er
al rekening gehouden met een eventueel betere
omkadering van de leefgroepen ? 

Op de vraag van mevrouw Trees Merckx-Van Goey
of de nieuwe open instelling in Antwerpen die
door de minister is aangekondigd, een gemeen-
schapsinstelling is, antwoordt de minister bevesti-
gend.

Mevrouw Karine Moykens antwoordt namens de
minister dat de bedragen voor 2002 en 2003 iden-
tiek zijn omdat er met masterplannen wordt ge-
werkt. Dit is reeds het geval voor de instellingen in
Ruiselede en Beernem. In de toekomst zal dit ook
het geval zijn voor de instelling in Antwerpen.
Dankzij deze masterplannen kan op voorhand
goed worden ingeschat welke stappen in de bouw-
dossiers zullen worden gezet. Voor dringende on-
derhoudswerken wordt wel in een zekere marge
voorzien. Ook de crisisopvang in Mol vormt een
onderdeel van het masterplan. Normaalgezien kun-
nen de plaatsen in 2003 in gebruik worden geno-
men. De werken verlopen zo goed als op schema.
De achterstand bedraagt slechts anderhalve tot
twee maand.

De minister antwoordt dat het masterplan van Mol
rekening houdt met de kleinere leefgroepen. Voor
een betere personeelsomkadering is een PIP-PEP-
oefening nodig (personeelsimplementatieplan en
personeelsevaluatieplan). Deze oefening wordt
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momenteel gemaakt, maar neemt wel heel wat tijd
in beslag.

– Gezondheidscentra en medisch schooltoezicht
(MST)

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of het
hier nog gaat om de uitbetaling van dossiers uit het
verleden. De centra voor medisch schooltoezicht
zijn immers omgevormd tot centra voor leerlingen-
begeleiding en overgeheveld naar Onderwijs.

Mevrouw Karine Moykens antwoordt namens de
minister dat met deze middelen niet enkel de cen-
tra voor leerlingenbegeleiding worden gefinan-
cierd, maar ook de consultatiebureaus voor respi-
ratoire aandoeningen en de gezondheidscentra. Dit
zijn geen grote dossiers, vandaar het geringe be-
drag dat wordt voorzien. Voor de centra voor leer-
lingenbegeleiding zijn er geen nieuwe dossiers
meer, vermits zij naar Onderwijs zijn overgeheveld.
De dossiers die nog in de pijplijn zaten, zijn intus-
sen ook afgehandeld.

– Wijkgezondheidscentra

De heer Felix Stracks stelt vast dat de middelen
voor de wijkgezondheidscentra spectaculair stijgen
van 50.000 euro in 2000 naar 372.000 euro in 2003.
De spreker vindt dat er in Vlaanderen geen be-
hoefte is aan wijkgezondheidscentra. De eerste-
lijnszorg is hier zeer goed uitgebouwd, heel toegan-
kelijk en heel goedkoop. De gezondheid van de
Vlamingen wordt ook steeds beter. Bovendien is
het model van de wijkgezondheidscentra geba-
seerd op een marxistisch model van staatsgenees-
kunde.

De minister antwoordt dat de bedragen voor de
wijkgezondheidssector werden opgetrokken omdat
nu ook de aanloopadressen beschut wonen worden
gesubsidieerd.

Mevrouw Karine Moykens antwoordt namens de
minister dat er aan de wijkgezondheidscentra en de
centra werd gevraagd welke dossiers mogen wor-
den verwacht. Op basis van deze gegevens werd
het voorstel voor de begroting uitgewerkt.

– Alternatieve financiering

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt welke
sectoren volgens het besluit Alternatieve financie-
ring, dat nu uitdovend is, VIPA-subsidies krijgen.

– Preventieve gezondheidscentra

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey stelt dat er in
het zeepreventorium in De Haan, waarvoor Vlaan-
deren evenwel niet verantwoordelijk is, zeer lange
wachtlijsten zijn voor overgewicht en astma. Wor-
den er binnen deze post Vlaamse middelen voor-
zien om rond deze thema’s te werken ? 

– Centra algemeen welzijnsbeleid

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt waarom
de middelen dalen van 7.173.000 euro in 2002 naar
5.172.000 euro in 2003. Zijn er hier minder noden ? 

Mevrouw Karine Moykens antwoordt namens de
minister dat er net als aan de centra algemeen wel-
zijnswerk ook aan de wijkgezondheidscentra werd
gevraagd welke dossiers mogen worden verwacht.
Op basis van deze gegevens werd het voorstel voor
de begroting uitgewerkt. De daling van 2 miljoen
euro is te verklaren door het feit dat er in 2001-
2002 heel veel dossiers zijn behandeld, waardoor er
nu minder dossiers zijn. Er zijn hier geen wachtlijs-
ten. Wachtlijsten zijn er enkel voor de ouderenzorg
en de ziekenhuizen.

Programma 40.3 Kredieten in het kader van het so-
ciaal akkoord

– Algemeen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of de
omzetting van de VIA-middelen naar de desbe-
treffende sectoren intussen is gebeurd. Voorts
vraagt de spreker of de middelen voor de indexe-
ring van de lonen op een provisioneel krediet wor-
den ingeschreven, of op de functionele kredieten.

Mevrouw Inge Blauwhof, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat de kredieten
van het sociaal akkoord met 2 percent geïndexeerd
worden zodra de spilindex wordt overschreden. De
kredieten worden in de loop van het jaar op de
verschillende basisallocaties ondergebracht. Het
jaar nadien worden zij daar dan structureel inge-
schreven. Ze volgen dan het indexpad dat op de
desbetreffende basisallocatie van toepassing is.

Mevrouw Sonja Becq vraagt voor de verschillende
sectoren waarop het VIA-akkoord betrekking
heeft, een overzicht van de uitvoering van de ver-
schillende maatregelen. Hoeveel jobs zijn er per
sector bijgekomen, hoeveel middelen gaan naar de
verschillende sectoren ? De minister beweert
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steeds dat er voldoende middelen zijn om het VIA
akkoord te kunnen uitvoeren. Een dergelijk over-
zicht zou terzake meer duidelijkheid bieden.

De minister belooft dit overzicht aan de commis-
sieleden te bezorgen.

– Regularisatie van de DAC’ers (derde arbeidscir-
cuit)

Mevrouw Sonja Becq vraagt uitleg bij ba. 33.01
‘Subsidies allerhande in het kader van het Vlaams
Intersectoraal Akkoord Social Profit’. Er wordt
daar pro memorie nog een krediet voorzien voor
de resterende DAC-projecten. Is dat pro memorie
krediet gelijk aan nul euro ? De spreker dacht dat
er nog een aantal resterende projecten waren. Kan
de minister een overzicht bieden ? 

De heer Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat er buiten de sec-
toren Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen nog
steeds DAC’ers zijn die niet geregulariseerd zijn en
volgens de DAC-besluiten worden betaald. Deze
mensen kunnen zich nog steeds aandienen om bij
Welzijn of Cultuur aan te sluiten. Vandaar dat er
nog een krediet pro memorie wordt voorzien om
hen te kunnen regulariseren.

Mevrouw Sonja Becq zou graag een overzicht krij-
gen van de DAC’ers die nog niet regulariseerd zijn.

De heer Stefan Van Eekert antwoordt namens de
minister dat de spreker die vraag moet stellen aan
minister Landuyt, vermits de DAC-middelen uit
Werkgelegenheid komen.

Mevrouw Sonja Becq vraagt wat er zal gebeuren
met de DAC’ers die niet in een regulier kader kun-
nen worden ondergebracht.

De minister antwoordt dat alle DAC’ers in de sec-
toren Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen ge-
regulariseerd zijn. Sinds 1 januari 2000 hebben zij
een volwaardig bediendencontract. Momenteel
worden deze geregulariseerde DAC’ers buiten het
reguliere personeelskader betaald. Wanneer deze
mensen een vaste job krijgen, moeten zij evenwel
in het reguliere kader worden opgenomen. Voor de
verschillende sectoren dienen hierover afspraken
te worden gemaakt. Voor de DAC-projecten in kin-
derdagverblijven voor de opvang van zieke kinde-
ren, werd met de vakbonden en de werkgevers een
overgangsperiode tot 1 januari 2005 afgesproken.
Voor de werknemer verandert er niets. Hij wordt
tot dan gewoon doorbetaald. De instellingen waar
de ex-DAC’ers werken, kunnen in overtal gefinan-

cierd blijven tot 1 januari tot 2005. Op dat ogenblik
moeten de instellingen hun personeel in overtal
hebben ondergebracht binnen hun reguliere perso-
neelskader. Dit betekent concreet dat de instellin-
gen tussen 1 januari 2000 en 1 januari 2005 een ex-
DAC’er in het personeelskader moeten opnemen
wanneer er een personeelslid de instelling verlaat.
De vraag wat er zal gebeuren met de ex-DAC’ers
die tegen dan geen plaats binnen het reguliere per-
soneelskader hebben gekregen, blijft steeds terug-
komen. Om deze reden maakt Kind en Gezin hier
momenteel een inventaris van op. Over het alge-
meen heeft een kinderdagverblijf niet meer dan
een tot drie ex-DAC’ers. Vermoedelijk zal het pro-
bleem niet zo omvangrijk zijn, en zullen er slechts
een tiental ex-DAC’ers op 1 januari 2005 niet zijn
ingeschreven binnen het reguliere personeelska-
der.

De heer Stefan Van Eekert antwoordt namens de
minister dat er voor een aantal ex-DAC’ers nog
geen regulier kader is, bijvoorbeeld voor ex-
DAC’ers in projecten rond zelfhulporganisaties en
patiëntenrechten. Er wordt samen met deze orga-
nisaties bekeken of er bijvoorbeeld niet tot een pa-
tiëntenplatform kan worden gekomen. Een ander
voorbeeld zijn de ex-DAC’ers bij het Rood Kruis
die niet dringend liggend ziekenvervoer doen. Het
is niet de bedoeling om hiervoor een subsidielijn te
openen. Samen met het Rood Kruis wordt beke-
ken of er een convenant kan worden afgesloten. Er
worden stelselmatig oplossingen gevonden, onlangs
werd nog een regulier kader gevonden voor de ex-
DAC’ers in de centra voor kraamzorg.

De minister antwoordt dat het soms heel moeilijk
is om een kader te maken waarbinnen ex-DAC’ers
kunnen worden opgenomen. Zo is het onmogelijk
een besluit of een decreet te maken dat enkel geldt
voor de financiering van het personeel van het
Rood Kruis dat aan niet dringend liggend zieken-
vervoer doet. In de gesprekken met het Rood
Kruis wordt bekeken of dit personeel kan worden
ingezet voor taken die aanleunen bij de Vlaamse
bevoegdheden.

Mevrouw Sonja Becq suggereert dat de minister
het voorstel van resolutie van haar fractie be-
treffende niet-dringende liggend ziekenvervoer
(Parl. St. Vl. Parl. 2001-2002, 866/1) eens ter hand
neemt. Misschien kan dit helpen bij de zoektocht
naar een regulier kader, waar mevrouw Riet Van
Cleuvenbergen initiatiefnemer van is.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoe het
zit met de sociale maribel. De bijdragen van
Vlaamse voorzieningen aan de sociale maribel stij-
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gen elk jaar. Hoe zal dit in de toekomst evolueren ?
De spreker pleit ervoor dat de minister dit opvolgt
in de interministeriële conferentie.

De heer Stefan Van Eekert antwoordt namens de
minister dat de rode draad doorheen het sociaal
akkoord is dat de Vlaamse Gemeenschap de ver-
antwoordelijkheid wil opnemen voor het personeel
dat ze zelf subsidieert. Er zijn voorzieningen die
buiten de sociale maribel uit eigen middelen perso-
neel tewerkstellen. Ook daar vragen de voorzienin-
gen dat de effecten van de loonharmonisering wor-
den mee-ingecalculeerd. De Vlaamse overheid
heeft dit altijd geweigerd, en de lijn aangehouden
dat ze enkel verantwoordelijk is voor het personeel
dat zij subsidieert. Het zijn de sociale partners die
instaan voor de besteding van de middelen van de
sociale maribel.

Mevrouw Patricia Ceysens – net zoals mevrouw
Sonja Becq die dit illustreert vanuit haar regio –
vraagt hoe het zit met de initiatieven voor buiten-
schoolse kinderopvang waar ex-DAC’ers zieke kin-
deren opvangen. Kinderdagverblijven hebben een
groter personeelskader dan initiatieven voor bui-
tenschoolse kinderopvang, en kunnen de ex-
DAC’ers dan ook gemakkelijker in hun kader op-
nemen.

De minister antwoordt dat de opvang van zieke
kinderen bij initiatieven voor buitenschoolse kin-
deropvang door het FCUD wordt gefinancierd.
Het gaat hier om Weerwerk-Gesco’s. Het FCUD
wilde rond twee thema’s werken om de tewerkstel-
ling van vrouwen te verbeteren : ten eerste buiten-
schoolse opvang en ten tweede de opvang van
zieke kinderen. De minister denkt niet dat er hier
DAC’ers zijn tewerkgesteld.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat er nog andere secto-
ren zijn dan de kinderdagverblijven waar ex-
DAC’ers worden tewerkgesteld. Hoe zit het bij-
voorbeeld met de rusthuizen ? Geldt voor deze
sector dezelfde oefening als voor de kinderdagver-
blijven ? Hoe zit het met de functie van animator
en logistieke hulp ? 

De minister antwoordt dat er per sector akkoorden
moeten worden afgesloten over de ex-DAC’ers die
nu in overtal worden gefinancierd. In het verleden
waren de DAC’ers niet gelijkmatig verdeeld over
de verschillende sectoren. De bijkomende pool ge-
regulariseerde personeelsleden zal wel gelijkmatig
over de verschillende sectoren worden verdeeld.
Voor een aantal sectoren zoals de kinderdagver-
blijven en de gehandicaptensector zijn de afspra-
ken rond. Daarnaast zijn er nog een heel groot

aantal ex-DAC’ers tewerkgesteld in de ouderen-
zorg. Daar zijn de onderhandelingen tussen werk-
gevers en werknemers opgestart om na te gaan hoe
de ex-DAC’ers in het reguliere personeelskader
kunnen worden ingeschreven. Er wordt voor geop-
teerd om dit te doen via de functie van de animato-
ren, omdat de animatoren een bijkomende erken-
ningsvoorwaarde zijn die de Vlaamse overheid op-
legt en financiert. De vraag of ex-DAC’ers die in
het verleden als logistieke hulp werkten, zomaar
animator kunnen worden, maakt onderwerp uit
van de besprekingen tussen werkgevers en werkne-
mers.

Mevrouw Sonja Becq wijst erop dat in de ouderen-
zorg de DAC’ers in de private sector tewerkgesteld
waren, en de Gesco’s in de openbare sector. Er
gaat nu een herverdelingsoperatie plaatsvinden
binnen de private én de openbare sector. Het con-
tingent ex-DAC’ers van de private sector wordt
dus mee over de openbare sector verdeeld.

De minister antwoordt dat het gaat om overheids-
investeringen die in een sector worden geïnves-
teerd, en niet om middelen die een bepaalde sector
toebehoren. In de thuiszorg waren heel wat
DAC’ers tewerkgesteld in de functie poetshulp. De
middelen van het VIA en voor de DAC-regularisa-
tie zijn daar enkel voor de gesubsidieerde sector
voorbehouden, dit tot grote ergernis van de VVSG
(Vlaamse Vereniging van Steden en Gemeenten).
Voor de rusthuissector is er een afspraak om de
middelen van de DAC-regularisatie en een gedeel-
te van de middelen voor jobcreatie samen te voe-
gen en zo een regeling uit te werken voor de hele
sector. Bij de OCMW-rusthuizen waren er niet zo
veel DAC’ers tewerkgesteld. Het zou onaanvaard-
baar zijn voor de openbare rusthuizen dat de over-
heid een subsidielijn voor personeel opent die
enkel openstaat voor de private rusthuizen.

Mevrouw Sonja Becq vraagt waarom de Gesco’s
niet geregulariseerd worden. Zij is daar voorstan-
der van.

De minister antwoordt dat iedereen voorstander is
van de Gesco-regularisatie. De middelen hiervoor
moeten evenwel van het federale niveau komen, en
die middelen zijn niet beschikbaar.

Programma 41.1 Algemeen welzijnswerk

–  Adviesraden 

Mevrouw Sonja Becq stelt op ba. 12.02 ‘Allerhande
uitgaven i.v.m. de ondersteuning van de adviesra-
den’ een vermindering vast van 59.000 euro in 2002
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naar 51.000 euro in 2003. In de toelichting staat dat
de vermindering onder meer het gevolg is van de
heroriëntering van de activiteiten van de Gezins-
en Welzijnsraad in het kader van de toekomstige
strategische adviesraad. Wat blijft er nog over van
de huidige adviesraden ? De spreker vindt het be-
langrijk dat er verschillende adviesraden blijven
bestaan die omtrent specifieke materies advies
kunnen verlenen.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel zou graag een
stand van zaken krijgen over de voorbereiding van
de toekomstige strategische adviesraad en de af-
bouw van de Gezins- en Welzijnsraad.

De minister antwoordt dat er dit jaar minder mid-
delen worden ingeschreven voor de Gezins- en
Welzijnsraad omdat de kredieten in 2002 niet vol-
ledig werden opgebruikt. Per vergadering worden
er zitpenningen betaald. Omdat er volop wordt ge-
werkt aan het ontwerp van decreet op de strategi-
sche adviesraden, vindt de Gezins- en Welzijnsraad
het niet meer opportuun om nog voort te werken.
Het ontwerp is goedgekeurd door de Vlaamse re-
gering en zal eerstdaags bij het Vlaams Parlement
worden ingediend. De minister houdt wel voortdu-
rend contact met de Gezins- en Welzijnsraad. Er
wordt ook regelmatig samen met de Vlaamse Ge-
zondheidsraad vergaderd om het toekomstig kader
voor inspraak voor te bereiden dat in het ontwerp
van decreet wordt uitgewerkt.

– Onderzoek

Mevrouw Sonja Becq vraagt verduidelijking bij de
herstructurering van het Centrum voor Bevol-
kings- en Gezinsstudies (CBGS), die door de mi-
nister in het vooruitzicht werd gesteld.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel kijkt uit naar het
onderzoek van het CBGS over de leefsituatie van
Vlaamse ouderen in rusthuizen. Kunnen de com-
missieleden over deze studie beschikken ?

De minister antwoordt dat de studie zal worden
verspreid zodra ze gedrukt is.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey verwijst naar
het rapport rond allochtone jeugddelinquentie.
Hoe ver staat het hiermee ? Vond er nog overleg
plaats tussen minister Vogels en de federale minis-
ter van Justitie ? 

De minister antwoordt dat Welzijn voor het ver-
volg op het onderzoek van professor Van San rond
jeugddelinquentie niet wil samenwerken met Justi-
tie, omdat dat de zaken te zeer zou bemoeilijken.

Er werd wel voor geopteerd om samen te werken
met een aantal grotere steden en gemeenten. Er is
een stuurgroep actief waar Antwerpen, Gent en
Mechelen, en het Forum voor ethnisch-culturele
minderheden deel van uitmaakt. Het onderzoek is
intussen aanbesteed, en zal worden uitgevoerd
door professor Huybrecht van de Universiteit
Gent en professor Foblets van de KU Leuven. Het
zal verder worden begeleid door de stuurgroep.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt hoe ver
het staat met het elektronisch dossier voor de bij-
zondere jeugdbijstand.

De minister antwoordt dat dit een van de topprio-
riteiten is voor 2003. Er is terzake al onderzoek uit-
gevoerd door de KU Leuven. Het elektronisch
dossier zal er in 2003 zeker komen.

– Lokaal sociaal beleid

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat voor het lokaal
sociaal beleid op verschillende basisallocaties mid-
delen worden ingeschreven. Ten eerste is er de ba-
sisallocatie 12.25 ‘Allerhande uitgaven voor de ont-
wikkeling, ondersteuning en implementatie van
een modern managementinstrumentarium voor het
lokaal sociaal beleid’. Volgens de toelichting wor-
den deze middelen momenteel besteed aan de on-
dersteuning van de implementatie van het NOB
(nieuw OCMW-beleidsinstrumentarium). Er leven
op het terrein nog vragen bij dit instrumentarium,
en bij de ondersteuning, bijvoorbeeld voor de sof-
tewareprogrammatie. Men vraagt een centraal ge-
stuurd en centraal gefinancierd initiatief voor de
ondersteuning. Kan de minister wat meer verdui-
delijking geven bij het NOB ?

De minister antwoordt dat het doel van ba. 12.25 is
om de ondersteuning van de nieuwe 

OCMW-beleidsinstrumenten (NOB) te verzeke-
ren. Dit omvat ten eerste de betaling van de deta-
chering van de NOB-cel van drie personen, een
OCMW-ontvanger, een gewestelijk OCMW-ont-
vanger en een OCMW-secretaris. Ten tweede
wordt een overeenkomst gesloten met de VVSG
voor het organiseren van vorming en forums met
betrekking tot de nieuwe OCMW-boekhouding via
lokale coachers. Deze middelen werden dus be-
steed aan ondersteuning van OCMW’s en werden
dus nooit rechtstreeks aan OCMW’s toegekend.

De OCMW’s konden vanaf 1998 vrijwillig instap-
pen in het NOB-traject. Telkens werden de instap-
pers ondersteund door de NOB-cel. De laatste
zeven OCMW’s stappen in 2003 in en het is dus
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niet meer noodzakelijk in 2003 dezelfde budgetten
als in het verleden te voorzien. Bovendien werden
deze zeven laatste OCMW’s ook reeds uitgenodigd
en betrokken bij de vorming 2002.

Verder dient het loon van de gewestelijk OCMW-
ontvanger, niet meer voorzien te worden, vermits
hij als gewestelijk ontvanger, Vlaamse ambtenaar is
geworden. Hij dient dus niet meer gedetacheerd te
worden naar de Vlaamse Gemeenschap, maar blijft
gewoon in de NOB-cel verder werken. De NOB-
cel blijft bestaan uit de OCMW-ontvanger en de
gewestelijk OCMW-ontvanger. De OCMW-secre-
taris stapte over naar de cel Lokaal Sociaal Beleid.

Ten slotte was het in 2002 reeds zo dat de NOB-
vorming meer en meer via een dubbel circuit werd
georganiseerd. Enerzijds werd vorming georgani-
seerd via de overeenkomst met de VVSG, ander-
zijds ontvingen organisaties subsidies van het vor-
mingscentrum voor steden en gemeenten (admini-
stratie Binnenlandse Aangelegenheden) voor ge-
lijkaardige vormingsinitiatieven. Zo werd via dit
vormingscentrum een NOB-vorming georgani-
seerd door EHSAL. Verder waren er vormingsini-
tiatieven van Deloitte en Touche en Patrick Stoop.
Bij de bepaling van het krediet 2003 wordt bijge-
volg rekening gehouden met de vormingsinzet
sinds 1998, het beperkt aantal OCMW’s dat in 2003
nog moet instappen en de private vormingsinitia-
tieven al dan niet betoelaagd door de administratie
Binnenlandse Aangelegenheden. Met de voorziene
middelen kunnen de laatste zeven instappers met
dezelfde intensiteit als hun voorgangers worden
ondersteund. Deze en andere OCMW’s kunnen
een beroep blijven doen op de NOB-cel.

Voorts verwijst mevrouw Sonja Becq naar ba. 12.30
‘Allerhande uitgaven in het kader van het lokaal
sociaal beleid’. Er wordt door de minister een ont-
werp van kaderdecreet voor het lokaal sociaal be-
leid in het vooruitzicht gesteld. Dit decreet is er
evenwel nog niet. Waaraan worden deze middelen
dan besteed ? Er zouden middelen worden toege-
kend aan diegenen die een trekkersrol spelen rond
het sociaal huis. De spreker vraagt hoe en wanneer
OCMW’s en gemeenten hierover worden ingelicht.
Welke procedure wordt gehanteerd voor het indie-
nen van projecten ? Welke doelstellingen moeten
de projecten beogen ? Voorts vraagt de spreker
verduidelijking bij de vormingsprogramma's voor
OCMW-mandatarissen. Als de lokale besturen
extra opdrachten krijgen, zijn ondersteuning en
vorming heel belangrijk.

De heer Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat met de midde-

len van ba. 12.30 een cel Lokaal sociaal beleid
wordt uitgebouwd binnen de administratie, dit ter
ondersteuning van de lokale besturen. De cel zal
zowel werken rond het sociaal huis, als rond een
koepelplan en afstemming van planningen. Dit
loopt reeds. De administratie brengt deskundigen
rond deze thema's samen om beleidsvoorstellen
aan de minister te formuleren en organiseert ook
initiatieven om stimuli aan het terrein te geven. Zo
organiseerde de cel in oktober 2002, samen met de
VVSG en SAW, regionale ontmoetingsdagen voor
OCMW's en centra algemeen welzijnswerk om de
samenwerking in de geest van het nieuwe decreet
voor te bereiden. Er werden samenwerkingsmodel-
len voorgesteld en ervaringen uitgewisseld. Dit
laatste blijkt, uit de ervaring met het introdueren
van het NOB, de beste werkwijze te zijn omdat
men dan op maat ondersteuning kan bieden. Re-
cent was er ook een oproep om projecten in te die-
nen. Dit gebeurde via een omzendbrief aan alle lo-
kale besturen. De besturen die reeds bezig zijn met
de uitbouw van een sociaal huis kunnen hun exper-
tise ter beschikking stellen. Ze kunnen hiervoor
een subsidie krijgen van 12.500 tot 25.000 euro.

Mevrouw Sonja Becq vraagt wanneer de gemeen-
ten werden ingelicht en tegen wanneer de voorstel-
len voor projecten moeten worden ingediend.

De heer Stefan Van Eekert antwoordt namens de
minister dat de gemeenten midden november geïn-
formeerd werden. De projecten moeten voor 6 de-
cember worden ingediend. Deze timing is heel
strak.

Mevrouw Sonja Becq vindt dat dit getuigt van al-
lesbehalve behoorlijk bestuur.

De minister antwoordt dat de timing voor alle ge-
meenten even strak is. Niemand beschikte over
voorkennis.

Mevrouw Sonja Becq begrijpt dat OCMW's over-
leggen met de CAW's. Wordt er ook overlegd met
andere privé-eerstelijnsdiensten ? Wordt het sa-
menwerkingsnetwerk met dergelijke diensten uit-
gebreid ? Kunnen bijvoorbeeld ook de thuiszorg-
diensten worden betrokken ? 

De minister deelt mee dat er al overlegd is tussen
de VVSG en het steunpunt Algemeen welzijns-
werk over afspraken over het lokale sociale beleid.
Binnenkort wordt er gesproken over schuldbemid-
deling. De onderwerpen zijn altijd concreet. Over
het toekomstige decreet op het lokale sociale be-
leid wordt nu al overleg gepleegd met de VVSG, de
Vereniging van OCMW-secretarissen, de Vereni-
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ging van Gemeentesecretarissen, de Vereniging van
Maatschappelijk Assistenten, de Vereniging van
Gemeentelijke Welzijnsdiensten, enzovoort.

Mevrouw Veerle De Beuckeleer, kabinetsmede-
werker, antwoordt namens de minister dat het vor-
mingscentrum voor OCMW’s van de VVSG
(Vlaamse Vereniging van Steden en Gemeenten) al
ondersteund wordt in het kader van het program-
ma 41.7 Maatschappelijk Welzijn. Het personeel
wordt zowel ondersteund met betrekking tot ma-
nagementtaken als voor heel specifieke taken.

– Buitenlands welzijnsbeleid

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey verwijst naar
ba.12.26 'Allerhande uitgaven i.v.m. het buiten-
lands welzijnsbeleid'. Waarom hoort dit niet thuis
in de begroting Ontwikkelingssamenwerking ? 

De minister antwoordt dat het hier gaat om het
krediet in het kader van het horizontale beleid in-
zake samenwerkingsontwikkeling. Vorig jaar werd
orthopedisch materiaal naar Limpopo gezonden.
Dat is een van de drie provincies waar Vlaamse
projecten lopen. De samenwerking is gebaseerd op
een akkoord tussen Vlaanderen en de drie provin-
cies. Deze provincies formuleren zelf voorstellen
voor projecten. Dit project zal volgend jaar worden
voorgezet, maar dan via de begroting voor ontwik-
kelingssamenwerking. Reden is dat het moeilijk is
om zo een gering bedrag via de begroting Welzijn
rechtstreeks aan Zuid-Afrika te factureren.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat
dit haaks staat op een inclusief beleid.

De minister antwoordt dat ze de optie voor een in-
clusief beleid volledig ondersteunt. Elke minister
moet een reflex voor ontwikkelingssamenwerking
hebben. Er is wel een verschil tussen droom en
daad. In theorie is het een heel mooi principe dat
elke minister 10 percent van zijn middelen voor
buitenlands beleid afstaat voor ontwikkelingssa-
menwerking, maar in praktijk heeft dit tot gevolg
dat de betalingen heel chaotisch verlopen.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vindt de subsi-
diëring van de VZW Kleis, ter ondersteuning van
een stimulerende en sensibiliserende actie naar de
Europese werkelijkheid (ba. 33.04) geen slecht
idee. Ook in andere departementen bestaan derge-
lijke initiatieven. Als elk departement dergelijke
initiatieven neemt, gaat men wel langs elkaar heen
werken. Hoe wordt het Europees beleid binnen
de departementen Welzijn en Gezondheid opge-
volgd ? Waarom wordt hier een taak aan een VZW

toevertrouwd, en niet aan de administratie, waar
normaal het beleidsvoorbereidend werk gebeurt ? 

De minister antwoordt dat het haar verbaast dat de
CD&V-fractie tegen de subsidiëring van een VZW
pleit. Het gaat hier om de omvorming van de vroe-
gere VZW Ophef, die in één zuil actief was, en nu
omgevormd is tot de pluralistische VZW Kleis.
Voor de afstemming van het buitenlands beleid is
er binnen de administratie een cel actief. Ook het
Europees beleid wordt door die cel opgevolgd. De
nadruk daarbij ligt vooral op de voorbereiding en
opvolging van internationale en Europese congres-
sen. De administratie doet wel niet aan cliëntge-
richte dossierbegeleiding. Dat is de opdracht van
Kleis. Alle voorzieningen die denken aanspraak te
kunnen maken op Europese subsidies, kunnen er
terecht. Ze worden er begeleid bij het indienen van
een dossier.

– Kinderrechten

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey stelt vast dat de
middelen op ba. 33.06 'Subsidies voor aanmoedi-
ging, organisatie en ontwikkeling van activiteiten
inzake kinderrechten' zowel in 2002 als in 2003
707.000 euro bedragen. De spreker vindt het
vreemd dat in de toelichting nog sprake is van het
financieren van allerhande interessante initiatieven
inzake kinderrechten die door het middenveld
worden genomen, bijvoorbeeld inzake het voorbe-
reidingsproces van de bijzondere zitting van de
Verenigde Naties over kinderen te New York. Deze
bijzondere zitting vond immers al in 2002 plaats.
Wat betekent inspelen op de afspraken ? Is er een
actieplan ? 

Er is ook een luik rond verkeersveiligheid en
slachtofferhulp. Hoe ver staat het met het project
'Ruimte voor kinderen in het verkeer' ? Zal dit op
termijn structureel worden verankerd binnen
Maatschappelijk Welzijn ? De spreker vraagt wat
het vormingspakket voor gevallen waar kinderen
het slachtoffer zijn van een schokkende gebeurte-
nis, inhoudt. Gaat het om vorming, personeel ? 

Hoeveel van de 707.000 euro gaan naar de Kinder-
rechtencoalitie ? 

De minister antwoordt dat met de 707.000 euro op
ba. 33.06 initiatieven kunnen worden gesubsidieerd
n ter aanmoediging, organisatie en ontwikkeling
van activiteiten inzake kinderrechten. De beste-
ding van de middelen 2003 zal, na evaluatie, voor
een deel gebaseerd zijn op de initiatieven die reeds
in 2002 ondersteund werden. In 2002 ging 105.995
euro naar het Centrum voor de Rechten van het
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Kind (Universiteit Gent), dat een structurele we-
tenschappelijk onderbouwde basis uitwerkt voor
het kinderrechtenbeleid.12.395 euro ging naar het
Kinderrechtenfestival. Dat is een jaarlijks publieks-
evenement van het Kinderrechtencommissariaat
rond een thema in verband met kinderrechten.
61.975 euro ging naar de Kinderrechtencoalitie
Vlaanderen, een samenwerkingsverband van ver-
schillende NGO’s die actief zijn op het vlak van
kinderrechten. 27.635 euro ging naar ‘What Do
You Think ?’, een structureel participatie-initiatief
voor jongeren, gecoördineerd door Unicef-België.
250.000 euro werd uitgetrokken voor de positie
van kinderen in het verkeer – luik slachtofferhulp,
om provinciale coördinatoren aan te trekken voor
de problematiek van jonge verkeersslachtoffers en
hun omgeving. Voor 2003 wordt 125.000 euro uitge-
trokken voor de positie van kinderen in het ver-
keer – luik sensibilisatie : in 2003 zal het tweede
luik gefinancierd worden van dit project dat be-
staat uit een door Technopolis ontwikkelde interac-
tieve en mobiele tentoonstelling die volwassenen
sensibiliseert voor de specifieke situatie van kinde-
ren in het verkeer. In 2002 werd voor de ontwikke-
ling van de tentoonstelling een bedrag van 250.000
euro gereserveerd. Het bedrag op de begroting
2003 zal onder meer gebruikt worden voor de ex-
ploitatiekosten van het project dat zal lopen tot
eind 2004.

In totaal werd, op basis van 2002, 582.000 euro in-
geschreven. Indien de projecten van 2002 worden
verder gezet met een zelfde financiering, laat dit in
2003 een ruimte van 125.000 euro om andere pro-
jecten te subsidiëren.

De middelen voor kinderen die het slachtoffer zijn
van een schokkende gebeurtenis zijn recurrente
middelen. Het voorbije jaren werd personeel inge-
zet bij de diensten voor slachtofferhulp. Er werd
ook materiaal ontwikkeld voor scholen en jeugd-
bewegingen voor de begeleiding van kinderen die
geconfronteerd worden met een vriend of klasge-
nootje dat het slachtoffer wordt van onder meer
een verkeersongeval. Dit project krijgt veel re-
spons.

– Varia

Mevrouw Sonja Becq vraagt wat er is gebeurd met
de middelen op ba. 33.08 'Subsidies voor de af-
stemming van de eerstelijnsdiensten in de welzijns-
sector (pro memorie).

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt wat het
project Prick is, waarvan sprake in de toelichting

bij ba. 33.03 'Subsidies allerhande in het kader van
het welzijnsbeleid'.

De minister antwoordt dat Prick staat voor Project
integrale casus kwaliteit. Het loopt aan de Artevel-
dehogeschool in Gent om het kwaliteitsbeleid van-
uit de casus te vertalen. In de welzijnssector wor-
stelt men met de vraag hoe kwaliteit kan worden
gemeten. Uit dit project zal een onderzoeksrapport
voortvloeien.

De heer Felix Strackx vraagt wat het tijdschrift
Botsing is.

De minister antwoordt dat Botsing een tijdschrift
van De Bond is voor tieners van twaalf tot zestien
jaar, dat gratis aan de leden van De Bond wordt
bezorgd.

– Zorgverzekering en Vlaams Zorgfonds

De heer Felix Strackx leest in de toelichting bij ba.
01.01 'Provisionele reserve' dat er een nog te ver-
delen provisionele reserve is die wordt geraamd op
21.453.000 euro. Het Rekenhof merkt op dat er
hiervoor nog geen bestemming is voorzien, waar-
door het principe van de specialiteit van de begro-
ting niet wordt geëerbiedigd. Zijn deze reserve
overschotten die niet zijn opgebruikt ? 

Mevrouw Inge Blauwhof, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat er vorige week
amendementen door de Vlaamse regering zijn
goedgekeurd als antwoord op de opmerkingen van
het Rekenhof. Daarin wordt de provisionele reser-
ve omgewerkt tot een over te dragen saldo naar
het volgende begrotingsjaar. Deze techniek werd
ook reeds de voorbije jaren toegepast. Concreet
betekent dit dat de Vlaamse regering een dotatie
van 99.157.000 euro heeft afgesproken. In het
kader van het akkoord om de zorgverzekering be-
taalbaar te houden, wordt de ledenbijdrage opge-
trokken tot 25 euro. Voor 2003 wordt het bedrag
dat overblijft als over te dragen naar het volgende
begrotingsjaar ingeschreven.

De heer Felix Strackx heeft alle inkomsten van het
Zorgfonds samengeteld, en komt zo tot het bedrag
van 205 miljoen euro. Als daar alle uitgaven voor
tenlastenemingen en het aanleggen van een reser-
ve van worden afgetrokken, blijft er 12,5 miljoen
euro werkingskosten over. Dat is toch wel heel veel
geld om het systeem van de zorgverzekering op
zich in stand te houden. Zo moet er in 2003 376.000
euro huur worden betaald voor de huisvesting van
het projectteam Vlaamse Zorgverzekering.
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Ook mevrouw Patricia Ceysens vindt de zorgverze-
kering een heel duur systeem.

De heer Felix Strackx vindt ook de werkingssubsi-
dies aan de zorgkassen heel hoog, vooral de wer-
kingssubsidie van 1.508.000 euro aan de Vlaamse
Zorgkas. Hoeveel personen zijn eigenlijk bij de
Vlaamse Zorgkas aangesloten ? De spreker ver-
moedt dat dat niet zo veel personen zijn.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat ze reeds vaak de
vraag heeft gesteld hoeveel de administratieve kos-
ten per aangesloten lid bedragen bij de verschillen-
de zorgkassen. De mutualiteiten zouden laag sco-
ren en de Vlaamse Zorgkas hoog. De spreker leest
in de toelichting dat er met de Vlaamse Zorgkas
een beheersovereenkomst zal worden afgesloten.
Op welke termijn ziet de minister dit, en met welke
finaliteit ? 

De heer Jan Roegiers vermoedt dat de administra-
tieve kosten bij de zorgkassen zullen dalen door de
invoering van forfaitaire vergoedingen, waarvan hij
een voorstander is. Waarom worden de werkings-
subsidies van de zorgkassen dan toch aanzienlijk
verhoogd in 2003 ?

De minister antwoordt dat de werkingskosten van
de zorgkassen inderdaad zeer hoog zijn. Er wordt
voortdurend beweerd dat de aan de mutualiteiten
verbonden zorgkassen te weinig werkingssubsidies
krijgen, en de andere zorgkassen te veel. De minis-
ter beaamt dat de Vlaamse Zorgkas te veel midde-
len krijgt. De Vlaamse Zorgkas heeft als opdracht
al degenen die eind dit jaar niet zijn aangesloten,
ambtshalve aan te sluiten. Vermoedelijk zal het om
ongeveer 400.000 mensen gaan. Of dit voldoende
rechtvaardigt dat de werkingskosten van de
Vlaamse Zorgkas veel hoger zijn dan die van de
andere zorgkassen kan enkel worden bewezen na
benchmarking over de werkingskosten bij de ver-
schillende zorgkassen. Er is nu beslist dat er een
benchmarking komt. Door de invoering van een
forfaitair systeem wordt inderdaad getracht om de
kosten van de zorgkassen te doen dalen. In de be-
groting 2003 stijgen de middelen voor de werkings-
kosten van de zorgkassen nog. Na de benchmar-
king zullen de cijfers indien nodig bij de begro-
tingsaanpassing worden verminderd.

De heer Felix Strackx stelt vast dat de dotatie aan
het reservefonds voor 2003 sterk vermindert, van
99.157.000 euro in 1999 en 2000 naar 27.268.000
euro in 2003. Er wordt nog maar een vierde ge-
spaard ten opzichte van de voorbije jaren. Zal dit
bedrag in de toekomst worden aangehouden, of zal
er dan nog minder worden gespaard ? 

Mevrouw Sonja Becq sluit zich aan bij de vraag
van de heer Felix Strackx. In 2003 wordt nog maar
27.268.000 euro naar het reservefonds gestort. Dat
is heel weinig, rekening houdend met het feit dat
men de middelen tegen 2010 wil laten aangroeien
tot 1,488 miljard euro. Wordt dit bedrag gehaald ? 

Ook de heer Jan Roegiers betreurt dat de bijdra-
gen aan het reservefonds dalen. Hij vindt het be-
langrijk dat het systeem behouden blijft en dat de
jongeren van vandaag later ook een beroep op de
zorgverzekering kunnen doen.

De spreker pleit voor een gestandardiseerde indi-
catiestelling. Zorgbehoevenden die nu bij een in-
stelling niet worden ingeschaald, gaan gewoon naar
een andere instelling die hen dan wel inschaalt.

Mevrouw Sonja Becq wil weten of de inschalingen
gecontroleerd worden. De inschalingen moeten
correct verlopen, en er moet controle mogelijk zijn.

De minister antwoordt dat het probleem van de
controle op de inschaling zich enkel stelt voor de
zeer zwaar zorgbehoevende thuisblijvers. In de
rusthuizen verlopen de inschalingen immers op
basis van Riziv-criteria. Voor de zeer zwaar zorgbe-
hoevende thuisblijvers is er inderdaad sprake van
een shoppinggedrag tussen verschillende instellin-
gen die inschalen. Er zijn een aantal interne con-
troles per zorgkas ingebouwd, maar er is nu beslist
om ook een aantal controles door een externe
partner te laten uitvoeren. Momenteel wordt beke-
ken wie die studieopdracht kan vervullen. Men zou
moeten kunnen komen tot een eenvormig inscha-
lingssysteem. Dit is wel een moeillijk debat, dat
momenteel ook wordt gevoerd op de interministe-
riële conferentie Ouderen. Een werkgroep zoekt
naar een nieuwe inschalingswijze.

Mevrouw Sonja Becq leest in de toelichting dat er
750.000 euro wordt besteed aan de uitbesteding
van de beleggingsportefeuille van het Zorgfonds.
Dit is een hoog bedrag, rekening houdend met het
feit dat de opbrengst quasi overeenkomt met de
belegging op een spaarboekje.

De heer Luc Huybrechts, directeur van het Project-
team Zorgverzekering, antwoordt namens de mi-
nister dat alle liquide middelen, 350 miljoen euro,
op termijnrekeningen worden belegd van een,
twee, of drie maanden in functie van de marktvoor-
waarden. De beleggingsvoorwaarden bij de ver-
schillende banken worden telkens bekeken. Mo-
menteel komt men aan een rendement van 3,2 per-
cent. Het is de bedoeling het geld vanaf 2003 voor-
al in obligaties te beleggen. Het rendement zal dan
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een 4 percent bedragen. Er zal eventueel ook in
aandelen worden belegd. Dat rendement moet op
langere termijn worden bekeken. In de begroting
2003 is inderdaad sprake van 750.000 euro voor de
kosten van de beleggingsportefeuille. Een groot
deel van deze kosten gaat naar de vermogensbe-
heerders. De begroting wordt altijd wat hoger ge-
raamd dan nodig. Volgens de meest recente infor-
matie zou het beleggen in obligaties van het bedrag
waarover men op 1 januari zal beschikken, met
name 388 miljoen euro, ongeveer 300.000 euro kos-
ten aan de vermogensbeheerders. Daarnaast zijn er
nog de transactiekosten, die de kostprijs nog met
ongeveer 50 percent kan verhogen. Hier komt ook
nog 21 percent BTW bij.

De heer Felix Strackx vraagt of de 13.810.000 geka-
pitaliseerde intresten het bedrag is dat het kapitaal
totnogtoe heeft opgebracht.

De heer Luc Huybrechts, directeur van het Project-
team Zorgverzekering, antwoordt dat dit de ra-
ming is voor 2003. Er werd hiervoor gerekend op
3,5 percent intresten.

De heer Jan Roegiers wijst ook nog op het onei-
genlijk gebruik van de zorgverzekering bij een aan-
tal OCMW-rusthuizen.

- Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5 am. nr. 39) strekt ertoe in Afdeling V de be-
groting van het Vlaams Zorgfonds te vervangen.

Programma 41.2 Bijzondere Jeugdbijstand

– Algemeen

Mevrouw Marijke Dillen benadrukt dat het pro-
gramma Bijzondere Jeugdbijstand een uitermate
belangrijk onderdeel is van de bevoegdheden van
minister Vogels. Ondanks de budgettaire krapte
stelt mevrouw Dillen met genoegen vast dat de mi-
nister erin geslaagd is de middelen voor Bijzondere
Jeugdzorg uit te breiden.

In de toelichting bij de begroting en in de beleids-
brief geeft minister Vogels haar ambitieuze visie
weer. De spreekster treedt de beleidsprioriteiten
uit de toelichting volledig bij, maar had liever wat
meer aandacht besteed aan bestraffen naast pre-
ventie en zorg.

Mevrouw Dillen is het volmondig eens met de stra-
tegische doelstelling om het aantal problematische
opvoedingssituaties (POS) en als misdrijven om-
schreven feiten (MOF) te doen dalen. Maar uit de
uitvoerige gedocumenteerde toelichting blijkt

overduidelijk dat beide sedert 1995 jaarlijks toene-
men. Hoe zal de minister deze idealistische doel-
stellingen realiseren ?

Voor nieuw initiatief krijgt het Fonds Bijzondere
Jeugdbijstand een aanzienlijk bedrag. Kan de mi-
nister de prioriteiten en de planning ervan toelich-
ten, vraagt mevrouw Marijke Dillen.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey wijst erop dat
de operationele doelstellingen en instrumenten ge-
regeld besproken worden. Bij hulpverlening is het
vooral belangrijk dat de jongeren de juiste hulp
krijgen. In de toelichting staat dat door de verande-
rende maatschappelijke omstandigheden het aan-
tal plaatsingen in de bijzondere jeugdzorg stijgt.
Alle voorzieningen slibben dicht, vooral de ge-
meenschapsinstelling in Mol. Volgens haar zal de
stijging aanhouden. Ze vraagt of de maatregelen,
de financiering en de eventuele nieuwe initiatieven
voldoende zullen zijn om de druk op te vangen.

– Preventie

Volgens mevrouw Marijke Dillen merkt de minis-
ter in haar toelichting terecht op dat preventie een
verbrokkelde bevoegdheid is en gecoördineerd
moet worden. Minister Vogels kondigt in de docu-
menten haar medewerking aan enkele departe-
mentale en interdepartementale initiatieven aan
om tegen eind volgend jaar tot een gezamenlijk
preventiebeleid te komen. Over welke initiatieven
gaat het ? Wie zijn de andere betrokken ministers ?
Hebben de andere departementen aandacht voor
dit probleem ? In die zin oppert mevrouw Dillen
het idee om in de commissie een grondig debat te
organiseren over preventie. Voorts wil mevrouw
Dillen vernemen welke de prioriteiten zijn in de
preventieprojecten die worden voorbereid.

Preventie tegen schoolgeweld blijft een belangrijk
dossier omdat het probleem niet afneemt, meent
mevrouw Dillen. Men schat dat liefst twaalf per-
cent van de schoolgaande kinderen en jongeren
antisociaal gedrag vertonen. Hoe staat het met het
experiment terzake ? Reeds lang worden er daar-
voor middelen vrijgemaakt. Blijft dat budget be-
houden ? Ze dringt daarop aan.

Mevrouw Patricia Ceysens is verheugd dat de be-
leidsbrief uitvoerig aandacht besteedt aan preven-
tie. Er is sprake van vijf regioverantwoordelijken.
Wat zijn de regio’s ? Gaat het over de provincies ?
Hoe staat dat in verhouding tot de preventie in de
integrale jeugdhulp ? Er is altijd gezegd dat pre-
ventie in het kader van de jeugdhulpverlening niet
alleen bij welzijn maar ook voornamelijk bij cul-
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tuur- en jeugdbeleid thuishoort. In de beleidsbrief
wordt het toch terug ondergebracht bij welzijn en
gezondheid. Wat is de verhouding met de preventie
in de bijzondere jeugdbijstand ? In de beleidsbrief
staat niet dat de middelen voornamelijk naar op-
voedingsondersteuning gaan. Kan de minister de
plaats van opvoedingsondersteuning nader toelich-
ten ?

Wat de preventie betreft, antwoordt de minister
dat de Strategische nota van de Intersectorale
Werkgroep Algemene Preventie aan de leden
wordt bezorgd. Die nota biedt een aantal concrete
instrumenten om in het beleidsdomein welzijn en
gezondheid de jongerenpreventie gestalte te geven.

De minister schetst een algemeen kader. In zijn
motie van aanbeveling tot besluit van de maat-
schappelijke beleidsnota inzake de bijzondere
jeugdzorg van 1999 heeft het Vlaams Parlement ge-
zegd dat de preventie moest versterkt worden. Pre-
ventie moet juist problemen voorkomen en kan
daarom kan niet beperkt worden tot welzijn en ge-
zondheid. Het moet een inclusieve bevoegdheid
zijn voor de hele regering. Ook onderwijs, sport en
jeugd zijn daarbij betrokken.

Minister Anciaux had zich ertoe geëngageerd het
preventiebeleid te coördineren. Bij de ministerwis-
sel heeft ze een brief geschreven naar de heer Van
Grembergen, de nieuwe minister voor Jeugd, maar
daarop heeft ze nog geen antwoord gekregen. Dat
betekent niet dat de minister niet geïnteresseerd is,
wel dat hij hiervoor nog geen tijd heeft gevonden.

Het departement Welzijn heeft echter niet op het
algemeen kader willen wachten om de eigen in-
breng in het Vlaamse preventiebeleid uit te wer-
ken. De commissie kan het rapport inkijken.

De opvoedingsondersteuning zit grotendeels bij
Kind en Gezin. Deze werking is in alle provincies
opgestart : de consulten rond opvoeding en de op-
voedingswinkels (zie bespreking Kind en Gezin).

De preventiewerking binnen bijzondere jeugdzorg
behoorde tot nog toe tot de opdracht van de pre-
ventieconsulent van het Comité voor Bijzondere
Jeugdzorg, die tot nog toe alleen moest werken. Dit
jaar werd in het kader van de PIP-PEP-oefening
(Proces implementatieplannen – personeelsplan-
nen) in iedere provincie een regiomanager aange-
steld om de werkzaamheden van de sociale dien-
sten van de jeugdrechtbanken en van de comités
voor bijzondere jeugdzorg die actief zijn in één
provincie op elkaar af te stemmen. Deze regioma-
nager heeft dus niets te maken met de provincie als

bestuursniveau. De regiomanager krijgt ook een
stuk preventieve opdracht.

De heer Herbert Van Keymeulen, afdelingshoofd
bijzondere jeugdbijstand van het ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, zegt namens de minister
dat de bijzondere jeugdzorg op twee manieren aan
preventie doet, in het kader van het PIP-PEP-plan
en op het vlak van de prestatiebegroting. Er werd
een intermediair niveau gecreëerd tussen het loka-
le en het centrale niveau, onder leiding van een re-
giomanager. De regiomanager is niet verbonden
aan het provinciale bestuursniveau. De keuze voor
het provinciale niveau heeft te maken met het feit
dat de provincies een clustering zijn van bestuurlij-
ke en gerechtelijke arrondissementen. Binnen de
organisatie van de PEP worden de regiomanagers
versterkt met een multidisciplinair team dat actief
is op het vlak van hulpverlening en preventie. Er
komt dus een einde aan de solopositie van de pre-
ventieconsulent.

Het is de bedoeling de band met de praktijk te ver-
sterken om de signaalfunctie vanuit het lokale ni-
veau verder gestalte te geven, wat een preventief
beleid ten goede moet komen. De maatschappelij-
ke druk om gerichter te interveniëren neemt toe.
Beide componenten kunnen samen een nieuw elan
geven aan het preventiebeleid dat de BJZ over-
stijgt.

Mevrouw Merckx Trees Merckx-Van Goey veron-
derstelt dat de focus op onderwijs, opvoeding en
vrije tijd geschikt is voor de doorsnee jongere in
Vlaanderen. Ze vraagt zich echter af of een derge-
lijke aanpak ook effect zou kunnen ressorteren bij
allochtone jongeren. Ze stelt vast dat men bij der-
gelijke incidenten – zoals nu in Antwerpen – blijk-
baar niets heeft om op terug te vallen. Ze veron-
derstelt dat een deugdelijk preventienetwerk mis-
schien bepaalde zaken kan vertragen of minder ex-
plosief maken.

De minister repliceert dat men in de eerste plaats
moet voorkomen dat er een moord wordt ge-
pleegd. Ze vraagt zich af hoe het mogelijk is dat ie-
mand die al verschillende keren psychiatrisch be-
handeld werd, een wapen in huis kan hebben. Ze
stelt echter vast dat de aandacht nu gericht is op de
jongeren die deze situatie gebruiken om hun frus-
tratie te uiten. Ze vraagt aandacht voor de hoge
jeugdwerkloosheid bij jongeren van allochtone af-
komst : 60 procent van de meisjes en 40 procent
van de jongens tussen 18 en 27 jaar is werkloos. Ze
vraagt zich ook af waarom deze jongeren niet
doorstromen naar het algemeen vormend onder-
wijs. Dit heeft te maken met het integratiebeleid.
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Kind en Gezin heeft een opdracht naar de allocht-
one bevolking, ook op het vlak van opvoedingson-
dersteuning. Ouders van allochtone jongens moe-
ten meer greep krijgen op het opvoedingsproces en
moeten druk uitoefenen opdat de jongeren hun op-
leiding zouden afmaken.

Een situatie zoals die in Antwerpen kan met een
preventiebeleid vanuit welzijn niet voorkomen
worden. Dat is een kwestie van criminaliteitspre-
ventie en van algemeen maatschappelijk beleid.

Ze verwijst naar de tussenkomst van mevrouw Dil-
len over de ambitieuze doelstellingen. Die zijn ook
noodzakelijk. De voorbije tien jaar is het aantal ge-
vallen in bijzondere jeugdzorg gestegen, wat niet
zozeer te maken heeft met een stijgende criminali-
teit. Er zijn steeds meer problemen in de opvoe-
dingsrelatie tussen ouders en kinderen en tussen
kinderen en school. Een preventieve aanpak ver-
onderstelt echter dat heel het maatschappelijk
functioneren in vraag wordt gesteld. Er zijn proble-
men met de combinatie arbeid en gezin, de ouders
moeten geresponsabiliseerd worden, relaties moe-
ten versterkt worden. Soms gaat de vertrouwens-
band tussen ouders en kinderen verloren naar aan-
leiding van een echtscheiding.

Mevrouw Dillen is het volledig eens met de minis-
ter. Haar vraag naar een grondig debat over pre-
ventie wordt daardoor versterkt. Kinderen komen
te vlug bij de bijzondere jeugdzorg terecht. Ze wor-
den te veel aan hun lot overgelaten en komen zo in
een spiraal van maatschappelijk onaanvaardbaar
gedrag terecht.

Ze stelt dat de criminaliteit wel is gestegen. Dat
wordt volgens haar geïllustreerd door het gebrek
aan opvangplaatsen in de gesloten instellingen en
door het aantal strafbare feiten dat wordt behan-
deld door de jeugdrechtbanken.

De verhouding tussen POS en MOF is nog altijd
85-15, antwoordt de minister. Maar zolang de wet
van 1965 van kracht blijft, is het onderscheid hoe
dan ook vaag. In de gesloten gemeenschapsinstel-
ling voor meisjes in Beernem worden hoofdzake-
lijk POS-jongeren geplaatst die tegen zichzelf moe-
ten beschermd worden. Dat is daar zelfs de over-
grote meerderheid. Het gaat dus niet altijd om de
bescherming van de maatschappij tegen bepaalde
personen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen betreurt de af-
wijzing van haar voorstel voor een themadebat
over het integratiebeleid, te meer daar de afwijzers
nu zelf in de krant voor een parlementair initiatief

pleiten. Zij vraagt voorts aandacht voor het gebrek
aan rolmodellen, dat onder meer veroorzaakt
wordt door onvolledige gezinnen en werkloze ou-
ders. Sommige jongeren hebben hun ouders nooit
zien werken, zoals bijvoorbeeld in het Limburgse
mijngebied, met alle gevolgen vandien. Het perso-
neel in de voorzieningen zou die rol kunnen spe-
len, maar dat veronderstelt voldoende stabiliteit.
En die rust ontbreekt : het personeel wordt juist
overbevraagd door de vele hervormingen van de
voorbije vijf jaar. Het is al convenants en overleg-
platforms wat de klok slaat.

Het lid herinnert voorts aan de belofte dat men
zou onderzoeken of er wel overal voldoende perso-
neel is. Zij wijst op de spijtige voorvallen in Lana-
ken vorig jaar en in Genk. Kind&Gezin zegt wel
dat de normen werden gerespecteerd, maar zijn die
normen zelf wel in orde ? Tot slot meent de spre-
ker dat het Vlaams Intersectoraal Akkoord (VIA)
belangrijk en goed is, maar dat het ook de sector
bijkomend onder druk zet.

De minister merkt op dat bijkomend personeel
meteen een miljardenfactuur met zich meebrengt.
Die betalen is maatschappelijk niet evident gezien
de vraag naar bijkomende capaciteit. Al wil zij de
ernst van het verschrikkelijke feit in Lanaken niet
minimaliseren, toch mag de overheid volgens haar
niet de indruk wekken dat zij alle mogelijke onge-
vallen kan voorkomen. Overal meer personeel bij-
zetten is daarvoor geen oplossing.

Minister Vogels kondigt voor het voorjaar een om-
vattende bespreking van de preventie aan in het
kader van het rapport over de integrale jeugdhulp-
verlening.

Voorheen was er een nuttige folder over jongeren-
criminaliteit en preventie bij de jeugdrechtbanken,
zegt mevrouw Marijke Dillen. Na een vraag van
mevrouw Dillen vorig jaar, was de folder eventjes
terug ter beschikking. Nu zijn dergelijke folders al
lang niet meer verkrijgbaar in de rechtbank van
Antwerpen. Mevrouw Dillen vraagt daar aandacht
voor.

Inzake de folders ‘Ik en de jeugdrechtbank’ en ‘Ik
en de bemiddelingscommissie’ antwoordt de heer
Herbert Van Keymeulen, afdelingshoofd bijzonde-
re jeugdbijstand dat het distributieprobleem zeer
snel kan opgelost worden vermits folders en bro-
chures voorradig zijn en verdeeld worden door de
regioverantwoordelijken.

– Procesimplementatieplan en personeelsplan
(PIP/PEP)
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In de toelichting leest mevrouw Dillen dat de mi-
nister werkt aan de implementatie van het goedge-
keurde procesimplementatieplan en personeels-
plan van de buitendiensten, en dat ze de afdeling
bijzondere jeugdzorg grondig zal hervormen. Tegen
wanneer dient dat gerealiseerd te zijn ? Is het gele-
verde werk al geëvalueerd ? Wat is de stand van
zaken ?

De heer Herbert Van Keymeulen, afdelingshoofd
Afdeling Bijzondere Jeugdbijstand, zegt dat de re-
alisatie van de implementatie van PEP volop aan
de gang is en zeer goed loopt : de regioverantwoor-
delijken zijn al op het terrein actief of zullen er ten
laatste 1 januari 2003 hun functie opnemen. De
teams werden ook volledig hervormd : de preven-
tie- en de hulpverlenende teams hebben nu een
evenwichtige personeelssamenstelling. Er komen
teamverantwoordelijken aan de leiding. Er waren
assessments door De Witte & Morel waarvan de
uitslagen nu bekend zijn, en waarvan de betrokke-
nen eerstdaags op de hoogte zullen gebracht wor-
den. Tegen januari 2003 zullen alle teamverant-
woordelijken aangesteld zijn.

Aanvullend lopen wervingsprocedures voor 33
consulenten-hulpverleners en 7 preventieconsulen-
ten. De opstart van de multidisciplinaire teams
loopt volop : er worden 2 artsen en 10 psycholo-
gen-orthopedagogen aangeworven. Binnenkort
staat dus een volwaardige staf ter beschikking.

Minister Vogels voegt hieraan toe dat de voorbije
jaren zeer veel geïnvesteerd werd in bijkomend
personeel, zowel in de gesubsidieerde sector als in
de eigen administratie en de gemeenschapsinstel-
lingen. De regering heeft dus heel wat inspannin-
gen gedaan op het vlak van de bijzondere jeugd-
zorg.

– Gemeenschapsinstellingen – voorzieningen

In de loop van 2002 zijn inspanningen geleverd om
de opvangmogelijkheden uit te breiden, maar toch
daalt de criminaliteit niet en wordt ze steeds jeug-
diger, zegt mevrouw Marijke Dillen. Ze vraagt een
overzicht van de toestand in de gesloten en in de
halfgesloten gemeenschapsinstellingen. Hoe ver
staat het met de geplande halfgesloten instelling in
Antwerpen ? Wat zijn de doelstellingen voor
2003 ? De operationele doelstellingen zijn ambiti-
eus, maar niet concreet. Levert minister Vogels een
inspanning om voor een opvangmarge te zorgen ?

Eind oktober 2002 trokken de opvoeders van De
Markt uit Mol aan de alarmbel vanwege een perso-

neelstekort dat in combinatie met het gedrag van
de jongeren tot een onhoudbare situatie aan het
leiden was. Hoe is de situatie momenteel in De
Markt ? Eind oktober beloofde minister Vogels om
onmiddellijk enkele nieuwe personeelsleden aan te
werven om de meest acute problemen op te lossen.
Wat is er sindsdien gebeurd ?

De nieuwe initiatieven in de periode 2000-2002
waren voornamelijk gericht op de gemeenschapsin-
stellingen, meent mevrouw Trees Merckx-Van
Goey. In 2003 wil men ook vooral de gemeen-
schapsinstellingen uitbreiden. Dat is investeren in
het einde van de ketting. Het zou beter zijn de
doorstroming naar de voorzieningen, die gesubsi-
dieerd worden door het Fonds Bijzondere Jeugd-
bijstand, te verbeteren. Ze gelooft niet dat de
privé-voorzieningen niet meer bereid zijn om be-
paalde jongeren op te vangen, mits ze voldoende fi-
nanciering krijgen. Wat is de reden van de klem-
toon op de uitbreiding van de gemeenschapsinstel-
lingen ? 

Meer dan 80 procent van de middelen van het
fonds gaan naar personeel. Constant beleid houdt
in dat er voldoende geld is voor loonstijgingen en
indexaanpassingen. In de tabellen staat dat het
aantal voltijds equivalenten gestegen is van 3250 in
2001 tot 3300 in 2002. Hoeveel VTE kunnen aange-
worven worden in 2003 ? Het lid onderstreept de
buitenproportionele aandacht in 2002 voor MOF.
Daardoor komen de POS-situaties in de verdruk-
king.

Er werd een overzicht gemaakt van de investerin-
gen in gemeenschaps- en gesubsidieerde instellin-
gen van de voorbije jaren, zegt de minister. Dat in
2003 alleen bijkomende investeringsmiddelen gaan
naar de Antwerpse gemeenschapsinstelling impli-
ceert geen keuze voor meer gesloten opvang. Het
is gewoon een deel van de stelselmatige uitbreiding
van het hele apparaat. De voorbije jaren werd veel
geïnvesteerd in de gesubsidieerde sector en in de
alternatieve afhandeling. Het blijvende ontbreken
van een federaal wetgevend initiatief op dat laatste
vlak is geen reden om niet zelf in Vlaanderen het
pad te effenen en er een coherent geheel van te
maken.

Mevrouw Merckx-Van Goey zou op de tabellen
graag een bijkomende kolom zien met de bet-
alingskredieten, zodat zichtbaar wordt wat het ver-
schil is tussen de budgetteringen en de vastleggin-
gen enerzijds en de effectieve betalingen ander-
zijds.
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De heer Karel Henderickx, afdelingshoofd Afde-
ling Gemeenschapsinstellingen, antwoordt dat dit
alleen voor het volledige jaarbudget kan, maar niet
in detail : dit zou de zaak technisch veel te ingewik-
keld maken.

Het rapport over de bezetting van Everberg is
klaar en wordt aan de leden bezorgd. Mevrouw
Sonja Becq betreurt dat zij dat eerst in de krant
heeft moeten lezen dat het rapport bestaat, waarbij
mevrouw Riet Van Cleuvenbergen aanvult dat De
Standaard het rapport inderdaad vooraf mocht in-
kijken, maar dat de krant ook meldde dat het een
initiatief op vraag van het Vlaams Parlement be-
trof.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat er al in
1998 pogingen gedaan zijn om met gemengde
teams te werken in de gemeenschapsinstellingen.
Ondertussen zijn de nieuwe jobs voor de jongens-
instellingen voorbehouden geweest voor mannen.
Zijn de teams ondertussen in alle gemeenschapsin-
stellingen gemengd ? Hoe worden die evenwichten
bewaard zodat het werkbaar is ?

De heer Karel Henderickx, afdelingshoofd Afde-
ling Gemeenschapsinstellingen, licht toe dat men
wacht met de invoering van gemengde begeleiding
in instellingen waarin ook met enkele personeels-
bezetting wordt gewerkt, al is iedereen het in het
kader van de rolmodellen eens met de behoefte
aan personeelsleden van beide geslachten. Het
knelpunt van de enkele bezetting wil zeggen dat
personeelsleden op een bepaald ogenblik alleen
komen te staan met een leefgroep van 12 jongeren.
Dat is al problematisch genoeg. Gemengde bege-
leiding op een dergelijk moment toevoegen is niet
bevorderlijk voor de veiligheid en het welzijn op
het werk van de personeelsleden.

Een tweede probleem in deze context is van tech-
nisch-administratieve aard en ligt bij de aanwer-
ving van de begeleiders. Vanuit ervaringen in het
gevangeniswezen werd bepaald dat de helft van de
begeleiders van hetzelfde geslacht moet zijn. Er
wordt dan ook naar gestreefd bij aanwervingen
evenveel mannen als vrouwen in dienst te nemen,
hoewel er in het algemeen meer vrouwen aan de
examens deelnemen. Het is niet denkbeeldig dat er
bij de aanwerving door een gesloten instelling voor
jongens alleen vrouwelijke kandidaten komen op-
dagen, wat volledig ingaat tegen het principe van
gemengde begeleiding. De kwantitatief gelijke aan-
werving van mannen en vrouwen is omwille van de
regels over gelijkheid in werving niet eenvoudig.

Rekening houdend met Titel V van de wet van 4
augustus 1978 tot economische heroriëntering
werd een grondige studie verricht over hoe de exa-
mens konden georganiseerd worden en hoe de re-
gels moesten toegepast worden om de beste kandi-
daten aan te werven en tóch een gemengde bezet-
ting te garanderen. Dit liep zeer vlot. Het decreet
van de Vlaamse Gemeenschap van 8 mei 2002 hou-
dende evenredige participatie op de arbeidsmarkt
heeft echter deze wetgeving opgeheven. Het hele
studiewerk moet nu overgedaan worden.

De spreker bevestigt nog eens dat er bij de leef-
groepen die dubbel bezet zijn bijna overal en met
veel succes gemengd gewerkt wordt.

– Alternatieve straffen

Mevrouw Dillen merkt op dat de begroting voor
2002 voorzag in een budget voor alternatieve straf-
fen. Is dat budget verdwenen of naar een ander
programma verwezen ? Wat is de reden daarvoor ?
Gezien het belang van dit project, dringt ze aan op
voortdurende aandacht.

Er is al een aantal jaren een voorlopige regeling
voor de herstelgerichte afhandeling. Is er daarvoor
al een rechtsgrond, vraagt mevrouw Trees Merckx-
Van Goey. Hoe zal die regeling evolueren in de ko-
mende jaren ? Hoe zal dat in alle arrondissemen-
ten volwaardig uitgebouwd worden ? Aangezien
het federale jeugdsanctierecht achterwege blijft, is
het belangrijk om de herstelgerichte afhandeling
structureel te maken.

Wat de herstelgerichte afhandeling betreft, beves-
tigt de heer Eric Berx, kabinetsmedewerker, na-
mens de minister dat men op twee jaar tijd dubbel
zoveel jongeren heeft weten te bereiken. Het aan-
tal is toegenomen tot nagenoeg 2200. De kans op
alternatieve afhandeling is dus manifest toegeno-
men. Dit beleid wordt gecontinueerd en bevindt
zich in de begroting bij constant beleid. De vige-
rende federale wetgeving biedt evenwel onvol-
doende aanknopingspunten voor de uitwerking
van een Vlaamse regelgeving terzake. De genoem-
de kwantitatieve stijging van het aanbod aan her-
stelgerichte afhandelingen van jeugddelinquentie
heeft overigens ook een toename van het aantal
MOF-dossiers in de populatie van de bijzondere
jeugdbijstand tot gevolg.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey blijft erbij dat
men de herstelgerichte afhandeling, die nu al be-
staat sinds 1999, niet jaar na jaar nominatim kan
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blijven financieren. Een definitieve structurele re-
geling is gewenst. Oikoten vraagt daar bijvoorbeeld
ook om, zo bleek op de rondetafelconferentie in
1999 en die vraag om structuur werd het daarop-
volgende jaar herhaald.

Minister Vogels merkt op dat er nu een regeling
voor drie jaar is. Mevrouw Patricia Ceysens zegt
dat Oikoten zelf niet wil vastgezet worden in regel-
geving, al willen zij natuurlijk wel zekerheid over
de financiering. Vlaanderen wil een en ander cre-
atief blijven uitbouwen en de toekomstige regelge-
ving vanuit die realiteit beïnvloeden.

– Niet-begeleide minderjarigen

Een ander budget dat verdwenen lijkt, zegt me-
vrouw Marijke Dillen, is het budget voor de op-
vang van minderjarige prostituees. Dat budget is
vorig jaar ingevoerd naar aanleiding van concrete
problemen in Brussel. Minister Vogels kondigde
vorig jaar dat ze in overleg met de federale over-
heid een initiatief zou uitwerken. Hoe ver staat het
daarmee ? Wat is er intussen gebeurd ? Onder
welk programma bevindt dat budget zich nu ?
Waarom is het eventueel verdwenen ? 

Minister Vogels zegt dat in de federale programma-
wet de regeling over de voogdij mee opgenomen is.
Dit is een absolute voorwaarde om niet begeleide
minderjarigen op een juridisch correcte manier te
kunnen opvangen. Mevrouw Vogels wijst erop dat
er betreffende opvang een tegenstelling blijft be-
staan tussen de federale minister Vande Lanotte en
de gemeenschappen. Volgens de spreekster moet
de opvang van asielzoekers en niet-asielzoekers op
een identieke manier gebeuren, maar dit blijft een
beetje een dwarsligger bij het sluiten van een ak-
koord met de federale regering. Toch is het feit dat
de voogdij nu geregeld wordt voor alle minderjari-
gen een belangrijke stap vooruit.

Programma 41.3 Bejaardenzorg

– Beleidsvisie en Ontwerpdecreet woonzorg en
thuiszorg

Mevrouw Marijke Dillen staat positief tegenover
de intentie van minister Vogels om begin volgend
jaar naar het parlement te komen met een ont-
werpdecreet betreffende ouderenzorg. Zij is zeer
benieuwd naar de tekst die resulteert uit onder-
zoek op het terrein. Hoewel ze vol lof is over de
zes belangrijke aandachtspunten die de rode draad
vormen in de gedachtegang van de minister (be-
leidsbrief) geeft ze toch aan dat er volgens haar
twee belangrijke problemen over het hoofd gezien

werden : de vereenzaming en de mishandeling door
mensen uit de directe omgeving. Zij hoopt dat mi-
nister Vogels deze twee bijkomende punten mee
zal opnemen in haar beleidsintentie en in de finan-
ciële vertaling ervan. Mevrouw Dillen stelt de con-
crete vraag wat op het vlak van deze twee items
reeds gerealiseerd werd, en wat de minister verder
plant in het ontwerpdecreet. Er werden studies
verricht waarvan de resultaten een zeer goede
werkbasis moeten vormen, maar de spreekster
vond desbetreffend niets terug in de begroting.

Doelstelling zes van de toelichting van minister Vo-
gels vermeldt het ‘verder werken aan de visie op
een coherent geïntegreerd Vlaams ouderbeleid’.
Mevrouw Dillen zegt er van uit te gaan dat de tekst
van het ontwerp van decreet over woon- en thuis-
zorg dat de minister aan het parlement zal voorleg-
gen, de decretale vertaling van de visie van de mi-
nister zal zijn. Zij wil weten wat de visie van de mi-
nister is en waarom deze visie nog verder moet
worden uitgewerkt.

Mevrouw Sonja Becq vraagt ook het voorontwerp
van decreet dat de minister vorige maandag heeft
toegelicht te kunnen inzien om daarover te gelege-
ner tijd te kunnen debatteren.

Mevrouw Sonja Becq vraagt de minister wat de
“vermarkting van het welzijns- en gezondheidsaan-
bod” concreet inhoudt en hoe dit kan worden te-
ruggevonden in haar beleid.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wijst er op dat
de ouderenzorg en het medisch model, die deels fe-
deraal geregeld zijn, soms werkt met leeftijdsge-
bonden vergoedingen. In haar voorontwerp van
decreet stapt de minister daar van af. Heeft zij al
overgangsmaatregelen uitgewerkt ?

Minister Mieke Vogels stelt dat 2003 een over-
gangsjaar zal zijn. 1 januari 2003 is niet haalbaar
voor het nieuwe ouderendecreet. Het zal pas in
2004 van kracht kunnen worden. Dat biedt de mo-
gelijkheid om er in de commissie een grondig
debat over te voeren. Het voorontwerp van decreet
is intens voorbereid in samenwerking met mensen
die betrokken zijn bij het proces van ouder worden
in de samenleving. Het eindverslag dat in februari
klaar was, bevat aanbevelingen van de verschillen-
de commissies. Er zijn suggesties voor een alge-
meen integraal nieuw Vlaams ouderenbeleid. Dat
betekent dat er niet alleen aanbevelingen zijn over
zorg, maar ook over de positie van ouderen in de
samenleving.
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Het aandeel van mensen die niet meer op de ar-
beidsmarkt actief zijn maar toch nog energiek en
lucide zijn, neemt toe. De Vlaamse overheid moet
daarmee rekening houden en ze heeft er alle be-
lang bij om de positie van ouderen in de samenle-
ving te herwaarderen.

Er is niet gekozen voor een integraal decreet oude-
renbeleid dat zowel onderdelen over zorg als over
integratie bevat, omdat dat haaks staat op het
voorkomen van leeftijdsdiscriminatie. Een van de
grootste leeftijdsdiscriminaties in Vlaanderen is
precies de kostprijs en de omkadering van zorg
voor min-65- en plus-65- jarigen. Die discriminatie
kan op lange termijn niet blijven bestaan. Boven-
dien houdt de samenleving steeds meer rekening
met het individu en zijn mogelijkheden. Er is een
evolutie in de richting van een op maat gemaakt
beleid. Niet alle 65-jarigen hebben dezelfde be-
hoeften. De leeftijdsgrenzen worden hoe langer
hoe meer in vraag gesteld. Het is dan ook onzinnig
om in een toekomstgericht ouderenbeleid de leef-
tijdgrens als uitgangspunt te nemen en te stellen
dat 65-plussers onder het ouderendecreet vallen en
mensen jonger dan 65 jaar onder de regeling van
het Vlaams Fonds voor de Sociale Integratie van
Personen met een Handicap.

Er wordt een tweesporenbeleid gevolgd. Ten eerste
komt er een zorgdecreet op basis van zorgbehoef-
ten en niet van leeftijd. Het schetst ongeacht de
leeftijd voor iedereen een kader van de organisatie
van kwalitatieve en betaalbare zorg in Vlaanderen.
Ten tweede is er het voorstel van decreet van me-
vrouw Ria Van Den Heuvel c.s. houdende stimule-
ring van een planmatig lokaal ouderenbeleid, de
beleidsparticipatie en de oprichting van een
Vlaamse Ouderenraad (Parl. St. Vl. Parl. 2001-
2002, nr. 1147/1) om een aantal maatregelen te
nemen die de positie van ouderen in de samenle-
ving versterken. Ze hoopt dat het parlement daar
snel werk van maakt. Er zijn middelen uitgetrok-
ken om dat waar te maken.

In het voorontwerp van decreet betreffende de or-
ganisatie van woonzorg en thuiszorg zijn een aantal
principes omschreven, zoals zorg op maat, regiona-
le samenwerking, het respect op zelfzorg van oude-
ren, het samenwerken met partnerorganisaties en
rekening houden met de vermarkting van het zor-
gaanbod. Met het ‘omgaan met vermarkting van
het aanbod’ wordt niet bedoeld dat men de oude-
renzorg zal privatiseren. Er zijn drie belangrijke
principes. Ten eerste wordt er toegezien op de re-
gionale spreiding en de beschikbaarheid van diver-
se voorzieningen om vraag en aanbod beter op me-
kaar af te stemmen. Verder is het de bedoeling dat

de residentiële voorzieningen een transparant prij-
zenbeleid voeren en aangeven wat precies in de
dagprijs zit en welke supplementen nog kunnen
worden aangerekend. Het derde principe is dat aan
elke dienstverlening een schriftelijke overeen-
komst (met wederzijdse rechten en plichten) tus-
sen de voorziening en de gebruiker dient vooraf te
gaan.

Daarnaast bevat het voorontwerp drie belangrijke
instrumenten om het Vlaamse zorgbeleid waar te
maken, namelijk de woon- en zorgcentra, de lokale
dienstencentra en de diensten voor gezins- en
thuiszorg. De woon- en zorgcentra bedienen voor-
lopig nog de 65-plussers en slechts bij grote uitzon-
dering de min-65-jarigen, in afwachting van de af-
schaffing van de leeftijdsdiscriminatie. De minister
wijst erop dat de financiering van het ouderenbe-
leid (wat betreft de zorg en het personeel) nog een
federale aangelegenheid is, terwijl de financiering
van het gehandicaptenbeleid een Vlaamse be-
voegdheid is. Om de leeftijdsdiscriminatie weg te
werken is er een samenwerkingsakkoord nodig
met alle partners. De af te leggen weg is nog lang,
maar Vlaanderen is alvast bereid om het kader te
scheppen.

In afwachting van de inwerkingtreding van het de-
creet werkt men gewoon voort op het huidige
spoor en gaat men bepaalde prioriteiten stellen,
zegt de minister. Wat betreft de thuiszorg is er een
uitbreiding van het aantal uren en van de middelen
voor de lokale dienstencentra in functie van het
opvullen van de programmatie die daar was voor-
zien. Wat betreft de residentiële zorg zijn er naast
de middelen van het VIPA voor de eerste maal
middelen uitgetrokken voor de financiering van de
animatiefunctie in de rusthuizen. De gesprekken
daarover met de betrokken sectoren verlopen con-
structief. Op korte termijn zullen concrete uitvoe-
ringsbesluiten worden genomen zodat de middelen
die op de begroting 2003 zijn uitgetrokken bij de
residentiële zorg in Vlaanderen terechtkomen.

De heer Robert Geeraert, kabinetsmedewerker,
geeft namens de minister een kleine aanvulling op
de uitleg over het ontwerpdecreet. Nieuwe initia-
tiefnemers moeten voortaan een ondernemings-
plan indienen om een vergunning te krijgen. Ze
moeten een duidelijk beeld geven op hun visie, fi-
nanciële middelen, infrastructuur en management.
Voorts voorziet het nieuwe decreet in partnerorga-
nisaties die gebruikers, mantelzorgers, voorzienin-
gen en netwerken moeten begeleiden en onder-
steunen. In dat kader zullen de expertisecentra
voor dementie worden erkend en structureel ver-
ankerd.
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– Residentiële voorzieningen

Mevrouw Marijke Dillen onderschrijft de positieve
doelstelling van de minister om veel aandacht te
besteden aan de kwaliteit in de residentiële voor-
zieningen. Zij vraagt zich wel af hoe de controle
gebeurt en welke budgetten daarvoor worden uit-
getrokken. Zij vraagt ook of eventuele tekortko-
mingen continu blijven opgevolgd of dat het bij
een eenmalige controle blijft.

Uit de toelichting bij de begroting van de minister
blijkt dat er 8.825 bijkomende woongelegenheden
in de rusthuissector al vergund zijn. Mevrouw Ma-
rijke Dillen vraagt de minister wanneer deze woon-
gelegenheden concreet zullen worden gerealiseerd.

Mevrouw Sonja Becq had ook graag een zicht op
het aantal bijkomende plaatsen in rusthuizen : hoe-
veel vernieuwde plaatsen zijn er en hoeveel werke-
lijke nieuwe ? Ze hoopt dat de minister de preven-
tieve werking inzake kwaliteit voortzet, opdat nieu-
we sluitingen van rusthuizen kunnen voorkomen
worden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wil ook graag
de cijfers van het huidige aantal ambulante voor-
zieningen. Het zou goed zijn om telkens in decem-
ber de cijfers ter beschikking te stellen.

Ze zou bovendien graag vernemen hoe het con-
creet zit met de omzetting van de RVT-bedden of
van de middelen die van de federale overheid
komen. Wat is de timing ? Het is belangrijk dat de
commissieleden de timing kunnen volgen als er een
volgende interministeriële conferentie is.

De minister antwoordt dat zij de administratie om
een overzicht zal vragen van de nieuwe erkennin-
gen van residentiële voorzieningen in 2002, en van
welke middelen van VIPA in 2002 naar vernieuw-
bouw en welke naar nieuwbouw zijn gegaan. Ze
wijst erop dat het grootste deel nieuwbouw is. De
nieuwe middelen die federaal zijn vrijgemaakt, zul-
len in de eerste plaats gaan naar de omzetting van
ROB- naar RVT-erkenningen. Daardoor worden
er geen bijkomende plaatsen gecreëerd zijn maar
wordt er wel een betere omkadering gerealiseerd.

De gemeenschappen en de federale overheid zijn
totnogtoe al tweemaal samengekomen om te over-
leggen over de verdeling van de middelen. De fe-
derale overheid stelt voor de middelen in te zetten
voor reconversie van RVT-bedden, dagverzorging
en als buffer voor de nieuwe prijsberekening die
vanaf 1 oktober in voege treedt. Minister Vogels

verwacht pas een oplossing begin volgend jaar. Dit
permanente overleg is niet makkelijk omdat de
verschillende betrokken partners elkaars mening
niet altijd delen. De minister hoopt snel een ak-
koord te kunnen afsluiten.

De minister heeft aangekondigd dat de uitbouw
van de palliatieve zorg zal opgenomen worden in
de thuiszorg. Mevrouw Ria Van Den Heuvel wijst
er op dat die palliatieve zorg ook onderwerp van
gesprek is in de rusthuizen, die daarvoor totnogtoe
moeten rekenen op – beperkte – federale midde-
len. Kan Vlaanderen, ondanks zijn beperkte be-
voegdheid, toch niet meer impulsen en ondersteu-
ning geven voor de uitbouw van de palliatieve zorg
in de rusthuissector ?

Mevrouw Sonja Becq merkt op dat de realisatie
van serviceflats door Serviceflats Invest nog steeds
niet vlot loopt. Het lid vraagt om nadere toelich-
ting.

De heer Felix Strackx vestigt de aandacht op twee
opmerkingen van het Rekenhof bij de basisalloca-
ties 51.01 en 63.01. Mevrouw Patricia Ceysens zegt
dat de regering amendementen heeft ingediend
naar aanleiding van de opmerkingen van het Re-
kenhof dat de kredieten daar moeten worden ver-
minderd ; in de toelichting stonden wel de juiste
bedragen vermeld.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 31) strekt ertoe het totaal van de ge-
splitste vastleggingskredieten voor programma 41.3
3.895 duizend euro te brengen op 3.844 duizend
euro en het totaal van de gesplitste ordonnance-
ringskredieten 502 duizend euro te brengen op 495
duizend euro. (Verlaging van de gesplitste vastleg-
gingskredieten met 51 duizend euro en verlaging
van de gesplitste ordonnanceringskredieten met 7
duizend euro). In basisallocatie 51.01 wordt het ge-
splitste vastleggingskrediet 334 duizend euro ge-
bracht op 329 duizend euro en wordt het gesplitste
ordonnanceringskrediet 37 duizend euro gebracht
op 36 duizend euro. In basisallocatie 63.01 wordt
het gesplitste vastleggingskrediet 3.561 duizend
euro gebracht op 3.515 duizend euro en wordt het
gesplitste ordonnanceringskrediet 465 duizend
euro gebracht op 459 duizend euro.

De minister licht toe dat dit amendement wordt in-
gediend omdat de kredieten ten onrechte werden
geïndexeerd. Dit amendement is verbonden met
amendement nr. 19 (Stuk 15/5).
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– Demonstratieprojecten en experimentele initiatie-
ven

Mevrouw Marijke Dillen vraagt wat de demonstra-
tieprojecten precies inhouden en wie ervoor ver-
antwoordelijk is.

In het kader van een aantal niet-gereglementeerde
subsidies zal minister Vogels innoverende initiatie-
ven betreffende ouderenzorg selecteren. Mevrouw
Marijke Dillen vraagt zich af welke klemtonen
daarbij zullen worden gelegd voor 2003. Zij vraagt
de minister hoeveel projecten in 2002 werden inge-
diend en welke projecten werden geselecteerd.

De subsidies ter ondersteuning van experimentele
initiatieven onder basisallocatie 34.04 zijn bijna ge-
halveerd. Mevrouw Marijke Dillen merkt op dat
middelen die vroeger waren opgenomen onder ba-
sisallocatie 34.03 nu ook onder basisallocatie 34.04
vallen, zodat de daling van de middelen eigenlijk
nog groter is. Mevrouw Marijke Dillen vraagt de
minister waarom dit zo is.

Mevrouw Sonja Becq meent te hebben begrepen
dat demonstratieprojecten vertrekken vanuit een
residentieel gegeven en proberen over de residen-
tiële muren heen te kijken om vernieuwing te
brengen, terwijl de experimentele projecten de ver-
nieuwing die in de praktijk al bestaat, stimuleren
en integreren in het reguliere beleid. Mevrouw
Becq vraagt welke projecten op basis van welke
criteria werden geselecteerd. Zij vraagt de minister
ook hoe ze die vernieuwing in het beleid wil reali-
seren.

De heer Koen Helsen vraagt de minister naar con-
crete voorbeelden van ideeën die de demonstratie-
projecten hebben opgeleverd. Verder wil hij weten
hoe de financiering ervan gebeurt : is dat via de
VIPA-middelen ? De projecten worden onder-
steund door het Platform wonen voor ouderen
maar worden daar tegelijkertijd ook door geëvalu-
eerd. Kan dat ?

De heer Robert Geeraert, kabinetsmedewerker,
zegt namens de minister dat in plaats van de pro-
jecten vernieuwing (innoverende initiatieven)
beter één vernieuwingsfonds kan worden opge-
richt. De huidige onderverdeling is gebaseerd op
de verschillende begrotingsposten. In de toekomst
is het de bedoeling één fonds op te richten. Binnen
de demonstratieprojecten gaat men op zoek naar
vernieuwende vormen van wonen en zorg.

De thema's worden gekozen in functie van de ac-
centen die minister Vogels in haar beleid legt en

door goed te luisteren naar de sector. Bij het begin
van elk jaar krijgt de minister een lijst met thema's
die als basis zouden kunnen dienen voor de pro-
jectsubsidiëring. In maart worden de voorzieningen
gevraagd voor eind juni een voorstel in te dienen
rond de geselecteerde thema's. In september wor-
den de geselecteerden geïnformeerd in een open
communicatiedag. Op die manier kunnen alle ini-
tiatiefnemers elkaar inspireren.

Vervolgens geeft de heer Geeraert een overzicht
van de geselecteerde demonstratieprojecten. Ten
eerste is er de woonzorgzone De Oude Molen van
Ten Kerselare in Heist-op-den-Berg. Dat concept
zal een belangrijke plaats krijgen in het toekomsti-
ge ouderenbeleid. In elke wijk leven jongeren en
ouderen door elkaar en wie extra zorg nodig heeft,
kan in die wijk kunnen blijven wonen dankzij het
dienstenkruispunt in de woonzorgzone.

Het tweede geselecteerde project is het nachthotel
van het Roeselaarse rusthuis Vincenthove. In het
rusthuis worden zes woongelegenheden met elkaar
verbonden voor mensen die overdag thuis blijven.
Die mensen zijn er van zes uur 's avonds tot tien
uur 's morgens welkom. De opvangmogelijkheid is
zeer flexibel qua frequentie en duur van de perio-
de. Dat initiatief zorgt voor extra steun voor de
thuiszorg.

Het derde project is een woonteam van een Ant-
werps lokaal dienstencentrum. Een ergotherapeut
en een technicus komen langs om na te gaan of een
woning geschikt is voor zorgbehoevende mensen.
Ze doen ook suggesties om de woning aan te pas-
sen.

Het vierde project is dat van De Wingerd rond
kleinschalige woningen voor dementerenden. Het
vierde is dat van het OCMW van Menen dat de le-
vensbestendigheid van serviceflats garandeert door
domotica te integreren Het laatste project is Ne-
stor, een samenwerkingsverband tussen enkele
OCMW's uit het Poperingse. Nestor richt zich tot
vrijwilligers die zorgbehoevenden in landelijke ge-
bieden extra zorg willen aanbieden.

De vernieuwende projecten ouderenbeleid zijn aan
drie thema's gewijd. Ten eerste, de participatie van
de gebruikers aan het beleid van de voorziening.
De residentiële voorzieningen hebben hierrond ge-
werkt in 2002. Dit is een belangrijk, maar blijkbaar
moeilijk thema want er was maar één goed voor-
stel, namelijk dat van het FOS. De spreker is er
echter van overtuigd dat werk moet gemaakt wor-
den van dat thema. Ten tweede, een deskundig vor-
mings-, trainings- en opleidingsbeleid (VTO) voor
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alle medewerkers. Ten slotte, de positieve beeldvor-
ming bij jongeren. Zo is er een initiatief waarbij
jongeren en ouderen samen een ganzenspel
maken.

Op een vraag van de heer Helsen over de duur van
de projecten, antwoordt de heer Geeraert dat de
subsidie van september tot september wordt toege-
kend. Na een grondige evaluatie worden de beste
experimenten in reglementering opgenomen.

– Participatie – Ouderenoverlegkomitee

In de toelichting is sprake van een projectgroep die
het vertrekpunt moet zijn om de inspraak van ou-
deren te evalueren en bij te sturen. Mevrouw Ma-
rijke Dillen vraagt wat de stand van zaken is.

Mevrouw Dillen merkt op dat de subsidies aan het
Ouderenoverlegkomitee (OOK) onder basisalloca-
tie 33.05 substantieel zijn verhoogd en vraagt de
minister hoe deze verhoging concreet zal worden
ingevuld.

Mevrouw Dillen vindt het voorbarig dat in dit pro-
gramma 41.3 reeds in een budget wordt voorzien
voor een reeds genoemde voorstel van decreet van
mevrouw Van Den Heuvel c.s., houdende stimule-
ring van een planmatig lokaal ouderenbeleid, de
beleidsparticipatie en de oprichting van een
Vlaamse Ouderenraad (Parl. St. Vl. Parl. 2001-
2002, nr. 1147/1) een voorstel dat nog niet op de
agenda van de commissie werd gezet of zelfs nog
niet werd toegelicht.

Wat ouderenparticipatie in de gemeenten betreft,
is het volgens de heer Koen Helsen voor de VLD
belangrijk dat de bestaande adviesraden in acht
worden genomen, net als het decreet lokaal sociaal
beleid en de OCMW’s, die in de meeste gevallen
bevoegd zijn voor ouderenzorg.

Binnen het geheel van de ouderenzorg valt volgens
mevrouw Sonja Becq niet zozeer de verhoging van
de middelen en het verder ingaan op de vraag naar
zorg op, maar wel het geven van extra middelen
aan het Ouderenoverlegkomitee en het Platform
Wonen voor Ouderen, twee organisaties die de
participatie van ouderen mee gestalte moeten
geven en versterken. Mevrouw Becq betreurt het
feit dat hiervoor een decretaal kader ontbreekt. Zij
vraagt zich af welke rol de minister deze organisa-
ties toekent en betwijfelt of het instrument van
convenants wel een transparant systeem is.

Op 3 en 4 december 2002 wordt een gezondheids-
congres rond zelfmoord en depressie georgani-

seerd. De grondige voorbereiding daarvan vindt
mevrouw Ria Van Den Heuvel een goede zaak. Ze
vraagt de minister hoe ze te werk wil gaan bij de
voorbereiding van het zorgcongres van 2003 en
roept haar op om daar alle mogelijke partners bij
te betrekken. Nu valt bijvoorbeeld de onafhankelij-
ke seniorenzorg haast systematisch uit de boot.

Minister Vogels antwoordt dat het OOK een be-
langrijke partner is om het beleid te toetsen. Voorts
treedt het OOK in de plaats van ouderen die niet
meer zo mondig zijn. Het OOK komt op voor de
kwaliteit van de zorg en de dienstverlening in rust-
huizen. Omdat er heel concrete behoeften zijn,
wordt de subsidie voor het OOK wordt verhoogd.

De heer Robert Geeraert, kabinetsmedewerker,
verduidelijkt dat op korte termijn afspraken ge-
maakt zullen worden en een convenant afgesloten
met het OOK over zijn opdrachten. Het tweejaar-
lijkse ouderenparlement zal zich volgend jaar ver-
moedelijk over de positieve beeldvorming buigen.
Het OOK neemt de actie Zilveren Surfers over. De
prioritaire actiepunten voor volgend jaar zijn het
Digitale Platform, het actieplan Bewegen en Sport
voor Ouderen en het stimuleren van de participatie
van ouderen aan het lokaal bestuur en aan het be-
leid van de voorzieningen.

Mevrouw Sonja Becq merkt op dat het OOK ei-
genlijk louter het beleid uitvoert. Ze maakt de ver-
gelijking met de Gezins- en Welzijnsraad die ook
advies kan verlenen. Minister Vogels zou het OOK
liever vergelijken met wat men de gehandicapten-
sector heeft gedaan, namelijk de gebruikers ver-
sterken. De heer Geeraert merkt op dat de thema's
die minister Vogels verdedigt het resultaat zijn van
nauw overleg met het OOK. Het OOK wordt als
een kritische partner beschouwd.

– Expertisecentra dementie

De middelen voor dementie blijven. Met de exper-
tisecentra dementie zijn convenants voor drie jaar
afgesloten, die in april volgend jaar vernieuwd
moeten worden. Hebben zij al de zekerheid dat
hun projecten zullen voortgezet worden, vraagt
mevrouw Sonja Becq. Spreker is ook op zoek naar
de logica achter het verschil in toelage voor de ex-
pertisecentra kraamzorg – 20 miljoen frank – ener-
zijds en de expertisecentra dementie – 12 miljoen
frank – anderzijds, dit terwijl de belangrijke groep
van dementerenden toch nog steeds toeneemt en
de hulpverleners op het terrein dus nood hebben
aan deskundige ondersteuning. Overigens had me-
vrouw Becq ook graag een uitbreiding van de mid-
delen voor de basiswerkers gezien.
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Ook mevrouw Ria Van Den Heuvel heeft vragen
bij de beschikbare budgettaire ruimte voor de ex-
pertisecentra dementie : die is, zeker in vergelijking
met andere expertisecentra die vaak voor kleinere
groepen werken, niet zo geweldig groot. Expertise
opbouwen om te kunnen omgaan met een steeds
groter wordende groep dementerenden, is toch een
gigantische uitdaging.

Het aantal dementerenden stijgt, maar er worden
nog steeds meer kinderen geboren, antwoordt de
minister. De doelgroep van de kraamzorgcentra is
dus groter. De minister stelt dat evenveel gezinnen
gebruik maken van kraamzorg als van thuiszorg
voor dementerenden. Kraamzorg is een alternatief
initiatief, los van de verzuiling, en werkt met
DAC’ers. Nu zijn die, ondanks veel tegenkantingen,
geïntegreerd in de verschillende thuiszorgcentra.
De kraamzorgcentra leverden niet alleen kraam-
zorg aan een beperkt aantal gezinnen, maar infor-
meerden ook bijvoorbeeld over thuis bevallen (zie
ook programma 41.4 Gezinsaangelegenheden,
kraamzorg).

Mevrouw Sonja Becq heeft geen probleem met de
diverse specialisaties binnen de thuiszorg. Het ver-
schil in grootte van de kredieten verwondert haar
alleen. Kraamzorg is nodig, zeker als bevallen thuis
of met een kort verblijf in een ziekenhuis wordt ge-
stimuleerd. Ze pleit alleen voor een versterking
van de thuiszorg voor dementerenden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen waarschuwt er-
voor dezelfde activiteiten niet twee maal te subsi-
diëren. De taken van Kind & Gezin en de kraam-
zorgcentra mogen niet overlappend werken. Voor
dementerenden bestaan er alleen expertisecentra.
Ze vraagt zich af of dat volstaat. Hoe zal de oplei-
ding van de kraamverzorgsters geregeld worden ?
Momenteel worden de DAC’ers door de centra bij-
geschoold. Er bestaat nochtans een reguliere oplei-
ding.

Een amendement van mevrouw Sonja Becq, me-
vrouw Trees Merckx-Van Goey en mevrouw Riet
Van Cleuvenbergen (Stuk 15/7 am. nr. 43) strekt
ertoe het totaal van de niet-gesplitste kredieten
voor programma 41.3 16.793 duizend euro te bren-
gen op 16.984 duizend euro. (Verhoging met 191
duizend euro). In basisallocatie 34.07 wordt het
niet-gesplitste krediet 297 duizend euro gebracht
op 488 duizend euro.

Mevrouw Sonja Becq licht toe dat de subsidie
moet dienen voor de oprichting van een kenniscen-
trum voor dementie. Gezien het feit dat het aantal
dementerenden de komende jaren beduidend zal
toenemen, is het aangewezen dat de subsidie ten

minste op dezelfde hoogte gebracht wordt als de
voorziene subsidie voor een kenniscentrum kraam-
zorg, namelijk 488 duizend euro (programma 41.40,
basisallocatie 34.01). Dit amendement is verbon-
den met amendement nr. 44.

Mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van
Goey en mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dienen
een amendement in (Stuk 15/7, am. nr. 44) om het
totaal van de niet-gesplitste kredieten voor pro-
gramma 41.3 16.793 duizend euro te brengen op
16.602 duizend euro. (verlaging met 191 duizend
euro). In basisallocatie 43.03 wordt het niet-gesplit-
ste krediet 248 duizend euro gebracht op 57 dui-
zend euro.

Mevrouw Sonja Becq licht toe dat er een subsidie-
bedrag werd voorzien voor de uitvoering van het
decreet inzake het stimuleren van de gemeenten
tot het opstellen van een seniorenbeleidsplan. Aan-
gezien dit decreet volgens de minister niet voor 1
januari 2004 in werking zal kunnen treden, zijn
deze middelen voor 2003 niet nodig. De vrijgeko-
men middelen kunnen beter aangewend worden
ter ondersteuning van een kenniscentrum voor de-
mentie. Dit amendement is verbonden met amen-
dement nr. 43

– Varia

Minister Vogels spreekt in de toelichting haar
voornemen uit om te werken op basis van resulta-
ten van een onderzoek van de Europese Commis-
sie en de Europese implementatiestrategie inzake
veroudering. Mevrouw Dillen vraagt wat de
Vlaamse inbreng hierin zal zijn, of dit een prioriteit
is voor de minister en of de minister een beleids-
plan zal voorleggen.

Ten slotte blijft mevrouw Marijke Dillen erop aan-
dringen dat minister Vogels haar invloed zou aan-
wenden om tot een oplossing te komen voor het
dossier van het uniform maken en de al dan niet
afschaffing van de onderhoudsplicht (kinderen
moeten betalen voor hun bejaarde ouders). Zij
weet dat minister Vogels daar niet voor bevoegd is,
maar is van mening dat zij wel stimulerende initia-
tieven kan nemen. Heel wat families worden nu
immers met schrijnende situaties geconfronteerd.

Programma 41.4 Gezinsaangelegenheden

A. Kind en Gezin

– Informatiefolders van Kind en Gezin

Mevrouw Ann De Martelaer vraagt of er elk jaar
evenveel middelen worden uitgetrokken bij Kind
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en Gezin om ouders via folders te informeren.
Wordt het rendement van deze folders
onderzocht ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
middelen voor de folders staan ingeschreven op
een algemene post voor communicatie. Hij kan
daaruit niet afleiden hoeveel middelen juist naar
folders gaan. Kind en Gezin heeft twee maatrege-
len genomen om meer zicht te krijgen op het ge-
bruik en de efficiëntie van de folders. Ten eerste
werd het ABC-boek samengesteld, dat een verza-
meling is van een aantal heel populaire folders. Dit
boek wordt elk jaar aangepast. Dit betekent een
besparing. Een boek is immers effectiever dan fol-
ders, omdat het minder snel wordt weggegooid en
meer ter hand wordt genomen. Het boek heeft
enorm veel succes, ook bij de onthaalouders. Ten
tweede werd een onderzoek uitgevoerd door SEIN
met betrekking tot de effectiviteit van de folders
omtrent voeding. De resultaten van dat onderzoek
zijn nog maar net binnen, maar wel staat al vast dat
men heel lovend is over de folders.Voor de ouders
zijn deze folders nog steeds de meest geschikte in-
formatie. In de toekomst zal Kind en Gezin trach-
ten om nog efficiënter met de folders om te gaan.
De gegevens van het onderzoek zullen aan de com-
missieleden worden bezorgd.

– De vaccinatiedatabank

De heer Felix Strackx vraagt of de vaccinatiedata-
bank intussen op punt staat. Wordt de databank
permanent bijgehouden ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
vaccinatiedatabank inderdaad permanent verder
wordt uitgebouwd. Technologisch wordt ze voort-
durend verder ontwikkeld. Binnen Kind en Gezin
staat de databank volledig op punt. Nu lopen pro-
jecten ten aanzien van de private artsen, onder
meer in Halle-Vilvoorde en Deinze. In Deinze is
het project een heel groot succes. Alle private art-
sen en kinderartsen werken mee om de niet door
Kind en Gezin uitgevoerde vaccinaties in de data-
bank in te brengen. Alle artsen die meedoen aan
het project, kunnen de databank raadplegen.

Op de vraag van de heer Felix Strackx waarom niet
alle artsen toegang hebben tot de databank, ant-
woordt de heer Lieven Vandenberghe dat een van
de belangrijkste redenen de kostprijs is. Een twee-
de reden is dat het dan niet meer gaat om een data-
bank van Kind en Gezin. Als zowel Kind en Gezin,
private artsen en centra voor leerlingenbegeleiding
gegevens inbrengen, dan wil Kind en Gezin meer
afstand nemen van de databank. De uitbreiding tot

de private artsen en de centra voor leerlingenbege-
leiding is momenteel nog niet volledig mogelijk,
omdat zij niet altijd voldoende geïnformatiseerd
zijn. Er loopt wel een project om de artsen via de
SIS-kaart toegang te verlenen tot de databank. Er
wordt hierover onderhandeld met de Kruispunt-
bank van de Sociale Zekerheid. Er wordt continu
voortgewerkt aan een technologie om dit mogelijk
te maken. Binnen de Vlaamse regering is er ook
het project om aan de vaccinatiedatabank een mo-
dule te koppelen om vaccins te bestellen. Momen-
teel is dit nog een heel ingewikkelde procedure.

De heer Felix Strackx vindt dat het hele medische
dossier via de SIS-kaart zou moeten kunnen wor-
den geraadpleegd. Kan de minister dit niet opne-
men in het ontwerp van preventieve zorgdecreet ? 

De minister antwoordt dat er nog heel wat prakti-
sche problemen zijn. Zo missen de centra voor
leerlingenbegeleiding hiervoor de basisinformati-
ca-uitrusting. In het kader van e-government werd
door het departement Welzijn de vaccinatiedata-
bank als project naar voren geschoven. Artsen zijn
ook niet altijd gemakkelijk te overtuigen om mee
te werken.

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat Kind
en Gezin deel uitmaakt van de federale stuurgroep
Informatica in het kader van het medisch dossier,
dit omdat Kind en Gezin als enige over universele
technologie beschikt.

– Doelgroepbereik van de preventieve kinderzorg

Mevrouw Sonja Becq wil weten hoe het zit met het
bereik van de preventieve kinderzorg. Worden ook
de specifieke doelgroepen bereikt ? 

Ook mevrouw Ria Van Den Heuvel vraagt hoe het
zit met het bereik van de preventieve kinderzorg.
Specifieke doelgroepen zoals nieuwkomers en
kansarmen kregen in het verleden bijzondere aan-
dacht van Kind en Gezin. Deze beleidsbrief ver-
meldt hier niets over. Verandert er terzake iets ?
Hoe worden de nieuwkomers bereikt ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat het
doelgroepbereik voor de verschillende activiteiten
van Kind en Gezin wordt berekend. Het bereik van
de gezinsbezoeken bedraagt 97 percent ; dat van de
consultatiebureaus 84 percent voor de eenjarigen.
Voor de twee- en driejarigen dalen deze cijfers. Het
bereik ligt dermate hoog dat dit zelfs financiële
problemen voor Kind en Gezin met zich mee-
brengt, en dat er een tekort is aan artsen. Voor
meer gedetailleerde cijfers over het bereik verwijst
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de spreker naar het Jaarverslag 2001. Ook zo goed
als alle kansarme kinderen worden bereikt, zowel
bij de huisbezoeken als bij de consultatiebureaus.
Voorts stelt de spreker dat het aantal vaccinaties
door Kind en Gezin vorig jaar met 10 percent is ge-
stegen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat de mi-
nister op 21 november 2002 op haar vraag om uit-
leg over kansarmoede bij kinderen antwoordde dat
er in Limburg een werkgroep is opgestart om na te
gaan hoe de kansarmoede in Limburg in de toe-
komst kan worden opgevangen. Als dit tot een
planning leidt, zijn er dan ook middelen voorhan-
den ? Op welke termijn zullen er maatregelen wor-
den genomen ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat er in
Limburg binnen de reguliere middelen rond ar-
moede en kinderen wordt gewerkt, maar dat er
geen bijkomende kredieten zijn voorzien voor de
inloopteams of de vroegere preventieve zorgcen-
tra.

– Opvoedingsondersteuning

Mevrouw Sonja Becq vraagt of de regiohuizen,
waar men met algemene vragen in verband met
kinderen en opvoedingsondersteuning terecht kan,
zullen worden uitgebouwd. Totnogtoe kan men
enkel telefonisch in de voormiddag bij de regiover-
antwoordelijke terecht. Kunnen er op termijn ook
moedergroepen bij de regiohuizen terecht ? Op-
voedingsondersteuning moet immers meer zijn dan
het organiseren van activiteiten. Ouders zouden
permanent ergens met hun vragen terecht moeten
kunnen.

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat er in
Genk een experiment loopt met een opvoedings-
winkel. Aanvankelijk was de opvoedingswinkel
verbonden met het regiohuis, maar opvoedingswin-
kel en regiohuis werden nadien van elkaar geschei-
den. Reden was dat de verpleegkundigen van Kind
en Gezin geheel in beslag genomen werden door
de opvoedingswinkel en geen tijd meer hadden
voor hun specifieke opdrachten. Het personeel van
Kind en Gezin is ook gewoon te werken met heel
veel respect voor de privacy van de ouders, en vond
dat de dossiers bij de opvoedingswinkels niet in
vertrouwen konden worden besproken. Kind en
Gezin heeft dan beslist om de opvoedingswinkels
te blijven ondersteunen, maar daarbij wel de auto-
nomie van haar eigen hulpverlening te behouden.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey merkt op dat de
cliënt door de loskoppeling van opvoedingswinkel

en regiohuis niet meer op één loket kan rekenen.
De cliënt moet zich nu naar twee verschillende
plaatsen begeven met zijn vragen.

De heer Lieven Vandenbergh antwoordt dat het
niet nodig is dat de ouders naar het regiohuis
komen. De verpleegkundigen van Kind en Gezin
hebben immers ook permanenties in de opvoe-
dingswinkel.

Voorts antwoordt de heer Lieven Vandenberghe
dat er momenteel geen plannen zijn om veel activi-
teiten rond opvoedingsondersteuning te ontwikke-
len in de regiohuizen. De minister voegt hieraan
toe dat de moedergroepen kunnen samenkomen in
de preventieve zorgcentra.

Mevrouw Sonja Becq merkt op dat er wel minder
preventieve zorgcentra zijn dan regiohuizen.

De minister antwoordt dat de preventieve zorgcen-
tra klagen over een gebrek aan personeel om de
moedergroepen goed te kunnen begeleiden. Het is
financieel onmogelijk om op dit ogenblik alle re-
giohuizen voldoende personeel te geven voor der-
gelijke opdrachten.

De heer Lieven Vandenberghe verduidelijkt dat er
wel tal van activiteiten plaats vinden in de regio-
huizen. Zo zijn er ouders die niet graag hebben dat
Kind en Gezin bij hen aan huis komt en liever een
afspraak maken bij het regiohuis.

Mevrouw Patricia Ceysens vraagt of ze het goed
begrepen heeft dat er per provincie in het kader
van de opvoedingsondersteuning een pedagoog
wordt toegevoegd aan de medische consultatie-
teams, en dat de pedagoog vooral de verpleegkun-
digen moet ondersteunen, en niet voor de ouders
wordt ingezet.

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
pedagogen in eerste instantie inderdaad tot taak
hebben om de verpleegkundigen te ondersteunen
op het vlak van opvoedingsvragen. Er is hiervoor
een boekje ontwikkeld op basis van een screening
van gezinnen met risico's. In een tweede fase zullen
de pedagogen ook werken ten aanzien van de ou-
ders. Hieromtrent is een klein pilootproject gestart.

– Vertrouwenscentra en centra voor kinderzorg
(CKG's)

Mevrouw Ria Van Den Heuvel stelt dat er een ge-
actualiseerd concept voor de centra voor kinder-
zorg werd uitgewerkt. Gezinnen kunnen er kort-
stondige intensieve begeleiding krijgen. In de be-
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leidsbrief staat dat er eenzelfde evolutie voor de
vertrouwenscentra komt. Wat wordt hiermee be-
doeld ? Hoe zullen de vertrouwenscentra in de in-
tegrale jeugdhulpverlening worden opgenomen ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
centra voor kinderzorg het eerst klaar waren met
hun oefening in het kader van de integrale jeugd-
zorg.

De heer Patrick Bedert antwoordt namens de mi-
nister dat er voor de vertrouwenscentra geen ter-
mijn is bepaald. Zij zullen wel dezelfde oefening
maken als de CKG’s. De vertrouwenscentra zullen
bij het maken van hun oefening kunnen rekenen
op de expertise van de CKG's, waardoor het bij de
vertrouwenscentra sneller kan gaan. In het voor-
jaar van 2003 zal er een document voorliggen voor
de vertrouwenscentra.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel merkt op dat dit
proces buiten het parlement verloopt. Wat moet
men zich hierbij voorstellen ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat het
rapport van de CKG’s beschikbaar is.

De minister belooft dit rapport te bezorgen.

Mevrouw Ria Van Den Heuvel vindt het heel posi-
tief dat de anciënniteit van het personeel bij de
vertrouwenscentra zal worden meegerekend in de
subsidie-enveloppe. De spreker signaleert voorts
dat een aantal vertrouwenscentra een aantal extra
diensten met SIF-middelen aanbieden. Niet al deze
diensten worden nu, bij de overheveling van de
SIF-middelen naar het Gemeentefonds, overgeno-
men. In Antwerpen zal er een permanentiedienst
wegvallen. In Antwerpen is men ook vragende par-
tij voor een gedifferentieerde beloning, waarbij de
stedelijke problematiek sterker in rekening wordt
gebracht. Hierover bestaat wel geen eensgezind-
heid tussen de verschillende vertrouwenscentra.
Momenteel wordt naar een oplossing gezocht. Zijn
Kind en Gezin en de minister hierbij betrokken ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
gedifferentieerde beloning is onderzocht, maar dat
dit niet haalbaar bleek. Er bestond inderdaad geen
eensgezindheid tussen de verschillende vertrou-
wenscentra, en ook niet op politiek vlak.

– Kraamzorg

Mevrouw Ria Van Den Heuvel vindt het heel posi-
tief dat er expertisecentra kraamzorg komen. Me-
vrouw Ria Van Den Heuvel en mevrouw Sonja

Becq willen weten of de kraamzorg wordt geïnte-
greerd binnen de diensten voor gezinszorg, en de
expertisecentra kraamzorg binnen Kind en Gezin.
Mevrouw Sonja Becq vraagt zich af of dit wel aan-
gewezen is. De spreker vindt dat gezinszorg alge-
mene dienstverlening moet aanbieden, maar ook
over gezinshelpers moet beschikken die gespeciali-
seerd zijn in bijvoorbeeld dementie, kraamzorg, en-
zovoort. De expertise rond al deze thema’s zou dan
ook bij de gezinszorg moeten worden onderge-
bracht.

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
kraamzorg inderdaad binnen de thuiszorg wordt
ondergebracht, terwijl de expertisecentra onder
Kind en Gezin vallen. Reden is dat de ondersteu-
ning die de expertisecentra aanbieden, niet enkel
open staat voor de gezinszorg, maar ook voor alle
andere verleners van kraamzorg, zoals verpleeg-
kundigen, vroedvrouwen en artsen van Kind en
Gezin. Kind en Gezin zal gedurende twee jaar deze
expertisecentra op zich nemen. Dan volgt er een
evaluatie (zie ook programma 41.3 Bejaardenzorg,
expertisecentra dementie).

– Adoptie 

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat Kind en Gezin
haar opdrachten inzake adoptie verder moet blij-
ven vervullen, hoewel hierover eerder hevige dis-
cussie ontstond. Wordt de uitvoering van deze op-
drachten geëvalueerd ? Hoe ver staat het met de
behandeling van de adoptiewet in de Kamer ? 

Mevrouw Patricia Ceysens deelt mee dat de adop-
tiewet momenteel in de Kamer wordt behandeld.
De discussie over adoptie waarnaar mevrouw Becq
verwijst, ging vooral over de centra voor algemeen
welzijnswerk en de evaluatieteams. Vandaag stelt
de spreker vooral bezorgd te zijn over bepaalde
adoptiediensten, waar zaken gebeuren die echt on-
toelaatbaar zijn. Hoe gaat Kind en Gezin hiermee
om wanneer er erkenningen moeten worden toege-
kend ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat er
regelmatig evaluatievergaderingen plaatsvinden.
Kind en Gezin werkt op basis van de huidige wet
en het huidige decreet, en zal momenteel niets
nieuws ondernemen. Kind en Gezin tracht de
zaken waarvoor het krachtens de huidige wet en
het huidige decreet bevoegd is, zo goed mogelijk
uit te voeren. Ten tweede is Kind en Gezin volop
bezig met de voorbereiding van de uitvoeringsbe-
sluiten voor wanneer het nieuwe decreet zal zijn
goedgekeurd. Ten derde wordt ook de overdracht
van individuele dossiers van adoptieouders en van
de adoptiediensten en evaluatieteams voorbereid.
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De spreker vervolgt dat er inderdaad adoptiedien-
sten zijn waar zich problemen voordoen. Met de
adoptiediensten is afgesproken dat er zal worden
geïnvesteerd in een professionele ontwikkeling. De
kritische dossiers van de adoptiediensten worden
zo goed mogelijk door Kind en Gezin voorbereid
en juridisch onderbouwd. Kind en Gezin zal de er-
kenning van een adoptiedienst wel maar intrekken
als men voor 300 percent zeker is.

– Kinderen met ouders in de gevangenis 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wijst erop dat
totnogtoe enkel vrouwelijke gevangenen hun kind
kunnen meenemen in de gevangenis. Ze moeten
daarvoor naar de vrouwengevangenis in Brugge.
Onlangs wilde ook een vader zijn kind meenemen
naar de gevangenis, wat te verantwoorden is vanuit
de invalshoek gelijke kansen voor mannen en
vrouwen, maar in de praktijk zorgde dit voor heel
wat problemen. Een ander probleem is het bezoek-
recht van oudere kinderen met een ouder in de ge-
vangenis. Hoe zit het met de projecten terzake ?
De spreker wijst erop dat sommige kinderen een
grote afstand moeten afleggen om hun ouder te
kunnen bezoeken. In Limburg moeten alle vrouwe-
lijke gevangenen naar Antwerpen, of zelfs naar
Brugge als ze een kind willen meenemen. Hierdoor
wordt de hele gezinssituatie overhoop gehaald.
Kan Kind en Gezin geen evenwichtigere verdeling
over Vlaanderen bepleiten ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat Kind
en Gezin niet veel kan ondernemen in de gevange-
nissen. Kind en Gezin heeft wel toegang tot de
vrouwengevangenis in Brugge en tot de gesloten
asielcentra. Voor oudere kinderen is er inderdaad
een probleem. Misschien zou de Kinderrechten-
commissaris het bezoekrecht van deze kinderen
eens kunnen onderzoeken.

De minister antwoordt dat er voorts mogelijkhe-
den zijn in de pilootregio's Antwerpen en binnen-
kort ook in Brugge in het kader van het strategisch
plan hulpverlening aan gedetineerden.

– Kinderopvang 

– Betaalbaarheid

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat de
kinderopvang vorig jaar wel goedkoper werd, maar
dan enkel voor de echt lage inkomens. Voor de mo-
dale tweeverdiener werd de kinderopvang aanzien-
lijk duurder. Hierdoor overwegen heel wat ouders
om via allerhande systemen hun loopbaan te on-
derbreken, hoewel ze dit professioneel gezien lie-

ver niet zouden doen. In heel wat gevallen gaat het
om vrouwen die promotie zouden willen en kun-
nen maken. Deze prijsverhoging komt de gelijke
kansen van mannen en vrouwen dan ook niet ten
goede.

– Uitbreiding aanbod 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat
een aantal nieuwe projecten kinderopvang waar-
voor in de begroting 2002 middelen zijn voorzien,
volgens de website van Kind en Gezin pas in de-
cember 2002 zouden opstarten. Is dit juist ? Zullen
nieuwe projecten ook de volgende jaren pas zo laat
op het jaar opstarten ? 

Mevrouw Sonja Becq vraagt hoe het zit met de re-
alisatie van de 10.000 extra plaatsen kinderopvang
die door de minister zijn beloofd. De spreker stelt
ook vast dat de minister voor de nieuwe realisaties
begint te tellen vanaf juni 1999, terwijl het beleid
voor 1999 nog door de vorige regering werd uitge-
tekend. De plaatsen die in 1999 werden gecreëerd,
zijn dan ook niet de verdienste van minister Vogels.
Volgens de minister zijn intussen 6.000 plaatsen ge-
realiseerd. De spreker betreurt dat er niet meer
middelen worden uitgetrokken voor de uitbreiding
van de kinderopvang.

De heer Patrick Bedert antwoordt dat de bijko-
mende plaatsen worden geteld vanaf het eerste
jaar waarvoor door de huidige Vlaamse regering in
middelen werd voorzien, met name het jaar 2000.
Er wordt steeds bij de cijfers vermeld dat het gaat
om een combinatie van realisaties en principiële
beslissingen. Beide zaken worden vanaf 2000 opge-
teld.

Mevrouw Sonja Becq repliceert dat er voor haar
een verschil is tussen realisaties en principiële be-
slissingen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt op welke
jaren de meerjarenplanning van Kind en Gezin be-
trekking heeft ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de
planning van Kind en Gezin uitgaat van de doel-
stellingen van de regering.

Mevrouw Sonja Becq merkt op dat het aantal nieu-
we onthaalgezinnen onvoldoende is om de nog
grotere uitstroom te compenseren. Van een uitbrei-
ding van het aanbod is er dan ook helemaal geen
sprake. De spreker wijst erop dat de particuliere
opvanggezinnen vaak niet erg stabiel zijn, en snel
hun dienstverlening stopzetten. Ze verneemt ook
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op het terrein dat particuliere opvanginstellingen
soms veel later dan gepland opstarten. Heerst er
ook bij hen instabiliteit ? Is er een verschil in stabi-
liteit tussen de particuliere opvanginstellingen en
de particuliere onthaalgezinnen ? 

De heer Patrick Bedert antwoordt namens de mi-
nister dat er niet alleen bij particuliere opvangge-
zinnen een groot verloop is. Elk jaar neemt deze
vorm van opvang verder af. Daarnaast is er ook
een verloop bij particuliere opvanginstellingen en
bij opvanggezinnen aangesloten bij een dienst,
maar daar is er wel nog een instroom die zorgt
voor een groei, zeker in de sector van de particulie-
re opvanginstellingen. Het is wel niet altijd zo dat
de starters binnen hetzelfde jaar stoppen. Wie stopt
is soms al meerdere jaren bezig. Alle starters en
stoppers zullen worden ondervraagd naar hun re-
denen om in het beroep in of uit te stappen. Op
basis daarvan zal men weten hoe men aan het pro-
bleem van de uitstroom kan remediëren. Zo weet
men dat er voor de particuliere opvanginstellingen
nood bestaat aan startersbegeleiding. Kind en
Gezin heeft recent in elke provincie een informa-
tievoormiddag gehouden in samenwerking met het
VIZO (Vlaams Instituut voor Zelfstandig Onder-
nemen). Dit leidt tot netwerkvorming waardoor de
uitstroom zeker zal afnemen.

Een amendement van mevrouw Sonja Becq, me-
vrouw Trees Merckx-Van Goey en mevrouw Riet
Van Cleuvenbergen (Stuk 15/7, am. nr. 46) strekt
ertoe het totaal van de niet-gesplitste kredieten
voor programma 41.4 572.983 duizend euro te
brengen op 573.383 duizend euro. (Verhoging met
400 duizend euro). In basisallocatie 41.01 wordt het
niet-gesplitste krediet 228.824 duizend euro ge-
bracht op 229.224 duizend euro.

Mevrouw Sonja Becq licht toe dat ze betreurt dat
de Vlaamse regering niet in bijkomende middelen
voorziet om haar engagement voor een uitbreiding
van de kinderopvang na te komen. De verhoging
van deze basisallocatie is cruciaal om de noodzake-
lijke uitbreiding in de kinderopvangsector te kun-
nen voortzetten.

– Buitenschoolse kinderopvang 

In de begroting 2002 werden middelen naar Werk-
gelegenheid overgeheveld voor 1000 extra plaatsen
buitenschoolse kinderopvang. Mevrouw Riet Van
Cleuvenbergen vraagt of Kind en Gezin opvolgt of
deze plaatsen ook worden gerealiseerd.

De minister antwoordt dat er vorig jaar 1000 extra
plaatsen buitenschoolse kinderopvang in het voor-

uitzicht werden gesteld. Nieuwe initiatieven bui-
tenschoolse kinderopvang zijn afhankelijk van
twee financieringsstromen, de Weerwerkmiddelen
van minister van Werkgelegenheid Landuyt en
middelen van Kind en Gezin. De middelen van het
FCUD zijn reeds lang opgedroogd voor nieuwe ini-
tiatieven. De 1000 extra plaatsen zijn inderdaad ge-
realiseerd. Vermits minister Landuyt begin 2002 te
kennen gaf dat hij niet over middelen beschikte
voor deze plaatsen, werd 1 miljoen euro van de be-
groting Welzijn overgeheveld naar de begroting
Werkgelegenheid. De administratie Werkgelegen-
heid heeft bovenop deze 1000 plaatsen verdere
toezeggingen gedaan. Men was er onvoldoende op
de hoogte van het feit dat het ging om 1000 extra
plaatsen, en men heeft de middelen aangewend om
aan nog eens 10 initiatieven buitenschoolse kinder-
opvang toezeggingen te doen. Intussen waren de
middelen van Kind en Gezin uitgeput. Deze 10
extra initiatieven voelden zich in de kou gezet door
Kind en Gezin. Uiteindelijk heeft Kind en Gezin
deze initiatieven erkend, maar geen middelen toe-
gezegd. Er zou wel worden getracht om in het
derde bijblad middelen van Kind en Gezin voor
deze initiatieven in te schrijven. Intussen heeft de
regering beslist dat er in het derde bijblad geen
nieuwe recurrente initiatieven mogen worden inge-
schreven. De minister stelt dat zij dit betreurt. Voor
2003 zijn er noch Weerwerkmiddelen, noch midde-
len van Kind en Gezin voor een bijkomende pro-
grammatie. Dit is geen gemakkelijk verhaal. De
buitenschoolse kinderopvang is zeer traag gestart
en kende een heel ingewikkelde financiering. In-
tussen zijn er in de gemeenten via het lokaal over-
leg toch wel wat plannen om een initiatief buiten-
schoolse kinderopvang op te richten, maar nu moet
de overheid meedelen dat er voor 2003 geen mid-
delen zijn voor bijkomende initiatieven.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat er mo-
menteel heel wat in beweging is rond het Fonds
voor Collectieve Uitrusting en Diensten (FCUD).
Volgens een verslag van de Kamer zou de minister
van Sociale Zaken er om pragmatische redenen
aan denken om opnieuw het oude systeem in te
voeren, waarbij enkel kinderen van werknemers
kunnen worden gesubsidiëerd. Dit staat haaks op
de Vlaamse optie, en brengt ook heel wat admini-
stratief werk met zich mee. Wat is het standpunt
van de minister en van Kind en Gezin ?

De minister verduidelijkt dat de meeste initiatie-
ven buitenschoolse kinderopvang ook nog een ge-
deelte van hun middelen uit het FCUD krijgen. Er
werd twee jaar lang met federaal minister van So-
ciale Zaken, de heer Frank Vandenbroucke, onder-
handeld om een oplossing te vinden voor de op-
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merkingen van de Raad van State. Vlaanderen was
voorstander van een verdeelsleutel, en wilde de
middelen op Vlaams niveau inzetten om de buiten-
schoolse kinderopvang zo cliëntvriendelijk moge-
lijk te kunnen organiseren. De gesprekken zijn al-
tijd heel moeilijk verlopen. De Vlaamse regering
heeft op 5 juli 2002 besloten om dit dossier op het
overlegcomité te bespreken. Daar werd beslist dat
een federale werkgroep een voorstel zou formule-
ren en dat met de gemeenschappen zou bespreken.
In november zou dit opnieuw op het overlegcomité
worden geagendeerd. De minister stelt dat het haar
zeer verbaasde toen ze vaststelde dat er een rege-
ling voor het FCUD in de federale programmawet
staat. Deze regeling bestaat erin om het FCUD op-
nieuw in de kinderbijslag te verankeren en op basis
van geïndividualiseerde toekenningen te werken.
Dit houdt een ongelijkheid in tussen kinderen van
werknemers en kinderen van zelfstandigen. Boven-
dien kan Vlaanderen zo geen cliëntvriendelijke
buitenschoolse kinderopvang uitbouwen. Vlaande-
ren heeft hierover bij de federale overheid protest
aangetekend. Bovendien heeft de Raad van State
in haar advies over de programmawet negatieve
kritiek geuit op deze regeling. De federale minister
van Sociale Zaken houdt evenwel voet bij stuk en
wil deze regeling via de programmawet laten goed-
keuren voor het einde van dit jaar. Aangezien er
een negatief advies van de Raad van State is, moet
het dossier opnieuw op het overlegcomité worden
geagendeerd. Alleen met een consensus van alle
betrokken partners kan van het advies worden af-
geweken.

– Kinderdagverblijven

Mevrouw Ann De Martelaer stelt dat de envelop-
pefinanciering een nieuw fiancieringssysteem is
voor de kinderdagverblijven. Kunnen de kinder-
dagverblijven niet wat meer uitleg krijgen over de
wijze waarop de verschillende kosten worden bere-
kend ? De afrekening is nu veel te beknopt.

Ook mevrouw Patricia Ceysens vraagt meer trans-
parantie voor de enveloppefinanciering.

Mevrouw Sonja Becq weet dat er zich problemen
stellen met betrekking tot de enveloppefinancie-
ring van de kinderdagverblijven. Aan sommige kin-
derdagverblijven zou voor 2003 een extra bedrag
worden toegekend om verliezen op te vangen. Zal
dit ook in 2004 gebeuren ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat Kind
en Gezin provinciale avonden heeft georganiseerd
om de kinderdagverblijven te informeren over de
enveloppefinanciering. Ook zijn er een aantal stap-

pen gezet om de transparantie te verhogen. De sa-
menstelling van de enveloppe 2001 werd volledig
verduidelijkt. Sommige kinderdagverblijven die te
weinig middelen ontvingen, krijgen inderdaad mid-
delen bij. Deze verschuivingen worden dit jaar en
volgend jaar opgevangen.

Mevrouw Sonja Becq verwijst naar de protestactie
Zwarte Sneeuw van het Vlaams Welzijnsverbond
op 24 oktober 2002. Aanleiding van de protestactie
is de te geringe financiering van de kinderdagver-
blijven. Er zouden te weinig middelen zijn om de
maatregelen in het kader van het VIA-akkoord
(Vlaams Intersectoraal Akkoord Social Profit) uit
te voeren. Is dat inderdaad het geval ? Als dat zo is,
is er een blijvend probleem. Kinderdagverblijven
met financiële problemen zullen hun dienstverle-
ning stopzetten, waardoor het aanbod zelfs zal te-
rugvallen, in plaats van te worden uitgebreid, zoals
de minister vooropstelt.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vernam in de
media dat de minister naar aanleiding van de pro-
testactie van het Vlaams Welzijnsverbond een aan-
tal toezeggingen heeft gedaan. Zo zou de 95-per-
centregeling worden opgeheven, kinderziektes zou-
den worden opgevangen met eenmalige subsidies
in 2002-2003, en de gevolgen van het VIA-akkoord
zouden permanent worden geëvalueerd. Kan de
minister dit bevestigen ?

De heer Patrick Bedert antwoordt namens de mi-
nister dat het voordeel van de enveloppefinancie-
ring is dat de kinderdagverblijven voor elke plaats
een forfaitair bedrag krijgen dat bestaat uit een
looncomponent, en middelen voor de werkingskos-
ten. Daarbovenop wordt de bezetting en de leeftijd
van het personeel in rekening gebracht. Dit is een
doorzichtig systeem. Wat wel een probleem is, is
dat er tegelijkertijd met de invoering van de enve-
loppefinanciering een aantal zaken veranderen
door de uitvoering van de maatregelen in het
kader van het VIA-akkoord, en de regularisatie
van de DAC-statuten. Zo wordt de regularisatie
van de DAC-statuten aangewend om de perso-
neelsbezetting in de kinderdagverblijven te verho-
gen van 1 op 7 naar 1 op 6,8 vanaf 1 januari 2003.
In het kader van het VIA-akkoord wordt gewerkt
aan de loonharmonisering, de managementonder-
steuning en vorming. De financiële gevolgen van al
deze maatregelen kunnen per kinderdagverblijf
verschillen in functie van de gemiddelde leeftijd
van het personeel. Het feit dat al deze factoren te-
gelijk in beweging zijn, vermindert wel de transpa-
rantie van de enveloppefinanciering. Dit betekent
wel niet dat de financiële situatie van alle kinder-
dagverblijven problematisch is. Voor een aantal
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kinderdagverblijven waar er duidelijk problemen
waren, zijn er trouwens bijsturingen gekomen.

De spreker verduidelijkt voorts dat het totale be-
drag voor de enveloppes voor de kinderdagverblij-
ven met 0,5 miljoen euro werd verhoogd. Dit be-
drag zit niet in de cijfers van het Vlaams Welzijns-
verbond. Het Vlaams Welzijnsverbond houdt er
ook geen rekening mee dat de verdeling van de
middelen voor de loonharmonisering niet langer
proportioneel zal gebeuren in functie van het aan-
tal voltijdse equivalenten in respectievelijk kinder-
dagverblijven en diensten voor opvanggezinnen.
De effecten van de loonharmonisering zijn immers
niet proportioneel. Bij de kinderdagverblijven zijn
deze effecten veel sterker dan bij de diensten voor
opvanggezinnen, waar maatschappelijk assistenten
en verpleegkundigen werken die al dichter bij de
loonnormen uit het VIA-akkoord zaten dan de
kinderdagverblijven. Vandaar dat er intussen een
ministerieel besluit is goedgekeurd dat bepaalt dat
de verdeling van de middelen voor de kinderdag-
verblijven wordt gewogen. Dit wordt ook in de en-
veloppe aangepast. De problemen bij de kinder-
dagverblijven zullen dan ook veel kleiner zijn dan
het Vlaams Welzijnsverbond aangeeft. Voorts komt
er een eenmalige bijpassing. Het dossier werd voor
de zomer aan de inspecteur van Financiën voorge-
legd. In totaal vragen kinderdagverblijven en dien-
sten ongeveer 1,7 miljoen euro bij. Bij de invoering
van de enveloppefinanciering mag men niet enkel
rekening houden met de klachten van diegenen die
minder krijgen dan voordien. Binnen één organise-
rend bestuur moet men ook bekijken wie er meer
krijgt dan voorheen. Dan blijkt dat er recurrent op
jaarbasis ongeveer 500.000 tot 620.000 euro extra
moet worden uitbetaald.

De heer Patrick Bedert antwoordt voorts dat de
95-percentregeling in het kader van de enveloppe-
financiering intussen werd geëvalueerd. Volgens
deze regeling konden kinderdagverblijven slechts
tot een bezettingsgraad van 95 percent worden ge-
subsidieerd. Dit was zo bepaald omwille van kwali-
tatieve overwegingen. Een bezetting van bijvoor-
beeld 118 percent betekent evenwel niet noodza-
kelijk dat het kinderdagverblijf een structurele
overbezetting kent. De bezetting wordt immers be-
rekend op basis van 220 openingsdagen. Als een
kinderdagverblijf meer dagen open is, neemt de be-
zettingsgraad automatisch toe. Budgettair heeft het
schrappen van de 95%-grens geen grote gevolgen.
Als kinderdagverblijven naar een bezettingsgraad
van 95 percent toewerken en hun opvangaanbod
afbouwen, ontvangt Kind en Gezin ook minder in-
komsten uit de ouderbijdragen. Als wordt afgezien
van een maximale subsidieerbare bezettingsgraad

van 95 percent, komt er geen afbouw, en worden de
ouderbijdragen behouden.

Er wordt wel permanent met de sector opgevolgd
wat de gevolgen zijn van de verschillende factoren
die in het kader van de enveloppefinanciering en
het VIA-akkoord op elkaar inwerken. Waar nodig
zal worden bijgestuurd. De toestand is dan ook he-
lemaal niet zo dramatisch als het Vlaams Welzijns-
verbond doet uitschijnen.

De heer Felix Strackx verwijst naar de opmerking
van het Rekenhof met betrekking tot de VIPA-in-
vesteringstoelagen. Het Rekenhof vraagt zich af of
Kind en Gezin de VIPA-investeringsbijdragen aan
private kinderdagverblijven wel zal kunnen hono-
reren. Kind en Gezin zou volgens het Rekenhof
voor 4.837.000 euro toezeggingen hebben gedaan
aan de private kinderdagverblijven, terwijl men
maar over subsidies ten belope van 3.472.000 zou
beschikken.

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat dit
een terechte opmerking van het Rekenhof is. Het
betrokken krediet werd uit de begroting geschrapt.
Elk jaar worden vastleggingskredieten toegekend,
maar de bouwwerken lopen nogal eens sterke ver-
tragingen op. Hierdoor zullen er dit jaar en wellicht
ook volgend jaar geen bijkomende betalingskredie-
ten nodig zijn. Er zal worden geput uit de bet-
alingskredieten die nog voorhanden zijn. In 2004 of
2005 zullen er wel bijkomende betalingskredieten
nodig zijn.

De minister voegt hieraan toe dat de vertragingen
voor de kinderdagverblijven nog meevallen. Bij
ziekenhuizen en ouderenvoorzieningen zijn deze
vertragingen veel groter. Elk jaar is er een groot
overschot aan betalingskredieten, omdat de reke-
ningen zeer traag binnenkomen. Dit betekent wel
dat er in de toekomst nog zeer veel rekeningen zul-
len moeten worden betaald.

De heer Felix Strackx vraagt of men dan niet moet
overgaan naar een andere manier van begroten.

De minister antwoordt dat ze vorig jaar in het pro-
grammadecreet heeft geprobeerd om de vastleg-
gingen voor heel grote projecten over verschillen-
de jaren te spreiden, maar dat ze hierop zeer veel
kritiek heeft gekregen van deze commissie.

Mevrouw Patricia Ceysens stelt niet te willen te-
ruggaan naar de toestanden uit het verleden, waar-
bij men niet zeker was dat men zijn geld zou krij-
gen.
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De minister verduidelijkt dat het in het verleden zo
was dat de toezeggingen over verschillende jaren
gebeurden, waardoor een voorziening wel zeker
was van de middelen voor de eerste fase van de
bouwwerken, maar niet voor de volgende fases. Nu
wordt het hele bedrag in een keer vastgelegd,
waardoor de voorziening zeker is dat ze de bouw-
werken van het begin tot het einde kan uitvoeren.
Voor grote projecten betekent dit wel dat de be-
dragen in jaar 1 worden vastgelegd en de facturen
maar in jaar 5 binnenkomen. De niet gebruikte
betalingskredieten vloeien nu elk jaar terug naar
de algemene middelen.

Mevrouw Patricia Ceysens vraagt hoe het zit met
de projecten rond specifieke doelgroepen die moe-
ten overgaan naar de reguliere kinderopvang, bij-
voorbeeld Wigwam in Leuven. Binnen de reguliere
opvang kunnen zij onmogelijk op specifieke doel-
groepen gericht blijven. Kunnen zij geen extra mid-
delen krijgen om meer te zijn dan een gewoon kin-
derdagverblijf en de opgebouwde deskundigheid
verder te benutten ? 

De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat deze
projecten in december door de raad van bestuur
van Kind en Gezin worden besproken. Wellicht zal
er een oplossing worden gevonden.

– Onthaalgezinnen 

Mevrouw Sonja Becq vraagt of het statuut voor de
onthaalouder er nu eindelijk komt. De spreker ver-
wijst naar de verklaring van de minister dat er
zowel aan de nieuwe als aan de oude onthaalmoe-
ders een bijdrage zou worden gevraagd om in het
statuut te kunnen instappen, en dat de Vlaamse
overheid deze bijdrage op zich wil nemen. In de
begroting zijn hiervoor evenwel geen middelen in-
geschreven. Wordt deze belofte gehouden ? 

De minister antwoordt dat er in de federale pro-
grammawet een regeling is opgenomen voor een
statuut sui generis voor de onthaalouders. Momen-
teel wordt reeds aan de uitvoeringsbesluiten ge-
werkt. De programmawet vermeldt 1 april 2003 als
datum van inwerkingtreding. De Vlaamse regering
zal haar engagement nakomen. In elk geval zal de
Vlaamse overheid de werkgeversbijdrage op zich
nemen. De Vlaamse overheid zal ook de werkne-
mersbijdrage op zich nemen wanneer er een ver-
plichting komt om in het statuut in te stappen.
Voor oudere onthaalmoeders heeft het statuut im-
mers geen zin meer. Wanneer er geen verplichting
komt, zal de overheid de werknemersbijdrage niet

op zich nemen. Bij de begrotingscontrole zullen de
nodige middelen worden ingeschreven.

Mevrouw Sonja Becq vindt de nieuwe piste voor
samenwerking tussen onthaalouders, zowel particu-
liere onthaalouders als onthaalouders aangesloten
bij een dienst, een goed idee. De spreker vraagt
zich wel af of deze samenwerking op fiscaal vlak
wel legaal is. Er heerst terzake een grote bezorgd-
heid op het terrein, te meer omdat het ministerie
van Financiën hierover geen duidelijkheid schept.

De heer Patrick Bedert antwoordt namens de mi-
nister dat hij niet inziet waarom de samenwerking
tussen twee opvanggezinnen problemen zou kun-
nen stellen. De wijze waarop twee opvanggezinnen
samenwerken, is immers een louter organisatorisch
gegeven. Ofwel wordt er op een van beide locaties
samengewerkt, ofwel wordt er in een afzonderlijk
huis samengewerkt. Omdat het gaat om een expe-
riment, heeft men beslist dat elk opvanggezin zijn
onkostenvergoeding behoudt. Het experiment zal
uitwijzen hoe deze samenwerking op termijn kan
worden uitgebouwd. Het ministerie van Financiën
is over deze experimenten inderdaad om advies ge-
vraagd, maar er komt geen antwoord.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen herinnert eraan
dat de minister vorig jaar suggereerde om mensen
via het systeem van het tijdskrediet als onthaalou-
der te laten werken. De spreker vindt dit een inge-
wikkeld systeem. Wordt deze piste verder uitge-
werkt ?

– Particuliere opvanginstellingen 

Mevrouw Sonja Becq vraagt een evaluatie van de
extra financiering die aan de particuliere opvangin-
stellingen werd toegekend. Worden de kwaliteits-
garanties gehaald ? Dit zou een probleem zijn. De
spreker is er geen voorstander van dat de kwali-
teitseisen minder streng worden om zo meer men-
sen aan te moedigen om een particuliere opvangin-
stelling op te starten. Wel vraagt ze of er bijkomen-
de ondersteuning komt.

De heer Patrick Bedert antwoordt dat er niet
wordt geraakt aan de kwaliteitscriteria. De particu-
liere opvanginstellingen moeten nog steeds dezelf-
de graad op de KWAPOI-schaal halen. Wel wordt
een wijziging voorbereid die de definitie van de
verantwoordelijkheid wat afzwakt. Reden is dat de
vermelding ‘als zelfstandige of in dienstverband’
voor onduidelijkheid zorgde, bijvoorbeeld wanneer
verschillende zelfstandigen samenwerken. Juristen
zullen dit nu anders bepalen. Er zijn bovendien
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steeds meer mensen geïnteresseerd om een parti-
culiere opvanginstelling op te starten.

– Opvang van zieke kinderen en flexibele opvang

Mevrouw Sonja Becq stelt dat het voorstel van
haar fractie inzake flexibele opvang en opvang
voor zieke kinderen werd weggestemd. Vanmorgen
verklaarde de minister dat ze de opvang van zieke
kinderen bij de gezinszorg wil onderbrengen. Wat
zijn nu de concrete voorstellen van de minister ?
Wordt deze opvang losgekoppeld van de kinder-
dagverblijven of kunnen zij deze dienstverlening
blijven aanbieden ? 

Mevrouw Patricia Ceysens vernam tijdens de toe-
lichting dat de opvang van zieke kinderen in de
toekomst vanuit de diensten voor thuiszorg zal
worden georganiseerd. De vroegere initiatieven
van een ziekenboeg in kinderdagverblijven worden
nu helemaal verlaten, hoewel de ouders hier vaak
voorstander van waren. Gezinszorg aan huis is im-
mers veel duurder, en bovendien komt er ook vaak
een onbekende op het kind letten. Voor de kinde-
ren zelf is het wel aangenaam om in hun vertrouw-
de omgeving te kunnen blijven.

De minister antwoordt dat er principieel wordt ge-
kozen voor opvang van zieke kinderen via de dien-
sten voor gezinszorg. De prijs moet inderdaad naar
beneden. Nu nemen de mutualiteiten vaak ook al
een deel van de kosten op zich. Er wordt dus niet
geopteerd voor ziekenboegen in de kinderdagver-
blijven of voor het uitbouwen van opvang voor
zieke kinderen door kinderdagverblijven. Er zijn
een aantal kinderdagverblijven die via DAC’ers
(derde arbeidscircuit) opvang voor zieke kinderen
aanbieden. Deze projecten verdwijnen evenwel op
termijn. Kind en Gezin maakt momenteel een in-
ventaris op van deze projecten om na te gaan
welke problemen zich juist stellen wanneer deze
projecten worden beëindigd. De realisatie van de
DAC’ers in kinderdagverblijven is met werkgevers
en werknemers afgesproken. Er wordt hier niet op
teruggekomen.

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat er geen regulier
kader komt voor de opvang van zieke kinderen.
Vallen alle initiatieven die zich niet binnen de ge-
zinszorg situeren, weg, bijvoorbeeld ook de initia-
tieven buitenschoolse kinderopvang die zieke kin-
deren opvangen ? 

De minister antwoordt dat de opvang die buiten de
gezinszorg valt, niet zal worden gereglementeerd
en op termijn inderdaad zal moeten verdwijnen.

Mevrouw Patricia Ceysens merkt op dat de discus-
sie tot vandaag niet was beslecht, en dat er ook bin-
nen de raad van bestuur van Kind en Gezin voor
een meersporenbeleid voor de opvang van zieke
kinderen werd geopteerd. Ook kinderdagverblij-
ven zouden zieke kinderen kunnen opvangen.

De minister antwoordt dat deze beslissing het re-
sultaat is van de gebruikersbevraging, die onlangs
aan de commissieleden is bezorgd. De vraag naar
opvang van zieke kinderen bleek immers heel ge-
ring te zijn. Bovendien zijn de meeste bedrijven
soepel in het toekennen van verlof aan ouders met
een ziek kind. Zeker de eerste dagen worden zieke
kinderen het best door hun ouders opgevangen.
Als men binnen Kind en Gezin een eigen regle-
mentering zou uitwerken voor de opvang van zieke
kinderen, dan zou men de indruk geven dat de zorg
voor zieke kinderen niet de taak van de ouders
maar wel van de overheid is. De minister begrijpt
wel dat het voor sommige ouders onmogelijk is om
hun zieke kinderen zelf te verzorgen. In die geval-
len moet de gezinszorg een voldoende aanbod heb-
ben. Als men voor heel Vlaanderen een meerspo-
renbeleid in reglementering zou uitwerken, zou er
een overaanbod ontstaan.

Mevrouw Patricia Ceysens verwijst naar het initia-
tief voor flexibele buitenschoolse kinderopvang in
Genk, dat van zeer vroeg ’s morgens tot zeer laat ’s
avonds open is, en naar het voorstel in Gent om
een maximum aantal uren te bepalen dat kinderen
kunnen worden opgevangen. Het verbaast de spre-
ker dat er juist voor baby’s, peuters en kleuters een
maximum aantal uren zou worden bepaald, terwijl
er voor de schoolgaande kinderen zeer flexibele
buitenschoolse opvang komt. Het slaappatroon van
kleine kinderen is immers veel flexibeler dan dat
van kinderen die naar school gaan. Juist de laatste
groep zou 's avond op tijd en op regelmatige uren
moeten gaan slapen. Hoe staat de minister tegen-
over beide initiatieven ? 

Ook mevrouw Ria Van Den Heuvel zou graag het
standpunt van Kind en Gezin en van de minister
kennen over het idee dat onlangs door een Gentse
schepen werd gelanceerd om een maximum aantal
uren kinderopvang te bepalen waar men recht op
heeft. De spreker treedt dit idee wel bij in die zin
dat men kinderen niet onbeperkt naar de kinder-
opvang zou mogen sturen.

De minister stelt dat het inderdaad onverantwoord
zou zijn wanneer een kind van vijf uur tot elf uur 's
avonds naar de buitenschoolse opvang gaat, en de
volgende ochtend opnieuw naar school moet.
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De heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat het
voorstel in Gent voor een beperkte opvangtijd niet
tegenstrijdig is met de flexibele openingsuren in
Genk. Het gaat om twee verschillende zaken, met
name een kind maximum negen uur per dag laten
opvangen, en de vraag tot hoe laat de kinderop-
vang mag open zijn. Deze discussie wordt al meer
dan tien jaar gevoerd. Kind en Gezin heeft steeds
proberen rekening te houden met opvoedkundige
adviezen. Het is goed dat het voorstel in Gent een
beperking van het aantal uren kinderopvang op-
nieuw bespreekbaar maakt.

– Kinderopvang door bedrijven 

Mevrouw Patricia Ceysens vindt dat ook bedrijven
hun verantwoordelijkheid inzake kinderopvang
moeten opnemen. Dit kan op verschillende manie-
ren. Bedrijven zijn dus niet verplicht om zelf kin-
deropvang te organiseren. In een artikel in Welis-
waar was sprake van een bedrijf dat bemiddelt tus-
sen bedrijven en kinderopvang. Leunt deze organi-
satie aan bij Kind en Gezin ? 

De heer Patrick Bedert antwoordt namens de mi-
nister dat er al heel veel pogingen zijn ondernomen
om bedrijven ertoe aan te zetten kinderopvang te
organiseren, dit met wisselend succes. Voor volgend
jaar zijn middelen voorzien voor een nieuwe cam-
pagne, gericht op de KMO’s. Binnenkort vindt er
ook overleg met de SERV plaats. De bedrijven-
campagne is succesvol geweest. Intussen zijn er
tientallen bedrijven die kinderopvang willen orga-
niseren. Bij de fiscale verrekening stelden er zich
wel problemen. De federale minister van Financiën
zal binnenkort met een nota komen. In tegenstel-
ling tot vroeger, groeit er overeenstemming tussen
de drie gemeenschappen. Vroeger waren de andere
gemeenschappen heel erg gekant tegen kinderop-
vang georganiseerd door bedrijven. Een ander ge-
volg van de campagne is dat bedrijven gaan samen-
werken. Er zijn ook bedrijven die het organiseren
van kinderopvang niet tot hun kerntaken rekenen,
en dit uitbesteden. Een handelsingenieur die een
eindwerk maakte over consultancy voor bedrijven
die met kinderopvang willen starten, heeft hier zijn
werk van gemaakt. Intussen zijn er een viertal der-
gelijke initiatieven. In Zaventem is er een bedrijf
dat een kinderdagverblijf heeft gebouwd en met
een aantal bedrijven een contract heeft afgesloten
om de kinderopvang voor die bedrijven uit te
baten. Indien er een fiscale oplossing komt, kan dit
in een versnelling komen.

– Au-pairsysteem en participatie van mannen aan
de kinderopvang

Mevrouw Patricia Ceysens stelt dat het au-pairsys-
teem vroeger sterk groeide in Vlaanderen, maar
dat het door een federale wet onmogelijk werd
voor au-pairjongeren om in Vlaanderen te werken.
Nu is er een nieuwe federale wet, die opnieuw
meer mogelijkheden biedt. Er is evenwel nog geen
toename van het aantal au-pairjongeren. Denkt
Kind en Gezin dat het au-pairsysteem de combina-
tie van gezin en arbeid kan bevorderen ?

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat er min-
der mannen dan vrouwen in de kinderopvang wer-
ken. Ook brengen minder vaders dan moeders hun
kinderen naar de kinderopvang. Welke stimuli wor-
den gegeven om de vaders sterker te laten partici-
peren aan de kinderopvang ? 

B. Gezinsaangelegenheden buiten Kind en Gezin

– Thuiszorg algemeen

Mevrouw Sonja Becq wijst erop dat vorige jaren
bij de toelichting van de begroting een goed over-
zicht gevoegd was van de verschillende vormen van
thuiszorg. Nu handelen alle cijfers over 2000. Ook
zijn er niet veel bijkomende middelen voor de uit-
breiding van de thuiszorg, tenzij voor de lokale
dienstencentra. De minister belooft een overzicht
van de toestand op 31 mei 2002 te geven alsook
van de geplande uitbreiding in 2003.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen citeert uit pro-
gramma 42.2, Medisch-sociaal beleid : alle chroni-
sche en terminale patiënten zouden een beroep
kunnen doen op een netwerk dat thuiszorg moge-
lijk maakt. Ze werpt op dat 2004 erg dichtbij is en
vraagt zich af hoe men dat netwerk ziet. Deze be-
paling impliceert ook dat er voldoende diensten
zijn voor thuiszorg, terwijl het groeipad beperkt is.
Ze vraagt zich af waarom dit ondergebracht is bij
het sociaal-medisch beleid en niet bij het welzijns-
beleid.

(Inzake de beperkte groei van de middelen wordt
verwezen naar ‘Diensten gezinszorg’ hieronder.) 

Wat het citaat onder Programma 42.2 aangaat, ant-
woordt de minister dat volgens haar, in het belang
van de patiënten, niet alleen de huisartsen en de
geneeskundige thuiszorg, maar ook de gezinshulp
als volwaardige partner mee rond de tafel moet zit-
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ten voor de organisatie van de samenwerking eer-
ste lijn (SEL). Op die manier wordt ook de oude
discussie over de verhouding tussen gezondheids-
zorg en welzijn beëindigd. De voorstellingswijze
daarvan in de begroting heeft te maken met begro-
tingstechniek. Er moeten strategische doelstellin-
gen geformuleerd worden die de toekomstige
oriëntatie van het beleid mogelijk maken. Als het
Beter Bestuurlijk Beleid gerealiseerd is, zullen er
verzelfstandigde agentschappen komen, waarbij de
scheidingslijn tussen Gezondheidszorg en Welzijn
verdwijnt op het vlak van ouderenzorg en van zorg
in het algemeen. Dat zal natuurlijk gevolgen heb-
ben voor de begroting.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen pleit voor om-
zichtigheid met samenwerking in de thuiszorg zo-
lang er geen duidelijkheid is ten aanzien van het
zorgregiodecreet. Zo bestaat er inmiddels een
zorgregio Noord-Limburg, waarin 4 OCMW's in 8
gemeenten samenwerken. Er zullen heel wat aan-
passingen nodig zijn als het decreet er komt, want
de betrokken voorzieningen liggen verspreid over
de twee voorziene Limburgse regio's. Moet dat ak-
koord dan opgezegd worden ? 

Minister Vogels legt haar uit dat het genoemde de-
creet uitsluitend het overleg regelt. Het heeft niets
met de organisatie van het aanbod te maken. De
thuiszorgdiensten moeten zich niet opsplitsen vol-
gens de zorgregio's. Mevrouw Sonja Becq meent
dat de ontwerptekst moet aangepast worden met
het oog op meer duidelijkheid daarover, waarop de
minister repliceert dat alle aanpassingen waarom
de SERV en de Raad van State vroegen al hebben
plaatsgevonden. De tekst laat aan duidelijkheid
niets te wensen over.

– Diensten gezinszorg

De middelen voor de gezinszorg stijgen met 1 pro-
cent. Dat zal vooral besteed worden aan kraam-
zorg, opvang van zieke kinderen en hulp bij meer-
lingen. Wat is bestemd voor de gewone gezinszorg,
vraagt mevrouw Sonja Becq. In 2010 zou de pro-
grammatie ingevuld moeten zijn. Hoeveel jaren zal
het duren vooraleer de programmatie gerealiseerd
is, als de uitbreidingen voort gaan aan het huidige
tempo ?

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey stelt vast dat
men uitgaat van een volledige invulling van de pro-
grammatie in 2010. In 2000 bedroeg de uitbreiding
4 procent, in 2001 1,8 procent en in 2002 1,52 pro-
cent. Ze zou graag ook het cijfer voor 2003 kennen.
Ze stelt vast dat de minister zelf beseft dat de af-
stand tussen de programmatie en de capaciteit op-

nieuw groter wordt. Ze vraagt zich af waarom er
niet sneller wordt gereageerd. Ze betwijfelt of dit
te maken heeft met moeilijkheden om de uren in te
vullen, want ze heeft gehoord dat het potentieel er
wel is.

Ze vraagt zich af of de verdeling tussen gezinnen
en bejaarden evolueert in het nadeel van de gezin-
nen en of het werkelijk de bedoeling is het aandeel
van de gezinnen in de gezinszorg te verhogen. Hoe
wordt dit gestuurd ?

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen signaleert dat
de prijzen bij de gezinszorg een probleem vormen.
Voor de bejaarden vormen de pensioenen de bere-
keningsbasis voor de prijzen. Daardoor blijft de
eigen bijdrage doorgaans relatief beperkt. Voor de
gewone gezinnen die iets ernstigs aan de hand heb-
ben vormen die prijzen volgens haar wel een pro-
bleem. Dat is bijvoorbeeld het geval wanneer één
van beide partners kanker heeft. In dergelijke ge-
vallen lopen de kosten sowieso hoog op en weet
men niet vooraf hoelang er hulp nodig zal zijn. Het
gevolg is vaak dat deze gezinnen gewoon geen hulp
vragen. Ze wil weten wat er voor de prijssetting on-
dernomen zal worden in dergelijke gevallen. Ze
vraagt zich ook af of het niet beter zou zijn de mid-
delen die werden uitgetrokken voor de voortzet-
ting van de studie over dit onderwerp te gebruiken
voor de concrete aanpak van het probleem. Ze
stelt vast dat de dienstverlening wordt uitgebreid
naar zieke kinderen en vraagt zich af of de prijs
ook daar geen probleem zal vormen.

De minister geeft toe dat de beperkte verhoging
van de middelen voor de thuiszorg onvoldoende is
om de programmatie uit te voeren. De program-
matie is gebaseerd op de vermoedelijke behoeften
en is gespreid over een periode van tien jaar. De
geraamde behoeften zijn zeker reëel, maar de bud-
gettaire ruimte bleek te beperkt. Mede dankzij het
feit dat het groeipad in een besluit werd ingeschre-
ven, werd de toename met 1 percent voor de ge-
zinszorg toch weerhouden (in plaats van de nor-
maal geplande 4 percent.) 

Deze extra middelen moeten bij voorrang worden
besteed aan kraamzorg, meerlingenzorg en aan de
zorg voor zieke kinderen. De gewone gezinnen
moeten ook terechtkunnen bij de gezinszorg. Door
de zorgverzekering is de vraag van de 65+-ers nog
toegenomen. Dit mag niet leiden tot een volledige
scheeftrekking. De keuze voor kraamzorg, meerlin-
gen en zieke kinderen is een principiële keuze. De
diensten gezinszorg hebben duidelijkheid ge-
vraagd. Zelfs de raad van beheer van Kind en
Gezin is verdeeld over de vraag of dit thuishoort
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bij de gezinszorg of bij Kind en Gezin. Nu werd be-
slist dat dit een kerntaak is van de diensten voor
gezinszorg.

De werking rond meerlingen werd tot voor kort
gedragen door DAC-ers. Naar aanleiding van de
regularisatie werden deze middelen op 1 januari
2000 overgeheveld van Tewerkstelling naar Kind
en Gezin. Deze oplossing maakte een snelle rege-
ling mogelijk. Binnenkort zullen de middelen op-
nieuw worden overgedragen, deze keer naar ge-
zinszorg. Het is niet de bedoeling geld af te nemen
van de bestaande middelen voor de meerlingen-
zorg, wel voor kraamzorg en zorg voor zieke kinde-
ren. Er is echter nog geen akkoord bereikt over de
keuze van de diensten die meerlingenzorg zullen
aanbieden of over de verdeling van de middelen.

De Vlaamse regering is wel vragende partij voor
een voldoende aanbod van kraamzorg en zorg voor
zieke kinderen in heel Vlaanderen. De minister be-
schouwt kraamzorg als een prille vorm van opvoe-
dingsondersteuning. De beginnende moeders blij-
ven vaak met hun problemen zitten omdat vrou-
wen vaak niet meer hetzelfde contact hebben met
hun moeder als in vroegere tijden. Mevrouw Becq
signaleert dat het probleem van de zorg voor zieke
kinderen ook te maken heeft met deze evolutie.

Mevrouw Patricia Ceysens gaat ervan uit dat de
beslissing over de meerlingen principieel is en dat
de implementatie een tijdje op zich zal laten wach-
ten. De zorg voor de meerlingen wordt niet meteen
overgeheveld. Kind en Gezin blijft hiervoor verant-
woordelijk tot de onderhandelingen over de verde-
ling van de middelen rond zijn.

Ze stelt ook vast dat de zorg voor de zieke kinde-
ren in handen blijft van DAC'ers tot ten laatste
2005. Minister Vogels nuanceert dat de DAC'ers
ten laatste op 1 januari 2005 in een eigen kinder-
dagverblijf moeten geïntegreerd zijn. Mevrouw Pa-
tricia Ceysens preciseert dat ze voorlopig voor
zieke kinderen blijven zorgen en dat er vanaf 1 ja-
nuari 2003 bij de thuiszorg een apart spoor zieke
kinderen wordt opgericht. Minister Vogels beves-
tigt dit ; eigenlijk bestaat dit spoor al. Ze zegt be-
nieuwd te zijn naar de concrete cijfers.

Minister Vogels erkent dat men bij de uitbouw van
de gezinszorg rekening dient te houden met de be-
taalbaarheid voor de gezinnen. De heer Robert
Geeraert, kabinetsmedewerker, zegt dat er met de
federatie voor gezinszorg werd afgesproken dat de
diensten voor gezinszorg het voorstel voor een
nieuwe gebruikersbijdrage zelf mogen toetsen en
evalueren. De vrees bestaat immers dat een nieuwe

regeling het eigen inkomen van de diensten nega-
tief zou beïnvloeden. Op basis van deze evaluatie
zal het voorstel worden aangepast. Mevrouw Sonja
Becq vraagt zich af of er reden is tot ongerustheid.
De heer Robert Geeraert zegt dat deze afspraken
werden gemaakt om de onrust bij de diensten weg
te nemen.

Kan de minister de schaalvergroting in de diensten
gezinszorg verduidelijken, vraagt mevrouw Sonja
Becq. In de verdeling van het urencontingent staat
dat er een voorafname is voor nieuwe erkende
diensten. Er wordt gespecifieerd dat iedere nieuwe
dienst minstens drie voltijds equivalenten in dienst
moet hebben. Dat is toch in tegenspraak met het
streven naar schaalvergroting ? 

Minister Vogels erkent dat er een contradictie be-
staat tussen het streven naar samenwerking en de
erkenning van diensten gezinszorg vanaf 3 voltijds
equivalenten. Mevrouw Becq heeft dat terecht op-
gemerkt. Het probleem is volgens de minister dat
de samenwerking via projecten wordt gefinancierd,
maar dat de regelgeving inzake erkenning ongewij-
zigd is gebleven. Drie voltijds equivalenten is in-
derdaad niet zinvol als men in feite streeft naar het
aanbieden van een brede waaier aan gespeciali-
seerde hulp. De meeste kleine diensten worden
door OCMW's georganiseerd. Daarom onderhan-
delde de minister in de eerste plaats met de Vereni-
ging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG)
over welke minimale grootte het best in het besluit
kon worden ingeschreven. Die onderhandelingen
konden nog niet succesvol afgesloten worden,
omdat het probleem interfereert met een andere
heikele kwestie : moet men al dan niet de schoon-
maakhulp meerekenen ? Het probleem is dat in de
privé-sector DAC'ers tewerkgesteld zijn die gere-
gulariseerd worden, en in de OCMW's gesco's.
Daarom konden de onderhandelingen dus nog niet
afgerond worden.

De minister heeft volgens mevrouw Sonja Becq ge-
zegd dat particulieren geen OCMW-rusthuizen
kunnen overnemen omdat dat een kerntaak is van
een OCMW. Kan de OCMW-gezinszorg van Gent
50.000 uren overdragen aan een socialistische en li-
berale dienst voor gezinszorg ? Is dat dan geen
kerntaak van het OCMW ?

De minister verduidelijkt dat er een groot verschil
is tussen beide gevallen. In Affligem ging het om
een rusthuis dat geen erkenning had en dus niet
kon overgedragen worden. Minister Van Grember-
gen heeft gezegd dat OCMW’s zich niet onbevoegd
kunnen verklaren voor de opvang van ouderen.
Een OCMW kan, volgens hoofdstuk XII van de
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OCMW-wet, wel samenwerken met een privé-part-
ner die de dienst verleent. Er zijn voldoende voor-
beelden van OCMW-diensten voor thuiszorg die, in
het kader van een schaalvergroting, hun uren aan
Familiezorg hebben overgedragen. Zorg voor ou-
deren is een kerntaak van een OCMW. Dat wil niet
zeggen dat het de dienst zelf moeten uitbaten.

Mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van
Goey en mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dienen
een amendement in (Stuk 15/7, am. nr. 45) om het
totaal van de niet-gesplitste kredieten voor pro-
gramma 41.4 572.983 duizend euro te brengen op
580.594 duizend euro. (Verhoging met 7.611 dui-
zend euro). In basisallocatie 34.02 wordt het niet-
gesplitst krediet 267.336 duizend euro gebracht op
274.947 duizend euro.

Mevrouw Sonja Becq licht toe dat dit amendement
uit principe wordt ingediend, net als vorig jaar. De
uitvoering van het besluit van de Vlaamse regering
van 18 december 1998 houdende de erkenning en
de subsidiëring van verenigingen en welzijnsvoor-
zieningen in de thuiszorg voorzag een jaarlijkse uit-
breiding van de diensten gezinszorg met 4 percent.
Nu is er slechts een verhoging van 1 percent voor-
zien. De verhoging van het budget in dit amende-
ment vult deze groei aan tot de in het thuiszorgde-
creet voorziene 4 percent.

– Regionale dienstencentra

Mevrouw Sonja Becq heeft gelezen dat de regiona-
le dienstencentra zullen verdwijnen en dat de in-
houdelijke werking ervan zou verschuiven van de
thuiszorg naar de gezondheidszorg, meer bepaald
naar het decreet eerstelijnsgezondheidszorg. Ze
vraagt zich af hoe men dan de link moet leggen
met het nieuwe zorgdecreet. De eerstelijnsgezond-
heidszorg is immers veel enger gedefinieerd dan de
thuiszorg.

– Opvoedingsondersteuning

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey stelt vast dat
het programma over opvoedingsondersteuning be-
gint te lopen. Ze vraagt naar een lijst van de the-
ma's en van de instanties die een aanvraag hebben
ingediend.

– Centra integrale gezinszorg (CIG’s)

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt zich af
waarom de bezettingsgraad van de centra integrale
gezinszorg is gedaald. Nochtans heeft de minister
de steun gekregen van de commissieleden om de
oorspronkelijke trend kunnen keren. De invulling

zou minder minimaal worden dan gepland en de
opsplitsing naar de +6-jarigen zou mogelijk wor-
den.

Programma 41.5 Gehandicaptenzorg 

– Algemeen

De heer Felix Strackx merkt op dat zowel door het
Vlaams Fonds als door de minister in de toelichting
een vreselijk ingewikkelde terminologie gebruikt
wordt. De spreker vraagt dat de toelichtingen
voortaan in verstaanbaar Nederlands worden ge-
schreven.

Mevrouw Ann De Martelaer feliciteert de minister
met haar beleidsbrief, waar ze volledig achter staat.
Er komt meer geld ; er wordt verder werk gemaakt
van zorg op maat ; de centrale aansturing van het
gehandicaptenbeleid wordt verlaten en het regio-
nale niveau krijgt meer zeggenschap in de afstem-
ming tussen vraag en aanbod ; in alle geledingen
van het Vlaamse gehandicaptenbeleid zou het in-
zicht doorgebroken zijn dat de zorg moet ver-
nieuwd worden naar een vraaggestuurd, transpa-
rant en gepersonaliseerd stelsel, waarin de zorg-
nood bepalend zal zijn voor het zorgaanbod.

– Middelen

De heer Felix Strackx stelt dat zowel de personen
met een handicap als de gehandicaptensector aan-
dringen op meer middelen voor de gehandicapten-
zorg. De spreker vraagt zich wel af waarom het
huidige budget niet volstaat. Er wordt momenteel
bijna 1 miljard euro ter beschikking gesteld voor
20.000 personen met een handicap, wat gelijk is aan
50.000 euro per persoon met een handicap. Voor-
opgesteld dat, zoals uit de toelichting blijkt, een
persoonlijk assistentiebudget ongeveer 25.000 euro
per persoon per jaar kost, dan zou men de helft van
het totale budget moeten overhouden. Voorts stelt
de spreker dat uit de begroting van het Vlaams
Fonds kan worden opgemaakt dat er 1,425 miljoen
euro inkomsten te verwachten zijn als opbrengsten
uit beleggingen. Dit betekent dat er per jaar, het
jaar rond, een kapitaal van 50 miljoen euro welis-
waar belegd is maar niet gebruikt wordt terwijl er
nog zo veel onvervulde noden zijn.

De minister antwoordt dat de volledige Vlaamse
begroting een bedrag van ongeveer 17.222 miljard
euro behelst. Welzijn, Gezondheid en Gelijke kan-
sen heeft ongeveer 2,2 miljard euro ter beschik-
king, waarvan bijna 1 miljard euro naar de gehan-
dicaptenzorg gaat. Niet 20.000 maar ongeveer
45.000 personen maken gebruik van het budget
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van het Vlaams Fonds. Ongeveer 22.000 daarvan
maken gebruik van de zorg. Van het budget voor
gehandicaptenzorg gaat ongeveer 223 miljoen euro
naar tewerkstellingsmaatregelen zoals beschutte
werkplaatsen, de CAO 26 en de VIP (Vlaamse in-
schakelingspremie). Daarnaast is er het budget
voor de individuele materiële bijstand. De reken-
som dat een persoon met een handicap ongeveer
50.000 euro krijgt, klopt dus niet. Een persoon die
in een residentiële voorziening wordt opgevangen,
kost tussen 30.000 en 47.000 euro per jaar, naarge-
lang de zorggraad. Het grootste deel van het bud-
get voor Welzijn gaat al naar personen met een
handicap maar wegens de wachtlijsten zal dat bud-
get nog toenemen in de toekomst.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat de minister beweert
dat ze erin geslaagd is nieuwe middelen in de
wacht te slepen voor de gehandicaptenzorg. De
spreker vermoedt evenwel dat het gaat om her-
schikkingen binnen de begroting voor Welzijn, en
niet om echt nieuwe middelen. Anders gesteld,
hoeveel middelen heeft het Vlaams Fonds nodig
voor constant beleid, rekening houdend met index-
verhogingen ? 

Ook mevrouw Ingrid van Kessel betwijfelt of het
wel effectief om nieuwe middelen gaat.

De minister ontkent dat de nieuwe middelen het
gevolg zijn van herschikkingen binnen de eigen be-
groting voor Welzijn, en verduidelijkt hoe de be-
groting voor het Vlaams Fonds werd opgemaakt.
Na de begrotingscontrole 2002 beschikte het
Vlaams Fonds over een werkingsdotatie van
886.435.000 euro. Na de technische en politieke bi-
laterale begrotingsopmaak 2003 werd de werkings-
dotatie voor constant beleid met 25.264.000 euro
opgetrokken tot 911.699.000 euro. Die middelen
dienen voor de uitvoering van het VIA-akkoord,
bevatten de nodige indexaanpassingen en de volu-
mestijgingen op de verschillende posten van con-
stant beleid. Bij het berekenen van de werkingsdo-
tatie voor constant beleid in 2003 heeft de Vlaamse
regering rekening gehouden met de mate waarin
de begroting voor 2002 was gerealiseerd. Voorts
werd de kostenontwikkeling van de verschillende
posten bestudeerd. De kosten voor beschutte te-
werkstelling waren bijvoorbeeld gedaald. Op basis
daarvan is een meer precieze raming gemaakt van
de kosten voor constant beleid in 2003. Na de tech-
nische en de politieke bilaterale begrotingsop-
maak, volgt het politieke akkoord. Tijdens dat
overleg werd voor een extra krediet gezorgd ter
waarde van 7.500.000 euro voor nieuwe initiatieven
om de zorgtekorten weg te werken. De werkings-
dotatie 2003 van het Vlaams Fonds bedraagt dus

919.199.000 euro. Ze dekt het constante beleid,
maakt het mogelijk beloftes zoals het VIA-ak-
koord na te komen en voorziet in extra middelen
voor nieuwe recurrente initiatieven. De minister
ontkent dat er bespaard werd op de begroting van
het Vlaams Fonds. Er werd hoogstens herberekend
en geheroriënteerd. Het Vlaams Fonds gebruikte
vroeger overschotten om achterstallige rekeningen
te betalen. Dat is veranderd sinds het derde bijblad
2002. Het Vlaams Fonds kan wel nog 12 miljoen
euro gebruiken om achterstallige rekeningen te
vereffenen.

De heer Koen Helsen onderstreept dat de gehandi-
captenzorg goed is voor 43 percent van de begro-
ting Welzijn. Het budget is ten opzichte van 2002
gestegen met 30 miljoen euro. 7 miljoen euro daar-
van zou naar de overeenkomsten uit het sociaal ak-
koord gaan, 7,5 miljoen euro naar het wegwerken
van de wachtlijsten. Wat gebeurt er met de andere
middelen ? De spreker wil ook weten of het inder-
daad zo is dat van de 7,5 miljoen euro aan bijko-
mende middelen voor 2003, een vierde naar het
persoonlijk assistentiebudget gaat, en drie vierde
naar de residentiële voorzieningen.

De spreker vraagt zich ook af wat er gebeurt met
de begrotingsoverschotten op de posten individu-
ele materiële bijstand en persoonlijk assistentie-
budget.

Mevrouw Ann De Martelaer sluit zich aan bij de
vraag van de heer Koen Helsen. Tussen 2000 en
2003 is er een verschuiving opgetreden van de klas-
sieke dienstverlening naar meer zorgvernieuwing.
Maar precies omdat zorgvernieuwing een nieuw
proces is, kunnen de middelen daarvoor niet hele-
maal worden opgebruikt. De niet gebruikte kredie-
ten vloeien terug naar de algemene middelen. Kan
er niet voor gezorgd worden dat deze middelen het
jaar nadien opnieuw voor zorgvernieuwing kunnen
worden gebruikt ?

De minister antwoordt dat zorgvernieuwing de uit-
breiding van bestaande plaatsen inhoudt. Als het
parlement de begroting goedkeurt, kan ze vanaf ja-
nuari 2003 worden uitgevoerd. Ten vroegste in juni
zal de juiste persoon gebonden zijn aan de juiste
voorziening. Dat betekent dat vijf tot zes maanden
niets uitgegeven wordt van het beschikbare budget.
Vandaar dat er altijd geld terugvloeit naar de alge-
mene begroting. Dat is niet alleen het geval in de
gehandicaptensector, maar in elk departement.

Mevrouw Van Kessel vindt dat deze middelen niet
als extra middelen mogen worden voorgesteld.
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De minister is het hier niet mee eens. Het geld is
immers maar eenmalig over. Als men nu 7,5 mil-
joen euro heeft om 300 mensen gedurende een jaar
te helpen, dan geeft men daar het eerste jaar maar
de helft van uit, omdat het om nieuw beleid gaat.
Het jaar nadien wordt de 7,5 miljoen euro echter
wel opgebruikt. De 3,75 miljoen euro die men dit
jaar niet opgebruikt, vloeit terug naar de algemene
middelen en kan hoogstens worden gebruikt om
lasten uit het verleden af te betalen of om in het
FFEU te stoppen. Daar kan men geen nieuwe re-
currente initiatieven mee nemen.

Mevrouw Sonja Becq wijst erop dat heel wat voor-
zieningen in een moeilijke financiële situatie ver-
keren, omwille van de hoge werkingskosten, die
niet altijd worden opgevangen via de toelagen (bij-
voorbeeld afval, energie, enzovoort).Ook de heer
Guy Swennen verwees hiernaar in het raam van de
bespreking.

De minister antwoordt dat de vraag naar meer
werkingsmiddelen een vraag is van de werkgevers.
Tijdens de VIA-besprekingen verkregen de werk-
gevers het herstel van de indexering van de wer-
kingsmiddelen van de voorzieningen. Daarvoor
zijn middelen vrijgemaakt in het VIA-akkoord.
Dat sociaal akkoord geldt voor vijf jaar. Op dat ak-
koord wordt niet teruggekomen. Er is tijdens deze
legislatuur geen begrotingsruimte om de werkings-
middelen te verhogen. Het is wel niet de bedoeling
dat voorzieningen failliet gaan. De minister ver-
wijst naar de studie die op vraag van het Vlaams
Welzijnsverbond werd uitgevoerd door Dexia, naar
de financiële toestand van de voorzieningen in de
gehandicaptensector en de bijzondere jeugdzorg.
Uit de studie blijkt dat de situatie van de voorzie-
ningen helemaal niet zo slecht is. Op zes december
overlegt de minister met het Vlaams Welzijnsver-
bond over dit rapport.

- Persoonsgebonden budget

De heer Felix Strackx vindt het positief dat de mi-
nister het persoonsgebonden budget verder wil uit-
bouwen. Hij hoopt dat de uitvoeringsbesluiten er
snel komen.

Mevrouw Sonja Becq vraagt of het persoonsgebon-
den budget verder zal worden uitgevoerd. Zal men
met dezelfde problemen als voor het persoonlijk
assistentiebudget te kampen krijgen, met name dat
mensen verwachten geholpen te kunnen worden
en op een wachtlijst terecht komen. Ook voor het
persoonsgebonden budget zullen er wellicht veel
aanvragen zijn.

De heer Koen Helsen vraagt hoe ver het staat met
de uitvoeringsbesluiten voor het persoonsgebon-

den budget. Wordt de streefdatum van eind 2003
gehaald ? Het is niet vanzelfsprekend dat de admi-
nistratie de prijs moet bepalen van de verschillende
vormen van dienstverlening.

– Persoonlijk assistentiebudget

De heer Koen Helsen vraagt wanneer men zal star-
ten met de inschaling van de wachtenden op de
PAB-lijst. Hij vraagt ook of de minister bereid is
om de budgethoudersverenigingen te blijven on-
dersteunen.

– Individuele materiële bijstand

De heer Felix Strackx stelt dat er nog heel wat te
doen is op het vlak van individuele materiële bij-
stand. De hulp bij de aankoop van technische hulp-
middelen moet dringend uitgebreid worden : men-
sen hebben meestal niet de nodige kennis om te
kunnen oordelen of een bepaald apparaat tech-
nisch in orde is en of de prijs aanvaardbaar is. Bo-
vendien wordt de klant vaak opgelicht. Rolstoelen
beantwoorden vaak niet aan een minimumkwali-
teit. De spreker vraagt zich af of het Vlaams Fonds
voor de aankoop van technische hulpmiddelen niet
in de plaats kan treden van de gebruikers om de
producten in grote hoeveelheden aan te kopen. Zo
kan men woekerprijzen en oplichterij voorkomen,
de kwaliteit garanderen en de prijzen doen dalen.
De spreker pleit voor de invoering van een kwali-
teitslabel en een lijst met richtprijzen of maximum-
prijzen. De oprichting van een kennisondersteu-
ningscentrum (KOC) voor hulpmiddelen wordt
door de spreker zeer gewaardeerd, maar hij vindt
het jammer dat de tussenkomst daarvan enkel ge-
garandeerd is bij complexe aanvraagdossiers. Hij
vraagt de opdracht van dat kennisondersteunings-
centrum te verruimen zodat iedereen er terecht
kan.

De minister antwoordt dat het onmogelijk is om
hulpmiddelen collectief aan te kopen, omdat pro-
ducten hoe langer hoe meer op maat worden ge-
maakt. Bovendien is het niet de opdracht van het
Vlaams Fonds om hulpmiddelen in grote hoeveel-
heden aan te kopen. De ziekenfondsen werken wel
op een collectieve basis. Zij hebben winkels waar
men hulpmiddelen goedkoop kan aankopen. Bin-
nen het vroegere systeem deed de overheid geen
collectieve aankopen. Ze omschreef wel de vereiste
kwaliteit van een bepaald hulpmiddel en bepaalde
er de prijs van. Zo werd het product dat door de
overheid werd terugbetaald, uit de vrije markt ge-
haald waardoor de prijs ervan kunstmatig hoog
bleef. Binnen het nieuwe systeem kan de vrije
markt spelen voor de prijssetting. Tegelijkertijd
krijgt de gebruiker betere informatie via de multi-
disciplinaire teams, de experten, en het kennison-
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dersteuningscentrum. Het is nu wel nog te vroeg
om dit systeem te evalueren.

De heer Jef Foubert, leidend ambtenaar van het
Vlaams Fonds voor de Sociale Integratie van Per-
sonen met een Handicap, antwoordt dat er drie in-
stanties erkend zijn in het kader van de technische
hulpmiddelen. De multidisciplinaire teams kunnen
adviezen leveren en aanvragen opstellen voor die
hulpmiddelen. Zij vormen de eerstelijnshulp. Ten
tweede is het ook mogelijk experts te raadplegen
die erkend zijn door het kennisondersteuningscen-
trum. Zij kunnen aanvullende adviezen geven over
specifieke domeinen. Tot slot is er het Kennison-
dersteuningscentrum zelf dat advies kan verlenen
maar in de eerste plaats de ontwikkeling van de
hulpmiddelen op de voet moet volgen en de ver-
wijzers en gebruikers daarvan op de hoogte moet
brengen.

De heer Koen Helsen verwijst naar de uitspraken
van de nieuwe voorzitter van het Vlaams Fonds, die
heeft beloofd impulsen te zullen geven om de nieu-
we regelingen rond persoonsgebonden budget en
individuele materiële bijstand, op een goede ma-
nier te implementeren in de praktijk. De spreker
vraagt of daar in de praktijk al iets van te merken
is en wat de houding van de raad van bestuur is. De
nieuwe voorzitter heeft ook het voornemen geuit
om de tijd die nodig is voor de verwerking van de
verslagen van de multidisciplinaire teams, tot een
maand te herleiden. De spreker vraagt hoe hij dat
zal realiseren en hoe de controle daarop zal wor-
den georganiseerd.

De minister benadrukt dat het besluit over de indi-
viduele materiële bijstand moet worden uitge-
voerd. Volgens dat besluit mag de wachttijd voor
een advies van een multidisciplinair team over de
korf van hulpmiddelen waar een persoon met een
handicap gedurende vier jaar recht op heeft, maxi-
mum 30 dagen bedragen. Als er wijzigingen aan het
besluit nodig zijn om het systeem gebruiksvriende-
lijker te maken, dan zal dat gebeuren. De proble-
men die zich momenteel stellen, hebben vooral te
maken met een administratieve vereenvoudiging
om de teams sneller te laten werken.

– Wachtlijsten

De heer Felix Strackx vraagt of de mensen die op
de wachtlijst staan voor een PAB, nieuwe klanten
zijn of dat het gaat om mensen die momenteel in
een andere zorgvorm zitten.

De minister antwoordt dat het gaat om nieuwe
klanten en dat er in Vlaanderen 30.000 mensen met
een handicap zijn die nog niet op een wachtlijst
staan.

Mevrouw Sonja Becq vraagt de minister hoe het is
gesteld met de wachtlijsten. Zo zouden naar ver-
luidt 770 mensen van op wachtlijsten zijn geholpen
in 2002, dat kon worden geleerd uit vroegere gege-
vens van de minister. Anderzijds vernam de spre-
ker via televisie van de voorzitter van het Vlaams
Fonds dat er nog meer dan zesduizend wachtenden
zijn. Er zouden ook nog heel wat mensen een per-
soonlijk assistentiebudget vragen.

De heer Koen Helsen verwijst naar de September-
verklaring, waarin minister-president Dewael heeft
beloofd om de wachtlijsten weg te werken. Bij de
begrotingscontrole werd 20 miljoen euro extra uit-
getrokken om 770 personen te helpen. Het is posi-
tief dat daar in de begroting 2003 nog 7,5 miljoen
euro extra bijkomt. 7,25 miljoen euro daarvan is
bestemd voor de hoogste urgentiegevallen. Is de
resterende 0,25 miljoen euro bestemd voor bijko-
mende plaatsen ?

De spreker wijst ook op de belofte om bij een vol-
gende begrotingscontrole de wachtlijsten definitief
weg te werken. Hij noemt het een verdienste van
de minister dat ze de wachtlijsten zichtbaar heeft
gemaakt, maar zegt het jammer te vinden dat de
lijsten nog steeds niet transparant zijn. Het blijkt
niet eenvoudig om duidelijk te maken hoeveel
mensen er nu daadwerkelijk op een lijst staan. Hij
vraagt hoe de minister dit probleem in de toekomst
wil aanpakken. Zo zouden de inschrijvingen bij de
provinciale besturen en de verslagen van de multi-
disciplinaire teams blijkbaar niet altijd vlot door-
stromen naar het Vlaams Fonds, dat al deze gege-
vens moet centraliseren, al zouden de regionale
commissies daar begin 2003 wel verbetering in
moeten brengen.

Bij de bespreking van de beleidsbrief werd al ver-
wezen naar het feit dat sommige instellingen perso-
nen met een bepaalde graad van handicap niet wil-
len opvangen. Ook de opnameplicht kwam toen ter
sprake. De heer Koen Helsen vraagt hoe de minis-
ter ervoor zal zorgen dat deze mensen niet in de
kou blijven staan. Komt er een opnameplicht ? 

De minister antwoordt dat de minister-president in
zijn Septemberverklaring 7,5 miljoen euro extra
beloofde om de wachtlijsten weg te werken. De mi-
nister van Welzijn moet nu een regeringsnota voor-
bereiden over de meest urgente vragen, zodat een
meerjarenplanning kan worden opgesteld. Het
fonds heeft terzake al heel wat werk verricht. Men
is nu drie jaar bezig met de registratie van cijfers.

De heer Jef Foubert antwoordt dat er momenteel
inderdaad een behoeftestudie wordt gemaakt voor
de bestemming van de 7,5 miljoen euro. Hiertoe
worden een aantal gegevens bijgewerkt, onder
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meer op basis van inschrijvingen, demografische
evoluties, evoluties in het buitengewone onderwijs,
gegevens van de wachtlijsten. Het betreft een
macro-economische studie om te bepalen welke
voorzieningen, ambulant, residentieel of in het
kader van het PAB, nodig zullen zijn. De studie
moet klaar zijn tegen nieuwjaar omdat de resulta-
ten moeten dienen voor de regeringsbesprekingen
over het bijblad 2003.

De minister antwoordt dat het Vlaams Fonds in
2003 nog in een overgangsperiode zit. Totnogtoe
werkte het Vlaams Fonds met een wachtlijst per
soort voorziening. Voortaan zal vraaggestuurd ge-
werkt worden. De cliënten zullen kunnen kiezen
voor de zorg die zij het liefst hebben waardoor het
Vlaams Fonds over één lijst van wachtenden zal
beschikken. Daarnaast zal het Vlaams Fonds kun-
nen zien hoe dringend de zorgvraag is. Het uitein-
delijke doel is een lijst waardoor het Vlaams Fonds
gemakkelijk kan uitmaken welke behoeften de
meest dringende zijn. Het doet er dan niet toe of
men wacht voor nursing, PAB of PGB. Dankzij het
persoonsgebonden budget (PGB) is de aard van de
voorziening van geen belang meer omdat men bij-
voorbeeld nachtopvang in een voorziening zal kun-
nen combineren met dagopvang thuis.

Er zijn evenwel nog enkele moeilijkheden. Zo is er
nog geen systeem om uit te maken welke zorg-
vraag de meest dringende is. Bovendien zorgt het
bestaan van een wachtlijst voor nog meer inschrij-
vingen. Wie zich laat inschrijven, probeert ook een
zo hoog mogelijke urgentiecode te verkrijgen.

Een ander probleem is de vraag of men voorzie-
ningen kan dwingen om mensen op te nemen, wan-
neer blijkt dat hun urgentie het grootst is. Vorig
jaar werd er samen met de sector voor geopteerd
om niet te komen tot een opnameplicht. Dit omdat
de leefgroepen binnen de voorzieningen leefbaar
moeten blijven, en niet te veel zwaar zorgbehoe-
venden mogen bevatten. In plaats van verplichte
opnames wordt de sector binnen het regionale
overleg geresponsabiliseerd. Het regionale overleg
zoekt wat zijn voorzieningen kan doen voor de
mensen op de wachtlijst en wijst vervolgens men-
sen en middelen toe. Vorig jaar konden meer dan
700 personen op de wachtlijst worden geholpen.
Waarschijnlijk was dit mogelijk door herschikkin-
gen binnen de bestaande voorzieningen, die meer
middelen en personeel hebben ingezet om met de-
zelfde infrastructuur meer mensen op te vangen.
Zij hebben nu wel hun laatste reserves opgebruikt.
Er werden immers geen VIPA-subsidies voor in-
frastructuurwerken aangevraagd. Volgend jaar
moet het Vlaams Fonds een soort regisseur benoe-

men voor het tweede overgangsjaar om te onder-
handelen met het regionale niveau. Die persoon
moet de huidige creativiteit om oplossingen te vin-
den stimuleren en de regio's responsabiliseren. Be-
doeling is de meest urgente zorgvragen weg te wer-
ken en in de regio’s zorg op maat te creëren. Het is
de verantwoordelijkheid van het Vlaams Fonds om
deze regisseur te benoemen. Dat denkspoor zal
volgend jaar uitgewerkt worden. De veranderingen
op het vlak van zorgvernieuwing moeten structu-
reel verankerd worden in de werking van het
Vlaams fonds.

De heer Koen Helsen vraagt of de vooropgestelde
timing van eind 2002 wordt gehaald voor de be-
hoeftestudie. Of zullen het de regionale overlegor-
ganen zijn die bepalen hoe de verdere opvang van
de urgentievragen dient te gebeuren ? Er zou te-
vens voor het wegwerken van de wachtlijsten wor-
den overgegaan van een centrale taskforce naar
het responsabiliseren van het regionale niveau. Er
zouden ook regisseurs worden benoemd. Welke
positie zal hij bekleden en welke bevoegdheden zal
hij hebben ?

Mevrouw Ann De Martelaer sluit zich aan bij de
heer Koen Helsen. Hoe zal die rol van regisseur
worden ingevuld : komt er één regisseur of één per
provincie ? Is daar al een naam op geplakt ? Welk
mandaat krijgt die persoon ? Is er een constante
bewaking van het proces met de producer ? In de
beleidsbrief staat dat het evident is dat deze regier-
ol een formeel gezag krijgt op het centrale niveau
van het Vlaamse gehandicaptenbeleid. Wat wordt
daarmee bedoeld ?

De heer Jef Foubert antwoordt dat er nog geen be-
slissing genomen is. Er zijn drie mogelijkheden : ie-
mand van het personeel van het Vlaams Fonds ; de
aanwerving van een contractueel of het sluiten van
een contract met een of andere instantie. Diegenen
die regisseur worden, zullen de krachtlijnen uitvoe-
ren van het Vlaams Fonds. Er zal daarvoor een
commissie ad hoc worden opgericht. De inspectie
zal een vrij actieve rol moeten spelen en de nodige
elementen aanbrengen zodat de regisseur het re-
gionaal overleg kan helpen te werken met welbe-
wuste criteria om ervoor te zorgen dat er een
goede afstemming gebeurt van de mensen die moe-
ten worden opgenomen en de voorzieningen. Dat
moet ertoe bijdragen dat de voorzieningen op een
harmonieuze wijze worden uitgebouwd binnen het
aanbod in de regio.

Mevrouw Ann De Martelaer heeft de indruk dat
de koerswijziging die de minister voorstelt van een
aanbodgestuurd naar een vraaggestuurd beleid, bij
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het Vlaams Fonds nog niet zo gesmeerd loopt als in
de beleidsbrief wordt voorgesteld.

De heer Koen Helsen wijst erop dat de informati-
sering in de hoofdzetel en de provinciale diensten
van het Vlaams Fonds niet van een leien dakje
loopt : zijn daarvoor extra acties en budgetten uit-
getrokken en is het niet wenselijk een aantal zaken
uit te besteden ?

– Gebruikersparticipatie

Mevrouw Sonja Becq vindt het positief dat de mi-
nister extra middelen uittrekt voor de gebruikers-
participatie. Welke rol voorziet de minister voor dit
gebruikersplatform. Het is een vraag die ze ook
stelde naar aanleiding van de subsidiëring van het
OOK (Ouderenoverlegkomitee). Krijgt dit plat-
form voor personen met een handicap een beleids-
adviserende of een beleidsuitvoerende taak ?
Komt er een decretale verankering om deze ge-
bruikersraden te institutionaliseren en hun werking
te ondersteunen. Welke criteria zal de minister ge-
bruiken om de representativiteit van dit platform
te omschrijven en te garanderen ?

Mevrouw Ann De Martelaer stelt dat er in de
praktijk twee soorten organisaties van gebruikers
in de gehandicaptenzorg zijn : organisaties die
vechten voor meer bedden en organisaties die
vechten voor zorgvernieuwing. Volgens de spreker
zou het interessant zijn dat beide elkaar vinden.
Zelf wil ze graag de spreekbuis zijn van de ijve-
raars voor zorgvernieuwing.

De minister antwoordt dat de VZW GRIP (Gelij-
ke Rechten voor Ieder Persoon) kan vergeleken
worden met het OOK. Het is de bedoeling om de
gebruikers te structureren en te versterken. De
GRIP kan als gesprekspartner voor de overheid
dienen. Dat is niet gemakkelijk in de gehandicap-
tensector. Het is moeilijk om de representativiteit
van de verschillende organisaties te beoordelen.
Sommige verenigingen verdedigen alle personen
met een handicap, andere beperken hun werking
tot een specifieke groep. Het is niet gemakkelijk
om een representatieve gesprekspartner te vinden
die de gebruikersverenigingen overkoepelt. De
GRIP moet een platform worden dat als gespreks-
partner van de overheid kan dienen zowel om pro-
blemen aan te kaarten, advies te geven en de uit-
voering van het beleid te bewaken. Er is ook in 10
miljoen euro voorzien om bij het regionale overleg,
dat belangrijker zal worden, een vertegenwoordi-
ger van de verbruikers te betrekken.

– Werkgelegenheid voor personen met een handi-
cap 

Mevrouw Ann De Martelaer haalt de initiatieven
in de tewerkstellingssector aan. De spreker stelt
vast dat er voor CAO26 meer machtigingen moge-
lijk zijn dan in 2002, terwijl ook voor de Vlaamse
Inschakelingspremies (VIP) het budget stijgt. De
spreker vraagt of men kan nagaan welke impact
beide systemen op elkaar hebben, of ze aan hun
doelstellingen beantwoorden en of ze compatibel
zijn. Overweegt het Vlaams Fonds verder onder-
zoek hierover ?

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen zou graag ver-
nemen hoe het Vlaams Fonds aankijkt tegenover
de overheveling van arbeid voor personen met een
handicap van het beleidsdomein Welzijn naar het
beleidsdomein Werkgelegenheid. De spreker stelt
dat Werkgelegenheid – en meer concreet de lokale
werkwinkels – niet systematisch aandacht besteedt
aan de samenwerking met het Vlaams Fonds.

De heer Jef Foubert licht toe dat CAO 26 en VIP
dezelfde doelstelling hebben, namelijk mensen met
een handicap meer kansen geven in het normale
arbeidscircuit. Het rendementsverlies wordt ge-
compenseerd zodat de betrokkenen aan dezelfde
loonvoorwaarden kunnen werken. Het VIP is een
administratief gemakkelijkere weg, maar de tege-
moetkoming is begrensd tot 30 procent van het mi-
nimumloon in een bepaalde branche. In CAO 26
wordt het rendementsverlies ingeschat door de fe-
derale arbeidsinspectie en wordt dat rendements-
verlies gecompenseerd in het effectieve loon. De
verwachting was dat het administratief eenvoudi-
gere VIP de CAO 26 zou verdringen, maar dat is
niet gebeurd. Omwille van financiële redenen heeft
ook CAO 26 een stijging gekend. Men verkiest te
wachten op de federale arbeidsinspecteurs omdat
de werkgevers zo een groter deel van het loon kun-
nen recupereren. Over de effectiviteit zijn er al stu-
dies gebeurd. Over het algemeen verhoogt deze
tussenkomst de kansen van de betrokkenen op de
arbeidsmarkt.

Mevrouw Patricia Ceysens betreurt dat het rende-
mentsverlies alleen kan worden gecompenseerd
binnen de relatie tussen werkgever en werknemer.
Zulks is niet mogelijk voor iemand die een zelf-
standig beroep wil uitoefenen. Er zijn alleen ver-
goedingen mogelijk voor de uitrusting en niet voor
inkomensverlies.

Stuk 15 (2002-2003) – Nr. 8-J 60



De heer Jef Foubert antwoordt dat het in het geval
van een CAO per definitie gaat over de relatie tus-
sen werkgever en werknemer.

– Beter bestuurlijk beleid

De heer Koen Helsen vraagt hoe ver het staat met
de hervormingen in het kader van Beter bestuur-
lijk beleid. Het Vlaams Fonds zou een intern ver-
zelfstandigd agentschap worden, met de naam
Agentschap voor Personen met een Handicap. Dit
agentschap zou autonoom en doelgericht functio-
neren, een aantal voorzieningen aansturen en indi-
viduele dossiers voor betoelaging voorbereiden.

De minister antwoordt dat de Vlaamse regering in
de eerste helft van november de knoop heeft door-
gehakt rond de dertien toekomstige beleidsdomei-
nen in Vlaanderen. Welzijn en gezondheid zouden
daarbij samen één beleidsdomein vormen. De
goedgekeurde structuur impliceert een overkoepe-
lende beleidsraad met daaronder een beleidsvoor-
bereidende en administratieve raad. Binnen de sec-
tor Welzijn en Gezondheid zijn er vijf verzelfstan-
digde agentschappen, waarvan drie met rechtsper-
soonlijkheid, namelijk Kind en Gezin, Jongeren-
welzijn en het Vlaams Fonds. Bij deze agentschap-
pen heeft het management meer vrijheid voor
onder meer het aankopen van eigendom. Daar-
naast is er één extern verzelfstandigd agentschap,
dat de openbare psychiatrische ziekenhuizen van
Geel en Rekem omvat. Mettertijd zal het worden
omgevormd tot een openbaar psychiatrisch cen-
trum dat voor heel Vlaanderen actief zal zijn en
waarvan deze twee ziekenhuizen deel zullen uitma-
ken. Er zijn ook twee intern verzelfstandigde
agentschappen : Zorg en Ouderen en Inspectie.

De minister antwoordt voorts dat er vanaf 1 sep-
tember een veranderingsmanager was aangeduid,
die gevraagd werd de verschillende beleidsdomei-
nen in te vullen op basis van regels over wat groot
genoeg is om verzelfstandigd te worden. Hij moest
ook nagaan wat intern of extern verzelfstandigd
kon worden. Intern verzelfstandigd betekent dat er
geen raad van bestuur is ; extern verzelfstandigd
betekent dat er wel een raad van bestuur is. In het
nieuwe systeem moet de raad van bestuur de ma-
nager ondersteunen in zijn opdracht. Deze raad
van bestuur zou samengesteld worden op basis van
deskundigheid inzake management, financieel be-
heer of personeelsbeleid. Nu zijn de bestaande
raden van bestuur in de gehandicaptensector en in
Kind en Gezin samengesteld uit vertegenwoordi-
gers van de sociale partners. Dat zal in de toekomst
dus niet meer het geval zijn.

In het oorspronkelijke concept zouden Kind en
Gezin en Jongerenwelzijn een extern verzelfstan-
digd agentschap (EVA) worden omdat ze eigen
personeel hebben. Bij Kind en Gezin zijn dat onder
meer de regioverpleegkundigen en bij Jongeren-
welzijn is dat het personeel van de gemeenschaps-
instellingen en van de comités voor bijzondere
jeugdzorg. In dat voorstel was het Vlaams Fonds,
dat niet over eigen personeel beschikte, een intern
verzelfstandigd agentschap (IVA) omdat het geen
eigen personeel had.

In haar einddeliberatie heeft de regering het advies
gevolgd van de stuurgroep Beter bestuurlijk beleid.
Er zou alleen sprake zijn van een EVA wanneer er
financieringsbronnen zijn die niet afhankelijk zijn
van de Vlaamse Gemeenschap. Daardoor zijn heel
wat EVA's uiteindelijk IVA's met rechtspersoon-
lijkheid geworden, onder meer het Vlaams Fonds,
Kind en Gezin en Jongerenwelzijn, de verzelfstan-
digde agentschappen van welzijn. Er zou ook een
raadgevend comité worden opgericht waarin de
onderaannemers, die het beleid waarmaken op het
terrein, hun stem kunnen laten horen over de uit-
voering van het beleid.

Dit model maakt, dat het deel Tewerkstelling van
het Vlaams Fonds, verhuist naar het beleidsdomein
Economie, Tewerkstelling en Toerisme. Deze over-
heveling gaat evenwel pas in vanaf 1 januari 2004.
Tot dan blijven minister Vogels en het Vlaams
Fonds de volle verantwoordelijkheid dragen voor
de werkgelegenheid van personen met een handi-
cap. Volgend jaar zal de concrete overheveling van
tewerkstelling naar het nieuwe beleidsdomein wor-
den uitgewerkt. Dan zal er ook worden gediscus-
sieerd over de overdracht van middelen, de over-
gang van personeel en de garanties dat personen
met een handicap volwaardig worden meegeno-
men in een tewerkstellingsbeleid dat gevoerd
wordt door het departement Tewerkstelling, Eco-
nomie en Toerisme.

– Allochtone personen met een handicap

Met het oog op het Europees Jaar van personen
met een handicap, had mevrouw Ann De Martela-
er graag geweten hoeveel allochtone personen met
een handicap een beroep doen op de gehandicap-
tenzorg. Is een meer vraaggestuurd beleid voor
personen met een handicap van allochtone af-
komst niet aangewezen en moet ook hierover geen
onderzoek verricht worden ?

De minister vindt dit een heel terechte opmerking.
Binnen het Vlaams Fonds zijn er geen cijfers over
het aantal personen van allochtone origine. Ze ver-
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onderstelt dat de mantelzorg bij de allochtonen
nog beter ontwikkeld is. Ze vermoedt echter ook
dat allochtonen, net zoals autochtone kansarmen,
de voorzieningen van het Vlaams Fonds onvol-
doende kennen. Voor bepaalde handicaps is er wel
een oververtegenwoordiging van autochtonen. An-
derzijds worden karakteriële problemen bij een
kind door hoger opgeleiden vaak vertaald als een
handicap, bijvoorbeeld als een stoornis van het au-
tismespectrum. In de lagere sociale klassen wordt
een dergelijk kind bestempeld als een kleine crimi-
neel, waardoor het kind vaker in de Bijzondere
Jeugdzorg terechtkomt. Ook in de welzijnssector is
er dus een Mattheuseffect. De minister meent dat
het goed zou zijn deze fenomenen verder te laten
onderzoeken in het licht van de interculturalise-
ring.

– Zorgregio’s en Vlaams Fonds

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen leest in de be-
leidsbrief dat de beslissingen gaan genomen wor-
den in de provincies en de kredieten op regionaal
niveau gaan verdeeld worden. Maar dan zal de pro-
vinciale invulling in het Vlaams Fonds moeten her-
zien worden als het decreet op de zorgregio's er
komt. Hoe moet dit opgevangen worden ?

De minister antwoordt dat het ontwerp van de-
creet over de zorgregio’s in eerste instantie over-
legmodellen wil uitwerken voor samenwerkings-
verbanden van de eerstelijnshulp. Op lange termijn
komt er een zorgdecreet Vlaanderen waarbij ieder-
een ongeacht leeftijd een zelfde kwaliteit van aan-
bod tegen gelijke prijs zal krijgen. Ook de per-
soonsgebonden budgetten in de gehandicaptensec-
tor evolueren naar een systeem waarbij personen
met een handicap ook zorg kunnen kopen bij een
thuiszorgvoorziening. De minister kan zich voor-
stellen dat de gehandicaptenzorg dan voor een deel
gecoördineerd wordt door een samenwerkingsver-
band van de eerste lijn waar de thuiszorg, de medi-
sche zorg en de gehandicaptenzorg een belangrijke
rol spelen. Dat kan echter pas op middellange ter-
mijn gerealiseerd worden. Het is niet de bedoeling
om de bestaande overlegstructuren, voornamelijk
tussen de residentiële voorzieningen, de komende
jaren te verplichten tot overleg in de zorgregio’s.
Die regio’s zijn te klein voor overleg tussen enkel
gehandicaptenvoorzieningen.

Programma 41.6 Maatschappelijk opbouwwerk 

– Aanwending van de middelen 

Mevrouw Marijke Dillen vindt dit programma een
schoolvoorbeeld van de versnippering binnen de

welzijnssector. Ook op andere begrotingsposten
worden middelen aangewend voor maatschappe-
lijk opbouwwerk. Is er geen sprake van overlappin-
gen ? Voorts vraagt de spreker een overzicht van
de aanwending van de middelen om na te gaan of
ze wel doeltreffend worden gebruikt. Een coheren-
te duidelijke aanpak is noodzakelijk.

De minister antwoordt dat er weinig is veranderd
aan de toewijzing van middelen aan initiatieven in
het maatschappelijk opbouwwerk. Het beleid is
constant. Het grootste deel van de middelen gaat
naar de RISO's (regionale instituten voor samenle-
vingsopbouw), een deel naar de instellingen voor
samenlevingsopbouw (voor meer gedetailleerde in-
formatie zie bijlage).

– Leefbaarheid Doel

Mevrouw Marijke Dillen herinnert zich dat vorig
jaar onder dit programma financiële middelen wer-
den vrijgemaakt voor de leefbaarheid van Doel. In
2002 zou het departement Welzijn, Volksgezond-
heid en Gelijke Kansen samen met de gemeente
Beveren werken aan het instandhouden van de in-
frastructuur, en het gemeenschapsleven in de regio
nieuwe impulsen geven. Wat zijn de resultaten ? Is
het de bedoeling om hieraan volgend jaar opnieuw
specifieke aandacht te besteden ?

De minister antwoordt dat in het kader van het
project Leefbaarheid Doel permanent een op-
bouwwerker van RISO Oost-Vlaanderen aan het
werk is. Het enige verschil is dat dit het voorbije
jaar als project en thans structureel in de begroting
is opgenomen. Daarmee voert de regering het ak-
koord over Doel uit. De recente uitspraak van het
Arbitragehof verandert daaraan niets. Die betrof
immers een klacht over het Deurganckdok, waar-
aan de werken nu toch mogen doorgaan.

– Heroriëntering van de sector

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat er
in de toelichting weinig verduidelijking wordt ge-
geven bij het maatschappelijk opbouwwerk. Het is
nochtans de sector die in de toekomst het sterkst
zal veranderen. De minister plant immers een
schaalvergroting door te voeren en het inburge-
ringbeleid, het migrantenbeleid, het buurtwerk,
schoolopbouwwerk onder het maatschappelijk op-
bouwwerk te brengen. Dat zijn zaken die momen-
teel in verschillende begrotingen verspreid zijn en
die vaak met maatschappelijk opbouwwerk bezig
zijn. Ze volgt de redenering van de minister dat de
zaken op langere termijn moeten samenwerken. Ze
vindt het raar dat dit vanaf 1 januari 2006 het geval
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zou zijn. Men kan nog niet vooruitkijken naar de
volgende regeerperiode en bovendien veroorzaakt
dat ongerustheid in de sector. Welke concrete stap-
pen werden er al gezet en welke voorbereidingen
zijn er getroffen ? Wat de methodiek betreft, zitten
een aantal sectoren op dezelfde lijn, maar wat de
financiële en praktisch organisatorische middelen
betreft, is dat niet het geval. Mensen die in school-
opbouwwerk in dienst zijn hebben bijvoorbeeld
een ander loon dan de medewerkers van een inte-
gratiecentrum, en niemand is, als de sectoren sa-
menkomen, bereid om een stap achteruit te zetten.
Tegen 2006 zullen dus heel wat meer middelen
nodig zijn om de veranderingen in rust door te voe-
ren.

De minister antwoordt dat de evolutie te maken
heeft met het minderhedenbeleid. Als men evolu-
eert in de richting van interculturalisering, dan zijn
er op de verschillende bestuursniveaus mensen
nodig die de verschillende departementen voorbe-
reiden op het leren omgaan met verschillende be-
volkingsgroepen. Uitgangspunt van de heroriënta-
tie is enerzijds een programmatie op te stellen voor
de lokale integratiediensten. De overheid zal vast-
leggen per hoeveel inwoners er een integratie-
dienst op het vlak van personeel kan worden gefi-
nancierd door de Vlaamse overheid. Nu zijn er
middelen voorhanden in het kader van het decreet
van 1998 op de etnisch-culturele minderheden.
Deze middelen gaan gedeeltelijk naar de lokale in-
tegratiediensten en gedeeltelijk naar de lokale in-
tegratiecentra. Tegelijk wordt anderzijds ook een
programmatie voor de particuliere integratiecentra
uitgewerkt. De ondersteuning voor samenlevings-
opbouw voor allochtonen en autochtonen moet
geïntegreerd worden. Nu zijn samenlevingsopbouw
en lokale integratiecentra vaak in dezelfde buurten
actief. Men wil hiervoor geen twee aparte decreten.
Vandaar dat voor de programmatie van de lokale
integratiecentra, de lokale integratiecentra en de
samenlevingsopbouw worden samengenomen. Er
wordt bekeken hoeveel personeel in een bepaalde
regio nodig is voor de samenlevingsopbouw voor
allochtonen en autochtonen. De minister wil daar-
bij stapsgewijs te werk gaan tot 2006. Voor 2003
zijn er al middelen om de lokale integratiediensten
verder uit te bouwen. In december gaat alvast een
werkgroep van start met vertegenwoordigers van
de administratie en de twee betrokken sectoren.
Tegelijk komt er een technische werkgroep die zich
zal buigen over financiële en personeelskwesties.
Het is de bedoeling dat nog tijdens deze regeerpe-
riode een voorontwerp van decreet wordt opge-
steld. Het is dan aan de volgende regering om dit
verder af te ronden.

Mevrouw Van Cleuvenbergen vindt dat geen goede
formule. Men moet in elk geval garanderen dat de
volgende regering in staat is om het dossier over te
nemen.

– Schoolopbouwwerk

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat het
schoolopbouwwerk thans thuishoort binnen de ge-
lijke onderwijskansen. Maar in de praktijk werkt
het anders. Wat is de visie van de minister terzake,
gezien de maatschappelijke ontwikkelingen ? Voor
minderheden lijkt het schoolopbouwwerk immers
erg belangrijk te gaan worden.

De heer Geert Lauwers, kabinetsmedewerker, ant-
woordt namens de minister dat er overleg is opge-
start tussen de kabinetten van minister Vander-
poorten en minister Vogels, de administraties Wel-
zijn, Onderwijs en Stedenbeleid en de betrokken
sectoren om een visie rond schoolopbouwwerk te
ontwikkelen. Op dit moment is schoolopbouwwerk
nog een noemer waaronder uiteenlopende werkin-
gen ressorteren. Er komt in een volgende fase ook
overleg met de verschillende lokale besturen, want
zij financieren thans het leeuwendeel van de initia-
tieven terzake. Ook zij moeten de visie dragen.

– SIF-projecten

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wijst erop dat
momenteel heel wat projecten met SIF-middelen
worden gefinancierd. Wat zal er met deze projecten
gebeuren wanneer de SIF-middelen worden stop-
gezet en overgeheveld naar het Gemeentefonds ?
Het SIF zorgde voor zekerheid voor drie jaar. Nu
wordt men afhankelijk van de middelen die de ge-
meenten jaar na jaar wensen uit te trekken.

De minister antwoordt dat de gemeenten een
meerjarenplan zullen moeten opstellen dat gebon-
den is aan de bestuursperiode. Vroeger moesten de
gemeenten SIF-projecten indienen, die na een
lange weg doorheen de administratie, door de
Vlaamse regering werden goedgekeurd. Voortaan
wordt de autonomie van de gemeenten gerespec-
teerd. Zij krijgen middelen en kunnen die besteden
op basis van de eigen beleidsprioriteiten. Het is on-
vermijdelijk dat sommige gemeenten veeleer een
infrastructurele reflex gaan vertonen en andere
een sociale. Het was een politieke keuze om de ge-
meenten meer autonomie toe te kennen.

– Ervaringsdeskundigen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wijst op het be-
lang van ervaringsdeskundigen. Zij wil weten in
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welke mate zij zullen worden ingeschakeld in de
sector.

Programma 41.7 Maatschappelijk welzijn 

– Algemeen

Mevrouw Marijke Dillen betreurt dat er geen ge-
coördineerde aanpak is voor dit programma. Men
heeft het over tal van doelgroepen, middelen, prio-
riteiten en programma’s, zodat men geen globaal
overzicht heeft over het totaal van de middelen die
vrijgemaakt worden voor alle doelgroepen binnen
het programma Maatschappelijk welzijn.

De minister antwoordt dat de middelen op het pro-
gramma Maatschappelijk welzijn onder meer stij-
gen omdat de programmatie die werd afgesproken
voor de lokale integratiediensten, in 2003 al ge-
deeltelijk zal worden ingevuld. Van de nieuwe mid-
delen gaat ook 170.000 euro gaat naar het Forum
van organisaties van etnisch-culturele minderhe-
den. Dat forum is een gesprekspartner namens de
etnisch-culturele minderheden van de Vlaamse re-
gering. Het is een partner van het beleid van de
Vlaamse regering en communiceert daarover met
de verschillende allochtone gemeenschappen die
het vertegenwoordigt. Het forum heeft onder meer
meegewerkt aan het onderzoek naar de effecten
van sociaal-culturele kenmerken op het gedrag van
jongeren en de opmaak van het nieuwe strategi-
sche plan voor minderheden. Een deel van de stij-
ging van de middelen voor het maatschappelijk
welzijn, met name 127.090 euro, is bestemd voor de
uitvoering van het Vlaams Interprofessioneel Ak-
koord.

Voorts vindt mevrouw Marijke Dillen dat de stra-
tegische doelstellingen die op pag. 359 van de toe-
lichting worden omschreven, niet concreet genoeg
worden ingevuld.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen verwijst naar de
opmerkingen in het verslag van het Rekenhof over
het maatschappelijk welzijn in het algemeen en
over de begeleidende maatregelen bij het inburge-
ringsbeleid. Werd daarop reeds een antwoord ge-
formuleerd, en zal dat in een amendement aan bod
komen ? 

– Etnisch-culturele minderheden

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat het pro-
gramma Maatschappelijk welzijn de klemtoon legt
op een beleid voor etnisch-culturele minderheden
en nieuwkomers. De middelen hiervoor stijgen ook
voor 2003 aanzienlijk.

Mevrouw Marijke Dillen vraagt hoe het staat met
de tolkendienst, omdat zij daarover niets terug-
vindt in de toelichting. Gaat het om projecten of
zijn deze diensten structureel in het beleid veran-
kerd ?

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat in het
verleden het project Babel projectsubsidies kreeg.
Eind december 2002 komt er een eind aan deze
subsidiëring. Wordt het project dan binnen het re-
guliere beleid verankerd ? 

De minister antwoordt dat de tolkendienst Babel
een jaar geleden werd opgestart, en goed evolu-
eert. Er zal in de toekomst verder in een netwerk
worden samengewerkt met andere tolkendiensten.
Totnogtoe heeft Babel enkel telefonische tolken.
De dienst wordt volgend jaar verder projectmatig
gesubsidieerd. Een decretale onderbouw is nog te
voorbarig.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat het de-
creet etnisch-culturele minderheden drie functies
heeft : onthaal, emancipatie en opvang. Opvang
valt deels onder de federale bevoegdheid, maar
voor emancipatie, wat een Vlaamse bevoegdheid is,
worden zeer weinig Vlaamse middelen uitgetrok-
ken. Bovendien gaat het daar meestal om tijdelijke
SIF-projecten. De middelen voor onthaal zijn de
middelen die voor inburgering worden uitgetrok-
ken. Wat is het beleid ten aanzien van mensen zon-
der papieren ? Zij voldoen niet aan de omschrij-
ving van de nieuwkomers, maar moeten ook op een
humane wijze worden opgevangen. Het is bekend
dat het decreet op de etnisch-culturele minderhe-
den zal worden aangepast, maar in welke richting ?
Zal de minister aan dit probleem tegemoetkomen ?

De heer Geert Lauwers, kabinetsmedewerker van
de minister, stelt dat het opvangbeleid voor men-
sen zonder papieren, zoals het hele minderheden-
beleid, tot de opdracht van de minderhedensector
behoort. Integratiediensten en -centra bouwen mo-
menteel in de verschillende werkingsgebieden net-
werken uit van welzijnsvoorzieningen en andere
voorzieningen die voor mensen zonder papieren
toegankelijk zouden moeten zijn en voor hen een
aanbod zouden moeten hebben. Binnen de Vlaam-
se interdepartementele commissie etnisch-culturele
minderheden, waar er een werkgroep opvangbe-
leid bestaat, wordt zeer sterk aan de weg getim-
merd om de rechten en mogelijkheden van die
mensen in onze samenleving te garanderen. Die
zijn wel begrensd door en moeten in samenhang
gezien worden met het federale migratie- en uitwij-
zingsbeleid. Er wordt een werkgroep opgericht om
de taken van de integratiediensten (lokale bestu-
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ren), de particuliere integratiecentra en de publie-
ke (provinciale integratiecentra verfijnder in kaart
te brengen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen haalt aan dat er
in het kader van het decreet etnisch-culturele min-
derheden niet-gereglementeerde subsidies worden
toegekend voor projecten met een experimentele
waarde om allochtone jongeren onder meer aan-
sluiting te doen vinden bij het reguliere jeugdwerk.
Aan de jeugdsector werd eind april bekendge-
maakt dat de aanvragen vóór 1 juni moesten wor-
den ingediend. Deze termijn is veel te kort. Volgens
de spreker zou ook het reguliere jeugdwerk subsi-
dies moeten krijgen. Nu gaat het bijna altijd om
subsidies voor projecten. Het reguliere jeugdwerk
werkt echter met andere perioden, waardoor het
voor hen praktisch onmogelijk was om de aanvraag
tijdig in te dienen. Waarom werkt de minister niet
meer samen met het reguliere jeugdwerk ? 

In het decreet etnisch-culturele minderheden is
een belangrijke taak weggelegd voor de provincies.
Deze taak loopt verder tot het eind van de experi-
mentele periode, op 1 november 2003. Intussen
moeten een aantal stappen gezet worden in het
kader van het inburgeringsdecreet. In welke mate
worden de provincies daarbij betrokken ? Het is
voor hen onduidelijk hoe ze in de toekomst zullen
worden gefinancierd. Wordt er van hen verwacht
dat zij zelf stappen ondernemen, of moeten ze
wachten op een initiatief van de gemeenten ? 

– Inburgering

Met betrekking tot ba. 34.02 'Subsidies in het
kader van het inburgeringsbeleid', vraagt mevrouw
Marijke Dillen hoe het beleid in de toekomst zal
worden ingevuld. Want hoewel de minister er zelf
wellicht van overtuigd is dat het ontwerp van de-
creet zal worden goedgekeurd, is dat nog lang niet
zeker. Voor 2002 was voorzien in duizend bijko-
mende projecten. Zijn al deze projecten gereali-
seerd ? Hoe zijn de projecten regionaal verspreid ?

De spreker beseft dat het onderwerp inburgering
nog uitvoerig aan bod zal komen bij de bespreking
van het ontwerp van decreet inburgering, maar
toch wil zij nu al kwijt dat zij betreurt dat de beste-
ding van de middelen alweer niet wordt gekoppeld
aan verplichtingen. Noch in de beleidsbrief, noch in
de toelichting is er sprake van een resultaatsverbin-
tenis. Nochtans zou die ook de belangen van de
doelgroepen dienen. Wie zich bereid toont om zich
werkelijk te integreren, wordt makkelijker aan-
vaard.

De minister antwoordt dat de opdrachten van de
integratiediensten en -centra worden gedefinieerd
in convenants, waarvan de naleving ook door de in-
spectie wordt gecontroleerd. De beleidsvisie is in
deze dus zeker belangrijk. De Vlaamse overheid
kent niet zomaar middelen toe zonder prioriteiten
te bepalen.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat nu
reeds vaststaat dat de middelen voor inburgering
ontoereikend zullen zijn, zelfs wanneer die zouden
worden opgetrokken bij de begrotingsaanpassing
2003.

De minister antwoordt dat er voor 2003 geen bij-
komende middelen worden voorzien voor inburge-
ring. De middelen voor inburgering lopen tot no-
vember. Voor de verdeling van de middelen over
de verschillende onthaalbureaus, verwijst de minis-
ter naar de lijst met goedgekeurde inburgeringstra-
jecten voor 2002, die naar aanleiding van een vraag
om uitleg van mevrouw Van Cleuvenbergen aan de
commissieleden werd overgezonden. Vermits de
projecten lopen tot november, kan de Vlaamse re-
gering wachten op de goedkeuring van het ontwerp
van decreet op de inburgering vooraleer bij een be-
grotingsaanpassing bijkomende middelen uit te
trekken.

De spreker stelt vast dat in de toelichting de doel-
groep voor inburgering wordt beperkt tot volwas-
senen, terwijl het in het ontwerp van decreet ook
over minderjarigen gaat. Mag hieruit besloten wor-
den dat alle middelen in de begroting naar volwas-
senen gaan, en dat er nadien nog extra middelen
moeten komen voor minderjarigen, of gaat het hier
om een vergetelheid ? 

De minister antwoordt dat krachtens de huidige re-
gelgeving de doelgroep van het inburgeringbeleid
bestaat uit volwassen nieuwkomers met achters-
tandskenmerken. Er wordt 250.000 euro uitgetrok-
ken om een aantal onthaalbureaus ervaring te
laten opdoen met het opvangen en oriënteren van
minderjarige nieuwkomers. In het ontwerp van de-
creet horen kinderen inderdaad tot de doelgroep.

De spreker leest in de toelichting dat er middelen
zullen worden uitgetrokken voor communicatie
met de bevolking over inburgering. Dit is inder-
daad zeer belangrijk, maar welke stappen heeft de
minister terzake reeds gezet, en wat zijn de verdere
plannen ? 

De minister antwoordt dat er voor de sensibilisatie
van de bevolking spotjes werden uitgezonden op
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de regionale televisie. en advertenties werden op-
genomen in de regionale pers.

Mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van
Goey en mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dienen
een amendement (Stuk 5/7, am. nr. 47) in om het
totaal van de niet-gesplitste kredieten voor pro-
gramma 41.7 88.251 duizend euro te brengen op
91.725 duizend euro. (Verhoging met 3.474 duizend
euro). In basisallocatie 12.03 wordt het niet-gesplit-
ste krediet 0 duizend euro gebracht op 3.474 dui-
zend euro.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat inburgering een ho-
rizontaal beleid bij uitstek moet zijn. Om deze
reden wordt voor deze verhoging niet in een com-
pensatie voorzien. Alle departementen moeten
middelen bijdragen voor inburgering. Er moeten
voldoende middelen zijn om te voorzien in de no-
dige trajecten. Ook de gemeenten moeten hierin
voldoende zekerheid kunnen krijgen, en bieden.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey voegt hieraan
toe dat dit ook past binnen de filosofie van het ont-
werp van decreet op de inburgering.

– Justitieel welzijn en slachtofferzorg

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat op ba. 34.24
'Subsidies voor de verdere uitbouw van een wel-
zijnsgerichte benadering van criminaliteit, onveilig-
heid(gevoelens) en slachtofferzorg een bedrag van
2,4 miljoen euro wordt ingeschreven. Hoe zal dit
bedrag besteed worden en waar liggen de klemto-
nen ? Voorts betreurt de spreker dat de minister
blijft volharden in de terminologie 'onveiligheids-
gevoel'. Zij merkt op dat het niet om een gevoel
gaat, maar om een realiteit.

De spreker vindt het positief dat de slachtofferzorg
voor kinderen zal worden voortgezet : Nog al te
veel kinderen worden met traumatische gebeurte-
nissen geconfronteerd. Wat zijn de resultaten van
het beleid in 2002 ? wat zijn de plannen voor
2003 ? Komt er een structurele samenwerking met
Onderwijs ? In het verleden ging extra aandacht
naar het creëren van kansen voor buitengerechte-
lijke conflictoplossingen. Wordt dit beleid voortge-
zet ? 

De minister antwoordt dat het beleid inzake slacht-
offerhulp voor kinderen wordt voortgezet. Boven-
dien worden in 2003 extra middelen en mensen in-
gezet voor hulp aan kinderen die het slachtoffer
zijn geworden van verkeersagressie.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vernam tijdens
de toelichting dat de minister allerhande projecten
inzake justitieel welzijnswerk overneemt van de fe-
derale minister van Justitie, bijvoorbeeld het pro-
ject Burgers voor burgers. Neemt de minister ook
het personeel, de werkingskosten en de huurkosten
van deze projecten over ? De minister van Justitie
beweert dat hij niet bevoegd is voor deze projec-
ten, en dat dit zou blijken uit een uitspraak van de
Raad van State. Minister Vogels beweert op haar
beurt dat dit wel een taak van Justitie is. Wordt er
met Justitie overlegd op interministeriële conferen-
ties, komt daar de discussie over welk niveau nu ei-
genlijk verantwoordelijk is, aan bod ? 

De minister antwoordt dat in het samenwerking-
sprotocol met Justitie de federale en de gemeen-
schapsbevoegdheid inzake justitieel welzijnswerk
worden afgebakend. Slachtofferhulp in ruime zin is
een gemeenschapsbevoegdheid maar in het proto-
col wordt de continuïteit van de voorzieningen ge-
garandeerd en bepaald dat de verschillende over-
heden met elkaar moeten afspreken hoe, wanneer
en met welke middelen de overdrachten zouden
gebeuren. De minister van Justitie heeft zonder
veel overleg de projecten Burgers voor burgers ge-
schrapt, die bij uitstek een gemeenschapsbevoegd-
heid zijn. De extra middelen in de begroting zijn
deels toe te schrijven aan het feit dat Vlaanderen
de volledige kostprijs daarvan overneemt. Andere
projecten, zoals de neutrale ontmoetingsruimten,
worden nu niet overgenomen, omdat dat budget-
tair niet mogelijk is. De vraag die aan de orde is, is
niet wie bevoegd is. Dat is duidelijk. Het is enkel
de vraag of ook de middelen, samen met de be-
voegdheden werden overgedragen. Als enkel de
bevoegdheden werden overgedragen, zal er een
meerjarenplan moeten worden opgesteld. Daar-
over moeten nog afspraken worden gemaakt met
de minister van Justitie. Mensen van de neutrale
ontmoetingsruimten hebben de minister al gewe-
zen op de afspraak dat hij de projecten moet voort-
zetten tot er een afspraak is met de Vlaamse Ge-
meenschap over de timing en de middelen voor de
overgang naar de Vlaamse Gemeenschap.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen concludeert dat
de neutrale ontmoetingsruimten dus zeker niet
overgenomen worden vanaf 1 januari 2003. Als er
federaal geen middelen voor zijn, moeten die pro-
jecten stoppen. De minister van Justitie heeft ge-
steld dat hij hen geen middelen meer kan geven,
omdat de Raad van State heeft geadviseerd dat het
hier een gemeenschapsaangelegenheid betreft.

De minister repliceert dat het federale niveau de
adviezen van de Raad van State soms vrij selectief
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interpreteert. Als minister Verwilghen de adviezen
niet respecteert, moet hij met de gemeenschappen
overleggen : de projecten op het terrein mogen
hiervan niet het slachtoffer worden.

– Vrijwilligerswerk

Mevrouw Sonja Becq stelt vast dat er, na het jaar
van de vrijwilliger, vanuit Welzijn niet veel rond de
vrijwilliger gebeurt. De regeling nopens het statuut
is een federale materie. Maar er is in de beleids-
brief zelfs geen sprake meer van een vereenvoudi-
ging van de regelgeving inzake vrijwilligerswerk,
laat staan van verdere ondersteuning van initiatie-
ven. Dit was nochtans een belofte bij het aantreden
van deze regering.

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat zowel in
2002 als in 2003 99.000 euro wordt uitgetrokken op
ba. 33.24 'Subsidie aan het Vlaams Steunpunt Vrij-
willigerswerk vzw'. Hoe zit het met het juridisch
statuut voor de vrijwilliger, waar op federaal ni-
veau aan wordt gewerkt ? Klopt het dat het statuut
in de federale programmawet opgenomen is ? 

Mevrouw Van Cleuvenbergen vraagt of de op de
jeugd gerichte campagne over vrijwilligerswerk die
de minister vorig jaar lanceerde, een eenmalig ini-
tiatief was. Zij is van mening dat dit initiatief het
best in het reguliere beleid wordt opgenomen en
wordt overgedragen aan de begroting Jeugd.

De minister antwoordt dat het statuut voor de vrij-
williger niet in de federale programmawet is opge-
nomen.

Mevrouw Veerle De Beuckeleer, kabinetsmede-
werker, meldt namens de minister dat in de Ka-
mercommissie voor Welzijn het wetsvoorstel over
het statuut van het vrijwilligerswerk wordt bespro-
ken. De werkzaamheden zouden voor het eind van
het jaar moeten worden afgerond. Op het terrein
zijn er, naast het Vlaamse steunpunt, ook provin-
ciale steunpunten om vrijwilligers in te lichten over
hun rechten en plichten. In het kader van het Inter-
nationaal Jaar van de Vrijwilliger zijn er ook vor-
mingspakketten ontwikkeld, die zullen worden
voortgezet. Ook de coördinatie van de wervingsac-
tie voor het jongerenvrijwilligerswerk gebeurt door
de provinciale steunpunten.

– Algemeen welzijnswerk

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat de
druk op het algemeen welzijnswerk zeer groot is. In
2002 zou de enveloppenfinanciering worden geëva-
lueerd, terwijl ook de nieuwe ontwerpen van de-
creet inzake een lokaal sociaal beleid op de sector
van toepassing zijn en de sector geconfronteerd
wordt met de stopzetting van de SIF-projecten. Is

er al iets duidelijk voor de toekomst ? De spreker
stelt voor om eens een afzonderlijke discussie aan
deze sector te wijden.

De minister antwoordt dat er voor 2002 een evalu-
atie was vooropgesteld van de centra voor alge-
meen welzijnswerk en hun enveloppefinanciering.
De doorlichting door de inspectie van Financiën
kwam tot de merkwaardige conclusie dat de over-
headkosten van de verschillende centra enorm ver-
schillen, verschillen die niet kunnen worden ver-
klaard door de schaalgrootte. De administratie is
samen met de sector op zoek naar de oorzaak van
de verschillen, waarna in de toekomst duidelijkere
afspraken zullen worden gemaakt over de envelop-
pen en de convenants.

De spreker vraagt wat de resultaten en krachtlij-
nen zijn van de doorlichting van het algemeen wel-
zijnswerk door de inspectie van Financiën.

Mevrouw Sonja Becq meent dat socialehuurwonin-
gen de vluchthuizen niet kunnen vervangen voor
vrouwen die het slachtoffer zijn van geweld.

De minister antwoordt dat opvang van vrouwen
die het slachtoffer zijn van geweld, een van de
hoofdopdrachten is van de centra voor algemeen
welzijnswerk. Door de invoering van de enveloppe-
financiering is de autonomie van de centra zeer
sterk toegenomen. Binnen een heel ruim takenpak-
ket kunnen zij zelf hun prioriteiten bepalen. Zo
kunnen de centra zelf beslissen om vluchthuizen te
sluiten. Dit was onder meer het geval voor het
vluchthuis in Antwerpen. Door de sluiting van het
vluchthuis was er in Antwerpen geen opvang meer
voor mishandelde vrouwen. Er is nu gekozen voor
een meer ambulante en geïndividualiseerde bege-
leiding in appartementen en kwartieren die men
voorbehoudt voor vrouwen die van huis weg wil-
len. Het is niet de bedoeling alle vluchthuizen te
sluiten maar wel om zo snel mogelijk mensen uit
de collectieve opvang te laten doorstromen naar
vormen van begeleid wonen. Enquêtes van het
steunpunt Algemeen welzijn leren dat vrouwen na
een eerste periode van collectieve opvang vragen
zo snel mogelijk weer individueel met hun kinde-
ren te gaan wonen, onder begeleiding. De eerste
ervaringen van de extra middelen rond zorgwonen,
die sinds vorig jaar voor daklozen zijn uitgetrok-
ken, zijn positief.

Mevrouw Becq repliceert dat de regio’s waar geen
vluchthuizen zijn, ook geen enveloppe kregen om
er toch in te kunnen voorzien.

De minister antwoordt dat het decreet op de cen-
tra voor algemeen welzijnswerk een verzamelde-
creet is, dat aan de sector een ruime mogelijkheid
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tot fuseren biedt. De discussie over de kerntaken
van de centra voor algemeen welzijnswerk is echter
niet uitgeklaard. De centra vroegen bij het begin
van de legislatuur aan de minister om gedurende
vier jaar geen veranderingen door te voeren, zodat
de huidige structuur zou kunnen worden geconsoli-
deerd. In het kader van de integrale jeugdhulpver-
lening en de opvang van daklozen kregen de centra
meer middelen. De minister is van mening dat men
eerst een schaalvergroting moet overwegen, alvo-
rens extra middelen toe te kennen.

Mevrouw Sonja Becq wijst erop dat de kleinere
diensten voor algemeen welzijnswerk niet over vol-
doende draagkracht beschikken om nieuwe initia-
tieven te nemen. Welke impulsen zal de minister
geven om te komen tot nieuwe vormen van samen-
werking ? 

Voorts stelt de spreker dat de minister enerzijds wel
zegt dat het decreet op het algemeen welzijnswerk
een kaderdecreet is en dat het om een globaal bud-
get voor die taken (bijvoorbeeld vluchthuizen) gaat,
maar bijvoorbeeld aan het forensisch welzijnswerk,
worden wel extra middelen toegekend. De minister
antwoordt dat het forensisch welzijnswerk in het
kader van het akkoord met Justitie eindelijk de op-
drachten in de gevangenis gaat invullen die bij de be-
voegdheidsoverdracht van 1988 aan Vlaanderen zijn
toevertrouwd. De centra algemeen welzijnswerk
hebben maar een klein deel van de extra middelen
voor het forensisch welzijnswerk gekregen. Het over-
grote deel van de middelen voor het forensisch wel-
zijnswerk gaan naar een coördinator in de gevange-
nissen, een ambtenaar van de Vlaamse Gemeen-
schap, die daar samenwerkt met de centra algemeen
welzijn maar ook met Cultuur, Onderwijs, enzovoort.
Aanvankelijk rees de vraag of in dat kader het justi-
tieel welzijnswerk wel thuishoort binnen de centra
algemeen welzijn. Die vraag kadert evenwel in de
discussie over de kerntaken van het algemeen wel-
zijn, die voorlopig, op vraag van de sector zelf, niet
wordt gevoerd. Als dat wel gebeurt, zal het foren-
sisch welzijnswerk er vermoedelijk worden uitge-
licht. De evaluatie van het enveloppesysteem ge-
beurt in de eerste fase op basis van het rapport van
de inspecteur van Financiën. Nadien zal men verder
evolueren in nauwe afspraak met de sector.

Programma 41.8 Integratie kansarmen

– Algemeen

Mevrouw Marijke Dillen vraagt meer verduidelij-
king bij de invulling van de middelen voor het pro-
gramma 41.8 Integratie Kansarmen.

De minister antwoordt dat 130.000 euro gaat naar
de organisatie van congressen, het Vlaams Actie-

plan Armoede, en het Permanent Overleg Armoe-
de. Er gaat 78.000 euro naar wetenschappelijk on-
derzoek, waaronder ook het jaarboek Armoede.

– Verenigingen waar armen het woord nemen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen feliciteert de
minister omdat ze erin geslaagd is extra middelen
te krijgen voor de verenigingen waar armen het
woord nemen. Hoeveel verenigingen krijgen al een
subsidie ? Hoeveel krijgen er nog geen ? Voorts
merkt de spreker op dat er te veel middelen ge-
bruikt worden om congressen te organiseren. Hoe-
veel kosten het Lentecongres en Najaarscongres
afzonderlijk ?

De minister belooft de exacte prijs van de congres-
sen te bezorgen. Voor de congressen, het Vlaams
Actieplan Armoede, en het Permanent Overleg
Armoede is in totaal 130.000 euro vrijgemaakt. Er
gaat 78.000 euro naar wetenschappelijk onderzoek,
waaronder ook het jaarboek Armoede.

In 2001 kregen 45 verenigingen waar armen het
woord nemen een subsidie. In 2002 waren dat er
52. Het Project Vlaams Forum krijgt volgend jaar
62.000 euro werkingsmiddelen. De Link krijgt
149.000 euro en bijkomend 104.000 voor drie erva-
ringsdeskundigen. De VVSG (Vlaamse Vereniging
van Steden en Gemeenten) krijgt voor de onder-
steuning van de schuldbemiddeling 174.000 euro.
De verenigingen waar armen het woord nemen
krijgen heel binnenkort informatie over de toeken-
ning van de middelen voor 2002. Omdat men niet
wil vooruitlopen op het nieuwe decreet, zal er wei-
nig verschil zijn met de middelen voor 2001. Vol-
gend voorjaar wordt het ontwerp van decreet ar-
moede hopelijk goedgekeurd, zodat nu voor het
laatst op basis van projecten gewerkt wordt.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoeveel
personeelsleden de verenigingen gemiddeld in
dienst hebben.

Mevrouw Veerle De Beuckeleer, kabinetsmede-
werker, antwoordt namens de minister dat de grote
verenigingen met hun subsidie over het algemeen
een of twee personeelsleden in dienst kunnen
nemen. Voor kleine verenigingen volstaat de subsi-
die niet altijd om een personeelslid voltijds in
dienst te nemen. Dankzij de stijging van het totale
budget, zal het totaal aantal voltijdse equivalenten
verdubbelen.

– Schuldbemiddeling

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat de
Vlaamse overheid de instanties voor schuldbemid-
deling erkent, namelijk de OCMW's en de centra
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voor algemeen welzijnswerk. Bijna alle centra heb-
ben al een erkenning, terwijl het aantal OCMW's
met een erkenning sterk toeneemt. De federale mi-
nister van Begroting en Armoede geeft echter al-
leen middelen aan de OCMW's, en niet aan de cen-
tra voor algemeen welzijnswerk. Wat zal in de toe-
komst aan deze scheeftrekking worden gedaan ?

Mevrouw Marijke Dillen vindt dat er terecht aan-
dacht wordt besteed aan schuldbemiddeling. Ze
blijft wel aandringen op meer ingrijpende maatre-
gelen. Voor bepaalde mensen is de situatie immers
uitzichtloos. De spreker beseft dat dit niet tot de
bevoegdheden van minister Vogels behoort, maar
vorig jaar heeft federaal minister Vande Lanotte
beloofd werk te maken van meer ingrijpende maat-
regelen om het probleem ten gronde aan te pak-
ken. Ondanks alles kan men nog altijd heel gemak-
kelijk kredieten krijgen. De minister moet blijvend
aandringen bij het federale niveau op ingrijpende
maatregelen in het belang van de mensen die niet
in staat zijn hun financiën te beheren.

De minister antwoordt dat ze niet meer kan vertel-
len dan vorig jaar. Op een interministeriële confe-
rentie werd afgesproken dat de federale minister
van Economische Zaken, de heer Picqué, en de fe-
derale minister van Financiën, de heer Reynders,
zouden onderhandelen met de banken om tot een
oplossing te komen. Minister Picqué heeft zijn op-
dracht met betrekking tot het consumentenkrediet
nog niet tot een goed einde gebracht. Omdat er se-
dertdien geen vooruitgangsconferentie meer is ge-
organiseerd, heeft de minister geen zicht op de hui-
dige stand van zaken in dit dossier.

Minister Vande Lanotte heeft wel beslissingen ge-
nomen over de middelen uit het Energiefonds. Het
Energiefonds bestaat uit twee delen : rationeel
energieverbruik en een sociaal energiefonds. De
middelen uit dat sociaal energiefonds zijn bestemd
om de OCMW’s die erkend zijn als schuldbemid-
delaar toe te staan extra personeel in dienst te
nemen om te bemiddelen met de energieleveran-
ciers zodat mensen met financiële moeilijkheden
toch van een minimale energievoorziening kunnen
genieten. Deze middelen gaan enkel naar de
OCMW's en niet naar de centra voor algemeen
welzijnswerk, omdat in Wallonië alleen de
OCMW’s gemachtigd zijn om aan schuldbemidde-
ling te doen. Specifiek voor Vlaanderen is de fede-
rale wet wel uitgebreid met een bepaling waardoor
OCMW’s hun middelen kunnen doorgeven aan
een centrum voor algemeen welzijn (CAW) als dat
CAW de schuldbemiddelingstaak overneemt. De
minister erkent dat er nog altijd onvoldoende pre-
ventief wordt gewerkt.

Mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van
Goey en mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dienen
een amendement in (Stuk 15/7, am. nr. 48) om het
totaal van de gesplitste vastleggingskredieten voor
programma 41.8 1.709 duizend euro te brengen op
1.669 duizend euro en het totaal van de gesplitste
ordonnanceringskredieten 1.865 duizend euro te
brengen op 1.825 duizend euro. (Verlaging met 40
duizend euro).

Mevrouw Sonja Becq stelt dat een armoedebeleid
in de eerste plaats moet ten goede komen aan de
armen zelf. Daarom is het meer aangewezen om
wat minder aan congressen over armoede te beste-
den en wat meer aan projecten die vooruitgang be-
tekenen in de leefsituatie van de armen zelf.

Programma 41.9 Integrale jeugdhulpverlening

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt meer de-
tails bij de middelen voor de integrale jeugdhulp-
verlening. In de begroting staat slechts één cijfer
vermeld. Dat bemoeilijkt de controle en het debat.
Wat zijn de prioriteiten voor 2003 ? Er is al een de-
creet integrale jeugdhulpverlening, dus is het mo-
gelijk om de middelen over de verschillende onder-
delen te verdelen. Het is evident dat de middelen
stijgen omdat het decreet een aantal verplichtingen
oplegt. Kan de minister een verdeling van de mid-
delen geven voor de pilootregio’s ? Zijn er midde-
len voor de regio's die niet als pilootregio werden
geselecteerd, bijvoorbeeld de aan de pilootregio's
aangrenzende regio's ? Kan de minister een verde-
ling geven van personeels- en werkingskosten ?
Gaan er middelen naar infrastructuur ? 

De minister belooft de cijfers over de opsplitsing
van de middelen aan de commissieleden te bezor-
gen. Het merendeel van de middelen voor 2003
gaat naar de pilootprojecten in het Meetjesland,
Gent, Antwerpen en Limburg. Voorts werd een
groot deel van de middelen overgeheveld naar Pro-
gramma 99.1 Algemene departementale bestaans-
middelen om personeel in dienst te kunnen nemen.

De minister verduidelijkt dat er nog geen uitvoe-
ringsbesluiten zijn verschenen voor het decreet in-
tegrale jeugdhulpverlening. De minister heeft ze
wel al ondertekend, maar ze moeten eerstdaags
nog worden goedgekeurd door de regering. Over
ongeveer twee maanden zal het parlement ze kun-
nen bespreken.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey wijst erop dat
de website over de integrale jeugdhulp niet meer
zo actueel is als in het begin. Ze vraagt of de mid-
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delen voor de actualisering van de website ook op
dit budget staan ingeschreven.

De minister belooft deze opmerking door te geven
aan de administratie

Programma 42.1 Volksgezondheid

– Algemeen

Mevrouw Marijke Dillen vindt de doelstellingen
inzake volksgezondheid ambitieus maar te weinig
concreet uitgewerkt. Kan de minister de doelstel-
lingen nader toelichten ? 

De spreker stelt vast dat de middelen op ba 33.61
'Subsidies i.v.m. het gezondheidsbeleid' met meer
dan een kwart dalen, van 211.000 euro in 2002,
naar 161.000 euro in 2003. Bepaalde initiatieven
worden blijkbaar ingeschreven op andere basisallo-
caties. De spreker wil graag weten waarom deze in-
greep werd doorgevoerd en naar welke andere ba-
sisallocaties deze middelen zijn overgebracht.

Wat bedoelt de minister precies met de maatschap-
pij voorbereiden op ethisch verantwoorde keuzes
in de gezondheidszorg ?

De minister antwoordt dat het de opdracht is van
het departement Volksgezondheid om bijvoorbeeld
informatie te geven over de gevolgen van prenatale
diagnostiek of over bio-ethiek. In die zin bereidt
het departement de maatschappij voor op het
maken van ethisch verantwoorde keuzes.

Volgens mevrouw Riet Van Cleuvenbergen is het
onderdeel Volksgezondheid goed uitgewerkt in de
begroting en in de beleidsbrief. De verschuivingen
in het budget zijn echter niet steeds duidelijk.

– Geestelijke gezondheidszorg

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wijst erop dat
er in de begroting voor 2003 minder middelen zijn
opgenomen dan in de derde begrotingsaanpassing
2002.

De minister antwoordt dat dit te maken heeft met
indexeringen die gedurende twee jaar niet werden
uitbetaald, wat nu met terugwerkende kracht
wordt rechtgezet.

De spreker is het volledig eens met de minister dat
meten zeer belangrijk is. De wachtlijsten moeten
inderdaad geobjectiveerd worden. Er moeten af-
spraken worden gemaakt over de manier waarop
wachtlijsten moeten worden gemeten. Het bestaan

van wachtlijsten is heel erg, maar anderzijds moet
voorkomen worden dat mensen zich alvast op een
wachtlijst inschrijven voor het geval het nodig zou
blijken. Door de lange duur van de wachttijden zijn
de zorgvragen over het algemeen zwaarder waar-
door de behandeling duurder wordt. De spreker
beseft dat deze zorg niet op Vlaams, maar op fede-
raal niveau betaald wordt, meer bepaald door het
RIZIV, maar het blijft belastinggeld. Eerst werd af-
gesproken dat de overheid voor de metingen een
model zou ontwikkelen, maar nu wordt dit weer
doorgeschoven naar de sector, die bepaalde vor-
men van informatie zou moeten opnemen in de
jaarverslagen voor de Vlaamse overheid.

De spreker pleit ook voor metingen met betrek-
king tot kinderen. Daaruit kan blijken welke incen-
tives er moeten worden gegeven om het aantal kin-
derpsychiaters te doen toenemen. De spreker ziet
terzake drie betrokken partijen. De eerste is minis-
ter Vogels, die bevoegd is voor de ambulante gees-
telijke gezondheidszorg in Vlaanderen. Ook de mi-
nister van Onderwijs is onrechtstreeks betrokken.
Ze zegt namelijk zelf dat dit een verantwoordelijk-
heid is van de universiteiten. De derde betrokkene
zijn de universiteiten, die op hun beurt beweren
dat ze niet meer studenten kunnen aannemen
omdat de vergoedingen beperkt zijn. De RIZIV-
middelen die nodig zijn voor de studenten, zouden
worden afgetrokken van de middelen voor de psy-
chiaters. Men moet nagaan waar men een incentive
moet geven.

De spreker ziet ook een verband met de stage-
plaatsen in Nederland. Vele studenten volgen stage
in Nederland omdat ze daar meer mogelijkheden
hebben om ervaring op te doen, en blijven vervol-
gens in Nederland. Dat heeft als uiteindelijk resul-
taat dat Vlaanderen de mensen kwijtraakt waarin
werd geïnvesteerd.

Ook mevrouw Marijke Dillen vraagt bijzondere
aandacht voor de enorme wachtlijsten voor kinde-
ren met psychische problemen. Er is een stijging
van de aandoeningen bij kinderen. Allicht is de stij-
ging ook toe te schrijven aan de grotere alertheid
van centra voor leerlingenbegeleiding en de scho-
len. De wachtlijsten zijn heel lang. Tegen de tijd dat
men aan de beurt is, is er gemakkelijk een jaar
voorbij en heeft het kind een schooljaar verloren.
Dat heeft ook te maken met het tekort aan kinder-
psychiaters. De minister kan dat probleem niet op-
lossen, maar ze moet het wel onder de aandacht
brengen van het federale niveau. Aan de universi-
teiten moet men dat tekort aan kinderpsychiaters
goed beseffen. Het aantal studenten dat aan de stu-
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die voor kinderpsychiater begint, mag niet bewust
worden ingeperkt.

De minister antwoordt dat de afspraken met be-
trekking tot de bestaande ambulante centra voor
geestelijke gezondheidszorg worden nagekomen,
zodat de indexverhogingen kunnen worden ver-
goed. De verdere uitbouw van de geestelijke ge-
zondheidszorg en de ambulante centra is zeer com-
plex. De centra voor geestelijke gezondheidszorg
zijn voor hun jongerenwerking betrokken in het
proces van de integrale jeugdhulpverlening.

De kinder- en jeugdpsychiatrie wordt altijd maar
belangrijker. In de ambulante sector is er te weinig
aanbod en ook in de (semi-)residentiële sector zijn
er lange wachtlijsten. De minister geeft toe dat ze
daar weinig zicht op heeft. Ze is zich er wel van be-
wust dat er meer moet worden geïnvesteerd in kin-
der- en jeugdpsychiatrie. De 20 bedden voor kinde-
ren in het openbaar psychiatrisch ziekenhuis in
Geel en de 2 x 8 K-bedden in de forensische kin-
derpsychiatrie in Middelheim Antwerpen en OPZ
Geel zullen volgend voorjaar operationeel zijn.
Ook aan VUB-Brussel en UZ-Gent zijn telkens 20
K-bedden recent toegewezen. De middelen wor-
den toegekend door de federale overheid en de in-
frastructuur wordt door Vlaanderen gefinancierd.
Dat zal niet alle wachtlijsten wegwerken. Men
moet het debat ten gronde durven aangaan en de
vraag stellen of alle kinderen richting kinderpsy-
chiatrie moeten gaan. Het aantal jongeren in de
bijzondere jeugdzorg dat momenteel behoefte
heeft aan psychiatrische ondersteuning, is zeer
groot. Misschien kunnen ook binnen de teams in
de bijzondere jeugdzorg meer mensen met een psy-
chologische scholing worden opgenomen. In de ge-
meenschapsinstelling in Mol is ambulante onder-
steuning gepland vanuit het OPZ in Geel. Dat
model moet verder worden uitgewerkt voor de ge-
subsidieerde sector. In Nederland ziet men dezelf-
de evolutie. Zo denkt men bijvoorbeeld aan een
opleiding orthopsychiatrie. Dat is een combinatie
van een opleiding psychologie en orthopedagogie.
Er zal creatief moeten worden omgegaan met de
noden aan psychiatrische ondersteuning voor kin-
deren, maar ook meer investeren zal nodig zijn.

De minister maakt zich wel zorgen over het feit dat
moeilijk gedrag van kinderen heel vaak gemedica-
liseerd wordt en bestempeld wordt als een psychia-
trisch probleem. Daarmee moet kritisch worden
omgegaan. Op termijn is een betere meting en regi-
stratie nodig om prioriteiten te kunnen stellen in
wachtlijsten en de behandeling van bepaalde kin-
deren.

Mevrouw Marijke Dillen stelt dat de situatie in
Vlaanderen op het vlak van geestelijke gezond-
heidszorg helemaal niet rooskleurig is. Uit cijfers
van de Wereldgezondheidsorganisatie blijkt dat 28
percent van de Vlamingen klaagt over een psy-
chisch onbehagen ; vijf percent is depressief ; 10
percent gebruikt psycho-farmaceutica. In Vlaande-
ren zijn er 1.200 tot 1.300 zelfmoorden per jaar, dat
is meer dan drie zelfmoorden per dag. Op dat vlak
staat ons land aan de kop in Europa. Het is belang-
rijk dat het taboe rond psychische problemen
wordt doorbroken, en dat er nog meer preventief
wordt gewerkt. De middelen op ba. 12.33 'Beleid
psychische gezondheid' stijgen met 40 procent in
vergelijking met vorig jaar, met name van 376.000
euro naar 526.000 euro. Dat is positief. De spreker
verneemt van de minister dat de conclusies van de
gezondheidsconferentie van 3 en 4 december over
depressie en zelfmoord richtinggevend moeten zijn
voor de aanpassingen van het beleid. Daarom stelt
ze voor dat de commissie aan deze conclusies eens
een bespreking zou wijden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt zich af of
het budget psychische gezondheid 2003 bedoeld is
om de conclusies van het congres van 3 en 4 de-
cember te implementeren.

De minister antwoordt dat het taboe rond de gees-
telijke gezondheidszorg voor een deel mee in stand
wordt gehouden door de sector zelf. Het doorbre-
ken van het taboe is nodig om de ernst in te zien
van een aantal gezondheidsproblemen, zoals de-
pressie en zelfmoord. Daarom wordt er als zesde
gezondheidsdoelstelling in Vlaanderen een doel-
stelling ontwikkeld rond geestelijke gezondheids-
zorg inzake depressie en zelfmoord. Met alle erva-
ringsdeskundigen in de sector gaat men een weten-
schappelijk onderbouwde doelstelling formuleren
op de gezondheidsconferentie en een aantal strate-
gieën bespreken. De strategieën liggen ter bespre-
king voor. Zij worden opgesomd op pagina 47 van
de beleidsbrief en komen aan bod op de conferen-
tie. Een van de doelstellingen is informatie aan het
publiek te geven en taboedoorbrekend te werken.
Er zijn ook een aantal doelstellingen specifiek voor
doelgroepen en hulpverleners. Volgend jaar zal
men het moeten doen met 526.000 euro, zijnde de
middelen die dit jaar aan de organisatie van de
conferentie werden besteed, aangevuld met extra
middelen. Meer middelen kon de minister niet krij-
gen. De minister beseft dat dit niet volstaat voor
alle doelstellingen, maar het is een begin.

Vervolgens gaat de minister in op de relatie met de
federale overheid op het vlak van de geestelijke
gezondheidszorg. Inmiddels is iedereen overtuigd

71 Stuk 15 (2002-2003) – Nr. 8-J



van de noodzaak van netwerkvorming. Er moet
een naadloze overgang zijn tussen ambulante,
semi-residentiële en residentiële opvangvormen.
De Vlaamse overheid is bevoegd voor de ambulan-
te dienstverlening, de federale overheid voor zowat
al het overige. Het is niet altijd makkelijk om tot
afspraken te komen over wie wat financiert. Zo
komt de federale overheid een stukje op het
Vlaamse terrein inzake projecten. Als de federale
overheid middelen uittrekt voor projecten rond
psychiatrische zorgnetwerken, dan zal de minister
zich hier niet tegen verzetten. Er wordt wel perma-
nent overlegd met het federale niveau. Aan de
vooravond van de differentiëring van het aanbod
en bijkomende investeringen is het belangrijk dat
eerst psychiatrische zorgnetwerken voor kinderen
en jongeren worden uitgebouwd.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat de al-
gemene ziekenhuizen ook betrokken zijn bij de sa-
menwerkingsinitiatieven en bij de task force gees-
telijke gezondheidszorg. Ze vraagt zich af waarom
het initiatief voor die samenwerking uitgaat van de
federale overheid. De federale overheid wil iets
doen voor de ambulante zorg, hoewel ze daarvoor
niet bevoegd is. Daarom volgt ze de omweg van het
samenwerkingsakkoord. Het gevolg is dat er meer
middelen zijn voor de ambulante zorg, maar de re-
gionale werking komt onder druk te staan door de
verplichting om mee te werken in de task force
omwille van de projectmatige subsidies. De spreker
zou het goed vinden als aan deze situatie een einde
werd gemaakt.

De spreker stelt vast dat er per provincie een fede-
rale klachtenbemiddelaar werd aangesteld voor de
geestelijke gezondheidszorg. Zij werken ook voor
de Vlaamse ambulante diensten voor geestelijke
gezondheidszog. Dit initiatief wordt positief geëva-
lueerd omdat het kan helpen om de problemen te
objectiveren. Ze vraagt zich af of er ook niet in de
andere domeinen van de volksgezondheid klach-
tenbemiddelaars kunnen worden ingezet.

Mevrouw Sonja Becq vindt het belangrijk is dat er
voldoende informatie beschikbaar is over de gees-
telijke gezondheidszorg.

De minister antwoordt dat de gegevensverzame-
ling binnen de geestelijke gezondheidszorg een
moeilijk punt is, maar absoluut nodig om een zicht
te krijgen op de vragen.

De heer Chris Vander Auwera, directeur-generaal
administratie Gezondheidszorg, verduidelijkt na-
mens de minister dat de gegevensverzameling in de
centra voor geestelijke gezondheidszorg totnogtoe

gebeurt volgens het Medar-systeem. Men is mo-
menteel bijna rond met het ontwerp van een nieuw
registratieformulier. Daarbij stelt de overheid een
aantal vragen conform de parameters opgenomen
in het decreet om de zaken op te volgen. Dat is nog
maar een beginsituatie. Men zou op elk niveau
moeten proberen om de gegevensverzameling te
verbeteren om te weten wie men als cliënt heeft ;
welke resultaten men bereikt ; welke benaderings-
wijze de meest efficiënte is, zodanig dat men de
kwaliteit van de hulpverlening kan verbeteren en
men kan weten welke doelgroepen men het best
aankan. Om te kunnen evalueren moet de hele sec-
tor meer gegevens verzamelen. De geesten rijpen
stilaan maar de materie is een kolossale uitdaging.
Een goede gegevensverzameling is noodzakelijk.
Ook moeten afspraken worden gemaakt over wat
een resultaat is in de geestelijke gezondheidszorg.
De overheid is immers verplicht te rapporteren wat
ze met de middelen probeert te bereiken. In het
decreet staat bijvoorbeeld dat er prioriteit moet
worden gegeven aan kansarmen. Men moet daar-
over dan ook kunnen rapporteren.

De heer Koen Helsen stelt dat de situatie van de
geïnterneerden schrijnend is. Geestesonbekwamen
hebben recht op een medische behandeling. Zijn er
terzake vorderingen gemaakt ? 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen herinnert zich
dat naar aanleiding van de tweede begrotingsaan-
passing 2002 aan elk drugpreventiecentrum een
bijkomende preventiewerker werd beloofd. Omdat
men in de provincie Limburg alle centra had ge-
centraliseerd, kwam er maar één bijkomende pre-
ventiewerker, terwijl Limburg eigenlijk recht had
op meer bijkomende preventiewerkers. Worden
daarvoor middelen vrijgemaakt in deze begroting ?

De minister antwoordt dat de bijkomende preven-
tiewerkers die aan de centra voor geestelijke ge-
zondheidszorg werden toegekend, verdeeld zijn a
rato van één preventiewerker per centrum voor
geestelijke gezondheidszorg dat al aan drugpreven-
tie deed. In Limburg doet maar één centrum aan
drugpreventie en die heeft er één preventiewerker
bijgekregen.

Mevrouw Van Cleuvenbergen zegt dat onderling is
afgesproken dat slechts één centrum aan drugpre-
ventie doet. Men heeft vastgesteld dat men beter
kan werken als men een aantal zaken samen-
brengt. Het centrum werkt zeer nauw samen met
de andere drugpreventiediensten en op die manier
is er een spreiding over de hele provincie. In feite
wordt men benadeeld omdat men spontaan is gaan
samenwerken.
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De minister belooft na te kijken of het aangewezen
is met de huidige middelen een bijkomende pre-
ventiewerker in Limburg ter beschikking te stellen.

– Algemene ziekenhuizen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vindt de oprich-
ting van een visitatiecommissie, ter vervanging van
het inspectiemodel, een goede zaak. Deze visitatie
zou wel gefrustreerd kunnen raken omdat ze be-
paalde problemen ziet en bepaalde incentives geeft
naar de ziekenhuizen, maar er onvoldoende midde-
len zijn om echt tot veranderingen te komen.

De heer Chris Vander Auwera licht namens de mi-
nister de overgang van de klassieke inspectie naar
het visitatiemodel toe. Uit de vier proefvisitaties
die vorig jaar plaatsvonden, kan men afleiden dat
men goed bezig is. Men gebruikt gegevens van de
ziekenhuizen zelf en van de federale overheid en
integreert die in een totaalpakket, het zogeheten
inputrapport. Op grond van een eerste analyse
daarvan kan men doelgerichter de ziekenhuizen
bezoeken. Men kan immers extra aandacht beste-
den aan de punten waarop de ziekenhuizen van het
gemiddelde afwijken. Het resultaat van die eerste
analyse komt in het pre-auditverslag. Daarna gaat
men ter plaatse en kijkt na of de cijfers worden be-
vestigd. Men onderzoekt hoe de afwijkingen wor-
den verklaard en of er extra aandacht aan moet
worden besteed. De resultaten van die visitatie
komen in een verslag terecht. Daarin staan naast
de commentaren ook aanbevelingen. Voor de pun-
ten waarvoor normen bestaan zijn dat dwingende
aanbevelingen, maar er zijn er ook voor de niet-ge-
normeerde aspecten. Ten slotte worden ook aan-
dachtspunten meegegeven voor een eventueel ver-
beteringstraject. De ziekenhuizen krijgen twee tot
drie weken tijd om het verslag te analyseren, waar-
na een nabespreking volgt.

De nieuwe werkwijze wordt sterk gewaardeerd
door de ziekenhuizen, omdat ze niet alleen 'vier-
kante-meternormen' krijgen, maar ook aanbevelin-
gen ter verbetering vanuit een globale visie van de
administratie. Tevens wordt de gelegenheid tot dia-
loog geboden. Een en ander komt de kwaliteit van
de gezondheidszorg als geheel ten goede. Dat ver-
onderstelt wel dat de aanbevelingen worden opge-
volgd. De visitatiecommissie keert terug als dat
nodig is. Er wordt ook aan monitoring gedaan. Om
het visitatiemodel te verbeteren, laat men ook eva-
luatieformulieren invullen door de gevisiteerden.
Ook de motivering van de betrokken ambtenaren
verbetert. Zij worden immers professioneler en
hebben het gevoel dat hun werk wordt gewaar-
deerd.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen zegt dat er heel
wat onrust is in de sector van de openbare zieken-
huizen. Dat is een federale zaak maar Vlaanderen
wordt wel met de gevolgen geconfronteerd. Dat
heeft te maken met het feit dat er een akkoord om
de lonen en de arbeidsomstandigheden gelijk te
maken, is afgesloten met de private ziekenhuizen,
maar niet met de openbare. Momenteel is er een
verschil aan het ontstaan tussen de openbare
(OCMW) en de private ziekenhuizen omdat de
Vlaamse social-profitakkoorden niet van toepas-
sing zijn op de openbare sector. Weet de minister
meer ? Welke richting wil ze uitgaan ?

De minister antwoordt dat in 1992 de automatische
koppeling werd verlaten tussen de CAO-onderhan-
delingen in de openbare en de gesubsidieerde sec-
tor, zowel op Vlaams als op federaal vlak. Dat was
een wens van zowel de werkgevers als de werkne-
mers. Sindsdien zijn er twee sporen. In de gesubsi-
dieerde sector wordt tussen de overheid, werkge-
vers en werknemers onderhandeld in sectorcomité
19. Bij de openbare ziekenhuizen volgen de
OCMW-ziekenhuizen het statuut van het gemeen-
tepersoneel, de OPZ's het Vlaamse ambtenaren-
statuut. Hoe verschillend de statuten tussen gesub-
sdidieerde sector en openbare sector ook zijn,
beide sectoren zeggen dat er te weinig middelen
zijn om hieraan iets te doen. Een verklaring is
onder meer dat het federale niveau er bij de finan-
ciering van de OPZ-ziekenhuizen geen rekening
mee houdt dat het personeel er het Vlaamse amb-
tenarenstatuut heeft. Precies daarom worden door
de ziekenhuizen autonome verenigingen opgericht
die dan aansluiting zoeken bij de federale CAO's.

Mevrouw Sonja Becq vraagt hoe het zit met de ge-
gevensverzameling in Vlaanderen en hoe die wordt
afgestemd op het federale niveau. Wat is de hou-
ding van Vlaanderen ten aanzien van het kennis-
centrum dat in de federale Programmawet zit ? 

De heer Chris Vander Auwera antwoordt namens
de minister dat er op het vlak van de gegevensuit-
wisseling en het kenniscentrum totnogtoe goede
afspraken zijn met de federale overheid om te ver-
mijden dat dezelfde gegevens twee keer worden
gevraagd aan de ziekenhuizen. Gevalideerde gege-
vens worden aan elkaar doorgespeeld, wat een om-
vattend beeld oplevert. Ten gronde is men op de
goede weg. Als het kenniscentrum er komt, zal het
gegevensprotocol gehandhaafd kunnen blijven. Hij
wijst er wel op dat automatische uitwisseling van
gegevens nog iets anders is dan een gemeenschap-
pelijke computer. Dat is toekomstmuziek.
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Op de vraag van mevrouw Sonja Becq of het ont-
werp van decreet op het gezondheidsinformatiesys-
teem hiermee verband houdt, antwoordt de heer
Chris Vander Auwera namens de minister dat gege-
vensuitwisseling reeds mogelijk is op curatief vlak,
maar op preventief vlak nog niet. Er is daarvoor
nog geen wettelijke basis, wat maakt dat bijvoor-
beeld Kind en Gezin, de centra voor leerlingenbe-
geleiding, de bedrijfsgezondheidszorg of arbeidsge-
neeskunde geen gegevens met elkaar kunnen uit-
wisselen. Er moet daarvoor nog een decretale basis
worden gecreëerd voor de preventieve gezond-
heidssector die in overeenstemming is met de pri-
vacywetgeving. Wat de beleidsinformatie betreft,
daarvoor moet het voor de overheid mogelijk ge-
maakt worden om anonieme of niet-identificeerba-
re informatie te kunnen terugkoppelen, bijvoor-
beeld met het oog op onderzoek over het verband
tussen milieu en gezondheid. Het systeem moet
voor de overheid conclusies mogelijk maken op be-
volkingsniveau en tegelijk de privacy waarborgen.
Het systeem heeft dus twee onderdelen : gegevens-
uitwisseling in de preventieve sector en beleidsin-
formatieverzameling met privacywaarborg.

De minister vult aan dat het ontwerp van decreet
over het gezondheidsinformatiesysteem begin vol-
gend jaar voor het eerst op de regeringstafel komt,
waarna de nodige adviezen kunnen worden ge-
vraagd. Zo moet onder meer de privacycommissie
een advies geven.

Mevrouw Becq vindt dit initiatief een goede zaak
voor de preventie.

Mvrouw Riet Van Cleuvenbergen waarschuwt voor
verwarring met het Geografisch Informatiesysteem
als men dezelfde afkorting (GIS) zou gaan gebrui-
ken voor het ontwerp van decreet.

Programma 42.2 Sociaal-medisch beleid

– Algemeen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat de
uitvoeringspercentages bij de verschillende basisal-
locaties opvallend laag zijn. Ze vraagt hoe dat ver-
klaard kan worden ? Zal dat bijgestuurd worden ?
Is extra aandacht bij de begrotingsaanpassing aan-
gewezen ?

De minister belooft op te zoeken waarom de uit-
voeringspercentages voor 2001 dermate laag zijn.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat
veel doelstellingen verband houden met preventie
en gezondheidspromotie. Deze doelstellingen pro-

beert men totnogtoe altijd vanuit medisch of wel-
zijnsstandpunt te verwezenlijken. Zij raadt aan ook
gebruik te maken van dagelijkse netwerken waar
mensen elkaar ontmoeten. Heeft de minister bij-
voorbeeld overwogen samen te werken met het de-
partement Jeugd ? 

De spreker vraagt verduidelijking bij ba. 33.70
'Subsidies aan voorzieningen in de gezondheids-
zorg in uitvoering van het sociaal akkoord'. Het
gaat hier om alle voorzieningen zonder regelge-
vend kader. Gaat het hier om enkele personen of
om volledige sectoren ?

De minister antwoordt dat de middelen waarmee
geregulariseerde DAC'ers worden uitbetaald die
ingezet worden in voorzieningen in de gezond-
heidssector waarvoor geen regelgevend kader be-
staat, centraal staan ingeschreven op deze basisal-
locatie. Het gaat hier om mensen die werken bij
het Rode Kruis en een aantal andere gezondheids-
organisaties.

Mevrouw Marijke Dillen was bijzonder verheugd
met de uitspraak van de minister, enkele maanden
geleden, dat de Vlaamse Gemeenschap voor een
volwaardig preventief gezondheidsbeleid meer fe-
derale middelen nodig heeft. De minister maakte
daarbij de vergelijking tussen haar budget en dat
van haar federale collega, maar wenste het debat
wel niet op de spits te drijven. Behalve een verkla-
ring in de media, is er voor de sector niets veran-
derd. De spreker vindt dat er in het belang van een
doorzichtig beleid voor de burger, terzake beslis-
singen moeten worden genomen. De spreker
vraagt voorts of er structureel wordt overlegd met
de federale bevoegde ministers.

De minister antwoordt dat voor de financiering
van de preventieve gezondheidszorg waarbij
RIZIV-gelden voor preventie aangewend worden,
steeds afspraken nodig zijn tussen de federale en
Vlaamse overheid.

Mevrouw Marijke Dillen zegt de strategische doel-
stellingen en subdoelstellingen van het sociaal-me-
disch beleid grotendeels te onderschrijven, maar
vindt dat ze vaak niet ver genoeg gaan.

De minister antwoordt dat de preventieve gezond-
heidsdoelstellingen niet door haar zijn opgesteld,
maar wel bepaald zijn op basis van wetenschappe-
lijke bevindingen met als doel een maximale ge-
zondheidswinst. Ze zijn analoog met de doelstellin-
gen van de Wereldgezondheidsorganisatie. De
doelstellingen zijn in procenten uitgedrukt, bij-
voorbeeld 10 procent minder rokers. Het betreft
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maatschappelijke doelstellingen waarvoor iedereen
moet ijveren. Men kan een minister daar niet op
afrekenen. De Logo’s doen al heel wat inspannin-
gen maar ook andere maatschappelijke actoren
moeten zich meer betrokken voelen.

Voorts antwoordt de minister dat de bevolking de
laatste jaren om de oren geslagen wordt in de
media met vaak tegenstrijdige resultaten van ge-
zondheidsonderzoeken. De vraag is of de over-
vloed aan studies er niet toe leidt dat die studies
hun helend effect verliezen. Dit bemoeilijkt de
campagnes van de overheid.

Volgens mevrouw Sonja Becq is iedereen bekom-
merd over het verband tussen gezondheid en ar-
moede. Toch vindt ze daarover niets terug in de be-
groting.

De minister antwoordt dat voor de borstkankers-
creening programma's werden opgezet om via de
Logo's kansarme vrouwen te sensibiliseren tot
deelname aan de preventiecampagne. Er zou daar-
voor ook moeten worden samengewerkt met de
verenigingen waar armen het woord nemen. De
minister is het eens met de spreker dat de aandacht
voor preventie bij de kansarme bevolking explicie-
ter moet vermeld worden als een basisdoelstelling
voor het preventieve gezondheidsbeleid.

De spreker twijfelt eraan of die opdracht werd
meegegeven aan de Logo's. Het strookt in elk
geval niet met haar ervaringen.

De minister repliceert dat het van Logo tot Logo
verschilt hoe deze opdracht wordt ingevuld. De op-
dracht werd wel expliciet aan de Logo's gegeven.
De minister deelt ook mee dat het ontwerp van
preventiedecreet, dat al voor advies bij de de Raad
van State is en binnenkort zal worden voorgelegd
aan het Vlaams Parlement, bepalingen zijn opgeno-
men inzake kansarmoede en preventieve gezond-
heidszorg.

De heer Felix Strackx haalt aan dat in de midde-
lenbegroting staat dat de Vlaamse Gemeenschap
100.000 euro krijgt van het Brussels Gewest. Waar-
om ? Is dat voor een vaccinatieprogramma tegen
meningitis-C ? Of voor de verificatie, codering en
registratie van geboorte- en overlijdensaktes ? De
Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie be-
taalt 3.173 euro per certificaat. Is dat kostendek-
kend ?

De heer Chris Vander Auwera, directeur-generaal
administratie Gezondheidszorg, antwoordt namens
de minister dat er behalve van de Vlaamse Ge-

meenschap van twee andere instanties geld wordt
ontvangen. Voor de verwerking van de geboorte-
en sterftecijfers wordt aan het Brusselse Gewest
een som van 100.000 euro aangerekend. Dit bedrag
is kostendekkend. Verder werd bij de begrotings-
aanpassing van vorig jaar het libellé van het be-
treffende artikel uitgebreid om een federale bijdra-
ge te kunnen ontvangen voor de aankoop van vac-
cins, die nodig was na de opstoot van meningitis.
Hierdoor kunnen de middelen rechtstreeks aange-
wend worden voor het gezondheidsbeleid en gaan
ze niet verloren in de algemene middelenbegro-
ting.

De heer Strackx stelt vast dat de 100.000 euro te
maken hebben met de certificaten en dat er geen
middelen werden ingeschreven voor de vaccins.

De heer Chris Vander Auwera antwoordt namens
de minister dat zulks ook niet mogelijk was. Slechts
wanneer de Vlaamse overheid de facturen van de
vaccins betaald heeft, betaalt de federale overheid
daar twee derden van terug.

– Minder vetrijk voedsel

Een van de doelstellingen is om de consumptie van
vetrijk voedsel significant te doen verminderen
door het eten van vetarm en vezelrijk voedsel aan
te moedigen. Volgens mevrouw Marijke Dillen is
de term ‘significant’ zeer ruim en moeilijk te
meten. Hoe wordt deze doelstelling concreet inge-
vuld ? Overleg met de ministers van Onderwijs en
van Jeugd en Sport dringt zich op. De spreker ver-
wijst naar een studie van de VUB die aantoont dat
het aantal kinderen jonger dan vijf jaar met suiker-
ziekte op twaalf jaar tijd is verdubbeld. Een van de
grote oorzaken is zwaarlijvigheid.

De minister antwoordt dat de Logo’s heel wat pro-
gramma’s hebben voor de promotie van vetarme
voeding. Ze richten zich tot scholen, bedrijfsrestau-
rants en sociale organisaties om mensen ervan te
overtuigen vetarm en vezelrijk voedsel te eten. De
minister heeft overlegd met de verschillende ou-
derorganisaties om op scholen geen automaten te
plaatsen of minstens alternatieven voor suikerhou-
dende dranken aan te bieden. Dat is op veel plaat-
sen mislukt want sommige scholen lijken de winst
van de automaten belangrijker te vinden dan de
gezondheid van de kinderen. Heel wat centra voor
leerlingenbegeleiding melden dat meer en meer
kinderen zonder ontbijt naar school komen ofwel
eten ze een pakje chips op de speelplaats. Soms is
het echt vechten tegen de bierkaai. Desondanks
tracht het Vlaams Instituut voor de Gezondheids-
promotie (VIG) Vlamingen ervan bewust te
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maken dat gezond leven, eten en bewegen belang-
rijk is. Met de campagne ‘Vinnig Vlaanderen’
trachten organisaties uit allerhande sectoren een
positieve boodschap te brengen.

– Daling van het aantal rokers met 10 percent

Een andere doelstelling is om het aantal rokers
met 10 procent te doen dalen. Mevrouw Marijke
Dillen vraagt wat de concrete plannen van de mi-
nister zijn. Het aantal jonge meisjes dat rookt is de
laatste tijd nog gestegen. Voormalig federaal minis-
ter van Volksgezondheid, Magda Aelvoet, beloofde
een jaar geleden om 125 miljoen euro van de op-
brengst van de accijnzen aan de gemeenschappen
te geven voor het voeren van antitabaksreclame.
Wat is van dit voornemen terecht gekomen ? 

De minister antwoordt dat het inderdaad zo is dat
de laatste jaren vooral jonge meisjes meer begin-
nen te roken. Vaak omdat ze denken dat ze zo op
een gemakkelijke manier kunnen afslanken. Re-
cent is echter duidelijk geworden dat vrouwen
sneller stoppen met roken dan mannen. De inten-
sieve campagnes tegen roken tijdens de zwanger-
schap hebben goede resultaten en zijn een goede
vertrekbasis.

Vlaanderen heeft nog geen bijkomende middelen
gekregen voor het zogenaamde Tabaksfonds. Hier-
over is overleg met het federale niveau lopend. Het
ter beschikking stellen van middelen is op de fede-
rale ministerraad principieel goedgekeurd. Er is
advies gevraagd aan de Raad van State waarna een
definitieve goedkeuring van het samenwerkingsak-
koord kan gebeuren. Voor heel België zou het gaan
om ongeveer 1,9 miljoen euro.

– Drugpreventie

Volgens mevrouw Marijke Dillen gaat de minister
niet ver genoeg bij het formuleren van de doelstel-
lingen, het bepalen van prioriteiten en het vrijma-
ken van financiële middelen voor het drugpreven-
tiebeleid. De situatie is werkelijk angstwekkend. 5
procent van de druggebruikers zou tussen 12 en 16
jaar zijn, terwijl volgens een studie van de universi-
teit van Antwerpen steeds meer 10-jarigen drugs
gebruiken. Een studie van de Europese Commissie
heeft bovendien aangetoond dat 64,3 procent van
de Vlaamse jeugd tussen 15 en 24 jaar bijzonder
makkelijk aan drugs kan geraken op school en in
de omgeving van de school, cijfers die werden be-
vestigd door het tijdschrift Klasse. Een onderzoek
van de VAD (Vereniging voor Alcohol- en andere
Drugproblemen) heeft aangetoond dat het gebruik
van cannabis aanzienlijk is gestegen, evenals het

aantal geverbaliseerde druggebruikers. Een op vier
jongeren in Antwerpen, Brussel en Gent zou XTC
slikken. Ouders en opvoeders weten niet meer hoe
ze hiermee om moeten gaan, door de onduidelijk-
heid over wat al dan niet mag en het ontbreken
van een krachtdadig drugpreventiebeleid.

De spreker vraagt naar de stand van de zaken van
de aangekondigde jaarlijkse bevraging van de leer-
lingen in het kader van een Vlaams drugpreventie-
beleid. Hebben de resultaten van deze bevraging
een invloed op het beleid ? De spreker verwijst
ook naar de belofte van de minister om een speci-
fiek drugbeleid voor scholen uit te werken en
vraagt of daar in deze begroting middelen voor
worden uitgetrokken. De spreker vraagt ook aan-
dacht voor de zeer objectieve drugfolder die door
de bestendige deputatie van Antwerpen werd uit-
gewerkt en vraagt om dit initiatief uit te breiden
voor heel Vlaanderen.

Mevrouw Niki De Gryze betreurt dat het federale
drugbeleid geen stap dichter bij een oplossing is.
Wel integendeel. Het aantal druggebruikers blijft
stijgen en men begint er op steeds jongere leeftijd
mee. Men kan dat negeren of banaliseren, de
schadelijke gevolgen beperken door een secundair
preventiebeleid of substitutiebehandeling, ten slot-
te kan men een absoluut preventiebeleid voeren.

Het secundaire preventiebeleid is sedert de con-
sensus van 1994 de rode draad in het drugbeleid
van de opeenvolgende regeringen. De spreker be-
nadrukt dat zij een substitutiebehandeling met me-
thadon aanvaardbaar vindt mits dat een tijdelijke
oplossing blijft. Ze maakt zich wel zorgen over het
feit dat de overheid dit niet als een tijdelijke oplos-
sing ziet, maar wel als de enige oplossing. Het be-
leid is recent immers niet geëvalueerd. Er zijn geen
gegevens over het aantal personen dat afhankelijk
blijft van methadon. Er zijn evenmin gegevens over
de relatie tussen het gebruik van methadon en
overlijdens. Na meer dan tien jaar moet een evalu-
atie worden gemaakt, om na te gaan of de gekozen
weg wel de juiste is. Niet alleen de gebruikers
lopen gevaar. Omdat de versnipperde bevoegdhe-
den een van de redenen is van het uitblijven van
een grondige evaluatie, dient de Vlaamse regering
het substitutiebeleid volledig over te nemen.

Het substitutiebeleid kan dan ook als een tijdelijke
maatregel worden omschreven. Er moet worden
gewezen op het gevaar van vervangingsmiddelen,
niet alleen voor de druggebruikers zelf, maar ook
voor hun omgeving.
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Het substitutiebeleid is gebaseerd op het gebruik
van methadon. Het is een nuttig product, maar ge-
zien de mogelijke nefaste gevolgen moeten alter-
natieven als buprenorfine en 6.26 onderzocht wor-
den. Het lijkt er ten slotte op dat een substitutiebe-
handeling niet opkan tegen echte preventie.

De spreker vraagt hoe de minister in haar preven-
tiebeleid extra aandacht zal besteden aan primaire
preventie. Zal het substitutiebeleid geëvalueerd
worden in samenwerking met het federale niveau ?
Zal de minister pleiten voor een volledige over-
dracht van de bevoegdheden ? 

De minister antwoordt dat het gebruik van alle
soorten drugs, legaal of illegaal, maatschappelijk
aanvaard of niet, stijgt. De gebruikers worden in-
derdaad steeds jonger. Dat is een fundamenteel
probleem in onze samenleving en heeft te maken
met de levenswijze en de stress. De minister kan
dat niet allemaal alleen oplossen. De Vlaamse re-
gering heeft wel aangekondigd om het beleid inza-
ke drugpreventie in het algemeen en niet aanvaar-
de drugs in het bijzonder aan te passen. De admini-
stratie is bijna klaar met de drugnota over het pre-
ventiebeleid 2003-2010. Die nota omvat een aantal
maatregelen specifiek gericht op de steeds jongere
gebruikers.

De VAD heeft goede programma’s die jongeren uit
het secundair onderwijs weerbaar maken, maar
heeft nog geen initiatieven voor het lager onder-
wijs. Er bestaan al contactsleutels. Toch moet er
samen met het departement Onderwijs een pre-
ventiebeleid worden uitgewerkt.

De VAD blijft de eerste partner voor de uitvoering
van het drugpreventiebeleid, behoudens voor de
preventie van het tabaksgebruik. Daarvoor is het
VIG vooralsnog verantwoordelijk. De VAD heeft
goede folders voor de verschillende doelgroepen,
maar de minister belooft de folder van de provin-
cie Antwerpen te bekijken. De Druglijn functio-
neert nog steeds goed en levert veel informatie op
die vervolgens in een preventief beleid kan worden
vertaald.

De minister belooft bij de administratie op te vra-
gen of er een evaluatie bestaat over het gebruik
van substitutiemiddelen en het antwoord aan de
commissieleden te bezorgen.

– Kankerpreventie

Volgend jaar worden nog 5 procent meer vrouwen
tussen 50 en 69 jaar gescreend op borstkanker. Me-
vrouw Marijke Dillen pleit ervoor de doelgroep uit

te breiden tot een jongere leeftijdscategorie. In
haar beleidsbrief besteedt de minister overigens
enkel aandacht aan borst- en baarmoedershalskan-
ker, terwijl ook voor andere vormen van kanker,
bijvoorbeeld huidkanker, preventie zeer belangrijk
is.

De minister antwoordt dat in elk geval eerst het
bereiken van de huidige doelgroep voor de borst-
kankerpreventie een prioriteit is, met name de
vrouwen van 50 tot 69 jaar. Die vrouwen krijgen
tweejaarlijks een gratis screening. Dit programma
verloopt in overeenstemming met de internationa-
le afspraken. De technieken zijn evidence-based en
wetenschappelijk onderbouwd. Een uitbreiding
kan overwogen worden als de internationale aan-
bevelingen terzake wijzigen. Eventueel zal een
analoog programma ontwikkeld worden voor baar-
moederhalskanker. Voor andere vormen van kan-
ker zijn er onvoldoende bewijzen van het nut van
een systematische screening. De negatieve effecten
van de screening van andere leeftijdgroepen over-
treffen de gezondheidswinst. Algemene informatie
van huisartsen en gynaecologen maakt die vrou-
wen wel attent op zelfonderzoek of andere onder-
zoeksmogelijkheden. Ook voor andere vormen van
kanker is er geen systematische screening, maar
worden andere preventieve maatregelen gepro-
moot. Het systeem functioneert goed.

– Vaccinatiebeleid

Mevrouw Marijke Dillen stelt vast dat voor de pre-
ventie van infectieziekten voor 2003 in een aantal
vaccins is voorzien. Zijn deze vaccins ook
leverbaar ? Ondanks de ambitieuze doelstellingen,
daalt het budget op ba. 12.23 'Uitgaven in verband
met ziektepreventie -infectieziekten en vaccinatie'
van 6,3 miljoen euro in 2002 naar 6 miljoen euro in
2003. Is dat wel realistisch ? De spreker vindt de
vaccinatiedatabank een zeer goed initiatief. Wan-
neer zal ze operationeel zijn ? Is ze in de budgettai-
re planning voor 2003 opgenomen ?

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoe het
staat met het vaccinatieprogramma. Is er al enige
duidelijkheid over de drie verschillende
scenario's ? 

De heer Koen Helsen merkt op dat aangekondigd
werd dat de bestelling en verdeling van vaccinaties
voortaan vlotter zou verlopen. Voorts zouden alle
vaccins geregistreerd worden. Zijn er al stappen
gezet om de gegevens uit de elektronische medi-
sche dossiers vlotter uit te wisselen ?
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De heer Pieter Vandenbulcke, kabinetsmedewer-
ker, antwoordt namens de minister in verband met
meningitis C dat vandaag bij de samenkomst van
de Vlaamse vaccinatiekoepel is gebleken dat de re-
sultaten van de vaccinatiecampagne zeer positief
zijn. Over die campagne zal trouwens nog een we-
tenschappelijk artikel verschijnen in een interna-
tionaal vakblad. Door de Vlaamse overheid wer-
den ongeveer 300.000 vaccins ter beschikking ge-
steld. Zo hebben tien leeftijdscohorten reeds de ge-
legenheid gekregen om zich te laten inenten. Nu
moet de verdere vaccinatie van de hele doelgroep
van nul tot achttien jaar worden gerealiseerd. Op
de interministeriële conferentie van 11 december
eerstkomend wordt een protocolakkoord ter on-
dertekening voorgelegd. De federale overheid wil
zich ertoe verbinden verder te werken met het be-
staande financieringssysteem : twee derden van de
kosten van de vaccins worden betaald door de fe-
derale overheid en een derde door de gemeen-
schappen, en dat op basis van twee cohorten. De
vaccinatiekoepel berekent nu hoeveel cohorten
men daarmee in 2003 kan vaccineren. Vlaanderen
kan uiteraard meer doen dan wat met de federale
overheid wordt afgesproken. De vaccinatieplannen
zullen bekend gemaakt worden in januari van vol-
gend jaar.

Uit het feit dat de Vlaamse overheid 300.000 vac-
cins ter beschikking heeft gesteld en dat men daar-
mee aan tien cohorten de kans tot vaccinatie heeft
kunnen bieden besluit de heer Felix Strackx dat de
vaccinatiegraad op dit ogenblik nog maar 50 pro-
cent bedraagt.

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt namens
de minister dat dat niet zo is. Heel wat mensen
hebben zelf een vaccin gekocht en de ziekenfond-
sen hebben ook mensen gestimuleerd om een vac-
cin te kopen via een gedeeltelijke terugbetaling in
de vrije verzekering. Volgens de ramingen zouden
er in heel België nog 700.000 doses privé zijn aan-
gekocht. Met een dekkingsgraad van 50 procent
zou de spectaculaire daling van het aantal gevallen
van meningitis C en van het aantal sterfgevallen
trouwens niet mogelijk zijn geweest.

Ook voor de andere vaccinaties is er een protocol
in de maak tussen de verschillende gemeenschap-
pen en de federale overheid. Dat biedt perspectie-
ven om vanaf 2004 te starten met een hexavalent
vaccin, dat betekent dat er zes vaccins in één spuit
zitten, wat drempelverlagend zou moeten werken.

Indien het protocol op 11 december wordt onder-
tekend, dan kunnen de offertes voor de vaccins tij-
dig worden opgemaakt, wat de continuïteit van de

vaccinatiecampagne ten goede moet komen. Men
moet beseffen dat steeds minder firma's nog vac-
cins produceren. Als er een firma wegvalt, is het
mogelijk dat er op een bepaald moment geen vac-
cin op de markt is. Bij een tijdige bestelling kunnen
de firma's de productie beter plannen.

De bedoeling van het bestel- en registratiesysteem
is dat de arts die de vaccins toedient en registreert,
via de overheid automatisch recht zou hebben op
een nieuwe bestelling. De afgeleide van dit systeem
is een vaccinatiedatabank. Dat zou samengevoegd
worden met de bestaande gegevens van Kind en
Gezin. Tegen 1 januari 2004 moet een systeem kun-
nen worden opgestart waarbij de artsen niet alleen
telefonisch en met de fax hun vaccins kunnen regi-
streren en bestellen, maar vooral web based. De
distributie zou daar voorlopig nog los van staan.
Het is de bedoeling om binnen de interministeriële
conferentie te onderzoeken hoe de distributie kan
worden geoptimaliseerd. De voorkeur gaat naar
een systeem waarbij ook de apothekers zouden be-
trokken worden. De relatie tussen de overheid en
de apothekers wordt vooral door de federale mi-
nister van Sociale Zaken bepaald. Vlaanderen kan
ook zelf een initiatief nemen voor de distributie.
Men moet wel overwegen welke kosten dat met
zich zou meebrengen. In elk geval mag het aan-
koopbeleid niet lijden onder een eventuele verho-
ging van de distributiekosten.

De heer Felix Strackx stelt dat de vaccinaties niet
altijd even goed leverbaar zijn. Hij vraagt hoe de
bestelling van een vaccin gebeurt. Kan er over de
prijs worden onderhandeld ? Is er een aanbeste-
ding ?

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt namens
de minister dat de bestelling van vaccins gebeurt
via een systeem van Europese aanbesteding. Er is
geen speelruimte. Men moet vooraf de criteria
goed bepalen zodat de aanbesteding past in het ge-
plande programma. De firma’s kunnen dan al dan
niet inschrijven. Het probleem kan zijn dat er maar
één firma inschrijft. Totnogtoe heeft men altijd een
goede prijs kunnen bedingen omdat het om grote
volumes gaat.

– Aidspreventie

Volgens mevrouw Marijke Dillen komt aidspreven-
tie te weinig aan bod. Het probleem neemt wereld-
wijd toe. Vooral in Rusland en het voormalige
Oostblok kent de ziekte een onrustbarende uit-
breiding. Gezien het grote aantal asielzoekers uit
die landen, is waakzaamheid geboden. Overigens
neemt ook het aantal besmette personen in ons
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land nog toe. Preventiewerkers verklaarden recent
dat jongeren genoeg hebben van de preventiecam-
pagnes rond aids en andere seksuele overdraagba-
re aandoeningen. Dat is zeer verontrustend. Uit
een recente internetenquête van een condoompro-
ducent blijkt dat 26 procent van de Belgen onveilig
vrijt. Volgens cijfers van het CGSO begint de jeugd
op steeds jongere leeftijd te vrijen, wisselt ze steeds
vaker van partner en neemt ze steeds meer risico’s.
Sensoa wijst dan weer op een toenemend onveilig
vrijgedrag van homoseksuelen. Voor de hele ge-
meenschap moet aids een bezorgdheid zijn.

– Stress

Mevrouw Marijke Dillen vindt het ook zeer be-
langrijk dat de minister aandacht besteedt aan
stress. De stress op het werk is nog nooit zo groot
geweest als nu. Ook jongeren, en dan vooral mid-
delbare scholieren, krijgen te maken met een over-
dreven werklast. Stress heeft bijzonder nefaste ge-
volgen voor de gezondheid. Welk budgetten trekt
de minister uit voor 2003 ?

– Gezondheidsdatabank, epidemiologie en indica-
torenverzameling

Op ba. 12.29 'Uitgaven in verband met gezond-
heidsdatabank, epidemiologie en het verzamelen
van indicatoren' dalen de middelen van 750.000
euro in 2002 naar 560 euro in 2003, zo stelt me-
vrouw Marijke Dillen. Wat is hiervoor de reden ?
Wat betreft ba. 33.29 'Subsidies in verband met epi-
demiologisch onderzoek en indicatorenverzame-
ling' komen de vastgelegde projecten op kruissnel-
heid. Wat is de stand van zaken ? Welke specifieke
projecten krijgen de voorkeur ?

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt namens
de minister dat de evolutie in de budgetten afhangt
van de programma’s die in de pijplijn zitten. Het la-
gere bedrag in 2003 heeft te maken met het feit dat
een aantal onderzoeken reeds in 2002 zijn uitge-
voerd. Dat is onder meer het geval met de studie in
het kader van de zorgregio’s en met de studie in
het kader van de financiering van de regionale
screeningscentra voor borstkanker. De screenings-
centra werden vroeger gefinancierd volgens een
bedrag per gescreende vrouw. Er is gebleken dat
dat geen goede parameter is om de sector te subsi-
diëren.

De minister antwoordt dat ba. 12.31 'Uitgaven in
verband met verbintenissen aangegaan voor epide-
miologisch onderzoek en indicatorenverzameling'
te maken heeft met de Vlaamse gezondheidsen-
quête. Het gaat hier niet om projecten. De verbin-

tenis wordt aangegaan om een nieuwe gezondheid-
senquête te houden. Het totale bedrag moet wor-
den vastgelegd. Er is maar een deel van nodig om
het eerste jaar te kunnen financieren.

– Milieu en Gezondheid

Mevrouw Ann De Martelaer is tevreden dat heel
wat aanbevelingen van de commissie ad hoc Milieu
en Gezondheid zijn overgenomen in de beleids-
brief Welzijn en Gezondheid. Het steunpunt Milieu
en Gezondheid, het netwerk van medisch-milieu-
deskundigen en de bemiddeling voor lokale milieu-
en gezondheidsproblemen worden op het terrein,
zeker ook door de Logo's, heel sterk gewaardeerd.
Ze vraagt zich wel af of er in deze beleidsbrief een
evenwicht is tussen gezondheidspromotie en pre-
ventie ? 

De minister antwoordt dat geprobeerd wordt om
de aanbevelingen van de commissie ad hoc Milieu
en Gezondheid systematisch uit te voeren. Volgend
jaar worden de Logo's versterkt met een medisch-
milieukundige. Er worden ook afspraken gemaakt
over de manier waarop dat zal worden geïntrodu-
ceerd. Ook het steunpunt Milieu en Gezondheid
komt op kruissnelheid. De eerste bevolkingsonder-
zoeken zijn opgestart.

– Wetenschappelijk Instituut Volksgezondheid –
Louis Pasteur

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt waarom
de middelen op ba. 45.03 voor het Wetenschappe-
lijk Instituut Volksgezondheid – Louis Pasteur
dalen van 1.019.000 miljoen euro in 2002, naar
940.000 euro in 2003.

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt namens
de minister dat de middelen voor het WIV zijn ver-
minderd omdat uit een evaluatie van een aantal
programma’s blijkt dat de middelen die aan het
WIV worden besteed, beter worden geïnvesteerd
in andere projecten. Het waren eerder wetenschap-
pelijke onderzoeksprojecten dan beleidsvoorberei-
dende zaken.

– Niet dringend liggend ziekenvervoer

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen heeft uit het
antwoord op haar mondelinge vraag over niet-
dringend liggend ziekenvervoer begrepen dat de
minister een ontwerp van decreet hierover aan het
voorbereiden is. Betreft het een omvattend ont-
werp van decreet of een ad-hocregeling voor het
specifiek probleem van de DAC-regularisatie
(derde arbeidscircuit) bij het Rode Kruis ? 
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De heer Chris Vander Auwera antwoordt namens
de minister dat de federale overheid voor het niet
dringend liggend ziekenvervoer een regelgeving
heeft opgesteld om vervolgens zonder enig overleg
aan de gemeenschappen te vragen dit uit te voeren.
Na klachten van patiënten en van de sector zelf
heeft de Vlaamse overheid een regelgevend initia-
tief genomen. Er werd een voorontwerp geformu-
leerd waarin een systeem van zelfregulering wordt
voorgesteld voor de sector. De sector moet zelf cri-
teria vaststellen en een instelling creëren om toe-
zicht uit te oefenen. De minister heeft zich daar-
over echter nog niet kunnen uitspreken.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen dacht dat het
hier ging om een operatie om de DAC'ers bij het
Rode Kruis te regulariseren.

De minister verwijst naar de bespreking van Pro-
gramma 40.3 Kredieten in het kader van het soci-
aal akkoord. Er werd beslist geen reglementering
te maken die zou leiden tot een subsidiëring van
het personeel bij het Rode Kruis. Dat zou de con-
currentie op het terrein immers doen oplaaien.

– Thuisgezondheidszorg

Mevrouw Sonja Becq haalt ba. 33.63 'Subsidies
voor de thuisgezondheidszorg' aan. Om de over-
gang van SIT's (samenwerkingsinitiatieven thuis-
zorg) naar SEL's (samenwerkingsinitiatieven eer-
stelijn) op een vlotte manier mogelijk te maken,
worden middelen voor projecten vrijgemaakt.
Welke projecten worden gesubsidieerd ? Hoe ver-
spreidt de minister de nodige informatie ? Wie
komt er in aanmerking ? 

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt namens
de minister dat er een ontwerp van decreet eerste-
lijnsgezondheid op komst is. Het zou kunnen dat
bepaalde projecten worden gesubsidieerd om de
samenwerking te bevorderen. Het kan ook dat er
een meer algemene ondersteuning wordt geboden
aan alle SIT’s.

Mevrouw Sonja Becq vraagt welke criteria en
welke werkwijze de minister zal hanteren voor de
projecten.

De minister antwoordt dat men de criteria momen-
teel nog niet kan vastleggen. De samenwerking op
de eerstelijn zou in de toekomst voor een deel wor-
den gefinancierd door federale middelen en voor
een deel door de middelen ingeschreven op deze
basisallocatie. De onderhandelingen met de federa-
le overheid over de manier waarop ze het eerste-
lijnsoverleg vanuit het RIZIV gaat financieren, zijn

nog altijd bezig. Het huidige voorstel dat aan de
RIZIV-partners wordt voorgelegd bepaalt dat het
RIZIV dit zal financieren op basis van het multi-
disciplinair overleg, bij bepaalde groep patiënten,
dat leidt tot een zorgplan. Per multidisciplinair
overleg kunnen per jaar maximaal vier betrokke-
nen worden gefinancierd. Daarenboven komt er
een administratieve ondersteuning. Het zijn de
SEL’s of (GDT's) die de dossiers klaarmaken
zodat de mutualiteit de zorgverstrekkers kan uitbe-
talen. Dat is de federale financieringswijze. Vlaan-
deren financiert de SIT’s momenteel op basis van
zorgplannen. Het heeft geen zin om twee maal vol-
gens dezelfde criteria te financieren. De SIT’s vra-
gen om een basisfinanciering te krijgen om hun
werking te verzekeren. Als men naar SEL’s evolu-
eert, zal Vlaanderen op basis van andere criteria fi-
nancieren. Vandaar ook dat de ruimte wordt voor-
zien om de subsidiëringcriteria aan te passen, ofwel
direct ofwel via een aantal proefprojecten.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 32) strekt ertoe in Programma 42.2 het
totaal van de gesplitste vastleggingskredieten
17.143 duizend euro te brengen op 17.147 duizend
euro. (Verhoging met 4 duizend euro). In basisallo-
catie 12.31 wordt het gesplitste vastleggingskrediet
277 duizend euro gebracht op 281 duizend euro.
Dit is een herrekening van de behoeften voor deze
basisallocatie. Dit amendement is verbonden met
amendement nr. 33.

De minister licht toe dat het hier gaat om een cor-
rectie. In het kader van de opstart van de gezond-
heidsenquête was men vergeten de index mee te
rekenen.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 33) strekt ertoe het totaal van de ge-
splitste vastleggingskredieten voor programma 42.2
17.143 duizend euro te brengen op 17.139 duizend
euro. (Verlaging met 4 duizend euro). In basisallo-
catie 33.51 wordt het gesplitste vastleggingskrediet
4.831 duizend euro gebracht op 4.827 duizend euro.
Dit is een compensatie op deze basisallocatie. Dit
amendement is verbonden met amendement nr. 32.

Programma 42.3 Psychiatrische verpleging

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt waaron-
der het Universitair Ziekenhuis Gent valt.

De minister antwoordt dat het ziekenhuis eventu-
eel zal worden overgeheveld van Onderwijs naar
Gezondheid. De knoop over dit dossier is wel nog
niet doorgehakt. Dit zal desgevallend pas het geval
zijn vanaf 1 januari 2004, wanneer Beter bestuur-
lijk beleid in werking treedt.
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De spreker vraagt waarom de titel psychiatrische
verpleging voor programma 42.3 is gekozen. Voorts
is de spreker verheugd omdat alle verbintenissen
uit het verleden zijn nagekomen.

De spreker stelt voor om met de commissie eens
een bezoek te brengen aan het OPZ Geel, een mo-
delinstelling in verband met gezinsverpleging.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt wanneer
de ambulante dienstverlening vanuit het OPZ Geel
voor de twee gemeenschapsinstellingen start.

De minister antwoordt dat die dienstverlening
budgettair is voorzien met ingang van 1 november
2002.

III. Indicatieve stemming

De Vlaamse regering heeft een amendement inge-
diend (Stuk 15/5, am. nr. 31) dat ertoe strekt het to-
taal van de gesplitste vastleggingskredieten voor
programma 41.3 3.895 duizend euro te brengen op
3.844 duizend euro en het totaal van de gesplitste
ordonnanceringskredieten 502 duizend euro te
brengen op 495 duizend euro. (Verlaging van de
gesplitste vastleggingskredieten met 51 duizend
euro en verlaging van de gesplitste ordonnance-
ringskredieten met 7 duizend euro). In basisalloca-
tie 51.01 wordt het gesplitste vastleggingskrediet
334 duizend euro gebracht op 329 duizend euro en
wordt het gesplitste ordonnanceringskrediet 37
duizend euro gebracht op 36 duizend euro. In basi-
sallocatie 63.01 wordt het gesplitste vastleggings-
krediet 3.561 duizend euro gebracht op 3.515 dui-
zend euro en wordt het gesplitste ordonnancerings-
krediet 465 duizend euro gebracht op 459 duizend
euro. Het amendement wordt aangenomen met 8
stemmen bij 4 onthoudingen.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 32) strekt ertoe het totaal van de ge-
splitste vastleggingskredieten voor programma 42.2
17.143 duizend euro te brengen op 17.147 duizend
euro. (Verhoging met 4 duizend euro). In basisallo-
catie 12.31 wordt het gesplitste vastleggingskrediet
277 duizend euro gebracht op 281 duizend euro.
Dit is een herrekening van de behoeften voor deze
basisallocatie. Dit amendement is verbonden met
amendement nr. 33. Het amendement wordt aange-
nomen met 10 stemmen bij 2 onthoudingen.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 33) strekt ertoe het totaal van de ge-

splitste vastleggingskredieten voor programma 42.2
17.143 duizend euro te brengen op 17.139 duizend
euro. (Verlaging met 4 duizend euro). In basisallo-
catie 33.51 wordt het gesplitste vastleggingskrediet
4.831 duizend euro gebracht op 4.827 duizend euro.
Dit is een compensatie op deze basisallocatie. Dit
amendement is verbonden met amendement nr. 32.

Het amendement wordt aangenomen met 10 stem-
men bij 2 onthoudingen.

Een amendement van de Vlaamse regering (Stuk
15/5, am. nr. 39) strekt ertoe in Afdeling V de be-
groting van het Vlaams Zorgfonds te vervangen.
Het amendement wordt aangenomen met 8 stem-
men bij 2 onthoudingen.

De volgende amendementen vanuit de CD&V-
fractie op dit toegewezen deel worden verworpen
met 8 stemmen tegen 4 :

– nr. 42 (Programma 40.1 : verlaging met 400 dui-
zend euro ten gunste van uitbreidingen in de
kinderopvangsector) ;

– nr. 43 (Programma 41.3 : verhoging met 191 dui-
zend euro ter ondersteuning van een kenniscen-
trum voor dementie) ;

– nr. 44 (Programma 41.3 : verlaging met 191 dui-
zend euro ten gunste van de ondersteuning van
een kenniscentrum voor dementie) ;

– nr. 45 (Programma 41.4 : verhoging met 7.611
duizend euro om de groei van de diensten voor
gezinszorg aan te vullen tot de in het thuiszorg-
decreet voorziene 4 percent) ;

– nr. 46 (Programma 41.4 : verhoging met 400 dui-
zend euro om de uitbreiding van de kinderop-
vangsector te kunnen voortzetten) ;

– nr. 48 (progr ; 41.8 : verlaging met 40 duizend
euro voor projecten die de daling van de armoe-
de tot gevolg hebben en meer specifiek met pri-
oriteit voor schuldbemiddeling en huisvestings-
problemen).

Amendement nr. 47 van de CD&V-fractie (Pro-
gramma 41.7 : verhoging met 3.474 duizend euro in
het kader van de inburgeringtrajecten) wordt ver-
worpen met 10 stemmen tegen 2.

De aan de commissie toegewezen artikelen en het
gedeelte van de begrotingstabel van de algemene
uitgavenbegroting (zie opsplitsing als bijlage bij het
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verslag van de Commissie voor Algemeen Beleid,
Financiën en Begroting, Parl. St. Vl. Parl. 2002-
2003, nr. 15/9), zoals geamendeerd, worden bij indi-
catieve stemming aangenomen met 8 stemmen
tegen 4.

De verslaggever, De voorzitter,

Riet Patricia

VAN CLEUVENBERGEN CEYSENS
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FONDS BIJZONDERE JEUGDBIJSTAND 

Uitvoering van de begroting 2002: stand op 30/11/02 

(in duizend euro) 

ONTVANGSTEN Initiële Controle

Eser Omschrijving Bedrag Bedrag 

08.21 Overgedragen saldo op 1/1 0 922

37.3 Bijdrage Kinderbijslagen 4.000 4.000

38.5 Bijdrage ouders solvabiliteit 620 620

38.4 Terugvordering onterechte subsidies 2.500 2.500

46.1 Dotatie basisallocatie 41.02 180.945 185.407

46.1 Dotatie  PR 24.6 BA 11.01 (indexprovisie) 0 2.258

46.1 Dotatie VIA-akkoord (provisionele kredieten) 2.621 2.789

 Totaal ontvangsten 190.686 198.496

                                                          (in duizend euro) 

UITGAVEN Initiële Controle Uitvoering

Eser Omschrijving Bedrag Bedrag tot 30/11 

12.11 Uitgaven ten gevolge van artikel 3 tot en met 11 van de decreten inzake bijzondere 

jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990, voor de preventiewerking van de 

comité’s bijzondere jeugdzorg in kader van art.17,§1.4° van het BVR van 8 

december 1998 

110 110 62

33 Uitgaven aan derden voor het opzetten van preventiecampagnes 646 646 412

12.11 Uitgaven ten gevolge van artikel 3 tot en met 21 van de decreten inzake bijzondere 

jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990, voor presentiegelden en 

reisvergoedingen  

299 299 252

33 Uitgaven ten gevolge van maatregelen genomen met toepassing van de decreten 

inzake bijzondere jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990 en de wet van 8 

april 1965 betreffende de  jeugdbescherming, het betreft de plaatsingen in erkende 

voorzieningen, de pleegzorg en niet erkende voorzieningen 

182.145 187.644 168.274

34 Uitgaven ten gevolge van maatregelen genomen met toepassing van de decreten 

inzake bijzondere jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990 en de wet van 8 

april 1965 betreffende de jeugdbescherming, storting op de spaarrekening van 

minderjarigen geplaatst in pleeggezinnen 

1.686 1.686 1.746

33 Uitgaven ten gevolge van maatregelen genomen met toepassing van de decreten 

inzake bijzondere jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990 en de wet van 8 

april 1965 betreffende de jeugdbescherming, meer bepaald uitgaven in kader van 

art.56 van het BVR van 13 juli 1994, projecten 

4.948 6.337 4.994

12.50 Annulatie bijdrage kinderbijslag  461

33 Annulatie terugvordering van ten onrechte betaalde subsidies  461

33 Uitgaven aan derden voor preventieve sociale actie in kader van art.49§1.1°, en 51 

van het BVR van 8 december 1998 

372 372 550

12.11 Uitgaven ten gevolge van artikel 39 §6 en §7 van de decreten inzake bijzondere 

jeugdbijstand gecoördineerd op 4 april 1990 voor de werking van het Fonds 

74 74 37

33 Uitgaven aan derden voor het opzetten van experimenten en wetenschappelijk 

onderzoek

406 406 393

 Totaal uitgaven 190.686 198.496 176.720

 Saldo op 31/12 0 0
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